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SCHADELOOSSTELLING BIJ 
ONTEIGENING 

M. Visser 

Op 28 juni 1966 heeft de Tweede Kamer 
der Staten-Generaal wetsontwerp 8593 van 
13 mei 1966 zonder hoofdelijke stemming 
aanvaard. Het betrof de intrekking van de 
wet van 2 maart 1915 (St.bl. 1 71) tot tijde
lijke afwijking van de onteigeningswet. 
Deze wet maakte een tijdelijke afwijking 
van de onteigeningswet mogelijk 'terzake 
van werken, die onteigening ten algemenen 
nutte ten name van gemeenten vorderen en 
tevens ten doel hebben werkloosheid tegen 
te gaan'. De afwijking maakte het mogelijk 
enige belangrijke onderdelen van de ont
eigeningsprocedure achterwege te laten, waardoor een belangrijke 
tijdsbesparing kon worden verkregen. De wet is slechts zelden toege
past en al zou dit op zichzelf geen argument kunnen zijn om hem in te 
trekken, de rechtszekerheid en de vaststelling van schadeloosstelling 
die door een versnelde procedure in het gedrang zouden kunnen komen 
rechtvaardigen de intrekking van deze 'tijdelijke afwijking van de 
onteigeningswet', die dan toch maar ruim 50 jaar van kracht is gt!
weest, ten voile. 

Langzame procedure 
Dat onteigening niet zo eenvoudig is en de onteigeningsprocedure wel 
vier jaar of langer kan duren moge dan voor degene ten wiens behoeve 
onteigend wordt minder plezierig zijn, voor degene van wie onteigend 
wordt is het zeker zo onplezierig. 

Onteigening vindt pas plaats nadat de onteigenende partij getracht 
heeft, hetgeen onteigend moet worden, bij minnelijke overeenkomst 
te verkrijgen (art. 17 Onteigeningswet) . Als deze minnelijke overeen
komst niet wordt bereikt, wat in het algemeen het geval zal zijn als de 
tegenprestatie van de onteigenende partij als onvoldoende wordt erva-
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ren door degene die onteigend wordt, heeft deze laatste recht op een 
uitspraak van de hoogste rechtelijke instantie. Dit kan er toe leiden dat 
een gemeentebestuur bijvoorbeeld zijn woningbouwplannen niet kan 
verwezenlijken op een wijze zoals het dat graag zou willen. 

Amsterdam ondervindt dit momenteel met de bebouwing van de 
Bijlmermeer en ook andere gemeenten, die door grenswijzigingen aan 
terreinen voor stadsuitbreiding geholpen moeten worden om de be
volkingsaanwas te kunnen onderbrengen, kunnen een onteigenings
procedure niet eerder aanvragen dan nadat deze gronden binnen haar 
grenzen zijn komen te liggen. 

Nu is ook een grenswijzigingsprocedure een langdurige geschiedenis. 
In de praktijk moet meestal de bebouwing van de nieuw verworven 
gronden op de kortst mogelijke termijn aanvangen, wil het bouwpro
gramma niet in gevaar komen. Als we daarbij bedenken dat ook na 
de onteigeningsprocedure nog geruime tijd nodig zal zijn alvorens de 
gronden bouwrijp zijn gemaakt, dan is het begrijpelijk dat bezinning 
over een versnelde procedure bij onteigening dringend nodig is. Mr. 
F. Jansen, Gemeentesecretaris te Arnhem schreef hierover reeds ge
ruime tijd geleden een artikel waarin de wens geuit werd dat het een 
gemeentebestuur mogelijk zou zijn reeds bij de aanvang van de ont
eigeningsprocedure de beschikking over de grond te hebben en waarbij 
de schadeloosstelling achteraf geregeld zou worden. 

R ech tvaardigheicl 
Deze procedure zou in strijd zijn met de huidige Grondwet, waarvan 
art. 165 1ste alinea luidt: 'Onteigening ten algemenen nutte kan niet 
plaats hebben dan na voorafgaande verklaring bij de wet, dat het alge
meen nut onteigening vordert en tegen vooraf genoten of vooraf ver
zekerde schadeloosstelling, een en ander volgens voorschriften der wet' . 
Onteigening is echter niet een zaak die uitsluitend in de onteigenings
wet wordt geregeld. Onteigening is een materie die ook in verschillen
de andere wetten en in verschillende vormen voorkomt. Ik denk hierbij 
onder andere aan de wet van 8 december 1961, houdende voorlopige 
regeling in verband met de schadeloosstelling van huurders van ge
bouwde onroerende goederen, welke worden gebezigd voor de uitoefe
ning van een bedrijf, in geval van onteigening of van vordering in 
eigendom en in geval van ontruiming van het gehuurde. Ook denk 
ik aan de Natuurbeschermingswet waarin nog onlangs weer een wijzi
ging werd aangenomen door de Tweede Kamer der Staten-Generaal 
(W.O. 6764) . Art. 14 van de Natuurbeschermingswet vermeldt onder 
andere dat 'Onze minister voor een beschermd monument of een deel 
daarvan een Beheersplan kan vaststellen.' Hier wordt het eigen be
schikkingsrecht als het ware onteigend; schadeloosstelling daarvoor zal 
niet eenvoudig zijn vast te stellen. 
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Belastingkamers 
Moge de suggestie van Mr. F. Jansen niet direct uitvoerbaar zijn ge
weest en voor mij zelfs onaanvaardbaar, zij heeft er stellig toe bijge
dragen dat weer meer over dit vraagstuk wordt nagedacht. Het is ver
heugend te lezen dat Mr. N.J. Polak, de voorzitter van de Nederlandse 
juristenvereniging, in de algemene vergadering van die vereniging op 
24 juni 1966 te Maastricht een rede heeft gehouden over de ingewik
keldheid van het recht betreffende de schadeloosstelling bij onteigening 
en over de lange duur van de procedure. Zijn pleidooi om de belasting
kamers van de vijf gerechtshoven te belasten met de onteigenings
rechtspraak, die thans aan de negentien arrondissementsrechtbanken 
is opgedragen, verdient alle aandacht van de regering. Vereenvoudi
ging van de wetgeving zou het mogelijk maken de tijd voor de proce
dure te bekorten. Of de belastinginspecteurs dan de enige deskundigen 
moeten zijn om het bedrag der schade vast te stellen is een vraag die ik 
nu nog niet direct met een volmondig ja zou willen beantwoorden. 
Het absolute eigendomsrecht is ook voor mij een verouderd begrip, 
maar wel staat ':'oor mij vast dat zij die offers moeten brengen voor de 
gemeenschap, recht hebben op een verantwoorde schadeloosstelling 
van die gemeenschap, waarbij ook rekening gehouden zal moeten wor
den met andere factoren dan die welke uit belastingdossiers kunnen 
worden geproduceerd. V ersnelling van de procedure bij onteigening 
is dringend gewenst. De rechtszekerheid van de betrokkenen mag daar
bij echter nooit in het gedrang komen. 

Twee kennissen ontmoeten elkaar. 
'Hoe gaat het met jou?' 
'Met mij gaat het zo-zo'. 
'Wat doe je dan?' 
'Ik verhuur mijn ramen aan kijklustigen bij demonstraties'. 
'Waar woon je dan?' 
'In de Kerkstraat'. 
'Maar daar komen toch nooit demonstraties voorbij?' 
'Ik heb toch ook gezegd, dat het met mij maar zo-zo gaat'. 
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Financiele problemen van de gemeenten 

Van de regen in de drup 

drs. J. W. van der Dussen 

Onder de titel 'Gemeenten in de klem' 
vroeg ik bijna twee jaar geleden de aan
dacht voor de financiele problemen van de 
gemeenten. Vooral omdat de door de mi · 
nisters Witteveen en Toxopeus ingediende 
Gemeentefondsbegroting 1964 aan de krap
pe (en zoals ik destijds schreef, naar mijn 
mening aan de te krappe) kant was, bad
den zeer veel gemeenten grote financiele 
problemen met betrekking tot de gewone 
dienst. V ele gemeenten konden niet komen 
tot een sluitende begroting, bij tal van 
andere waar dit toch nog lukte was men 
gedwongen zijn toevlucht te zoeken tot het schrappen van allerlei 
noodzakelijkheden. Dit werd veroorzaakt door het feit, dat de accres
sen in de uitkeringen uit het Gemeentefonds geringer waren dan nodig 
was voor het opvangen van de onontkoombare uitgavenstijgingen op 
het gebied van de sociale zorg en voor de van jaar tot jaar steeds 
stijgende kapitaalslasten. 

H et kabinet Cals en de problemen op de gewone dienst 
Het kabinet Cals heeft ervoor gezorgd dat deze problemen minder 
nijpend werden. In de regeringsverklaring was een toezegging opge
nomen dat het op de Gemeentefondsbegroting 1965 uitgetrokken be
drag met 50 mln. zou worden verhoogd. De Raad voor de Gemeente
financien berekende in zijn op 31 mei 1965 uitgebrachte advies dat als 
gevolg van prijsstijgingen het een jaar daarvoor over 1965 voorgestelde 
bedrag met 29,6 mln. zou moeten worden verhoogd. Dit advies werd 
gehonoreerd evenals - zij het met enkele kleine wijzigingen - de voor
stellen van deze raad voor de gemeentefondsbegroting 1966. 

Aangezien, zoals bekend, de uitkeringen uit het Gemeentefonds de 
belangrijkste inkomensbron voor de gemeenten vormen, is hierdoor 
de financiele positie van de gemeenten iets verbeterd. 
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Ter informatie deel ik mede, dat de rekening over het jaar 1964 
voor de gezamenlijke gemeenten een nadelig saldo van ca. 80 mln. 
zal opleveren. Uiteraard wordt dit niet aileen veroorzaakt door on
voldoende inkomsten; ook het door de gemeenten gevoerde uitgaven
beleid is hierop van invloed. Het toerekenen van dit vrij hoge tekort 
aan deze twee factoren is uiteraard niet mogelijk. Wel dient men er 
rekening mede te houden, dat van de gemeenten in onze samenleving 
nu eenmaal bepaalde voorzieningen geeist worden wat zich met name 
daarin uit dat zij zich aan vele uitgaven niet of slechts zeer bezwaar
lijk kunnen onttrekken. Dit neemt niet weg dat men zich op bepaalde 
gebieden in bepaalde gemeenten een ander uitgavenbeleid kan denken. 
Over het geheel genomen ben ik echter van mening dat het uitgaven
beleid van de gemeenten de vergelijking met dat van het Rijk zeer 
beslist kan doorstaan. 

Dank zij de door het kabinet Cals toegestane verhogingen is het na
delig saldo over 1965 van de gezamenlijke gemeenten iets minder hoog. 
Dat dit saldo niet eens zoveel gunstiger is dan over het jaar 1964 kan 
worden toegeschreven aan twee oorzaken. In de eerste plaats aan het 
weer verder oplopen van de verliezen van de vervoerbedrijven in de 
grote steden. Belangrijker is echter nog het verder achterblijven van 
de onderwijsvergoedingen aan de sterk gestegen kosten van het onder
wijs. In principe behoren deze kosten volledig door het Rijk te worden 
gedragen. Omdat enige jaren geleden bleek dat de verdeling van het 
totaal van de vergoedingen over de afzonderlijke gemeenten niet goed 
aansloot bij de feitelijke situatie heeft men een opdracht gegeven aan 
het Verificatiebureau van de Vereniging van Nederlandse Gemeenten 
en aan de Centrale Accountantsdienst van het Ministerie van Finan
cien om na te gaan hoe men tot een betere toedeling over de gemeenten 
zou kunnen komen. Vooruitlopend op de resultaten van dit onderzoek 
heeft men vrij krap gestelde voorschotten aan de gemeenten gegeven. 
Men wilde namelijk zoveel mogelijk voorkomen, dat er bij de defini
tieve afrekening bedrag1m zouden moeten worden teruggevorderd. 

Aangezien de door mij genoemde factoren zich vooral (vervoerbe
drijven) of in zeer sterke mate (onderwijs) voordoen in de grootste 
gemeenten zien wij dat de problemen van de grootste drie gemeenten 
in 1964 nog in hevigheid zijn toegenomen, terwijl zij bij vele andere 
gemeenten enigszins geringer zijn geworden. Heel precies laat dit zich 
echter niet bekijken aangezien de onderwijsvergoedingen vanaf 1963 
nog definitief moeten worden vastgesteld. 

Inmiddels heeft de regering de vrij krap gestelde voorlopige onder
wijsuitkeringen voor 1962 en volgende jaren aanmerkelijk verhoogd. 
Men loopt hierdoor de kans dat er bij de definitieve afrekening straks 
teleurstellingen zullen volgen. Deze aanvullende voorschotten hebben 
overigens een vrij grote rol gespeeld bij de toerekening van de begro
tingsoverschrijdingen van het Rijk over het jaar 1965. Door minister 
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Vondeling werd n.l. ook deze overschrijding toegewezen aan het vorige 
kabinet; hij voegde daaraan toe dat hij tot zijn grote verbazing pas 
kort geleden te weten was gekomen dat het Rijk nog zulke grote 
schulden aan de gemeenten had. Hiertegenover stelden de heren Toxo
peus en Witteveen dat men op de departementen wel degelijk wist dat 
er nog betaald moest worden aileen niet wat (dit is hoeveel) er nog 
verschuldigd was. Dit laatste weten wij ook thans nog niet want het 
accountantsonderzoek is nog niet voltooid. (Men zal begrijpen dat 
schrijver dezes weer enigszins verbaasd was over de verbazing van 
minister V ondeling.) 

Dat de situatie voor de gemeenten destijds zorgelijk was blijkt ook uit 
een mededeling van minister Vondeling over het gesprek dat de demis
sionaire minister Witteveen destijds had met de kabinetsformateur. 
Onder de posten die hoog op de verlanglijst stonden werd ook genoemd 
een verhoging van de uitkeringen uit het Gemeentefonds. Tot welke 
beslissing dit zou hebben geleid zo het kabinet Marijnen zou zijn aan
gebleven weten wij niet. 

Hoe het zij, het kabinet Cals komt de eer toe de zeer knellende 
zorgen van de gemeenten voor wat hun gewone dienst betreft, enigs
zins te hebben verlicht. In gemeentelijke kring is men daar wel dank
baar voor. 

Het kabinet Gals en de problemen op de kapitaaldienst 
Deze dankbaarheid is veel minder groot - slaat zelfs om in haar tegen
deel - wanneer wij kijken naar de Kapitaaldienst. Voordat ik dit dui
delijk kan maken eerst wat cijfers over de gemeentelijke investeringen: 

KAPIT AALUITGA VEN VAN DE GEMEENTEN 
(in milj oenen guldens) 

1958 1960 1962 1963 1964 1965 

1 volkshuisvesting . . . . .... .. .. . . .. . .. . . . 942 770 700 768 1078 1433 
2 landwegen, straten, bruggen, reinig ing en 

r iolering .. . . . . .... . .. .. . . . .. ... .. . . .. . 258 344 495 576 757 792 
3 bouwrijp maken van gronden ... . .... . . . . 139 194 323 461 523 549 
4 nutsbed rijven ..... . . . ... . . . ..... .. . ... . 206 207 215 25 1 369 501 
5 scholen .. . ... ... . .. . . . . . ... .. .. . .. . . . 174 211 202 232 290 328 

1719 1726 1935 2288 3017 3603 
6 overige 328 498 573 642 923 893 

2047 2224 2508' 2930 3940 4496 

T oeli chting: 
Sinds 1958 zorgt het Rijk voor de financiering van de ond er 1 genoemd e investeringen 
voor de volkshuisvesting ; voor de overige kapitaaluitgaven moeten de gemeenten zelf 
zorgen. 
De onder de punten 2 t/m 5 genoemde investeringen hangen voor een groot dee! samen 
met de sterk gestegen produktie van woningen en fabri cken. Men kan ze zien als 
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compl ementa irc voorzieningen. Voord at de grond en bebouwd kunnen worden moet men 
ze eerst kopen en daarna bouwrijp maken (post 3). Voorts moeten c:r straten en wegen 
worden aangelegd, daarin moeten ri oleringen komen en bui zen en kabels van nuts
bedr ijven. T ensl otte mocten cr in de ni euwe wijken ook scholen worden gebouwd. 
Voor een groot dee! van de overige inves teringen van de gemeenten (post 6) is er even
ecns een zekere co mplementar iteit, zij het minder direct. De ui tb reiding van de be
volking, de versnelling van de woningbo uw, de ontwikkeling van het verkeer alsmede 
de groei van de welvaa rt en van de beschikbare vrij e tijd , brengen met zi ch mee da t 
de gemeenten mcer raadhuizen, politi ebureaus, ziekenhuizen, slachthuizen, sportvelden, 
schouwburgen, enz., enz. tot stand moesten brengen. 

Onder het kabinet Marijnen bleek het noodzakelijk om de toeneming 
van de gemeentelijke investeringen enigszins af te remmen. Dit was 
mogelijk doordat toepassing werd gegeven aan artikel 4 van de Wet 
Kapitaaluitgaven Publiekrechtelijke Lichamen, er werd n.l. een z.g. 
leningplafond afgekondigd. Dit hield in dat het bedrag door de ge
zamenlijke lagere overheden te lenen begrensd werd tot een door de 
regering te bepalen maximum. Van 1 november 1963 tot en met 31 
oktober 1964 was het plafondbedrag vastgesteld op 1.830 min., 
het plafond voor het j aar daarna is uiteindelijk vastgesteld op 2.540 
min. en het derde plafond, dat zou gelden van 1 november 1965 tot en 
met 31 oktober 1966 is vastgesteld op 2.800 min . Op 4 december 
1965 is dit plafond echter ingetrokken. Er was n.l. gebleken dat de 
spanning op de kapitaalmarkt zo sterk was opgelopen, dat moest wor
den aangenomen dat het volledige plafondbedrag niet zou worden 
gehaald. Het gevaar dreigde dat de gemeenten met elkaar zouden gaan 
concurreren. Dit was aanleiding voor de regering om het leningplafond 
in te trekken en over te gaan tot de z.g. centrale financiering. Onder 
dit regiem mogen de gemeenten en de andere lagere overheden niet 
zelf meer lenen op de kapitaalmarkt, maar wordt dit gedaan door de 
Bank voor Nederlandse Gemeenten en de Waterschapsbank. De mid
delen die deze twee banken op de kapitaalmarkt kunnen opnemen 
worden over de lagere overheden verdeeld door de ministers van 
Financien en van Binnenlandse Zaken. 

Van 4 december 1965 tot eind augustus 1966 is een bedrag van 
1.000 min. over de gemeenten verdeeld. Vergeleken met de om
vang van het laatst vastgestelde leningplafond ad 2.800 min. is 
dit wei een zeer teleurstellend resultaat. Men heeft kunnen voorkomen 
dat bouwwerken e.d. moesten worden stopgezet, hoewel dat in vrij 
veel gevallen aileen maar mogelijk is geweest doordat er nog meer 
met kort geld werd gefinancierd. De vlottende schuld van de gemeen
ten is n.l. tot vrij angstwekkende hoogte gestegen. Nieuwe werken 
konden echter nauwelijks worden aangevat. We kunnen zeggen dat de 
bestedingsbeperking, welke het Rijk zich sinds eind mei heeft opgelegd, 
voor de gemeenten al sinds 1 december 1965 geldt. 

Wij zien nu dat de bestedingsbeperking bij de gemeenten veel eerder 
is begonnen en veel harder aankomt dan bij het Rijk. Dat daarover in 
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gemeentelijke kring grote verontrusting en ook ontstemming bestaat is 
dan ook wel begrijpelijk. 

Oorzaak van de moeilijkheden en de oplossing daarvan 
Een van de oorzaken van de huidige moeilijkheden is gelegen in het 
feit, dat de nieuwe Wet Kapitaaluitgaven Lagere Publiekrechtelijke 
Lichamen, welke wat betere regels geeft voor het financieringsgedrag 
van de gemeenten, nog nimmer een aantal jaren onder normale om
standigheden heeft kunnen werken. Direct al na het in werking treden 
van deze wet moest het eerste uitzonderingsregiem van deze wet, t.w. 
het leningplafond, worden toegepast. Hierdoor en door de spanning, 
welke de laatste jaren in de economie bestond, was het nodig om de 
kapitaaluitgaven van de gemeenten op behoedzame wijze af te remmen. 

De hoofdoorzaak ligt echter bij het Rijk. De reeds eerder gegeven 
tabellaat duidelijk zien welk een groot verband er is tussen de omvang 
van de woningbouw en de omvang van de investeringen van de ge
meenten. De versnelling van de investeringen in woningen en fabrieken 
had tot gevolg dat de daaraan complementaire gemeentelijke investe
ringen moesten meegroeien. Het demissionaire kabinet Marijnen 
heeft destijds nog besloten tot een verdere versnelling van de woning
bouw. Het kabinet Cals was het met deze beslissing eens, het heeft deze 
extra versnelling, waardoor de woningnood eerder de wereld uit zou 
zijn, als het ware tegelijk met minister Bogaers van het kabinet Marij
nen overgenomen. Dan had men daar ook de konsekwenties uit moeten 
trekken. Men had moeten beseffen dat hierdoor de omvang van de 
gemeentelijke investeringen weer verder zou toenemen. Voor de finan
ciering daarvan was het nodig dat het Rijk een zodanig beleid voerde, 
dat de kapitaalmarkt zoveel mogelijk beschikbaar zou blijven voor de 
lagere overheden. Dit heeft men niet gedaan, men heeft de eigen uit
gaven opgevoerd en niet voor voldoende dekking gezorgd. Daardoor 
moest het Rijk leningen opnemen op de kapitaalmarkt, daardoor steeg 
ook de vlottende schuld van het Rijk. Dat het Rijk onder normale om
standigheden ook leningen op de kapitaalmarkt opneemt mag geen 
excuus zijn, het Rijk had tot een verdere versnelling van de woning
bouw besloten en daarom geen enkel beroefJ op de kapitaalmarht mogen 
do en. 

Wat moeten wij nu doen om uit de moeilijkheden te geraken? De 
gemeentelijke investeringen worden nu al drastisch afgeremd. Bij een 
verder afremmen zou de woningbouw stagnaties kunnen ondervinden. 
De grond moet bouwrijp gemaakt worden, bij woningen horen nu een
maal ook straten, rioleringen en kabels en buizen van nutsbedrijven. 
Daarom kan men er niet komen door de gemeentelijke investeringen 
verder af te remmen. 

Dan blijven er nog twee mogelijkheden over: 
Het Rijk zorgt voor 1967 voor een sluitende begroting, zodat de 
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kapitaalmarkt grot ere mogelijkheden hi edt voor de gemeenten (en voor 
de particuliere sector?) of men remt de woningbouw af. Op het eerste 
gezicht lijkt het of het kabinet Cals beide maatregelen tegelijk wilde 
nemen; immers bij de begroting 1967 is men er vanuit gegaan dat het 
Rijk in 1967 niet als vrager op de kapitaalmarkt zou optreden, terwijl 
men bovendien de woningbouw iets heeft afgeremd. Wat dit eerste 
betreft leken de voorstellen van de regering bij nadere beschouwing 
minder mooi: als de begroting 1967 zou tegenvallen- en de kans daar
op was bepaald niet klein - zou het Rijk toch als vrager op de kapitaal
markt optreden, terwijl de versnelling van de inkomstenbelasting 
alsmede de plannen van minister Bogaers veel besparingen zouden 
afromen. Bovendien gaan de Staatsmijnen in 1967 zelf op de kapitaal
markt verschijnen. Daarom ben ik van mening dat men - zo het 
kabinet Cals zou zijn aangebleven of wanneer het financieel beleid 
van dit kabinet ongewijzigd zou worden voortgezet - wederom met 
twee moeilijkheden zou zijn geconfronteerd. Of de woningbouw zou 
toch gaan stagneren omdat de gemeenten niet tijdig voor de infra
structuur kunn~n zorgen, of de vlottende schuld - hetzij bij het Rijk, 
hetzij bij de gemeenten - zou nog verder oplopen. Laten wij daarom 
hopen dat de motie-Schmelzer de weg heeft vrijgemaakt tot een andere 
ontwikkeling! 

Besluit 
Wat zouden de gemeenten het liefst willen? Aan de situatie op de 
kapitaalmarkt zoals die was onder het kabinet Marijnen geven zij 
verre de voorkeur hoven de huidige situatie. Aan de andere kant, hoe
wei zij ook thans beslist niet kunnen spreken van een overvloed op de 
gewone dienst, hopen zij toch dat de voor ons land zo noodzakelijke 
sanering niet tot gevolg zal hebben dat zij weer even grote problemen 
op die dienst zullen krijgen als er enige jaren geleden waren. 

Ik vrees dat de kans daarop wei groot is. Het Rijk bepaalt nu een
maal de ruimte voor de gehele overheid en zorgt daarna het eerst voor 
zichzelf. De lagere overheden komen daarom snel op het tweede plan. 

Het strakke beleid van minister Witteveen, dat ervoor zorgde dat 
de economie gezond bleef, kwam te hard aan bij de gemeenten, onder 
het kabinet Cals begint de bestedingsbeperking van de investeringen 
zes maanden eerder bij de gemeenten dan bij het Rijk, terwijl de be
perking bij de gemeenten ook veel heviger is. Zo is het altijd geweest. 
Toen vorig jaar minister Vondeling met grote moeite 70 mln. bij 
het Rijk wist te bezuinigen, bestond de grootste post uit het aan de 
gemeenten onthouden van een volledige vergoeding voor de verplichte 
salarissen bij het v.h.m.o. Het is nu eenmaal gemakkelijk wieden in het 
tuintje van een ander. Daarom wiedt het Rijk zo gaarne in de gemeen
telijke tuin. Het verschil tussen het kabinet Marijnen en het kabinet 
Cals ten aanzien van de gemeenten is, dat het eerste dit op zeer be-
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perkte schaal heeft gedaan en het tweede er een deel van de vaste 
plan ten (de gemeentelijke investeringen) uithaalt. 

Daarom hoop ik dat het zo noodzakelijke saneringsproces, dat op 
gang kan komen bij een ander beleid dan dat van het nu heengezonden 
kabinet Cals niet voor een al te groot ded ten koste van de gemeenten 
zal gaan. 

Volkspartij: pretentie en opdracht 

In de 9de jaargang, nr. 5/6 verscheen op biz. 176- 180 een artikel van 
Jhr. Mr. W. H. D. Quarles van Ufford met de titel: 'Volkspartij: pre
tentie en opdracht'. 

In de laatste twee alinea's is een zinnetje weggelaten. Daarom volgt 
hieronder de tekst, zoals de heer Quarles die had geschreven: 
'Het lijkt mij dan ook van eminent belang, dat wij in de procedure 
tot afbraak van ons huidig geestelijk imago aan de samenhang van 
grondslag (bron) en staatkunde meer aandacht besteden. Daaraan kan 
rustig (meer) discussie, ja zelfs een congres worden gewijd. Dit heeft 
- ten overvloede - met werkgemeenschappen niets van doen. 

Wij zijn op de goede weg, indien wij alvast erkennen, dat ons gees
telijk imago voor het zijn-van-volkspartij van minstens even grote be
tekenis is als het terecht zeer belangrijk geachte sociale "beeld" onzer 
partij.' 

Politicus ben ik niet en mijn andere eigenschappen zijn ook goed. 
Artemis Ward 
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Hoe werkt de Assemblee van de 
Verenigde Naties? 

Mr. E. Veder-Smit 

De V.N. is een nog jonge organisatie en 
draagt daar alle kenmerken van. Politieke 
tegenstellingen doen haar van tijd tot tijd 
op haar grondvesten trillen. Organisato
risch is zij bepaald nog in opbouw. 

In dit artikel wordt speciaal de vergader
techniek in de V.N. aan een nadere be
schouwing onderworpen. 

Assemblee 

De agenda van een gemiddelde Assemblee 
pleegt tenminste 100 agendapunten te be
vatten. Het is duidelijk dat daarvoor een 
grondige voorbereiding nodig is. De Secretaris-Generaal stelt een 
concept-agenda op; de !eden-Staten hebben tot dertig dagen voor de 
aanvang der plenaire vergadering op de derde dinsdag van september 
het recht toevoegingen aan deze agenda voor te stellen. Urgente zaken 
kunnen op nog kortere termijn worden ingevoegd. 

De agendapunten zijn van zeer uiteenlopende aard. Vanzelfsprekend 
bevinden zich daaronder steeds: to elating van nieuwe led en, benoe
ming van voorzitters van commissies, en behandeling van jaarverslagen 
der Specialized Agencies1 zoals de Economische en Sociale Raad, het 
Wereld Voedsel programma enz. Daarnaast verschijnen regelmatig de 
moeilijk oplosbare, sterk politiek getinte kwesties als Tibet, Cyprus en 
de apartheidspolitiek van Zuid-Afrika. En natuurlijk vormen de her
ziening van het Handvest en de vaststelling van de jaarlijkse begroting 
belangrijke punten van de agenda. 

Het agendapunt dat de meeste tijd in beslag pleegt te nemen is de 
algemene beschouwingen, die vele weken plegen te duren: dit jaar van 
22 september tot 18 oktober. Ruim 100 delegaties voeren daarbij het 
woord. Wanneer men daarbij bedenkt dat in deze algemene beschou
wingen in principe alle politieke onderwerpen aangeroerd mogen wor
den, kan men zich voorstellen dat het aanhoren van deze beschouwin
gen op den duur een zeer frustrerende aangelegenheid wordt, gezien 
de vele herhalingen die in de toespraken voorkomen en de wederzijdse 
beschuldigingen die bepaalde delegaties steeds opnieuw aan elkaars 
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adres plegen te uiten (bv. Israel tegen
over de Arabische landen, Griekenland 
versus Turkije over Cyprus, Cuba tegen
over de Verenigde Staten, Zuid-Afrika 
en Portugal tegen de Afrikaanse Ianden 
enz.). Langzamerhand ziet men dan ook 
de delegaties zich uitdunnen. De belang
stell ing neemt pas weer toe als er een be
langrijke redevoering verwacht kan wor
den, zoals van de Sovjetunie, de Verenig
de Staten of Frankrijk. Tot troost van ai
le betrokkenen kan dienen, dat van de 
tijdsduur van het algemeen debat niette
min zeer nuttig gebruik gemaakt wordt 
voor het plegen van officieus overleg 
over het verdere verloop van de Assem
blee. Niet voor niets zijn er in begin 
oktober zoveel ministers van Buiten
landse Zaken aanwezig, die elkaar ook 
buiten de Assemblee-zaal zeer wei weten 
te vinden! 

Naarmate het aantal V.N.-leden toe
neemt, stijgt uiteraard het aantal spre
kers, en wordt het moeilijker de Assem
blee voor kerstmis te beeindigen. Ik ben 
benieuwd, hoe lang het nog zal duren, 
voor de Assemblee in januari zal moeten 
worden voortgezet.• 

Het zou heel interessant zijn, eens stu
die te maken van de aanwezigheidsper
centages der verschillende delegaties in 
verband met de aard der onderwerpen; 
vooral wat betreft de onderwerpen die 
menigmaal naar het eind van de Assem
blee worden verschoven, zoals de finan
cie!e en organisatorische vraagstukken. 

Commissies 
Wanneer aile delegaties op volle sterkte 
zijn, hetgeen neerkomt op 120 maal vijf 
tot tien afgevaardigden, of wei 600 tot 
1200 personen, zou de Assemblee in ple
nai re vergadering een te groot gezelschap 
worden, dat zeer weinig efficient zou 
werken. Daarom verdeelt elke Assemblee 
zich over zeven commissies, waaraan de 
volgende taken zijn toebedeeld: 

Commissie I (de 'politieke' commissie): 
verspreiding van kernwapens, atoom
energie, ontwapening; 

Commissie II (de 'speciale politieke' 
commissie): bijzondere onderwerpen als 
het Palestijnse vluchtelingenvraagstuk, 
apartheidspolitiek; 

Commissie III (de 'economische' com-
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missie): internationale handel en indus
trie, ontwikkelingshulp; 

Commissie IV (de 'sociale' commissie): 
sociale, culturele en humanitaire aange
legenheden, zoals vluchtelingenhulp, be
volkingsvraagstuk, ontwikkelingshulp, 
rassendiscriminatie; 

Commissie V (de 'trusteeship' commis
sie): vraagstukken van dekolonisatie en 
zelfbestuur; 

Commissie VI (de 'financiele' commis
sie): het budget en de organisatie van de 
V.N. ; 

Commissie VII (de 'juridische' com
missie): vraagstukken van volkenrechte
lijke aard. 

Het is duidelijk, dat de verkiezing zo
wel van de voorzitter der Assemblee als 
van de voorzitters der commissies van 
eminent belang is. Van hun Ieiding zijn 
het niveau, het tempo en de sfeer der ver
gaderingen in belangrijke mate afhanke
lijk en zij kunnen zeer zeker een invloed 
ten gunste of ten ongunste uitoefenen. De 
gebruikelijke gang van zaken is, dat het 
ovcrleg inzake de keuze dezer personen 
reeds een aanvang neemt geruime tijd 
voor de officiele opening van de Assem
blee. Naast de bekwaamheid der perso
nen spelen daarbij uiteraard hun politie
ke gezindheid en een zekere geografische 
spreiding een rol. Het zal niemand ver
bazen te vernemen dat in sommige geval
len de bekwaamheid wei eens verder op 
de achtergrond raakt dan nodig is, en 
dat de krachtsverhoudingen op politiek 
terrein zich weerspiegelen in de bezetting 
der posten. 

Zodra de voorzitters, vice-voorzitters 
en rapporteurs der commissies zijn geko
zen, gaan de commissics aan het wcrk 
voor het opmaken van agenda's. Dit 
houdt in de rangschikking der agenda
punten welke door de Assemblee aan de 
verschillende commissies zijn toegewezen. 
De lezer zal begrijpen dat ook hier de 
volgorde van doorslaggevend belang is. 
De groep der Afro-Aziatische Ianden 
heeft er belang bij, dat bijv. in Commis
sie IV de kwesties der rassendiscrimina
tie vooraan op de agenda komen. U kunt 
zich dat beter indenkcn als U weet dat 
over het ontwerp-verdrag tot uitbanning 
van rassendiscriminatie rond zes weken 
is vergaderd. Er is voorts een groot aan-
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tal Ianden, dat om hen moverende rede
nen onderwerpen als godsdienstvrijheid 
of vrijheid van meningsuiting liever ach
teraan op de agenda ziet geplaatst, wat 
ten gevolge heeft dat dergelijke onder
werpen jarenlang op de agenda staan 
zonder aan de orde te komen. 

Hoe verloopt nu verder de behandeling 
van zo 'n agendapunt? Als basis van dis
cussie beschikken de delegaties gewoon
lijk over een V.N.-document, hetzij in de 
vorm van een ontwerp-verdrag of een 
ontwerp-verklaring, hetzij in de vorm 
van een rapport, studie of jaarverslag 
van een der specialized agencies. De nu 
volgendc meningsvorming en besluitvor
ming stuiten naar mijn ervaring op eigen
aardige moeilijkheden, die ik hieronder 
kort moge weergeven. 

Bes I u itvorm i ng 
Allereerst: er is geen college, geen ka
binet of bestuur in welke vorm ook, dat 
een voorstel formuleert en daarna ver
dedigt. De 120 delegaties 3

) moeten met 
elkaar, uit de choc des opinions, tot een 
eindresultaat zien te komen, soms door de 
aanneming van een resolutie, soms door 
het aanvaarden van verschillende reso
luties, soms door vaststelling van een 
verdragstekst. 

Dat dit laatste wei een buitengewoon 
zware opgave is, moge blijken uit de gang 
van zaken bij de opstelling van de tekst 
voor het verdrag inzake de rassendiscri
minatie. Een subcommissie van de Eco
nomische en Sociale Raad (Ecosoc) had 
een ontwerp gemaakt, bestaande uit een 
preambule en zeven artikelen. Commissie 
Ill breidde de preambule aanmerkelijk 
uit en vergrootte het verdrag zelf tot vijf 
en twintig artikelen. Over elke zinsnede 
en elkc formulering werd uitvoerig ge
debatteerd, j a zelf s gestreden. Amende
menten werden gevolgd door subamen
dementen. Moeilijke staatsrechtelijke 
kwesties als statenklachtrecht en indivi
dueel klachtrecht moesten worden be
handeld. Aileen al de lijst van amende
mentcn en voorstellen besloeg vier ge
stencilde pagina's terwijl de amendemen
ten zelf soms uit vele alinea's bestonden. 
In feite moest hier met ruim 110 dele
gaties wetgevende arbeid verricht wor
den, wat eigenlijk nauwelijks mogelijk is. 

Daarbij wordt het werk niet vergemak
kelijkt door de aanwijzing van specialis
ten of de vorming van fracties. Officiele 
fractics kent de V.N. niet, ook al plegen 
verschillende groeperingen onderling 
overleg, zoals de Afro-Aziatische groep, 
de communistische groep (waarin de 
discipline iets losser geworden lijkt) en 
de groep der W estelijke land en. Het ont
breken van fracties betekent dat elke 
delegatie over elk onderwerp het woord 
kan voeren, en sommige delegaties doen 
dat dan ook. 

Spreektijdbeperking kent men we! in 
theorie, doch wordt in de praktijk heel 
zelden toegepast.' Op dit gebied liggen 
nog zoveel gevoeligheden, speciaal bij de 
pas toegetreden Ianden, dat men terwille 
van de sfeer heel voorzichtig moet zijn. 

Het gebeurt bovendien niet vaak dat 
voorzitters van de commissies de spreker 
wijzen op herhalingen of onnodige uit
weidingen. Daarom kon het gebeuren dat 
een van de !eden van de Speciale politie
ke commissie wanhopig rapporteerde 
over het onderwerp van de Palestijnse 
vluchtelingen: men graaft bij het onder
zoek naar de schuldvraag steeds dieper 
in de historic en is nu al aangeland in het 
jaar 6000 v. Chr.! Vooral de sprekers der 
Latijns-Amerikaanse Ianden beschikken 
over bijzondere welsprekendheid die zij 
als een ware kunst beoefenen. 

De omvang en de kwaliteit der dele
gaties !open uiteraard zeer uiteen. De 
Westelijke delegaties, die qua aantal bij 
stemmingen in het nadeel zijn, hebben in 
de beraadslagingen weer het voordeel 
van hun ervaring en talenkennis. De of
ficiele vertalingen zijn uitstekend, maar 
bij het officieus overleg, het 'lobbyen', 
moet men op eigen talenkennis steunen. 
Sommige kleine Ianden hebben helaas 
niet de financiele mogelijkheden om hun 
plaats in elke commissie naar behoren te 
bezetten. 

Wanneer niet een verdragstekst maar 
een studie of verslag aan de orde is, stuit 
men op een andere moeilijkheid. Wat 
te doen met een rapport 'The World 
Social Situation' van 191 pagina's? Hoe 
kan daar een vruchtbare gedachtenwis
seling tussen 120 gedelegeerden over ge
houden worden? In een dergelijk geval 
brengt het Secretariaat dan de oplossing 
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doordat hctzij namens de Secretaris-Ge
neraal een samenvatting wordt verstrekt, 
hetzij een f unctionaris van de desbetref
fende dienst een orienterende inleiding 
houdt. Men fluistert dat soms ook wei 
eens een ontwerp-resolutie van het Se
cretariaat afkomstig is .... 

De behandeling van elk agendapunt in 
een commissie pleegt te worden afgeslo
ten met een of meer resoluties. Deze re
soluties worden daarna aan de Assem
blee in pleno aangeboden, die ze meestal 
ongewijzigd aanvaardt. 

Om de tekst van deze slotresoluties 
gaat uiteindelijk de strijd. Sommige reso
luties hebben slechts een formele inhoud, 
en verzoeken bijv. aan de Secretaris-Ge
neraal het beleid in dezelfde geest voort 
te zetten of het agendapunt op de agenda 
van de volgende Assemblee te plaatsen. 
Andere resoluties houden beleidsuitspra
ken in, waarover van begin tot eind is 
gestreden. Een belangrijke bijzonderbeid 
moet ik in dit verband vermelden, nl. de 
inhoud van regel 154 uit de 'Rules of 
Procedure' . Hierin staat, dat geen be
slissing zal worden genomen waar geld
middelen mee zijn gemoeid, alvorens 
door het secretariaat een schatting van de 
financiele consequenties is overgelegd. 
Een regel die op papier meer lijkt dan 
hij in werkelijkbeid betekent. 

Financieel beleid 
Zoals ik ook al elders • heb geschreven 
zijn de Ianden, die de meerderheid in de 
Assemblee vormen, niet dezelfde als de 
Ianden, die de meerderheid der finan
ciele lasten dragen. Integendeel, het aan
tal Ianden dat de V.N. financieel op de 
been houdt, is zeer klein. Dit moge blij
ken uit de volgende gegevens: 

DeVer. Staten + de Sovjetunie beta
len 46 °/o; 
voor rekening van de 'grote vijf' , dus 
incl. de Ver. Staten en de Sovjetunie 
komt 64 °/o; 
Nederland komt op de zestiende plaats 
der contribuanten, de bovenste zestien 
Ianden betalen samen 84 °/o. • 

Daartegenover staat dat voor de ontwik
kelingslanden een sterk gereduceerde 
contributie is vastgesteld. Derhalve be
talen 51 Ianden tezamen slechts 2 °/o van 
de contributie. 
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Het ligt voor de hand dat onder deze 
verhoudingen de groep der ontwikke
lingslanden, om bet voorzichtig te zeg
gen, betrekkelijk weinig belangstelling 
heeft voor de financiele consequenties 
der te nemen besluiten. Door hun grote 
aantal leggen zij niettemin een aanzien
lijk gewicht in de schaal bij elke besluit
vorming. 

De Rules of Procedure en het Handvest 
bevatten twee remmen op het doen van 
onberaden uitgaven. Ten eerste is voor 
elke beslissing door een Assemblee te ne
men in budgettaire aangelegenheden een 
meerderheid van twee derden vereist. Ten 
tweede is een permanente commissie in
gcsteld, de Adviescommissie voor Ad
ministratieve en Begrotingszaken (reeds 
enkele jaren onder voorzitterschap van 
onze landgenoot Mr. J. Bannier), die de 
Assemblee en bet uitvoerend apparaat 
adviseert in aile zaken van financiele en 
organisatorische aard. De aanbevelingen 
der commissie zijn steeds bijzonder waar
devol , doch helaas niet meer dan aanbe
velingen. Ook de V.N. kent het verschijn
sel, dat de financie!e commissie aan
dringt op beperking der uitgaven, terwijl 
andere commissies voorstellen doen tot 
verhoging van uitgaven .... 

Over de gang van zaken in de finan
cie!e commissie, commissie VI dus, zou 
nog vee! te zcggen zijn, doch helaas laat 
het bestek van dit artikel dit niet toe. Ik 
moge volstaan met enkele korte opmer
kingen. 

De financiele commissie verheugt zich 
niet in de grootste belangstelling der de
legaties. Een dertig- tot veertigtallanden 
laat vrijwel steeds verstek gaan; soms 
kan geen stemming plaatsvinden omdat 
geen quorum (een derde) aanwezig is. De 
Nederlandse delegatie heeft bij herhaling 
gepleit voor het stellen van prioriteiten 
en een herziening van de begrotings
presentaties waardoor een duidelijker 
overzicht van de activiteiten en de daar
voor benodigde geloen wordt verkregen. 
Wilde V.N. doelmatiger gaan functione
ren, dan zijn ongetwijfeld een duidelij
ker en strakker financieel beleid nodig, 
en een 'doorlichten' van de verhouding 
tussen secretariaat en specialized 
agencies. H et zou een belangrijke voor
uitgang zijn, wanneer een groter aantal 
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!eden zich voor dergelijke vraagstukken 
zou gaan interesseren. 

Conclusie 
De Assemblee is de algemenc ledenver
gadering, waarmee de V.N. zich telken
jare aan de wereldopinie presenteert. 
Misschien presenteert zij zich daarmee 
niet in haar gelukkigste vorm. Door de 
lengte der beraadslagingen en het grote 
aantal daarbij betrokkenen is het moeilijk 
tot concrete en aanvaardbare resultaten 
te komen. Van de ruim 2000 resoluties 
die de Assemblee in de loop der jaren 
heeft aangenomen, bereiken er slechts 
weinige de publieke opinie. 

Maar de waarde van die verklaringen, 
die na degelijke voorbereiding uiteinde
lijk unaniem zijn aanvaard, mag niet wor
den onderschat. De verklaring van de 

Rechten van de Mens is thans opgenomen 
in het beginselprogram van onze partij 
en bereikt zo een dee! van de Nederland
se bevolking. Een aantal verdragen, 
waarvan de tekst door de V.N. is opge
steld, wordt door een toenemend aantal 
Ianden ondertekend. In de specialized 
agencies zoals Gezondheidsorganisatie, 
W ereldbank, Kinderfonds en talloze an
dere organisaties wordt, soms onder heel 
moeilijke omstandigheden, met bekwaam
heid en toewijding zeer veel nuttig werk 
verricht. 

Laten we daarom de V.N. niet uitslui
tend beoordelen naar die rumoerige, 
soms onredelijke en ongedisciplineerde 
Assemblee. De V.N. als ontmoetingscen
trum, openbaar forum en (ondanks alles) 
orgaan van samenwerking, heeft nog 
vele mogelijkheden. 

I. De vertaling 'gespecialiseerde organisaties' heeft weinig ingang gevonden, zodat ik 
Iiever de oorspronkelijke naam gebruik. 

2. 

3. 
4. 

5. 
6. 

Hierop zal de verdubbeling der reiskosten voorlopig nog we] een rem vormen, 
alsmede de kosten van extra personeel, die volgens de huidige opzet rond een half 
miljoen dollar per Assemblee vergen. 
Elk land is in elke commissie vertegenwoordigd. 
Interrupties zijn nauwelijks mogelijk, omdat men voor de inschakeling van zijn 
microfoon met vertaling de toestemming van de voorzitter nodig heeft. De enige 
manier om een spreker te onderbreken is het woord te vragen voor een 'point of 
order'. 
Vrijheid en Democratic van 3 maart 1966. 
Cijfers ontleend aan het Verslag over de 20e V.N. Assemblee van het Ministerie 
van Buitenlandse Zaken, dat ook overigens veel wetenswaardigs bevat. 

Ex oriente lux, ex occidente luxus. 
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De Ziektekostenvoorziening voor Rijksambtenaren 

Wetsontwerp 

lngediend is een wetsontwerp Ziektekos
tenvoorziening ambtenaren, bestemd voor 
het rijks- en onderwijspersoneel en de als 
zodanig gepensioneerden en op wachtgeld 
gestelden. 

Het wetsontwerp stelt de verlening van 
vergoedingen of tegemoetkomingen van 
ziektekosten van de deelnemers en hun ge
zinsleden voor. Daarin zullen in elk geval 
worden betrokken kosten van geneeskundi
ge hulp, verleend door huisartsen en spe

A. Huibers 

cialisten, tandheelkundige hulp, verloskundige hulp, verpleging en 
behandeling in ziekenhuizen, sanatoria en verpleeginrichtingen, genees
en verbandmiddelen, medische kunst- en hulpmiddelen en ziekenver
voer. De hoogte van de vergoedingen en tegemoetkomingen zal in 
besprekingen in de Centrale commissie voor georganiseerd overleg in 
ambtenarenzaken nader worden vastgesteld. 

Voorlopig wordt gedacht aan volledige vergoeding voor verpleging 
en klinische behandeling in de laagste klasse van ziekenhuizen en 
sanatoria, en aan vergoeding van 87 pet. van de kosten voor hulp van 
huisarts, specialist of apotheker. In de tandheelkundige sector zullen 
vaste bedragen worden vergoed. 

De kosten van de regeling zullen volgens het ontwerp worden gedekt 
door gelijke bijdragen van het Rijk en van de deelnemers. Het bijdrage
percentage zal waarschijnlijk 4,6 pet. van het salaris bedragen (voor 
gepensioneerden 4,6 pet. van 70 pet. van de pensioengrondslag). Hier
van zal de helft - dus 2,3 pet. - op de deelnemer worden verhaald. Als 
maximum waarover het percentage zal worden berekend, is gedacht 
aan het maximumsalaris van de hoofdcommies (thans ca. f 16.000,-). 

Tevens wordt voor de deelnemer de mogelijkheid geopend bij de 
Dienst een aanvullende voorziening te treffen, zodat hij in de tweede 
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klasse kan worden verpleegd. Ook de hiervoor op kostenbasis vast te 
stellen bijdrage wordt door het Rijk en de deelnemer ieder voor de 
helft gedragen. 

Als sluitstuk op de ontworpen regeling wordt voorgesteld de be
staande zgn. 50fo-regeling te handhaven. Dit betekent dat aan de deel
nemer, die in actieve dienst is, datgene wordt vergoed, wat hij in een 
tijdvak van twaalf maanden aan kosten die verband houden met ziekte, 
meer uitgeeft dan 5 pet. van zijn salaris. 

Kritiek 
Na het bekend worden van deze voorgestelde regeling hoorde men van 
vele kanten kritiek, speciaal ook van de zijde der ambtenaren. Een 
steekproef bewees, dat van 3000 ambtenaren op drie departementen 
bijna 2100 de nieuwe regeling afwezen. 

Welke bezwaren kunnen tegen het wetsontwerp worden ingebracht? 
In de eerste plaats steunt het wetsontwerp op het rapport van de 
'commissie-Kranenburg', waarvan de meerderheid der !eden meende 
dat het toetreden tot een ziekenfonds onverenigbaar zou zijn met de 
status van de· ambtenaar. Deze uitspraak dateert uit 1955. Het zou 
daarom voor de hand hebben gelegen om de zaak, gezien het tijdsver
loop, opnieuw te onderzoeken. De Sociaal-Economische Raad adviseer
de, de ambtenaren die de geldende loongrens niet overschreden hebben, 
bij de algemene ziekenfondsen onder te brengen. Ook de minderheid 
van eerder genoemde commissie, waartoe Prof. Kranenburg zelf be
hoorde, kwam tot de uitspraak, dat 'bij een nadere beschouwing van 
het ziektekostenvraagstuk niet aileen geen bijzondere omstandigheden 
zijn aangetroffen, die aan de toepassing van de verplichte ziekenfonds
verzekering op de ambtenaren in de weg zouden staan, doch dat zelfs 
op enkele speciale aspecten gestuit werd, die v66r toepassing pleiten'. 
Er werd tevens op gewezen, 'dat er op het punt van de behoefte aan 
sociale zekerheden geen eenheid bestaat tussen hogere en lagere 
ambtenaren'. 

Premie 
De voorgestelde regeling geeft aile ambtenaren een gelijke dekking. 
Dit betekent dat vele kleine risico's medeverzekerd zullen zijn, waaraan 
de hoger gesalarieerde ambtenaar geen behoefte heeft. Zo kan de hoger 
gesalarieerde ambtenaar de kosten van huisartsenhulp en de door de 
huisarts voorgeschreven medicijnen en verbandmiddelen best zelf 
dragen. Vooral omdat aan het administreren van het verzekeren van 
kleine kosten, die verhoudingsgewijs meer voorkomen dan grotere, hoge 
kosten verbonden zijn, bespaart hij hiermede premie. Het wetsontwerp 
voorziet echter niet in een regeling die op verschillende groepen is af
gestemd. De premie wordt uitgedrukt in een percentage van het in
komen, hetgeen weer een beroep doet op de solidariteit, vooral van de 
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hoger gesalarieerden en speciaal van de ongehuwden. Deze waren tot 
dusver gewend bij een verzekering bij een ziekenfonds of een particu
liere ziektekostenverzekeraar een premie te betalen, die afgestemd is 
op het door zo'n instelling over te nemen risico. Zij gaan als het wets
antwerp wordt aangenomen veel meer betalen, hetgeen onrechtvaar
dig is. 

Overbodig 
Concluderende, dat de regeling niet aangepast is aan de verschillende 
groepen ambtenaren en een onrechtvaardige belasting betekent speciaal 
voor de ongehuwden, vragen wij ons af: Is zo'n Ziektekostenvoorzie
ning ambtenaren nu eigenlijk nodig? Zijn de bestaande voorzieningen 
dan niet goed genoeg? 

Nu hebben het Ziekenfondswezen en de particuliere verzekeringsin
stellingen de laatste jaren zo'n ontwikkeling doorgemaakt, dat ik thans 
met een gerust hart durf te stellen dat iedereen en derhalve ook de 
ambtenaar tegen een billijke premie (in verhouding tot de tarieven van 
ziekenhuizen, specialisten, enz.) een uitstekende verzorging kan krijgen. 
Alle verzekeringen zijn tegenwoordig onopzegbaar van de zijde van de 
verzekeraars; alle verzekeringen geven een onbeperkte dekking en van 
het recht te accepteren onder beperkte condities wordt door de ver
zekeringsinstellingen een steeds geringer gebruik gemaakt, al dienen 
zij er uiteraard voor te waken, dat er van de zijde van de verzekerden 
geen misbruik wordt gemaakt. Om deze reden behoeft de wettelijke 
regeling er dus niet te komen. 

Kosten 
Kan het dan zijn, dat de nieuwe regeling kostenbesparend werkt? Uit
voering van de regeling zou naar schatting 500 ambtenaren en de daar
voor nodige huisvesting, gebouwen, kantoorinventaris, machines enz 
vergen. Ondanks het uittreden van de ambtenaren uit de ziekenfondsen 
en het beeindigen van particuliere ziektekostenverzekeringen zullen be
staande administraties niet of nauwelijks kunnen worden ingekrompen, 
hetgeen betekent, dat de overblijvende verzekerden de daardoor ont
stane hogere kosten zullen moeten gaan opbrengen. 

Gezien de gemaakte te lage kostenramingen, zal de wettelijke rege
ling een extra beroep moeten doen op de algemene middelen. De bij
dragen van de overheid zullen daaruit moeten komen. Nu kregen de 
ambtenaren tot dusver al van de overheid een uitkering als tegemoet
koming in de premie van de door hen te sluiten ziektekostenverzeke
ring, krachtens de Interim-regeling ziektekosten. De bijdragen van de 
overheid in de nieuwe regeling, vermeerderd met de financiering van 
het redelijkerwijs te verwachten tekort, zullen de huidige uitgaven 
echter verre overtreffen. De nieuwe regeling wordt dus onvoordeliger 
voor grote groepen ambtenaren, omdat - zoals wij eerder schreven -
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de premie uitgedrukt is in een percentage van het inkomen en er geen 
rekening wordt gehouden met het te dekken risico. De regeling is na
delig voor alle niet-ambtenaren, die een hogere premie moeten op
brengen voor het ziekenfonds of de particuliere verzekeringsinstelling, 
omdat die de administratiekosten moeten verdelen over een kleinere 
groep verzekerden. De regeling is onaantrekkelijk, omdat aile belas
tingbetalers moeten bijdragen in de kosten. Ter illustratie diene nog. 
dat de S.E.R. in een op 24 september 1965 uitgebracht advies een 
verlies van 43.000 verplicht verzekerden (is 1,5 °/o) een dermate grote 
schoksgewijze verandering vindt, dat het ziekenfondswezen daardoor 
ernstig wordt bedreigd. Maar wat nu te zeggen van het vrijwillig 
ziekenfondswezen, dat ca. 530.000 verzekerden zal verliezen, hetgeen 
neerkomt op 28 °/o van het totale hestand van deze instellingen? De 
particuliere verzekeringsmaatschappijen zullen zelfs ca. 350.000 ver
zekerden moeten missen. 

De nieuwe regeling werkt dus niet kostenbesparend, hetgeen zeker 
op dit ogenblik gewenst zou zijn, gezien de inflatoire ontwikkelingen. 

Samenvattende kunnen wij vaststellen, dat de ziektekostenvoorzie
ningsregeling niet noodzakelijk is, veel kosten met zich medebrengt en 
in de voorgestelde vorm nog vele gebreken vertoont, ten nadele van 
vele ambtenaren. Daarom zou het veel beter zijn, als deze regeling geen 
doorgang zou vinden, maar aile aandacht zou worden gegeven aan een 
verbetering van de Interim-regeling. 

Voorstel 
Alle ambtenaren met een salaris beneden de geldende loongrens 
zouden onder het ziekenfondsbesluit moeten gaan vallen. Dit betekent, 
dat zij een goede voorzieningsregeling krijgen, waarin door de overheid 
de helft van de premie moet worden bijgedragen. Er behoeven geen 
nieuwe instanties te komen, geen extra ambtenaren te worden aange-
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steld en geen Rijksdiensten in het leven te worden geroepen. Deze 
groep ambtenaren krijgt dan eenzelfde voorzieningsregeling als geldt 
voor alle andere werknemers (wat de aard van hun werk ook mocht 
wezen), waarvan het salaris (of loon) onder de daarvoor geldende 
grens ligt. 

Voor aile ambtenaren, wier salaris hoven de loongrens ligt, kan een 
tegemoetkoming worden gegeven in de premie voor een door hen zelf 
te sluiten ziektekostenverzekering, waarbij de grootte van deze uit
kering beter kan worden aangepast aan de hoogte van de te betalen 
premien. 

Op deze wijze wordt de sociale positie op het gebied van de ziekte
kostenregeling van de ambtenaar zeer goed, terwijl geen inbreuk wordt 
gemaakt op zijn persoonlijke vrijheid en verantwoordelijkheid. Het gaat 
de overheid niet belangrijk meer kosten; er wordt in ieder geval geen 
geld verspild en de bestaande instellingen, ziekenfonds zowel als 
particuliere verzekeraars kunnen op dezelfde bevredigende wijze als 
thans het geval is hun taak blijven vervullen. 

ECONOOM VONDELING SPREEKT 

'Een openhartig gesprek een dag na de kabinetscrisis is een avontuur. 
Wat dreigde is gebeurd: Bibeb heeft mij verleid tot krasse - al te krasse 
- taal. Het is haar kracht en mijn zwakheid', aldus minister Vondeling 
in Vrij Nederland van 5 november 1966. 

lnderdaad is het een zwakheid (en nog wel wat meer ook) om van de 
heer Schmelzer te zeggen, dat hij een grote labbekak is omdat hij in de 
kwestie-lrene aan de kant stond van degenen die de prinses en haar 
man geen uitzicht op de troon wilden laten. 

De heer Schmelzer heeft naar onze mening gehancleld in het duide
lijke belang van de democratie in ons land. Daarvoor heeft hij recht 
op dank van aile democraten. En wie het niet met hem eens zou zijn, 
verschille rustig van mening. Maar het misselijke gescheld van de heer 
Vondeling toont, wie wei en wie geen lafaard is. 

De KVP'er mr. P. A. Blaisse werd uitgemaakt voor de onbeschaam
de pleitvoerder van de oliemaatschappijen, voor buitenlandse aandeel-
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houders. Men kan het allemaallezen in Vrij Nederland van 22 oktober 
1966, pagina's 3 en 6. 

Vuile woorden en vuile verdachtmakingen. De heer Vondeling denkt 
dat dit zijn enige zwakheden zijn. Hij vergist zich. Andere zwakheden, 
die uit het vraaggesprek naar voren komen, zijn: grenzeloze zelfover
schatting en primitieve kijk op het economisch leven. 

Grenzeloze zelfoverschatting. Mijn ervaring is - aldus ir. Vondeling 
- dat je (om minister te zijn) manager moet zijn. 'Een departement van 
Financien is een heel groot bedrijf. De minister van Financien is de 
grootste grondeigenaar in den lande, heeft het grootste groothandels
bedrijf (het Rijksinkoopbureau) onder zich. Ik heb er al moeite mee 
gehad. Laat staan iemand die nooit een bedrijf heeft geleid.' 

Ik heb er al moeite mee gehad, zei de heer Vondeling bescheiden. 
Of zou het toch zelfoverschatting zijn? 

'Ik heb economie gestudeerd, al ben ik geen pur sang econoom. Alles 
wat er te koop was op dit gebied heb ik bestudeerd.' Nederland heeft 
inderdaad enkele grote economen, die bovendien veel gelezen hebben. 
Maar geen enkele van deze groten heeft ooit uitgekraaid, dat hij alles 
wat er te koop was heeft bestudeerd. 

'Ik ben gepromoveerd op een bedrijfseconomische studie', zegt me
neer Vondeling verder bescheiden. 

Over de rest van zijn opleiding zwijgt hij. Zou het niet juister zijn 
geweest, en eerlijker tegenover de lezers, als hij gewoon de waarheid 
had verteld: dat hij landbouwwetenschappen heeft gestudeerd te Wage
ningen, dat hij landbouwkundig ingenieur is en geen econoom, en dat 
zijn proefschrift ging over 'De bedrijfsvergelijking in de landbouw'? 

En hoe is nu de kijh van de bedrijfseconoom Vondeling op zo'n 
belangrijke zaak als de ontginning van de bodemschatten in het 
Nederlandse deel van het Continentaal plat onder de Noordzee? Hij 
kijkt met genoegen naar Frankrijk en Italie waar staatsoliebedrijven 
bestaan. Hij spreekt van Den Uyl's strijd tegen de olieconcerns. Alsof 
particuliere exploitatie van bodemschatten schadelijk voor de gemeen
schap zou zijn. In dit verband zegt ir. Vondeling: 'Het is een onbe
grijpelijke zaak dat men ten koste van zijn eigen mensen, grootmachten, 
in hoofdzaak buitenlandse vermogensbezitters, bevoordeelt.' 

Vreemde uitspraken zijn dit. De concessievoorwaarden voor op
sporing en winning van aardolie en aardgas uit de Noordzee zijn 
natuurlijk voor Nederlandse en buitenlandse ondernemingen gelijk. 
Nederland voert sinds mensenheugenis een politiek van open deur en 
non-discriminatie; eigen en vreemd worden op dezelfde manier be
handeld, van bevoordeling is geen sprake. 

Onder de aanvragers om een concessie bevonden zich, naast een 
reeks buitenlandse ondernemingen, ook twee Nederlandse: de Shell en 
de Steenkolen Handelsvereniging. Ten koste van eigen mensen behoeft 
er niets te gebeuren. 
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Angst kenmerkt Vondeling's benadering van het economische leven. 
Angst voor grote ondernemingen, angst voor buitenlandse onderne
mingen. En hij denkt het goed te doen, als het onderste uit de kan 
wordt gehaald. Hij zegt: 'Dat er mensen in het parlement zijn die nu 
al vinden dat de staat te veel vraagt, is krankzinnig. Zij behoren te 
eisen van de regering, dat zij het onderste uit de kan zal halen. Ze be
horen volledig achter de regering te staan en als ze dat niet doen -
en velen doen het niet -, dan plegen zij landverraad'. 

Wij zijn van mening, dat het niet in het belang van de Nederlandse 
gemeenschap is, de aanvragers van een concessie af te zetten. Het is -
naar onze mening- geen goed koopmanschap een goede prijs te vragen; 
het is goed koopmanschap een goede prijs te maken. 

De Nederlandse gemeenschap heeft behoefte aan een spoedige ont
wikkeling van de aardgasvoorkomens onder de Noordzee op een wijze 
waardoor een geregelde afzet is verzekerd, onder omstandigheden die 
geld in de schatkist brengt, het bedrijfsleven opdrachten bezorgt, nieu
we werkgelegenheid voor werkers van hoofd en hand verschaft en de 
risico's voor Nederlands kapitaal (particulier of van de overheid) zo 
beperkt mogelijk houdt. 

Afkeer van buitenlands kapitaal in Nederland is evenzo misplaatst 
als buitenlandse afkeer van Nederlandse kapitaaldeelneming in het 
buitenlandse bedrijfsleven zou zijn. 

De opvatting van minister Vondeling, dat Nederlandse parlements
leden landverraad plegen als zij de regering niet steunen in haar 
poging het onderste uit de kan te halen, delen wij niet. Wij achten 
deze mening primitief en onthullend voor zijn beperkte en bekrompen
nationalistische kijk op de vruchtdragende betekenis van investeringen 
van Nederlands of buitenlands kapitaal. 

dr. E. Nordlohne 
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De elite in de maatschappij 

door T. B. Bottomore 
Universitaire Pers Rotterdam 
oorspronkelijke titel: Elites and Society 
vertaling: P. A. de Ruiter 

Het begrip elite is wel hekend, geen enkele maatschappij die zich ver
heft hoven de laagste vorm van samenwerking of verhand is zonder 
elite denkhaar. W eet ieder wel zo ongeveer waarover men het heeft 
als het woord elite ter tafel komt, in werkelijkheid hlijkt het niet zo 
gemakkelijk te 'zijn de elite kwantitatief en kwalitatief nader te hepalen 
en te zeggen wat haar werkelijke hetekenis is. De heer Bottomore, 
lector in de sociologie aan de universiteit van Londen heeft het hoven 
vermelde hoek hieraan gewijd en wat hij schrijft zal ongetwijfeld 
iedere lezer die indruk geven welke we hier hehhen geuit. De auteur 
heeft van zijn onderwerp een zeer uitgehreide studie gemaakt, hetgeen 
blijkt uit zijn literatuuroverzicht van vier hladzijden, waarin vele he
roemde namen met hun werken een plaats kregen. Ook in het hoek zelf 
treft men talrijke aanhalingen en conclusies van anderen aan, we 
noemen slechts Marx, Mannheim, Schumpeter, Pareto, Burnham, 
Weber en Aron. De auteur zelf komt ook tot menige helangrijke uit
spraak of onderscheiding, waarhij hij als onjuist en onvoldoende kan 
afwijzen hetgeen anderen voor hem hehhen hetoogd. Men kan ook 
zeggen, veel van wat het verleden aan helangrijks heeft opgeleverd 
blijkt in het licht van het moderne wetenschappelijke onderzoek niet 
houdbaar, ook niet op dit terrein. 

Het merkwaardige en teleurstellende is echter, dat de auteur in het 
laatste hoofdstuk van dit hoek 'gelijkheid of elites?' met zijn eigen 
conclusies komt en als het ware een toekomstheeld van de maatschappij 
geeft dat ronduit teleurstellend genoemd kan worden. Hij ziet namelijk 
de elite niet als iets wat inherent is aan de maatschappij, door de 
natuur gegeven. Hij meent namelijk dat de onderzoekers op de vraag 
gelijkheid of ongelijkheid slechts een historisch antwoord kunnen geven, 
hetgeen wil zeggen, iets wat door de ontwikkeling der dingen wel is 
gekomen, maar ook anders kan. We kunnen dus opteren, schrijft hij , 
voor gelijkheid, even zo goed als men tot dusverre min of meer onhe
wust geopteerd heeft voor ongelijkheid. Opterend voor gelijkheid zoekt 

23 



hij naar de inrichting van een maatschappij die daaraan voldoet en hij 
meent de oplossing gevonden te hebben in de eigendom van onder
neming door organisaties van hen die er werken. Dit is wat anders 
schrijft hij, dan publieke eigendom. Hij acht het in zijn oplossing moge
lijk, dat de ondernemingen op dezelfde voet blijven werken als thans, 
dus met concurrentie, streven naar het beste en het doelmatigste enz. 
Blijkbaar wil hij de huidige democratische maatschappij wel hand
haven, maar daarin bepaalde socialistische of communistische motieven 
inwerken - als voorbeeld neemt hij Joegoslavie. 

Het wil ons voorkomen dat hier een hoogst bekwaam en zeer goed 
onderlegd onderzoeker aan het woord is, een analyticus van de eerste 
orde, die echter als oplosser van problemen in praktische, hanteerbare 
zin volkomen faalt. Is dat echter niet een beeld dat zovele onderzoe
kers opleveren? De oorzaak hiervan ligt mijns inziens niet zozeer in een 
of andere intellectuele tekortkoming van deze mensen. Zij zijn in staat 
de maatschappij scherp te analyseren en zien daaruit dat het heel 
anders kan; it ain't necessarily so, hoorden we eens een gelukzoeker en 
vrijbuiter zingen in de film 'Porgy and Bess' . Maar ze falen wanneer 
ze willen aangeven hoe het dan wel moet - evenals onze gelukzoeker 
in de film - en dat is in de grond van de zaak ook heel logisch. De 
maatschappij is een enorm ingewikkeld samenspel van krachten en 
machten, een schouwtoneel waarop ieder zijn rol speelt, leerde ons 
Vondel. Het gaat het voorstellingsvermogen, het intellect, ook van 
de scherpste geest ver te hoven, om een blauwdruk van een maatschap
pij te maken die met vermijding van de fouten van de huidige een 
leefbare gemeenschap oplevert zonder dat er weer nieuwe fouten en 
tekortkomingen ontstaan die veel erger dan de bestaande zijn. Het is 
een raadsel hoe een man uit een geacheveerde samenleving een land 
als Joegoslavie als voorbeeld kan nemen dat naar oplossingen grijpt 
die voor ons volstrekt verwerpelijk zijn. Streeft men naar een maat
schappij zonder elite, althans zonder elite met invloed op de gang van 
zaken, dan komt men onherroepelijk terecht bij een samenleving van 
elkaar bestrijdende en concurrerende groepen, waarbij het individuele, 
het menselijke element wordt uitgeschakeld. De voorbeelden daarvan 
zijn te talrijk om niet te weten wat voor een geweldpleging hier op 
het individu wordt gepleegd. Daarom geloven we dat de handhaving 
van de rol van de elite, wat in feite betekent het toekennen van een 
belangrijke invloed op de gang van zaken aan een minderheid, nood
zakelijk is om alle mensen in de gelegenheid te steHen zich te ontwik
kelen en zichzelf te blijven. Het is de prijs welke de massa zal moeten 
betalen, zij zal hebben te aanvaarden dat nivellering niet mogelijk is 
als zij zichzelf niet wil verlagen tot een onmenselijk bestaan. Als de 
heer Bottomore schrijft: de ongelijkheid is eigenlijk niet in de natuur 
der dingen, men kan even goed dus opteren voor de gelijkheid, dan 
kan dat theoretisch gezien misschien wel, maar niet met behoud van 
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die waarden waarop de mensen hebben geleerd prijs te stellen. 
Over die ongelijkheid moet natuurlijk geen misverstand bestaan, het 

is niet het hebben van voorrechten, gelijk we die hebben gekend tot aan 
het ingrijpen van liberale denkers en politici. 

Bottomore onderzocht vooral drie elites: de intellectuelen, de in
dustriele !eiders en de bureaucraten, zoals hij ze noemt, dus de hogere 
ambtenaren. Hij wijst er op dat er van hecht georganiseerde groepen 
geen sprake is, intellectuelen vindt men onder alle partijen, het is wel 
de meest losse groep. Voor ons is het echter de vraag of hier werkelijk 
sprake is van een elite-groep. Met industriele !eiders en hoge ambtena
ren geeft men namelijk iets substantieels aan, ze zijn iets. Bottomore 
wijst er op, dat de moderne onderzoekingen hebben aangetoond, dat 
de leidende functies zowel in de staat als in het bedrijfsleven nog 
steeds voor een zeer belangrijk deel worden vervuld door mensen die 
uit de hogere klassen komen. Hier kan natuurlijk sprake zijn van een 
zeker groepsbewustzijn, dat behalve kwade ook zeer goede kanten 
heeft. Zo wijst Bottomore zelf op het stabiliserende element van de 
klasse der hogere ambtenaren in Frankrijk, die onafhankelijk van welke 
politieke partij ook haar werk doet in het belang van het land. Het 
maatschappelijk recruteringsveld is in de loop der tijden dus niet be
langrijk gewijzigd, constateert Bottomore. Wei is er een aantal in
teressante verschillen. Zo heeft de moderne industriele samenleving 
een mobieler karakter dan anders. De groepscirculatie en de circulatie 
van individuele personen is veel groter geworden. Moderne revoluties 
kunnen niet verklaard worden door de activiteiten van kleine groepen, 
zij komen tot stand door de activiteiten van gehele klassen, waaraan 
leiding gegeven moet worden. Dit laatste wijst wel op een belangrijk 
onderscheid waarvan de auteur de lezers goed doordringt. Hij schrijft: 
elites moeten niet aileen bekwaam zijn en doelmatig handelen, ze 
moeten ook de idealen vertolken van die maatschappelijke klassen, die 
het overgrote deel van de bevolking vormen en die worstelen om te 
ontkomen aan hun eeuwenoude opsluiting in een leven van armoede 
en knechtschap. Dit is - de ontwikkelingslanden hebben dit geleerd -
het grote verschil met de revoluties in de vorige eeuw die de volks
massa's nauwelijks raakten. 

We menen dat hier voor de liberale gedachtenvorming iets zeer be
langrijks wordt gezegd. De elite blijft een onmisbare groep in de maat
schappij , maar van een eigen elite-leven kan geen sprake meer zijn. 
Men zal zich deel van zeer grote gehelen moeten weten en overeen· 
komstig daarmee moeten handelen. Wil een liberale partij blijven !even 
en invloed uitoefenen dan zal ze zich welbewust in concurrentie met 
alle andere partijen die dit doen en dat is in Nederland het geval, 
moeten wenden tot de massa om haar duidelijk te maken dat de liberale 
idealen niet aileen geschikt zijn voor de betrekkelijk kleine bovenlaag 
van meer ontwikkelden. H. V rind 
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EFFICIENCY EN LIBERALISM£ 

Het artikel van de hand van de heer Sidney van den Bergh in Liberaal 
Reveil van maart 1966 onder de titel: 'Pleidooi voor een efficiente her
indeling van gemeenten en provincies' bevat een aantal stellingen, die 
ik niet gaarne onweersproken zou willen Iaten. 

Van den Bergh poneert in zijn artikel in feite twee stellingen: 
I Aangezien er in Nederland te veel kleine gemeenten zijn moet -

behoudens een enkele uitzondering - worden gestreefd naar gemeenten 
met tenminste 20 a 25.000 inwoners. 

II Ter oplossing van de agglomeratieproblemen zal er een nieuwe 
gewestelijke indeling moeten komen, waarbij bepaalde agglomeraties 
tot nieuwe zelfstandige provincies moeten worden gemaakt. 

Geen van beide met elkaar samenhangende stellingen kan ik onder
schrijven, evenmin als de gedachtengang, die er aan ten grondslag ligt. 

1. Kleine gemeenten 
Van den Bergh's voornaamste motief voor stelling I is, dat z.i. de 
kleine gemeenten hun gecompliceerde taak in het huidige staatsbestel 
niet meer aan kunnen, vooral omdat zij daarvoor niet voldoende be
kwame ambtenaren kunnen aantrekken. 

De eerste opmerking, die mij daarbij van het hart moet, is dat Van 
den Bergh de taak van een ambtenaar verkeerd ziet, als hij schrijft, 
dat een kleine gemeente niet de specialisten kan betalen, die in staat 
zijn zinnige besluiten te nemen. Het is nu eenmaal niet de taak van 
een gemeente-ambtenaar, noch in een grote, noch in een kleine ge
meente, besluiten te nemen. 

Het nemen van besluiten is voorbehouden aan de bestuursorganen 
van de gemeente, namelijk de Raad, het College van Burgemeester en 
Wethouders en de burgemeester. 

De taak van de ambtenaar is een adviserende en een voorbereidende. 
Natuurlijk zijn dat belangrijke taken en het spreekt vanzelf, dat de 
gegeven adviezen in de meerderheid van de gevallen zullen worden 
opgevolgd, maar het is iets totaal anders dan beslissen. 

De organen met beslissingsbevoegdheid kunnen een slecht advies 
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naast zich neerleggen, terwijl zij evenzeer - ook in de grootste gemeen
ten - een goed advies in de wind kunnen slaan en een verkeerde be
slissing kunnen nemen. Het is mijn vaste overtuiging, dat verkeerde 
beslissingen van gemeentelijke bestuursorganen - en wie zou durven 
ontkennen, dat die nog wel eens voorkomen - veel meer het gevolg zijn 
van een slecht inzicht van de bestuurders, dan van gebrek aan kennis 
bij de gemeente-ambtenaren. Ik ontken overigens het probleem, dat 
Van den Bergh opwerpt niet geheel, maar ik geloof wel, dat hij het 
overtrekt. Zo valt het bijvoorbeeld met het gebrek aan kennis bij de 
ambtenaren best mee. Het is volstrekt onjuist te stellen, zoals Van 
den Bergh doet, dat het personeel in de kleine gemeenten tengevolge 
van de lage salarissen niet opgeleid is. 

Een commies in Amsterdam mag tenslotte niet meer verdienen 
dan een commies in de kleinste gemeente van Nederland. Wel is het 
waar, dat in een grote gemeente de promotiekansen veel gunstiger 
liggen dan in een kleine en dat een grote gemeente in de top aanzien
lijk hogere rangen heeft, dan de kleine. Dat betekent dat de meeste 
gemeente-ambtenaren na verloop van tijd naar een grote gemeente 
zullen solliciteren. Hun basis-kennis hebben zij dan echter in de klei
nere gemeente opgedaan; daar ook hebben zij gestudeerd voor het bc
halen van hun diploma's. 

De all-round kennis, die zij zich zowel door de praktijk als door hun 
studie hebben verworven, is over het algemeen volledig toereikend voor 
een voortreffelijke vervulling van de taak, die zij in die kleine ge
meente hebben te vervullen. 

De vraagstukken mogen dan - zoals Van den Bergh schrijft - steeds 
ingewikkelder worden, hij vergeet twee dingen. Het eerste is de moge
lijkheid tot intercommunale samenwerking, waarop ik ad II nader in
ga en het tweede is het feit, dat in veel gevallen de hogere overheden 
de beslissingen over moeilijke vraagstukken in feite aan zich hebben 
getrokken en alleen de uitvoering aan de gemeentebesturen overlaten. 

De beslissingsvrijheid op twee terreinen die hij noemt, namelijk de 
woningbouw en het onderwijs, is nog maar zeer gering. De wet schrijft 
in vrijwel alle gevallen precies de weg voor die bewandeld moet wor
den en mocht de ambtenaar die weg bijster raken, dan zijn er altijd 
nog de Vereniging van Nederlandse Gemeenten en de provinciale en 
departementale ambtenaren die hem desgevraagd met liefde weer op 
het goede spoor zullen zetten. 

Ik geef gaarne toe, dat dit alles bij de ruimtelijke ordening anders 
ligt, maar op dat terrein zijn de kleinere gemeenten (en daaronder 
versta ik in dit opzicht ook nog wel gemeenten met aanzienlijk meer 
dan 25.000 inwoners) dan ook in verreweg de meeste gevallen er toe 
overgegaan zich van de stedebouwkundige adviseurs buiten het ge
meentelijke apparaat te bedienen. AI deel ik daarom Van den Bergh's 
bezwaren niet, toch zou ik hem op een punt nog wel tegemoet willen 
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komen met een gedachte, die ik ook al vroeger heb verdedigd. Ik ben 
namelijk van mening, dat het in sommige gevallen aanbeveling zou 
kunnen verdienen om bepaalde zeer ingewikkelde taken wel ter be
slissing en/of uitvoering aan grote gemeenten toe te vertrouwen, maar 
niet aan kleine. 

Al zullen sommigen hierbij snel het woord 'discriminatie' in de mond 
nemen, ik ben van mening, dat deze 'discriminatie' in het belang is van 
de kleine gemeenten, juist om zo lang mogelijk het behoud van hun 
zelfstandigheid mogelijk te maken. En dat behoud gaat mij als liberaal 
nu juist zo bijzonder ter harte. 

Mijn verwijt aan Van den Bergh is, dat hij geen enkele waarde toe
kent aan de verlangens en wensen van de ingezetenen zelf. Hij drijft 
daar lichtelijk de spot mee en wil in feite slechts rekening houden 'met 
de wens (wiens wens?) om die inwoners administratief bij elkaar te 
brengen, die aardrijkskundig het best bij elkaar passen'. ledereen, die 
het daar niet mee eens is, noemt hij oversentimenteel. Tegen deze op
vatting nu verzet ik mij. De uitdrukking 'hoe dichter het bestuur bij de 
bestuurde staat, hoe beter het is' mag afgezaagd zijn, zij is daarom 
nog niet minder waar. Elk vergroten van die afstand zie ik als een 
duidelijk nadeel, dat ik slechts dan wens te aanvaarden, als men mij 
heeft duidelijk gemaakt, dat het niet anders Hn. Van den Bergh's 
eerste stelling is mij daarom veel te ongenuanceerd. Natuurlijk is er 
een aantal te kleine gemeenten die moeten verdwijnen, maar ik wens 
die beslissing niet te nemen aan de hand van het 'domme getal'. Zo zal 
naar mijn mening om allerlei redenen, waarop ik in het kader van dit 
artikel niet verder inga, de gemeente Zwollerkerspel met 14.000 in
woners moeten worden opgeheven en de gemeente Rozendaal met 1.400 
inwoners moeten blijven bestaan. 

En als men dan bovendien nog aileen de aardrijkskunde laat beslis
sen over de vraag, hoe de nieuwe vergrote gemeenten er uit zullen 
zien, dan hanteert men niet aileen het 'domme getal' maar ook het 
'domme potlood' en vermoedelijk zelfs nog de 'domme liniaal'. Dan 
krijgen we van die grenzen als tussen Zuid- en Noord-Korea en Zuid
en Noord-Vietnam. Dan wordt er geen enkele aandacht meer besteed 
aan de vraag of bepaalde groepen inwoners wel passen bij bepaalde 
andere groepen inwoners. Ik zie daarbij niet over het hoofd, dat Van 
den Bergh op een ander punt in zijn artikel stelt, dat rekening moet 
worden gehouden met het belang van de inwoners en dat samenge
voegd moet worden wat samen hoort en wat samen eeo gelukkig huwe
lijk zou kunnen sluiten! Hij ontkracht deze op zich zelf juiste gedachte 
echter onmiddellijk door te zeggen, dat men dit alles met frisse ogen 
moet bekijken, zoals de man zou doen, die geheel opnieuw met de ge
meentelijke indeling zou moeten beginnen. Daarmee ziet hij geheel 
voorbij aan het historisch gegroeide. Als men wil uitmaken of twee 
mensen een gelukkig huwelijk zullen kunnen sluiten, kan men daarbij 
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ook niet voorbij gaan aan de voorgeschiedenis van bruid en bruidegom; 
aan de milieus, waarin ze zijn opgegroeid en aan de omstandigheden, 
waaronder ze hebben geleefd. 

In zijn geringe waardering voor het historisch gegroeide gaat Van 
den Bergh mij veel te ver. Hij gaat zelfs nog een stuk verder dan 
Staatssecretaris Westerhout, die zich wilde beperken tot het stelsel
matig opruimen van alle gemeenten met minder dan 2000 zielen. 

Het kennelijk welbehagen waarmede deze Staatssecretaris onlangs 
Van den Bergh in de Eerste Kamer beluisterde bij een uiteenzetting 
van diens denkbeelden, is dan ook alleszins begrijpelijk. 

Tegen het ongenuanceerde streven van de Staatssecretaris heeft de 
Tweede Kamer-fractie van de VVD zich sterk verzet. 

2. Vierde bestuurslaag 
Ik kom nu tot Van den Bergh's tweede stelling, die - zoals gezegd -
met de eerste samenhangt. 

Hij heeft ernstige bezwaren tegen de instelling van agglomeratie
besturen, omdat hij daarin het scheppen van een vierde bestuurslaag 
ziet. 

Deze opvatting zou ik eveneens willen bestrijden. Agglomeratiebe
sturen behoren geen vierde bestuurslaag te zijn en daar waar ze reeds 
zijn ontstaan (al dan niet bij wet) zijn ze het ook niet. 

Waarom worden agglomeratie-besturen ingesteld? De beantwoor
ding van deze vraag geeft mij de mogelijkheid nader in te gaan op de 
samenhang tussen Van den Bergh's twee stellingen. Het valt niet tc 
ontkennen, dat de ontwikkelingen in onze tijd de gemeenten steeds 
minder de mogelijkheid geven een bestaan te leiden alsof ze geiso
leerde eilanden waren. 

De gemeenten hebben niet alleen rekening te houden met hun eigen 
belangen maar ook met die van naburige gemeenten. Juist in agglome
raties speelt deze ontwikkeling een belangrijke rol. De gemeenten 
worden alleen hierdoor al gedwongen tot steeds nauwere samenwer
king. Daar komt dan bovendien nog het probleem bij, dat deze ge
meenten veelal geen kans zien voor bepaalde sterk gespecialiseerde 
taken voldoende deskundige ambtenaren aan te trekken, dan wel voor 
die ambtenaren een dagtaak te bieden. Langs al deze wegen komen de 
gemeentebesturen in een bepaald samenhangend gebied er dan toe om 
samen te werken. Dus doende - en dat is in dit verband belangrijk -
behartigen ze nog steeds gemeentelijke belangen, namelijk de belangen 
van hun gezamenlijke gemeenten. Dit wordt niet anders wanneer dezl! 
samenwerking wettelijk zou worden geregeld, bijvoorbeeld om een on
willige gemeente te kunnen dwingen tot medewerking of tot betaling 
van haar aandeel in de kosten. Of men nu de weg kiest via de Wet 
gemeenschappelijke regelingen of de meer mogelijkheden biedende weg 
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van de instelling bij wet van een openbaar lichaam als bijvoorbeeld 
Rijnmond (dus van een agglomeratiebestuur), het blijft in beginsel de 
behartiging van gemeentelijke belangen, zij het op bovengemeentelijke 
wijze. Ook het feit, dat het Openbaar Lichaam Rijnmond allerlei taken 
heeft toebedeeld gekregen, die elders door de provinciale besturen 
worden uitgeoefend doet aan dit beginsel niets af. 

Waarom is nu bijvoorbeeld het Openbaar Lichaam Rijnmond geen 
vierde bestuurslaag naast Rijk, Provincies en gemeenten? Om die vraag 
duidelijk te kunnen beantwoorden moet ik eerst iets zeggen over de 
bevoegdheden van deze laatste drie lichamen. Zij mogen zich allemaal 
bezighouden met hun eigen huishouding. Nergens in onze wetgeving 
treffen we een artikel aan dat aangeeft wat nu precies tot elk dezer 
huishoudingen behoort. De zgn. 3 kringen-leer, die er van uitging, dat 
er wel degelijk een natuurlijke scheiding van deze gebieden bestond, is 
dan ook reeds lang verlaten. De grenzen tussen de drie huishoudin
gen worden bepaald door de praktijk en een hoger lichaam is steeds 
gerechtigd zijn huishouding uit te breiden ten koste van een lager 
lichaam. Zou dus Rijnmond een vierde bestuurslaag zijn, dan beteken
de dat, dat het volmaakt gerechtigd zou zijn om taken, die tot dus
verre door gemeentebesturen werden verricht, tot zich te trekken, ook 
tegen de wil van de gemeentebesturen in. 

Dat mag Rijnmond niet (en dat zullen m.i. in de toekomst andere bij 
de wet ingestelde agglomeratie-besturen ook niet mogen) en daarom is 
Rijnmond geen vierde bestuurslaag. 

We raken hiermede ook de kern van mijn bezwaar tegen Van den 
Bergh's voorkeur om de agglomeraties tot provincies te maken. 

Om toch vooral maar geen vierde bestuurslaag te krijgen, schept hij 
een nieuwe derde bestuurslaag, die voor de gemeenten veel nadeliger 
is, dan wat hij de vierde bestuurslaag noemde. 

Als er geen agglomeratie-besturen meer ingesteld kunnen worden 
(nadat Van den Bergh's gedachte onverhoopt zou hebben gezegevierd), 
maar uitsluitend nieuwe provincies, is een gelnstitutionaliseerde samen
werking van de gemeenten in een agglomeratie onmogelijk geworden 
(de Wet gemeenschappelijke regelingen hi edt namelijk lang niet altijd 
uitkomst) en dan is de nieuwe provincie wel verplicht (en ook vol
strekt gerechtigd als hogere bestuurslaag) om al die gemeentelijke 
taken, die alleen maar bovengemeentelijk verricht kunnen worden tot 
zich te trekken en op provinciaal niveau te gaan behartigen. Maar 
daarmee zijn het dan ineens geen gemeentelijke taken meer, maar zijn 
het provinciale taken geworden. 

De oplossing van Van den Bergh heeft dus een duidelijk centralise
rende tendentie, ook al hierom, omdat er in zijn gedachtengang onge
twijfeld meer provincies zullen komen, de coordinatie tussen deze pro
vincies moeilijker wordt en dus het Rijk een natuurlijke neiging zou 
hebben meer bevoegdheden tot zich te trekken. 
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Juist omdat het aantal provincies groter zou worden is het nog de 
vraag of zijn oplossing wel zo goedkoop is als hij zegt. 

Het is eigenlijk bijzonder vreemd, dat een man als Van den Bergh, 
die pleit voor een geheel nieuwe, frisse en efficiente aanpak en die zich 
bij het herzien van de gemeentegrenzen volstrekt losmaakt van het 
historisch gegroeide, zich in geen enkel opzicht heeft kunnen losmaken 
van de historisch-staatsrechtelijke structuur: Rijk, provincie, gemeente. 

De doorbreking van dit traditionele keurslijf, die we bij een agglome
ratie-bestuur zien, had hem eigenlijk moeten aanspreken. 

Het zal duidelijk zijn, dat ik zijn pleidooi voor wat hij noemt een 
efficiente herindeling van gemeenten en provincies in geen enkel op
zicht deel. 

Naar mijn mening moeten we ten aanzien van de gemeentelijke 
herindeling rustig verder gaan met elk geval op zichzelf te bezien en 
niet trachten algemene lijnen vast te stellen, terwijl wij daarnaast de 
ontwikkeling van de agglomeratie-gedachte - ons spiegelend aan de 
resultaten van het experiment Rijnmond - ongestoord haar gang moeten 
laten gaan. 

Mr. W. J. Geertsema 

Earl of Sandwich: You will die either upon the gallows or of veneral 
disease. 
john Wilkes: That depends, my lord, whether I embrace your prin
ciples or your mistress. 
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MEDEWERKERS IN VOCELVLUCHT 

Mevrouw Mr. E. Veder-Smit werd geboren op 29 augustus 1921 te Kinderdijk. Zij 
bezocht het gymnasium te Dordrecht, studeerde rechten te Leiden en Utrecht. Was van 
1954 tot 1962 lid Provinciale Staten van Utrecht en van 1958 tot 1962 wethouder van 
Zeist, portefeuilles van onderwijs, kunst, sport, jeugdzaken en huisvesting. Sedert 1963 
lid van het Dagelijks Bestuur van de VVD. Was van september tot december 1965 lid 
Ned. delegatie naar de 20ste Assemblee der Verenigde Naties te New York, en is 
sedert 1966 lid van de Gemeenteraad van Leeuwarden. 

Mr. W. J. Geertsema studeerde na een gymnasiumopleiding in Den Haag, rechten in 
Leiden. Legde doctoraal examen af in 1947. Was daarna tot 1953 repetitor Burgerlijk 
Recht. Werd in dat jaar burgemeester van Warffum. In 1957 benoemde de toenmalige 
Staatssecretaris Schmelzer, belast met de zaken betreff en de de p.b.o. en de bezits
vorming, hem tot hoofd van diens afdeling Algemene Zaken. In 1959 werd hij in 
verband met zijn benocming tot lid van de Tweede Kamer als ambtenaar op non
actief gestelcl. In 1961 werd hij benoemcl tot burgemeester van Wassenaar. Van 1963-
1966 was hij voorzitter van de Tweede Kamer-fractie. Is nu vice-voorzitter. 

De heer A. H. Huibers werd in 1936 geboren. Schoolopleiding: H.B.S.; beroep: adj .
directeur bij een verzekeringsbedrijf. Hij was voorzitter van de J.O.V.D. afdeling 
Arnhem. Sinds enige jaren lid van het bestuur van de afdeling Arnhem van de 
VVD waarvan kortc tijd als secretaris. 

Dr. E. Nordlohne werd in februari 1923 in Warschau geboren. Hij studeerde te Sankt 
Gallen en Rotterdam en promoveerde in 1951 te Rotterdam op het proefschrift 'De 
economisch-geografische structuur der Nederlandse Benedenwindse eilanden'. Hij was 
adjunct-secretaris van een landelijke organisatie voor drinkwatervoorziening en is 
thans parlementair redacteur van een landelijk dagblad. 
De heer Nordlohne behoorde tot de oprichters van de Rotterdamse afdeling van de 
Partij van de Vrijheid en het blad Liberaal Reveil. 

De heer J. W. van der Dussen werd in 1929 in Waddinxveen geboren. Na en"ge jaren 
werkzaam geweest te zijn in het bedrijfsleven trad hij in dienst van de Gemeente Haar
lem. 
Thans is hij als administrateur bij de Vereniging van Nederlandse Gemeenten werkzaarn 
op het secretariaat van de Raad voor de Gemeentefinancien. 
In 1957 begon hij zijn studie aan de economische faculteit van de Universiteit van 
Amsterdam, in 1964 legde hij zijn doctoraal examen af. 

Martinus Visser werd op 3 september 1914 in Sliedrecht geboren. Op 13-jarige 
leeftijd ging hij in het schildersbedrijf van zijn va.der werken. In de avonduren 
nam hij lessen in bouwkundig tekenen en schilderen, ook volgde hij een boekhoud
cursus via het Instituut voor Arbeiders Ontwikkeling. Van 1937 tot 1961 was hij 
zelfstandig schilderspatroon te Arnhem. Van september 1949 tot heden lid Gemeente
raad, fractievoorzitter, en lid van diverse commissies. Van 4 maart 1958 af lid van 
de Tweede Kamer der Staten-Generaal. 
Behandelt vooral middenstandsproblemen, volkshuisvesting en bouwnijverheid (nu 
ruimtelijke ordening) , herindeling of grenswijziging van gemeenten, de zaken de 
PTT betreffende. Bestuurslid van de Vereniging van Staten- en Raadsleden. 
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EEN NIEUW KIESSTEL SEL? 

Wij hebben waardering voor iedere serieuze poging om ons staatkundig 
stelsel te verbeteren. Uitgaande van die positieve houding hebben wij 
de hervormingsvoorstellen, waarmee de 'Democraten '66' de ver
kiezingen ingaan, getoest aan het praktisch nut dat zij voor Nederland 
zouden kunnen hebben. 

Doelstellingen 
W aar is het deze partij om te do en? De kiezers moeten meer directe 
invloed krijgen op het regeringsbeleid; de afstand tussen kiezers en 
verkozenen moet kleiner worden. Het aantal partijen moet ter wille van 
de politieke duidelijkheid en 's lands bestuurbaarheid worden ge
reduceerd. 

Hoe denkt men dit te bereiken? 
De Minister-President moet rechtstreeks door de kiezers worden 

verkozen en zonder overleg met politieke partijen zijn kabinet samen
stellen. 

Voor de verkiezing van de Tweede Kamer (de Eerste zou worden 
afgeschaft) moet het land in 50 districten worden verdeeld, die elk 
3 leden naar de Kamer afvaardigen . 

Op gemeentelijk niveau moet de burgemeester rechtstreeks door de 
burgers worden verkozen, met een benoeming door de Regering op 
voordracht van de Raad als overgangsmaatregel. 

Burgemeestersverkiezing 
Laatstgenoemd voorstel is zo duidelijk ingegeven door het - overigens 
begrijpelijke - ongenoegen over het optreden en karakter van ee:n 
Nederlandse burgemeester (de meeste oprichters van D'66 zijn Amster
dammers) dat het reeds daarom tot een zekere argwaan maant. In 
Nederland als geheel blijkt slechts bij hoge uitzondering een burge
meester niet voor zijn taak berekend. De meesten vervullen hun ambt 
uitstekend. Geen zinnig mens rooit een heel bos om een ondermaatse 
boom te verwijderen. Het grote voordeel van het bestaande stelsel is 
dat de burgemeester hoven de partijen staat en daardoor een bindend 
en allen stimulerend element kan vormen in het beleid van zijn ge
meente, terwijl degenen die hem benoemen zich een goed gefundeerd 
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oordeel kunnen vormen over de capaciteiten die hij als voorzitter van 
de raad en belangrijkste uitvoerende orgaan van het gemeentebestuur 
moet bezitten. 

H et districtenstelsel 
Precies een halve eeuw geleden heeft Nederland het districtenstelsel 
afgeschaft en vervangen door het stelsel van evenredige vertegen
woordiging, juist om de Tweede Kamer tot een zuiverder afspiegeling 
te maken van de verschillende politieke stromingen in ons land. 

Het voorstel tot wederinvoering van een districtenstelsel - zij het in 
een iets andere variant dan voorheen - hangt ten nauwste samen met 
het plan om tot directe verkiezing van de minister-president door het 
volk te komen. Wat de voorstellers daarbij voor ogen zweeft is een 
zodanige vermindering van het aantal politieke partijen, dat zich bij 
iedere verkiezing voor de kiezers een duidelijk alternatief zou af
tekenen tussen twee partijen of blokken, die elk een kans zouden makcn 
om een meerderheid te behalen waarmee het Parlement effectief zou 
kunnen werken. 

ll oe het vroeger was 
Men moet wel slecht thuis zijn in onze parlementaire geschiedenis en 
een gebrekkig begrip bezitten van de Nederlandse volksaard om van 
een districtenstelsel een wezenlijke vermindering van het aantal 
partijen in de Kamer te verwachten. Onder het districtenstelsel dat wij 
voor 1917 in Nederland kenden waren doorgaans 5 a 6 partijen in de 
Kamer vertegenwoordigd, soms zelfs 7 of 8. En toen vaardigde elk district 
slechts een lid af. Het nu bepleite systeem van 50 grotere districten, die 
elk drie leden afvaardigen, maakt het voor kleine partijen naar ver
houding nog gemakkelijker dan het voor 1917 was om leden in dt: 
Kamer te krijgen. 

Er is, gezien de typisch Nederlandse neiging om het politiek eigene 
liever in een afzonderlijke partij zo zuiver mogelijk te houden dan in 
te brengen in een grater geheel (een neiging waar D'66 zelf als af
zonderlijke partij een treffend voorbeeld van geeft), dus geen enkele 
grond voor de verwachting dat het aantal partijen in de Tweede Kamer, 
dat nu 10 bedraagt, belangrijk zou verminderen. Zelfs een Vermeer
dering zou niet geheel uitgesloten zijn. Men denke aan de reele kansen 
die bijvoorbeeld Friese of Limburgse 'nationalisten' onder een dergelijk 
stelsel zouden krijgen. 

Kerktorenpolitiek 
Daarmee raken wij aan een ernstig nadeel van een districtenstelsel, dat 
wel eens als 'kerktorenpolitiek' wordt aangeduid : de nationale ver
tegenwoordiging van partijen, die zich uitsluitend werpen op het be-
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pleiten van plaatselijke belangen en belangetjes. Dit is de regionale 
variant van de functionele belangenpartij, wier karakter Koekoek en 
de zijnen in de afgelopen jaren (en Braat voor de oorlog) zo duidelijk 
voor ons hebben onthuld.1 

Als de ene hand ... 
Het grootste bezwaar van een districtenstelsel is echter dat het af
spraken tussen de partij-organisaties in de hand werkt, die de meest 
onverkwikkelijke situaties kunnen opleveren. Stel, dat in twee dis
tricten, A en B, de eerste en tweede zetel zonder twijfel aan respec
tievelijk PvdA en KVP zullen toevallen, terwijl de Boerenpartij in 
beide districten een goede kans maakt op het veroveren van de derde 
zetel, op de hielen gevolgd door CHU en PSP. De twee laatstgenoemde 
kunnen nu toch elk een zetel bemachtigen en in A en B de Boerenpartij 
buiten de deur houden indien de CH-leiders in district A, waar zij zelf 
geen kandidaat stellen, hun geestverwanten aanraden op de PSP te 
stemmen, terwijl de PSP het omgekeerde doet in district B. Een 
hervormde pacifist en een christelijk-historische ontwapenaar zijn 
ongetwijfeld als kandidaat te vinden. 

Tezelfder tijd speelt echter in de districten C en D, waar de kaarten 
onder het kiezer.svolk anders liggen, de CHU hetzelfde spelletje m,et 
de Boerenpartij tegen de PSP, terwijl in de districten E en F de Boeren 
en de PSP samen de CHU om zeep helpen. 

Men werpe ons niet tegen, dat de combinaties, die wij als voorbeeld 
stelden, absurd zijn en daarom in Nederland onbestaanbaar. De 
combinaties ad hoc, die het Franse districtenstelsel oplevert, zijn zeker 
even vreemd en onsmakelijk. En als men in de Kamer nu eens met 
deze en dan met gene tegenstander aan dezelfde kant blijkt te staan bij 
stemmingen, waarom dan niet bij verkiezingen? 

Evenredigheid 
Wie uit ons voorbeeld zou willen afleiden, dat de landelijke evenredig 
heid, die het voorgestelde systeem door zijn bevoordeling der grootste 
partijen bewust in het Ieven roept, in de praktische toepassing ervan 
via plaatselijke afspraken weer goeddeels wordt gladgestreken, heeft 
gelijk. Maar daarmee ontvalt aan het stelsel juist zijn voornaamste zin. 
Het is immers voor alles bedoeld om in de Kamer een duidelijke 
meerderheid te krijgen, en een oppositie, die krachtig genoeg is om bij 
volgende verkiezingen met kans op succes een gooi naar de meerder
heid te doen. 

Wanneer het districtenstelsel, zoals voorgesteld, toch in de praktijk 
tot een grote mate van evenredigheid zou leiden, en daarmee niets zou 
oplossen, zien wij liever de welbewuste en zuivere evenredigheid van 
het huidige systeem. 
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De onafhankelijke kandidaat 
Men moet zich ook geen illusies maken over de kansen voor partijloze, 
onafhankelijke kandidaten om in de Kamer te komen, of over de 
waarde, in stemmen gemeten, van een uitzonderlijk sterke partij
kandidaat in een bepaald district. In het Engelse Lagerhuis met zijn 
630 zetels is, na de afschaffing van de 'Universiteitszetels' in 1951, 
bij geen der sindsdien gehouden verkiezingen ook maar een partijloos 
lid terecht gekomen. 

Ook langs de omweg van het fractie-lidmaatschap is een dergelijke 
positie niet blijvend te bereiken. 

In zijn standaardwerk 'British Political Parties' schrijft McKenzie: 
'De partijleiders in het parlement kunnen er praktisch zeker van zijn 
dat een rebel, die uit de fractie of de partij wordt gestoten, daarmee 
een politiek doodvonnis ondergaat.' Een even groot kenner van de 
Engelse politiek, David Buttler, heeft op basis van onderzoekingen, 
het maximale verschil in stemmenoogst tussen een uitstekende en een 
slechte kandidaat op slechts 500 geraamd, dat wil zeggen minder dan 
1 Ofo van het totale aantal stemmen dat gemiddeld in een Brits district 
kan worden uitgebracht. Er is geen reden om aan te nemen dat bij ons, 
waar de traditie der plaatselijke campagne geheel is uitgestorven en 
onder het regiem van de televisie moeilijker dan ooit zou herleven, de 
situatie wezenlijk anders zou zijn. 

Contact kiezer-gekozene 
Wij willen daarmee niet de juistheid ontkennen van de stelling die 
D'66 ook tot dit voorstel heeft gebracht, namelijk dat het contact, en 
vooral het wederzijds begrip, tussen kiezers en gekozenen ook in 
Nederland veel te wensen overlaat, al worden de ernst en omvang van 
die communicatiestoornis ook door velen overdreven. Partijen, kandi
daten en leden zullen nog het nodige moeten doen om dat contact te 
verbeteren. Daar wordt, ook in de VVD, trouwens al aan gewerkt. 
In het bestek van dit artikel kunnen wij niet uitweiden over de mid
delen, die daarvoor worden en nog moeten worden gebruikt. 

De direct verhozen minister-fJresident 
Wanneer het kiesstelsel niet leidt tot het ontstaan van een duidelijke 
meerderheid en een krachtige minderheid die tot alternatieve meerder
heid kan worden, ontvalt daarmee ook het bestaansrecht aan de figuur 
van de direct door het volk verkozen minister-pre~ident. Sterker nog: 
de duidelijkheid, die men zozeer zegt voor l e staan, zou dan zowel 
voor als tijdens en na de kabinetsformatie nog moeilijker te verwezen
lijken worden dan zij nu helaas al is. 
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Een praktijkvoorbeeld 
Laat ons eens nagaan hoe dit systeem zou werken in de praktijk van 
de Nederlandse politiek. Dat onder het districtenstelsel het aantal 
partijen niet sterk zou verminderen, zagen wij al. Wij moeten ervan 
uitgaan, dat behalve KVP en PvdA in ieder geval de VVD, twee of 
meer protestantse partijen (waaronder zeker CHU en ARP) , tenminste 
een partij links van de PvdA en mogelijk nog een of twee dwergen in 
de Kamer vertegenwoordigd zouden blijven of worden. Zeg een totaal 
van 7 partijen. Voor geen daarvan is ook maar in de verste verte een 
absolute meerderheid in het parlement te voorzien, zelfs niet voor een 
eventueel te vormen CDU, wier ontstaan trouwens in het afgelopen 
jaar minder waarschijnlijk dan ooit is geworden. 

Het is duidelijk, dat de staatsrechtelijke verhouding tussen regering 
en parlement in het voorgestelde systeem anders zou moeten worden 
geregeld dan zij nu is. Wij denken daarbij zowel aan het conventionele 
als aan het geschreven staatsrecht. Maar hoe die regeling ook uitvalt, 
men zal als normale situatie wiilen zien dat het kabinet wat de hoofd
punten en de algemene richting van zijn beleid betreft, kan steunen op 
een meerderheid in het parlement. Dat is de meest elementaire grond
regel van de parlementaire democratie. 

Men behoeft er niet aan te twijfelen dat iedere partij van enige 
omvang in eerste aanleg haar eigen kandidaat voor het minister
presidentschap zal steilen. Om onze iilustratie beeldend te houden 
nemen wij aan dat de KVP Schmelzer kandidaat stelt ; de PvdA Den 
Uyl ; de VVD Toxopeus; een ARP-CHU combinatie ad hoc Zijlstra 
en uiterst links Marcus Bakker. 

In de eerste ronde van de verkiezing verwerven Zijlstra en Den Uyl 
heiden ongeveer een derde van de stemmen, waardoor aile anderen 
kansloos zijn geworden. 

Er moet dan volgens het voorgestelde systeem een herstemming 
plaatsvinden tussen Den Uyl en Zijlstra. Zoals de zaken op dit moment 
liggen, zou Zijlstra daaruit vrijwel zeker als overwinnaar te voorschijn 
komen. Maar in een dergelijke situatie is natuurlijk ook een over
winning van Den Uyl denkbaar. Was de stemming in de eerste ronde 
iets anders uitgevailen, dan zou ook Schmelzer de uiteindelijke over
winning kunnen hebben behaald. 

De onomzeilbare coalitie 
De feitelijke uitslag is voor dit betoog niet interessant. Waar het om 
gaat is, dat in een land zonder duidelijke meerderheidspartij en zonder 
enig redelijk uitzicht op het ontstaan daarvan, iedere democratische 
regering op een combinatie van partijen moet berusten. 

Men omzeilt die moeilijkheid niet door de politieke keuze van bet 
volk op een man, de minister-president, toe te spitsen. Aile serieuze 
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kandidaten voor dit ambt zullen uit de partijen voortkomen. Het is 
immers ondenkbaar dat iemand zonder politieke ervaring en zonder de 
steun van een politieke organisatie als overwinnaar of 'runner up' uit 
de eerste ronde van een dergelijke verkiezing te voorschijn zou komen. 

In haar program zegt D'66: 'De kandidaten voor het minister
presidentschap stellen voor de verkiezingen hun program voor de 
komende regeerperiode op en leggen dit aan de kiezers voor. (-) De 
gekozen minister-president stelt na de verkiezingen naar eigen inzicht 
zijn kabinet sam en.' 

Dat een partij een kandidaat voor het minister-presidentschap naar 
voren zou schuiven zonder op diens program een doorslaggevende 
invloed uit te oefenen is een volslagen illusie. Dat een dergelijk pro
gram naar inhoud en formulering geen rekening zou houden met de 
noodzaak om straks met een of meer andere partijen samen te werken 
is eveneens een wereldvreemd want onpraktisch idee. Ieclere grote 
Nederlandse partij is nu eenmaal door het gegeven feit, dat Neder
landers zich in minderheidsgroepen wensen te organiseren, gedwongen 
om de mogelijkheid tot samenwerking met anderen open te houden, 
en dit vereist een vrij grote mate van speelruimte in haar verkiezings
program. 

Praktijkvoorbeeid (vervolg) 
Laten wij echter eens aannemen dat het systeem van D'66 zou worden 
toegepast. Den Uyl zou een puur socialistisch prog-ram aan de kiezers 
voorleggen. De verwachting is niet onredelijk, dat hij daarmee hoog-uit 
300/o van de stemmen op zich zou verenigen. Hij verslaat de KVP
kandidaat met een neuslengte, behaalt in de herstemming een krappe 
overwinning en 'stelt na de verkiezingen naar eigen inzicht zijn kabinet 
samen.' 

Hij heeft nu twee mogelijkheden: of hij probeert het program uit te 
voeren waarop hij is gekozen, hoewel zich daarvoor in eerste aanleg 
nog geen derde van de kiezers heeft uitgesproken, of hij laat daarvan 
een aantal punten vallen om ook buiten eigen kring parlementaire 
aanhang te verwerven. In het laatste geval zal de oorspronkelijke aan
hanger van Den Uyl zich dan pas goed bekocht voelen. Hij meende ziin 
steun te geven aan een echt socialistisch beleid, maar nog voor de 
uitvoering daarvan begint verdwijnt een deel onder de tafel. 

In het eerste geval zal het kabinet-Den Uyl op een aantal kern
punten van zijn beleid een afwijzende Kamermeerderheid tegenover 
zich vinden, waardoor het keer op keer machteloos wordt gemaakt. 
De Kamer kan het kabinet niet ten val brengen - dat staat ook met 
zoveel woorden in het plan van D'66 - en het kabinet kan de Kamer 
niet ontbinden. Wel kan de Kamer initiatiefontwerpen over een op
schortend veto van de minister-president heen met een twee-derde 
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meerderheid tot wet maken. Een stoethaspeliger manier van regeren 
en wetgeven is voor Nederland nauwelijks te bedenken. Daarbij ver
geleken is ons huidige stelsel, met al zijn gebreken, bijna ideaal. 

Actuele demonstratie 
Een ironisch toeval heeft gewild, dat deze ideeen werden gelanceerd 
juist op een moment dat Staten-Generaal en Kabinet enige maanden 
lang machteloos tegenover elkaar kwamen te staan - zoals zij volgens 
D'66 altijd tegenover elkaar zouden moeten staan. In deze periode is, 
met uitzondering van enige spoedzaken, iedere politieke activiteit 
verlamd en de belangstelling voor het normale parlementaire werk 
vrijwel tot nul gereduceerd. Dat dit experiment niet op een fiasco is 
uitgelopen, is uitsluitend te danken aan een combinatie van drie uit
zonderlijke factoren: een minister-president met zeldzaam gezag; het 
verantwoordelijkheidsgevoel van de twee middelgrote oppositie
partijen, VVD en CHU, die het kabinet-Zijlstra op de kernpunten van 
zijn financiele beleid nog juist aan de nodige meerderheid hielpen; en 
vooral : het ontbreken van ieder bruikbaar alternatief. 

Conclusie 
Het systeem van de direct verkozen minister-president zou, onder de 
schijn van grotere duidelijkheid, in de praktijk tot meer compromissen 
en meer politieke activiteit achter de schermen leiden dan ooit te
voren - of tot een dodelijke verstarring van de posities van Kamer
meerderheid en Kabinet. Het kan slechts functioneren bij volkeren, 
die door hun aard in staat en vanouds gewend zijn met een twee
partijenstelsel te werken. Zelfs daar, met name in de Verenigde Staten, 
leidt het tot zo veelvuldige moeilijkheden dat vele Amerikanen er 
ernstige kritiek op hebben. Er bestaat geen enkele grond voor de ver
onderstelling dat in Nederland zelfs door een eenvoudig districten
stelsel - laat staan door een meervoudig - de totstandkoming van een 
tweepartijenstelsel, of zelfs maar een drie- of vierpartijenstelsel zou 
worden verwezenlijkt. 

De kernfout in de gedachtengang van D'66 is, dat zij uitgaat van 
een fundamentele tegenstelling tussen 'de kiezers' en 'de partijen'. 
Blijkens de recente Revue-enquete blijkt dat misverstand bij zeer veel 
N ederlanders te lev en. In een democratisch systeem is het echter niet 
mogelijk partijen uit te schakelen of kort te sluiten. Om enig denkbeeld 
of streven zodanig gestalte te geven dat men er in een gemeenschap 
van mensen mee werken kan is organisatie onontbeerlijk. Op politiek 
gebied leidt die organisatorische vormgeving tot het ontstaan van 
partijen. Zo is per slot D'66 zelf ook ontstaan. De partijen staan niet 
tegenover de kiezers, zij vormen de belichaming van wat de meest 
actieve en uitgesproken kiezers wensen. De interne democratisering 
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van de meeste Nederlandse partijen - denk aan de Boeren als extreem 
voorbeeld - laat nog te wensen over. In die richting zal men het vooral 
moeten zoeken. Daarvoor is ook van de zijde van de kiezers, die nog 
veel te vaak kankerend maar werkeloos langs de zijlijn blijven staan, 
veel meer actieve belangstelling nodig. Ook ons onderwijs moet snel 
meer aandacht gaan besteden aan de ontwikkeling van algemeen 
politieke kennis bij de aankomende kiezers. 

Aan een nieuw kiesstelsel, dat theoretisch sluitend mag schijnen 
maar praktisch onbruikbaar is, bestaat geen behoefte. 

1. Dat D'66 dit regionale perspectief zelf duidelijk ziet blijkt uit haar geflirt met 
Friesland, belichaamd in een pleidooi voor het behoud van de Friese taal; aan
gezien deze zich nu al in voile vrijheid kan ontwikkelen, lijkt een dergelijk pro
grammapunt meer ingegeven door de mogelijkheden van een districtenstelsel dan 
door de noden van het Noorden. 

'Een van de fabels, die men over het Britse parlement vertelt, is dat 
daar drie partijen in vertegenwoordigd zouden zijn. Door bittere erva
ring wijs geworden verzeker ik U echter, dat het er 629 zijn.' 

Dr. Horace King, 
V oorzitter van het Lagerhuis 

'Aangezien de drang naar het referendum in de massa van het volk 
absoluut afwezig is, heb ik geen reden kunstmatig die drang op te 
wekken. De reden waarom het facultatief referendum in Zwitserland 
zich in een zekere fJopulariteit mag verheugen, ligt geheel in het ont
staan en het verleden van de boerenrepubliellen, waaruit zich het Zwit
serse volk heeft ontwikkeld, met zijn in de bergen afgelegen dorpen, 
waar zich het referendum kan aansluiten aan oude traditie, iets wat 
voor ons volk in geen opzicht geldt.' 

P. ]. Troelstra in 1922 in de Tweede Kamer, 
naar aanleiding van een voorstel tot invoe
ring van het referendum ( als facultatief 
veto-recht) in de N ederlandse Grondwet. 
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POLITIEKE WERKELIJKHEIDSZIN 

Het vormen van een kabinet is in Nederland bijna altijd 'n tijdrovende 
zaak. Dat is een gevolg van het feit, dat er veel onvaste grootheden in 
het spel zijn. Wij noemen, zonder volledig te zijn: hoe interpreter en wij 
de verkiezingsuitslag, welke partijen willen het met elkaar proberen, 
welke wensen uit de onderscheidene verkiezingsprogramma's worden 
voorop gesteld, welke politici kunnen met elkaar opschieten aan de 
onderhandelingstafel en in een kabinet. 

Men moet in Nederland altijd met anderen samenwerken; geen 
partij behaalt de absolute meerderheid in de volksvertegenwoordiging. 
Samenwerken verlangt iets gemeenschappelijks: een reeks punten die 
men nu zou willen verwezenlijken, een zeker vertrouwen over en weer, 
dat men elkaar niet tijdens de rit laat derailleren. 

Vertrouwenscri sis 
Wij beleven op het ogenblik een vertrouwenscrisis tussen de socialisten 
en de KVP-ers. De socialisten voelen zich verraden door de motie
Schmelzer van 14 oktober 1966 en door de manier, waarop de KVP 
gezorgd heeft dat geen socialisten meer in de regering zitten. 

Wij zullen hier niet ingaan op de vraag, of de bittere verwijten van 
de socialisten aan het ad res van de K V P in elk opzicht gerechtvaar·
digd zijn. Evenmin zullen wij analyseren of de bezwaren van de KVP 
tegen de heer Vondeling op het departement van financien niet op een 
andere wijze, op een voor de socialist en · meer aanvaardbare wijze, 
geuit hadden kunnen worden. 

Beiden, socialisten en K VP-ers, hebben gefaald in het onderling 
contact. De socialisten vinden, dat de KVP-ers zich glibberig uit
drukken. Men behoeft geen socialist te zijn, om die mening te delen. 
Er bestaat een denktrant, die kennelijk wordt gecultiveerd en uit
gezaaid aan bepaalde rk colleges en andere middelbare scholen, die 
voor oud-leerlingen van openbare en bijzondere neutrale scholen een
voudig niet te begrijpen en niet te harden is. 

De dialektiek van deze rk scholen maakt op 'anderen' een glibberige, 
onoprechte, een te slimme en te handige indruk. ' 

En dan komt de wens naar voren, of het dan maar niet beter is met 
die anderen in een kabinet te gaan zitten. w eliswaar is de basis voor 
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een gemeenschappelijk programma dan niet groot, maar je wordt dan 
eindelijk verlost van die voortdurende vrees voor beentjeslichterij en 
aanvallen in de rug. 

Hartekreet 

Zo verstaan wij de hartekreet in Het Vrije Volk van 3 december 1966; 
het hoofdartikel verscheen onder het kopje 'Nuchter'. In dat hoofd
artikel lezen wij onder andere het volgende: 

'Op een gegeven moment is het aantrekkelijker voor socialisten en 
liheralen heiden om als politieke tegenstanders op sociaal-economisc!t 
terrein elkaar op een program te vinden, waaraan heiden zich heel 
nuchter houden, dan dat zij zijn aangewezen op de glihherpolitiek van 
de confessionele groepen. 

Dat is nu niet aan de orde. Maar men moet goed heseffen, dat men 
om samen te regeren het soms verder schopt met een harde hetrouwhare 
tegenstander dan met een lood-om-oud-ijzer medestander. Mits het 
compromis maar duidelijk is en door heiden met alle consequenties 
wordt aanvaard en verdedigd - als compromis. 

Het is niet in het belang van het land, dat socialisten en liheralen 
voor alle tijde_n onder alle omstandigheden elkaar de rug toekeren, 
omdat zij het op fundamentele punten van maatschappij-structuur on-.. ' eens ZlJn. 

Met deze hartekreet van Het Vrije Volk zijn wij het eens. Liheralen en 
socialisten moeten elkaar niet verketteren. Dat hehhen zij aan elkaar 
niet verdiend. Wanneer de VVD zegt, in 1967 niet te zullen mee
werken aan een kahinet met socialisten, doet zij dat niet uit afkeer van 
de socialistische !eiders, maar vooral om de confessionele partijen tot 
een keuze te dwingen over een zaak die ook en juist door de socialisten 
centraal wordt gesteld: de hervorming van de maatschappij. 

In het persoonlijke vlak liggen socialisten en liheralen elkaar meestal 
wei; men begrijpt elkaars taal. De socialisten zien in liheralen de pleit
voerders van kapitaal en ondernemerschap. De liberalen zien in socia
listen de pleitvoerders van de georganiseerde arheiders. Zolang heiden 
erkennen dat samenwerking voordeel voor heiden oplevert, is bij alle 
verscheidenheid een gemeenschappelijk compromis op concrete punten 
mogelijk. 

Dat geldt in het bedrijfsleven net zo goed als in de politiek. Alleen 
ligt het in de politiek wat moeilijker. Liherale politiek is niet identiek 
met werkgeverspolitiek, socialistische politiek reikt verder dan de be
langen der georganiseerde arheiders. 

Wat zijn de punten, waarop liheralen en socialisten elkaar in de 
politiek kunnen vinden? 
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Gemeenschappelijke punten 

De laatste jaren zijn de verschillen onderstreept, en de gemeenschap
pelijke punten verdoezeld. 

Als liberalen en socialisten elkaar weer in de ogen willen zien als 
tegenstanders, niet als vijanden, moeten zij aan de gemeenschappelijke 
punten evenveel aandacht schenken als aan de verschilpunten. 

Er zijn gemeenschappelijke punten genoeg. Men denke aan de wijze 
van benaderen van de bezoldiging van dienstplichtige onderofficieren 
en reserve-officieren, aan het project der atomaire onderzeeboten, aan 
de belasting op vrijgezellen, aan het studiebeurzenbeleid, aan het 
'eigen risico' bij de verzekering tegen ziekenhuiskosten, aan de zorg 
voor de toekomst van eigenerfde boeren, aan de opvattingen over een 
juiste oplossing van de kabinetscrisis na de aanvaarding van de motie
Schmelzer, allemaal punten, die in november en december 1966 in de 
Tweede Kamer aan de orde zijn geweest. 

Zien wij het goed, dan is het persoonlijk contact tussen liberale en 
socialistische Kamerleden hier en daar de laatste tijd aan het ver
beteren. 

Dat is goed zo. Er moet gebouwd worden aan een politiek in Neder
land, waarbij de belangrijke en waardevolle staatkundige stromingen 
alle een kans krijgen hun bijdrage aan het algemeen welzijn te leveren; 
een politiek die het overigens ook mogelijk maakt, dat bepaalde stro
mingen een tijd in de oppositie worden gedrongen. 

Het is ongewenst, dat de KVP bij voortduring de dienst in Nederland 
uitmaakt. Doch die macht dankt de KVP niet alleen aan zichzelf, zij 
heeft haar mede verkregen door de opgeschroefde tegenstellingen 
tussen socialisten en liberalen. 

Socialisten en liberalen moeten weer leren inzien, dat het aan
trekkelijk kan zijn elkaar op een programma te vinden, waaraan heiden 
zich heel nuchter en heel gewoon houden. Een programma dat heiden 
aanvaarden en verdedigen als compromis, met alle zin voor politieke 
werkelijkheid. 

Dr. E. Nordlohne 

'Een mens mag nooit wanhofJen. W anhoop is des duivels'. 
Simon Vinkenoog 

In het artikel over de A ssemblee der Verenigde Naties in het vorige nummer is 
een foul binnengeslopen op blz. 12: de 'speciale politieke' commissie draagt geen 
nttmmer, terwijl de hierop volgende commissies dienen te worden genummerd resp. 
van II tim VI; een overeenkomstige verandering dient te worden aangebracht op 
blz. 12 laatste alinea en blz. 14. 

44 

D 
v 
I< 
Z. 

rr 
g 
s· 
g 
g 
0 

1: 
b 
§ 
( 
c 

J 
i 
l 



Integratie van het bestuur in de Zaanstreek 

W. Swart 

De Zaanstreek is van de zuidelijkste punt 
van Zaandam tot het noordelijkste dee! van 
Krommenie aaneengebouwd. Ter weers
zijden hiervan liggen enige zijvleugels, 
maar ook die zijn met een vrijwel aaneen
gesloten bebouwing aan het stuk Zaan
streek tussen Zaandam en Krommenie vast
gehecht. Buitenstaanders komen er dan ook 
gemakkelijk toe te spreken over 'de Zaan' 
of 'de Zaanstreek' als een ondeelbaar ge
heel. Maar dat is niet zo. De Zaanstreek 
bestaat uit 10 gemeenten, in volgorde van 
grootte per 31 december 1964: Zaandam 
(53.557 inwone~·s), Wormerveer (14.441), Krommenie (11.204), Assen
delft (8.040) , Wormer (7.754), Koog aan de Zaan (6.807), Oostzaan 
(5.785), Zaandijk (4.984), Westzaan (4.565) en Jisp (804). 

T achtig verbanden 
Deze gemeenten werken in velerlei opzicht voortreffelijk met elkaar 
samen. Tussen de Zaangemeenten bestaat samenwerking: 20 maal op 
basis van de wet gemeenschappelijke regelingen, 1 keer op basis van 
een bijzondere wet, 3 maal op basis van een privaatrechtelijke over
eenkomst, 6 keer in de vorm van een stichting en 31 keer op informele 
wijze. Totaal dus 61 samenwerkingsvormen. Bovendien zijn er nog 19 
samenwerkingsverbanden met gemeenten buiten de Zaanstreek. Totaal 
derhalve 80 samenwerkingsverbanden van diverse allure. Bij al deze 
vormen van samenwerking zijn overigens niet steeds aile Zaangemeen
ten betrokken. 

Er zijn bepaalde vormen van samenwerking, waarover niemand ooit 
een woord hoort, omdat de zaken gesmeerd rollen en binnenskamers 
geregeld worden. Andere vormen van samenwerking daarentegen ver
gaderen met een uit vertegenwoordigers van de gemeenteraden samen
gestelde algemene raad (Gasbedrijf Zaanstreek-Waterland, Juliana
streekziekenhuis en Adviescollege voor de Planologie van de Zaan
streek) in het openbaar. Hierbij geldt echter als een zeer duidelijk 
bezwaar, dat de streekorganen de bevolking niet evenredig vertegen-

45 



woordigen. Als gevolg van de autonomie der gemeenten benoemen de 
gemeenteraden hun afgevaardigden naar die streekorganen; daarin is 
van een evenredige vertegenwoordiging geen sprake. Tegenover een 
dikwijls sterke invloed van de PvdA (mede doordat de Zaanse burge
meesters, van wie de meesten lid zijn van de PvdA, dikwijls qualitate 
qua zitting hebben in de besturen van de streekorganen) staan (ver
houdingsgewijs) te kleine afvaardigingen van bijv. VVD, PSP en 
CPN. In november 1962 nodigde de gemeenteraad van Zaandam op 
voorstel van de socialist A. Stoffels het college van B. en W. uit te 
onderzoeken of alle vormen van samenwerking in een openbaar Zaans 
lichaam zouden kunnen worden ondergebracht. Bij alle deugden van 
goed en veelvuldig samenwerken komt immers ook de ondeugd van 
verminderde overzichtelijkheid en feitelijke onttrekking van problemen 
aan de gemeenteraden, ofschoon die daarvoor toch de eerst-aange
wezen organen zijn. Typerend is in dit verband, dat de (hierna nader 
te omschrijven) commissie-Belinfante, toen zij een onderzoek instelde 
naar het aantal vormen van samenwerking, op vele Zaanse gemeente
huizen (te goeder trouw overigens) ten antwoord kreeg, van bestuurders 
en ambtenaren, dat het er totaal 12 of 13 waren. Het bleken er tenslotte 
80 te zijn! Daarbij was er een, die nog normaal functioneert, maar 
waarvan het bestaan als samenwerkingsvorm aileen door een toevallig
heid bleek. 

Onderzoek 
De motie-Stoffels heeft er tenslotte toe geleid, dat alle Zaangemeenten 
een gemeenschappelijke opdracht tot onderzoek naar het functioneren 
van de gemeentebesturen in de Zaanstreek hebben gegeven aan het 
Instituut voor Bestuurswetenschappen te 's-Gravenhage. Dit instituut 
benoemde een zgn. begeleidingscommissie, bestaande uit de heren 
prof. mr. A. D. Belinfante, hoogleraar aan de Stedelijke Universiteit 
van Amsterdam, prof. dr. S. 0 . van Poelje, ook hoogleraar aan de 
Stedelijke Universiteit, tevens buitengewoon hoogleraar aan de Tech
nische Hogeschool te Delft en prof. mr. S. F. L. Baron van Wijnbergen, 
hoogleraar aan de R.K. Universiteit te Nijmegen. De opdracht van 
deze commissie was wetenschappelijke leiding te geven aan het onder
zoek, resultaten van de deelonderzoekingen te bespreken en zich te 
beraden over de adviezen. Met het onderzoek ter plaatse werden belast 
de heren J. P. de Looff, hoofdadministrateur bij het Instituut, J. C. 
Schroot, administrateur-B en mr. E. H. A. Kocken, administrateur-A. 
Als adviseur in bestuurlijke aangelegenheden trad op de heer J. A. 
Hoogkamp, oud-burgemeester van Veendam. Uit het qnderscheid in de 
aanduidingen 'begeleidingscommissie' en onderzoekers ter plaatse, moet 
overigens niet worden afgeleid, dat de leden van de begeleidings
commtsste niet in de Zaanstreek zijn geweest. Het tegendeel is het 
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geval. Prof. Belinfante is in de meeste, wellicht zelfs in aile Zaanse ge
meenteraden op informatie uit geweest. Die contacten hadden ove
rigens achter gesloten deuren plaats. De commissie kreeg al spoedig de 
naam: 'commissie-Belinfante'. 

Het begon degenen, die nauwkeurig op de hoogte bleven van de 
ontwikkelingen ( dat war en vooral de Zaanse burgemeesters via hun 
zgn. burgemeesterskring) spoedig duidelijk te worden - mede door 
uitlatingen van de professoren tijdens de raadsvergaderingen - dat de 
gedachten van de commissie-Belinfante zouden uitlopen op het advies 
een districtsbestuur voor de Zaanstreek te vormen of de Zaangemeen
ten samen te voegen tot een gemeente. Dit zou dus een voorziening 
worden, waarvoor een formele wet nodig is. 

Vooral de, ook door de commissie-Belinfante inmiddels ondertekende, 
te verwachten industriele ontwikkeling rondom het Noordzeekanaal 
gaf aanleiding tot de vraag of de Zaanstreek op een dergelijke wet kon 
wachten zonder achter te geraken. Zaandam, W estzaan en Assendelft 
liggen met hun grondgebied tegen het Noordzeekanaal aan. Er werd 
reeds geruime tijd gewerkt aan de verbreding van de havenmond te 
IJmuiden en van het Noordzeekanaal zelf; de provincie had de voor
bereiding ter hand genomen voor de vaststelling van een streekplan 
voor het Noordzeekanaalgebied (waartoe volgens mr. H. Westermann, 
tot 1 juni 1966 Gedeputeerde voor o.a. de planologie, de gehele Zaan
streek wordt gerekend) en vorig jaar maart werd bekend dat er een 
raffinaderij van Mobil Oil aan de zuidelijke oever van het Noordzee
kanaal komt. 

Tussentijds rapport 
Speciaal de toenmalige burgemeester van Zaandam, de sinds 15 
januari 1966 als directeur van de Bruynzeel Fineerfabrieken n.v. 
werkende heer G. ]. D. Franken vreesde, dat de gebeurtenissen rondom 
het Noordzeekanaal de uit 10 zelfstandige gemeenten bestaande Zaan
streek zouden overspoelen. Op 12 mei 1965 stapte hij daarom, in 
gezelschap van enige collega's naar het lnstituut voor Bestuursweten
schappen en vroeg, vooruitlopende op het eindrapport van de com
missie-Belinfante, om een tussentijds rapport. Dat verscheen in novem
ber 1965. Het heette: 'Een tijdelijke bestuursvoorziening in de Zaan
streek'. De kern ervan luidde: Het bestuursapparaat in de Zaanstreek 
zal niet in staat zijn de goede kansen van de gebeurtenissen rondom 
het Noordzeekanaal te benutten en de kwade kansen af te wenden als 
de huidige tiendeling blijft bestaan. Aangezien een definitieve voor
ziening, hoe die ook zal zijn, een formele wet vergt, waarmee jaren 
gemoeid kunnen zijn, adviseren wij de Zaanstreek om voorlopig, op 
basis van de Wet gemeenschappelijke regelingen, zelf een voorziening 
te treffen, waardoor het mogelijk zal zijn beleidsvorming en beleids-
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uitvoering te integreren. De belangrijkste basis daarvoor moet volgens 
het rapport een gemeenschappelijk Zaans grondbedrijf zijn. De regeling 
moet bovendien de overgang naar de definitieve bestuursvorm ver
gemakkelijken. 

Ontwikkelingsschap 
Het Instituut voegde aan zijn interim-rapport het ontwerp toe van een 
dergelijke gemeenschappelijke regeling, genaamd 'Zaans Ontwikke
lingsschap'. Het schap zou bestaan uit een voorzitter, een dagelijks 
bestuur en een uit de deelnemende gemeenteraden te vormen Ont
wikkelingsraad. Het zou moeten worden bijgestaan door een secretaris 
en een eigen technische dienst (Opbouw derhalve naar analogie van 
een gemeentebestuur). 

Het heeft van november 1965 tot eind mei 1966 geduurd eer de 
Zaanse colleges van B. en W. het eens werden over het ontwerp, dat 
tenslotte aan de raden moest worden voorgelegd. Eerst hielden de 
B. en W.'s zelf zich er mee bezig, later gaven zij de gemeentesecreta
rissen opdracht het ontwerp in overleg met de commissie-Belinfante 
te herschrijven. 

Uit de gemeenteraden kwamen intussen meer of minder scherpe 
protesten tegen het uitblijven van de behandeling van het rapport en 
het ontwerp in de raden. Bovendien werden er enige duidelijke uit
spraken gedaan, resp. door alle PSP-fracties, die zich v66r de vorming 
van een Zaangemeente uitspraken, door de VVD-fracties, die samen
voeging van Zaangemeenten de beste oplossing noemden (let wei: er 
werd in de betreffende verklaring nog niet gesproken over 'de' Zaan
gemeenten) en door de PvdA-fractie in de Zaandamse gemeenteraad, 
die zich eveneens op het staridpunt van de totale samenvoeging stelde. 
Ook de bevolking roerde zich: een groep van 11 personen richtte zich 
met adhesiebetuigingen van enige honderden Zaankanters uit alle 
lagen van de bevolking schriftelijk tot aile raadsfracties met het 
verzoek: spreek u voor de gemeenteraadsverkiezingen duidelijk uit 
v66r of tegen de ene Zaanstad. Deze groep zelf stelde zich duidelijk op 
v66r de samenvoeging. 

Later, eind mei, verklaarde prof. Belinfante, dat ook het eindrapport 
zou adviseren tot samenvoeging. De gedachte aan een districtsvorming 
was definitief door de commissie terzijde geschoven. Deze vroegtijdige 
verklaring van prof. Belinfante was nodig, omdat een oordeelsvorming 
over de tussentijdse voorziening niet mogelijk was zolang niet bekend 
werd, waar de conclusie van het eindrapport zou heengaan. 

V erdeeldheid 
Op dezelfde dag, dat prof. Belinfante dit zei, werden de Zaanse 
colleges van B. en W. het tenslotte eens over het antwerp van de 
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regeling. Op een en dezelfde avond (27 juni 1966) zouden aile ge
meenteraden zich in openbare vergaderingen over het ontwerp uit
spreken. Zaandam (onmiskenbaar v66r de samenvoeging, maar wegens 
allerlei gevoeligheden in de streek steeds sterk terughoudend) en 
Wormerveer stuurden gelijkluidende, min of meer juichende voorstel
len naar hun gemeenteraden. Al v66r de 27ste juni echter kwamen de 
'afvalligen'. Oostzaan was al eerder uit het Zaanse gezelschap ver
dwenen, omdat deze gemeente zich aansloot bij 'Groot-Amsterdam' 
in de hoop daar de zelfstandigheid te behouden, die de gemeente naar 
de verwachting van B. en W. in de Zaanstreek zou verliezen. Nu lieten 
B. en W. van Koog weten, dat zij aileen 'in principe' wilden meedoen. 
Eerst moest maar eens duidelijk worden of het rijk wilde meebetalen 
in de zware kosten, die de Zaanstreek ongetwijfeld door activiteit in 
verband met het Noordzeekanaal te dragen krijgt. Zaandijk wilde het 
gemeenschappelijk grondbedrijf uit de regeling wippen en volstaan met 
dat deel van het ontwerp, waarin het optreden van de Zaanstreek als 
een geheel naar buiten wordt geregeld. Wormer trad volledig terug; 
deze gemeente meende na de van mei daterende wijziging van het 
streekplan voor de Zaanstreek niets meer met het Noordzeekanaal te 
maken te hebben. Jisp voelde evenmin voor deelneming; het zou 
samenwerking.gaan zoeken met de gemeente Wijdewormer. 

Van de 10 waren dus reeds v66r de avond van de 27ste juni Oost
zaan, Koog, Zaandijk, Wormer en Jisp afgeweken of afgevallen van 
het ontwerp van de regeling. En tijdens die avond besloot de raad van 
Krommenie, in afwijking van het voorstel van B. en W., ook eerst te 
wachten op meer zekerheid over bereidheid van het rijk om mee te 
betalen. Zodat bij het opmaken van de balans alleen Zaandam, West
Zaan, Assendelft en Wormerveer volledig ja tegen het ontwerp gezegd 
bleken te hebben! 

De vraag, wat er toen moest gebeuren, werd nog bemoeilijkt, door
dat in een latere fase de raad van W estzaan in het geheim besloot 
slechts twee jaar mee te doen, terwijl in het ontwerp uitdrukkelijk 
sprake was van een binding voor tenminste 5 j aar. N a aandrang van 
Zaandam, Wormerveer en Assendelft heeft daarna W estzaan weer 
besloten - ook in het geheim - om toch voor 5 jaar mee te doen. 

Eind oktober hebben de colleges van deze vier gemeenten tenslotte 
het besluit genomen om de raadsbesluiten van 27 juni 1966 aan Ge
deputeerde Staten ter goedkeuring voor te leggen, waarna B. & W . 
van Koog besloten hebben, het principe-besluit van 27 juni 1966 ook 
aan Gedeputeerde Staten voor te leggen. Kan dit voor Gedeputeerde 
Staten aanleiding zijn om een poging te doen de verschillende opvat
tingen nader tot elkaar te brengen? Of wacht het provinciaal bestuur, 
alvorens te beslissen, op het eindrapport van de commissie-Belinfante? 
Onlangs heeft de Commissaris van de Koningin in Noord-Holland, mr. 
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F. J. Kranenburg, zich in deze geest uitgelaten. Overigens heeft de com
missaris er nooit een geheim van gemaakt dat naar zijn mening be
stuursconcentratie in de Zaanstreek dringend nodig is. 

Eigenlijk is dus, sinds het interim-rapport is verschenen, weinig 
voortgang gemaakt. Eerder is er reden aan te nemen, dat er door de 
merkwaardige gang van zaken, waarbij de Zaanse colleges van B. en 
W. het eens werden over het ontwerp van de regeling, maar een aantal 
tenslotte met een afwijkend of afwijzenrl voorstel kwam, een zekere 
teleurstelling, hier en daar zelfs enige verbittering is ontstaan die 
een nieuwe barriere tussen de Zaanse gemeentebesturen opwerpt. Op 
het moment, dat dit wordt geschreven, willen de vier, die het ontwerp 
hebben aanvaard, niet eens meer met de anderen over dit onderwerp 
spreken; men vertrouwt elkaar niet meer! 

DeVVD 
Merkwaardig is daarbij overigens, dat die verdeeldheid ook door de 
politieke partijen in de Zaanstreek loopt (met uitzondering van de 
VVD). Behalve in Krommenie stonden de partijen overal achter de 
voorstellen van hun collega's. PvdA, KVP, CPN - in Zaandam en 
Wormerveer voor het Ontwikkelingsschap, in Wormer en Jisp tegen, 
in Koog en Zaandijk met voorbehoud. Een totaal onduidelijk beeld! 
Er wordt verwacht, dat pas na de verschijning van het eindrapport
Belinfante nieuwe gesprekken tussen de gemeentebesturen en in de 
partijen zullen plaats hebben; dan is er iets nieuws, nu zit men met 
elkaar op een dood punt. De VVD-fracties hebben in januari ver
klaard, dat zij het Ontwikkelingsschap wilden aanvaarden als eerste 
fase van een verderstrekkend plan, dat binnen zo kort mogelijke tijd 
leidt tot samenvoeging van Zaangemeenten. Zij drongen aan op spoe
dige behandeling. Toen dit echter pas op 27 juni gebeurde zeiden de 
VVD-fracties: 

A. nu is het te laat voor de 'oude' raden om zich uit te spreken; de 
'nieuwe' raden zijn al gekozen; 
B. aangezien prof. Belinfante heeft laten weten, dat de eindcon
clusie zal zijn: samenvoegen, is het tijd verliezen als we nog met dat 
Ontwikkelingsschap moeten beginnen. Als de Zaangemeenten eens
gezind om samenvoeging vragen, kan de betreffende wet binnen een 
jaar in werking treden. 

Derhalve stemden alle VVD-fracties tegen meedoen aan het Ont
wikkelingsschap. Hun verlangen naar samenvoeging lijkt echter - als 
het van de Zaangemeenten zelf afhangt - ver van realisering ver
wijderd. Er is hoop, dat van buiten af druk op de .Zaanstreek zal 
worden uitgeoefend. Provinciale Staten hebben reeds eind mei 1966 in 
een met grote meerderheid aangenomen motie verklaard, dat een ver
dergaande integratie van het Zaanse bestuur nodig is. 
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Profielen van kandidaat-Kamerleden 

Op de landelijke lijst van de VV D voor de kamerverl?.iezingen op 15 
februari a.s. komen na de llde plaats verscheidene nieuwe namen voor, 
die nog geen grote algemene behendheid genieten. 

De redactie van Liberaal Reveil heeft gemeend, de lezers van het 
blad een profiel van enkele nieuwe kandidaten te moeten tonen. Aan
gezien sommige handidaten door internationale werhzaamheden moei
lijk bereihbaar waren en de tijd van voorbereiding kort was, honden 
niet de trekken van alle kanshebbende lwndidaten worden getekend. 

Hans Wiegel: bedaard jongeling 

Hans Wiegel, 25 jaar. Hij staat op de 18e 
plaats van de lijst der VVD. Als de VVD 
op 15 februari, bij de kamerverkiezingen 
zo om en nabij de 12 procent van het aan
tal stemmen haalt, komt Wiegel er geheid 
in. Hij zal dan het jongste kamerlid zijn. 

Naar leeftijd zal Wiegel de jongste zijn. 
En naar geest? N aar geest miss chien niet. 
Hij zal niet wild uit de band springen; hij 
houdt van sigaren roken, en rustig zijn 
krantje lezen, geen onrustige motoriek; wel 
een man die door de theorie gedreven kan 
komen tot puntig geformuleerde geavan

ceerde ideeen op het gebied van de buitenlandse politiek, ontwikke
lingshulp, oorlog en vrede, apartheid, politie. 

Het zijn door de theorie van het liberalisme bepaalde uitspraken, 
waartoe hij komt. Materiele overwegingen spelen geen rol. Hij heeft 
in zijn korte leven nog nooit gebrek geleden; hij zal - omdat hij weinig 
materiele behoeften gevoelt - ook in de toekomst niet gauw gebrek 
lijden. Geld en belastingen spelen voor hem nauwelijks een rol, omdat 
hij nog geen geld verdient en dus van de inkomstenbelasting niets aan 
den lijve heeft ondervonden. Geld en belastingen zijn vage begrippen 
voor hem. Maar theorie en idealen dragen hem vooruit. Wat dat be
treft bestaat er een verbluffende overeenkomst tussen de vurige jeugd 
van Amsterdam en de bezadigde leptosome jongeling uit Laren, die 
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Wiegel is. Alleen herkent men de vurige jeugd van Amsterdam ge
makkelijk aan de non-conformistische kleding en het non-conformisti
sche uiterlijk. Wiegel is te herkennen aan een gouden horlogeketting, 
van zijn grootvader geerfd, die zijn klokje verbindt met een knoopsgat 
in zijn linker revers. 

Is die gouden horlogeketting niet schadelijk voor het imago? Lijkt 
Wiegel daardoor niet op het grijze kind? Wiegel zelf lacht om zulke 
vragen. Wie mij om de gouden ketting voor reactionair houdt, heeft 
wel een zeer emotionele benadering van mensen, vindt hij. Overigens 
denkt hij, dat iemands imago meer bepaald wordt door diens woorden 
dan door diens uiterlijk. Belangrijk is niet, aldus Wiegel, of men mijn 
kleding modern vindt ; belangrijk is of men mijn ideeen modern vindt. 
En wat dat betreft ben ik moderner dan de meeste ouderen, aldus Hans 
Wiegel. 

Hij is beschut opgegroeid. Zelfs de ruwheid van de militaire dienst is 
hem voorbijgegaan. Geen rimpeltje geeft relief aan zijn gelaatstrekken. 

Het buitenland bezoeken, een communistisch land door eigen aan
schouwing leren kennen, het zijn dingen waar hij niet naar taalt. 
Hij haalt zijn wijsheid uit de enkele solide kranten die Nederland rijk 
is, en uit de boeken. Alles gaat kalm, bedachtzaam, weloverwogen, 
evenwichtig. Alles op zijn tijd, keurig op tijd. Op zijn 18de deed hij 
eindexamen gymnasium. Zes jaar later het kandidaatsexamen sociale 
en politieke wetenschappen aan de Gemeente-universiteit van Amster
dam. 

Hij is sedert 1963 lid van de VVD. 
Op zijn 38ste wil hij trouwen. En dan, als het kan, burgemeester 

worden van een middelgrote gemeente. Ondertussen, als de verkie
zingen niet teleurstellen, lid zijn van de Kamer, afstuderen, en in woord 
en geschrift contact onderhouden met de geestverwanten in het land, 
zoals hij dat ook al deed - en met succes - toen hij voorzitter was van 
de JOVD en redacteur van de Driemaster, het orgaan van de JOVD. 

dr. E. Nordlohne 
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- -----------~ -- -

Von hoff : onverholen opkomen voor de 
individuele mens 

Voor zijn leerlingen een toegewijd geschie
denisleraar, voor de bezoekers van VVD
vergaderingen de man met de stentorstem, 
bij het Amsterdams studententoneel anno 
1952 Menelaos in Proteus van Paul Clau
de!, tien jaar lang scheidsrechter op de 
Nederlandse voetbalvelden, dat zijn zo 
enkele verschijningsvormen, waarin Twee
de Kamerkandidaat H. J. L. Vonhoff zich 
aan den volke openbaart. 

Hij ambieert het Kamerlidmaatschap 
met heel zijn hart en wil daar best voor 
uitkomen. De beginaanloop daartoe nam 

hij twintig jaar geleden. Het was mevrouw Fortanier-de Wit die hem 
toen het eerste duwtje op het politieke pad gaf. De toenmalige 15-
jarige HBS-scholier Vonhoff was bekommerd over de onderwijs
plannen van minister Bolkestein en wendde zich dienaangaande tot 
mevrouw Fortanier. Daaruit vloeiden contacten voort met wijlen de 
heer Citroen, door wiens introducties hij al gauw een geregeld be
zoeker werd ter vergadering van de afdeling Amsterdam van de Partij 
van de V rijheid. 

In 1948/ 1949 de eerste verkiezingsactiviteiten van de toen nog niet 
20-jarige: redevoeringen vanaf boot of auto met en zonder luidspreker 
in de Amsterdamse grachten en straten. Niet met onverdeeld succes. 
Op het Rafaelplein hekelde hij de slechte opkomst ter stembus bij de 
liberalen. Slechts een bewoner van dat plein had achter zijn ramen een 
liberaal verkiezingsbiljet hangen. Toen Vonhoff was uitgesproken, was 
het biljet demonstratief weggenomen. 

'Zulke spreekbeurten op straat' zegt hij 'zijn een geweldige oefening; 
je leert precies wat je wel en wat je niet kunt zeggen. Maar vroeger 
werd er veel meer bij gedebatteerd dan tegenwoordig'. 

Hij herinnert zich, dat Paul de Groot op een avond op het Amstel
veld sprak. Een grote menigte communisten was naar hem komen 
luisteren. Na afloop gingen de liberale jongeren met hen in debat. 
Tot vier uur 's ochtends. W elk een leerschool. En wat een plezier. 

Geleidelijk aan steeg Vonhoff op de partijladder van de inmiddels 
tot VVD omgevormde Partij van de Vrijheid: in 1952 lid van het 
afdelingsbestuur Amsterdam ('aanvankelijk een vrij eenzame oppositie-
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rol' herinnert hij zich), in 1958 belast met de vorming van het Amster
damse partijkader, in 1959 secretaris van de afdeling, in 1963 lid van 
het dagelijks bestuur van de VVD en nu dan Kamerkandidaat. 

Aan zijn Amsterdamse afdelings-activiteiten denkt hij met zichtbaar 
welbehagen terug. 'Na de reorganisatie van 1959', zegt hij, 'heeft de 
hoofdstad zich in de partij op landelijk niveau sterk geweerd. Amster
dam had in de VVD een nogal behoudende reputatie, traditioneel ge
paard gaande met een zekere wildheid. Dat is nu anders: de behou
dendheid is verdwenen'. 

Wat zal in de Tweede Kamer, wanneer hij gekozen wordt, zijn 
speciale belangstelling hebben? Hij weet het precies (onder uitdruk
kelijk voorbehoud dat een en ander past in de taakverdeling van de 
toekomstige fractie) : consumentenvraagstukken, onderwijsvernieuwing, 
bepaalde defensieproblemen. Daarbij zal steeds uitgangspunt voor hem 
zijn: 'het onverholen opkomen voor de individuele mens'. Volgens hem 
is dat de enige zin van politieke activiteit. 

Vonhoff schuwt politieke etiketten, maar als men hem er dan be
paald een wil opplakken prefereert hij dat van een radicaal denkende. 
Overigens is hij er bijzonder gelukkig mee dat uiteenlopende denk
richtingen de liberalen van Nederland niet verhinderd hebben, zich in 
een partij te verenigen en zich daar thuis te voelen. De Democraten '66 
rekent hij niet tot de geestverwanten van de liberalen. Evenmin ziet 
hij deze partij als een bedreiging van de VVD. 'Naarmate ik er meer 
van zie, til ik er lichter aan' . 

Gelijk men van een zo veelzijdig man als Vonhoff mag verwachten 
zijn zijn liefhebberijen talrijk: lezen van gedichten ('zelf maak ik ook 
wel rijmsels'), van biografieen en filosofische werken, kamperen, de 
stad Amsterdam, sport, natuurstudie, toneel. Maar het meest van alles: 
de politiek! 

Van de voormalige Turkse premier Menderes gaat het verhaal, dat 
zijn laatste woorden voordat hij werd opgehangen waren: 'Zeg aan 
mijn zoon, dat hij zich nimmer met politiek moet inlaten'. 

Dergelijke uitlatingen vinden bij Vonhoff dovemansoren. 

mr. C. A. Steketee 
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H. J. de Koster : Omkeer, maar niet zo 
groat als men wei denkt 

Bent u werkelijk van plan in de politiek te 
gaan - zoals men dat zegt - wanneer u op 
15 februari voor de VVD gekozen zou 
worden? Het is de eerste vraag die we 
stellen aan de heer H. J. de Koster in zijn 
prachtig gelegen prive kantoor aan het 
Lange Voorhout in Den Haag. Menigeen 
zal het misschien een wat gekke vraag vin
den met een nauwelijks verhulde twijfel 
over de oprechtheid van de kandidaat. 
Maar wie enigszins op de hoogte is van de 
dagelijkse werkzaamheden van de gei:nter
viewde, begrijpt direct dat dit niet het ge

val is, het ligt immers voor de hand te veronderstellen dat hier sprake 
is van een rrieuwe functie, die als een balletje op een telraam schuift 
naast de vele andere, waarover de eigenaar zijn tijd al moet verdelen. 
De heer De Koster is, we zeggen het zonder voorbehoud, op economisch 
gebied in binnen- en buitenland een groot man, een van de eersten 
onder hen die gewend zijn leiding te geven op dit terrein binnen de 
E.E.G. En men kent de klacht in politieke kringen: dit soort mensen, 
dat uiteraard schaars is, houdt zich wel met de politiek bezig, maar dan 
meestal als een welwillende buitenstaander wanneer het niet gaat om 
behartiging van belangen die aan hen zijn toevertrouwd. 

Het antwoord, dat de heer De Koster ons geeft is even beslist als 
duidelijk. Ja, ik ben van plan, uiteraard wanneer er voldoende stemmen 
op onze lijsten komen, in de politiek te gaan. Er is inderdaad sprake 
van een ommekeer; men zou kunnen zeggen van een nieuwe wending 
in mijn levensloop, al is die niet zo groot als menigeen zal denken. De 
heer De Koster, die in het particuliere leven o.a. gedelegeerd commis
saris is van de Meneba, de N.V. Meelfabrieken der Nederlandse Bak
kerij, wijst er op dat hij eigenlijk nooit wat men tegenwoordig noemt 
micro-ondernemer in de gewone zin van het woord is geweest. De 
banden die er zijn met bepaalde bedrijven, zijn vooral van familiale 
oorsprong. Ik ben, zegt de heer De Koster, mijn vader opgevolgd als 
directeur van de meelfabriek De Twee Sleutels in Leiden, omdat dit 
nu eenmaal niet anders kon, want mijn oudste broer was niet beschi.k
baar. Maar altijd heb ik mijn functies gezocht in de macro-economie, 
wat men ook zou kunnen zeggen, in het organisatieleven. Voorzitter van 
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de Nederlandse en van de Internationale vereniging van meelfabrikan
ten, voorzitter van het V erbond van N ederlandse werkgevers, voor
zitter van de unie van industriefederaties in de E.E.G. Uit dit soort 
functies vloeiden weer andere voort, zoals die van vice-voorzitter van 
de Sociaal-Economische Raad. 

Wanneer men bedenkt welke werkzaamheden daaruit voortvloeien 
moet het duidelijk zijn dat er dan wel sprake kan zijn van een omkeer, 
maar dat die niet zo groot is als men -wel denkt. Immers het overleg 
met andersdenkenden en het zoeken naar compromissen is iets wat voor 
mij altijd dagelijks werk is geweest. Daarbij komt men al gauw tot de 
ervaring, dat het niet het eigen betrekkelijk kleine terrein is waarop 
men werkt. Als voorbeeld noemt de heer De Koster zijn werkzaam
heden in de organen en instellingen in Brussels verband. Daar zit je 
dan in namens de industrie, maar al heel gauw ervaar je dan dat het 
toch eigenlijk in de eerste plaats de Nederlandse problemen zijn waar
voor je staat en die je moet en wilt verdedigen. En zo meen ik dat het 
ook in de politiek zal gaan. Mijn ervaring tot dusverre is geweest, dat 
er veel te veel gelet wordt op de meningsverschillen. Zo heb ik in de 
Sociaal-Economische Raad, waar ik in de periode-V errijn Stuart vaak 
als voorzitter moest optreden, ervaren dat er enorm veel is, waarover 
werkgevers en werknemers gemeenschappelijk denken, iets wat lang 
niet voldoende de aandacht krijgt. Ik hoop, zegt de heer De Koster, 
mijn kennis en ervaring in de politiek te kunnen meebrengen en te 
gebruiken. Welke onderwerpen ik zou moeten behartigen als ik ge
kozen word, weet ik nog niet precies, dat is nu eenmaal een kwestie van 
onderling beraad en verdelen. Maar daar staat gelukkig tegenover dat 
er over aile belangrijke zaken beraad in de fractie is alvorens beslis
singen worden genomen. En dan kan men dus in ieder geval te berde 
brengen wat men weet. Daar zouden wij als interviewer nog aan toe 
willen voegen: uit gesprekken met anderen weten we dat de heer De 
Koster in internationale vraagstukken welke op economisch terrein 
liggen of daarmede nauw in verband staan, een zeer grote kennis en 
ervaring heeft opgedaan, ook wat betreft de personen, die daarmede 
te maken hebben. Het moet voor een fractie in het bijzonder en voor 
de Tweede Kamer in het algemeen toch veel waard zijn een dergelijke 
figuur in haar midden te hebben. 

Wat nude belangstelling voor de politiek betreft, een tweede factor 
die daarop wijst is van de ingewortelde traditie. Met mijn vader was 
het eigenlijk al precies zo gesteld, zegt de heer De Koster. Hij ver
tegenwoordigde ons land in de diplomatieke dienst, de diplomatie en 
de politiek waren eigenlijk de onderwerpen die hem aan het hart 
gingen. Maar doordat een broer overleed moest hij in de zaken diens 
plaats innemen als opvolger van zijn vader. Wat dit betreft heb ik dus 
mlJn belangstelling voor de openbare zaak van niemand vreemd. 1 
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Tenslotte is er nog een derde factor die op de daadwerkelijke 
politieke belangstelling van de heer De Koster wijst. Zoals bij zo
velen is ook bij hem de belangstelling voor de landspolitiek be
gonnen bij de plaatselijke. Met trots wijst hij op het voorzitterschap 
van de liberale fractie in de gemeenteraad van Wassenaar en hij 
vergeet er niet bij te zeggen, waar we de meerderheid hebben, mijn
heer! 

Zoals gezegd, de heer De Koster wil zo dat mogelijk is zijn leven in 
het vervolg aan de politiek wijden. Dat houdt uiteraard consequenties 
in voor zijn huidige werkzaamheden. Zo zal hij aftreden als voorzitter 
van het Verbond van Nederlandse Werkgevers en de functies, die 
daarmede verband houden neerleggen. De heer De Koster was directeur 
van de Leidse meelfabriek De Twee Sleutels. Deze gaat echter door 
fusie op in de Meneba, waarvan hij gedelegeerd commissaris wordt. 
Deze veranderingen van werkzaamheid geven hem voldoende gelegen
heid en tijd zijn voornemen 'in de politiek te gaan' waar te maken, 
want zegt hij, ik zou het niet fair vinden tegenover het electoraat als 
men gekozen wordt en zich dan anders dan met inzet van de gehele 
persoon geeft. 

Omdat we nu eenmaal in de sfeer van de politiek zitten, vragen 
we de heer De Koster om een paar willekeurige uitspraken. Wei zegt 
hij, ik ben van oordeel, dat het absoluut noodzakelijk is geweest dat er 
op korte termijn een nieuw kabinet kwam. De regering-Cals-Vondeling
Den Uyl (het is verkeerd laatstgenoemde niet aan het hoofd te noe
men!) was niet !anger tegen de problemen opgewassen. Het zou een 
ramp zijn geworden, niet aileen voor de werkgevers, maar net zo goed 
voor de werknemers. En een tweede uitspraak: ik ben een tegenstander 
van de vermenging van functies zoals die van Kamerlid en lid van de 
Sociaal-Economische Raad. Hoe kan men als Kamerlid in vrijheid 
beslissen als men zijn houding reeds in een advies van de S.E.R. heeft 
vastgelegd. 

En tenslotte nog iets over de persoonlijke indrukken, opgedaan t~jdens 
het interview: een man met grijzende slapen, maar een jong en opge
wekt uiterlijk, een man die het leven beslist de moeite waard vindt 
en zijn best doet er iets van te maken. Een vlot causeur en een gemak
kelijk spreker in het openbaar, die er van houdt de dingen bij hun ware 
naam te noemen. Wat kan de kiezer die liberaal wil stemmen, eigenlijk 
nog meer wensen! 

H. Vrind 
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H. ]. de Koster 
Geboren 5 november 1914. 
Eindexamen H.B.S.-B te Leiden in 1931. 
Van 1932 tot 1936 Economie studie aan de Gemeentelijke Universiteit 
te Amsterdam, candidaatsexamen. Voortzetting studie in Engeland en 
de Verenigde Staten van 1936 tot 1937. 
Van 1937 af werkzaam bij N.V. Meelfabriek 'De Sleutels' te Leiden. 
In de oorlog van augustus 1940 af werkzaam in de illegaliteit; eerst 
als assistent in een spionagegroep, vervolgens na het oprollen van deze 
groep in de Naturavoorziening. 
Eind 1942 pilotentransport naar Spanje. Van 1943 af eigen militaire 
spionagegroep 'Peggy', nauw verbonden met groep 'Kees'. 
Eind 1945 in regeringsdienst; adviseur van de Regeringscommissaris 
(hoofd van het Netherlands Government Food Purchasing Bureau) m 
New York. 
In 194 7 terug naar 'De Sleutels'. 
In 1950 voorzitter van de Nederlandse Vereniging van Meelfabrikan
ten. In 1951 vice-voorzitter en van 1954 tot heden voorzitter van de 
lnternationale Vereniging van Meelfabrikanten (18 Ianden; studie 
geentameerd over het brood in de voeding; wereldwijde tarwe-overeen
komsten etc.). 
Waarnemer bij de Ministers-conferentie in Stresa 1957 E.E.G. 
In 1959 lid van het presidium van het Verbond van Nederlandsche 
W erkgevers; in 1961 algemeen voorzitter. 
In 1962 voorzitter van de U.N.I.C.E., de unie van industrie-federaties 
in de E.E.G. 
In 1961 eveneens plaatsvervangend voorzitter van de S.E.R. en ge
durende een aantal jaren lid van het Economisch en Sociaal Comite 
te Brussel, en de Europese S.E.R. 
Van 1964 tot 1966 eerste plaatsvervangend voorzitter, thans penning
meester van het adviserend orgaan van de O.E.S.O.: de B.I.A.C., voor
namelijk problemen van ontwikkelingshulp behandelend. 

1. Een aardig blijk van traditie in de politick geven we in het navolgende stukje, 
een kopie van een oproep aan de kiezers voor de Provinciale Staten, van de 'Vrij
zinnige Kiesvereeniging' te Leiden uit 1910. Het ging hier om twee kandidaten, 
de heer H. Paul, directeur van gemeentewerken in Leiden, een zittend lid, en de 
heer A. de Koster jr., de vader van de huidige kandidaat voor de Tweede Kamer 
van de VVD. 

58 

.A 

be 

Hi 

mE 
on 

WE 

Zu 

va1 
VO< 

loo 

pro 
hm 

tot 

lid 
sted 



VRIJZINNIGE KIESVEREENIGING 
TE L Ef D EN. 

_ __ ,......... ________ _ 

A an de Kiezers voor de Pro1Jinciale Staten ! 

Er moe ten twee 1eden van de S t a t e n v a n Z u i d- H o 11 a n d gekozen 
worden ter vervulling van de p1aatsen, welke door de periodieke aftreding van de 
Heeren DEN RouTER en PAUL openvallen. 

De eerstgenoemde heeft zich niet herkiesbaar gesteld; de 1aatstgenoemde is 
bereid een nieuw mandaat te aanvaarden. 

De Heer PAUL is voor U een goede bekende. 
Verscheidene jaren was hij Directeur van gemeentewerken te dezer stede. 

Hij bek1eedde dat moeilijke ambt op uitnemende wijze. 
Groote zorg besteedde hij aan de behartiging van de belangen van de ge

meente, doch evenzeer 1ette hij op de belangen van het groote personee1, dat 
onder hem werk:t;aam was. 

Zijn tactvo1 optreden, waarvan de herinnering nog voort1eeft, bezorgde hem 
we1dra een groote popu1ariteit. 

In 1898 werd hij voor het eerst door U naar de Statenvergadering van 
Zuid-Holland afgevaardigd. In 1904 hebt gij zijn mandaat hernieuwd. 

Gij hebt daar wijs in gehande1d, want de Heer PAUL behoort tot de besten 
van de Staten-1eden. Weinigen zijn in staat de Staten in technische vragen zoo 
voortreffelijke voorlichting te geven a1s hij vermag. 

W einigen kennen a1s hij de provincia, hare vaarten en wegen, hare ta1-
1ooze waterschappen. 

Zijne werkzaamheden a1s particulier ingenieur strekken zich over de geheele 
provincia uit. Daardoor is hij zoo goed bekend met vele zaken, waaraan de Staten 
hunne aandacht hebben te schenken. 

Dat wij U dus met aandrang verzoeken wederom den Heer 

H. PAUL 
tot lid van de Staten te kiezen, za1 Uwe instemming wegdragen. 

Voor de andere plaats vestigen wij Uwe aandacht op den Heer 

lid van de firma DE KosTER & Co., graallhandelaren en meelfabrikanten te dezer 
stede. 



De Heer DE KOSTER is een jongman, Leidenaar van geboorte, van wien 
wij groote verwachtingen hebben. 

Na gedurende eenige jaren als consul in Azie werkzaam te zijn geweest, 
en in die betrekking een welverdienden naam te hebben verworven, verliet hij 
's-Rijks dienst om in de zaken van zijn vader de plaats van een overladen broader 
in te nemen. 

Weldra wist hij ook bier de aandacht te trekken. 
Na zeer korten tijd zag men hem optreden als Secretaris van de Leidsche 

Spaarbank, als Voorzitter van de Vereeniging tot bevordering van het Vreemde
lingen-verkeer, en andere werkzaamheden in het algemeen belang vervullen. 

Hij deed zich daarbij kennen als een nauwgezet man, die hetgeen hem 
wordt opgedragen met zorg en ijver verricht, en dat doende blijk geeft van 
meer dan gewone theoretische en praktische bekwaamheid. 

Wij kunnen er dus voor instaan dat hij, tot lid van de Staten gekozen, in 
zeer korten tijd die bizondere kennis zal weten te verwerven, welke voor de 
richtige vervulling van dat gewichtige ambt wordt vereischt. 

Deze verkiezing is in dit opzicht voor Leiden een hoogst belangrijke, dat 
van den uitslag daarvan afhangt of deze gemeente, waarin de linksche en de 
rechtsche partijen naar de samenstelling van den Raad te oordeelen, nagenoeg 
tegen elkander opwegen, in de Staten van Zuid-Holland uitsluitend zal vertegen· 
woordigd worden door mannen van kerkelijke kleur. 

Wij verwachten dus van U, Liberale Kiezers, de grootst mogelijke krachts
inspanning en noodigen U met aandrang uit, te stemmen op de Heeren 

A. DE KOSTER JR. 
EN 

H. PAUL. 
Het Bestuur der Vrijzinnige Kiesvereeniging: 

A. C. VISSER VAN IJZENDOORN, Vooreitter. 
S. DE BOER Az. 
N.C. F. VAN GINKEL. 
H. C. VAN DER HEIJDE. 
K. H. KORFF. 
A. TH. NEEB. 
H. L. VAN NIFTERIK. 

De stembus is open van 8 tot 5 uur. 
mogelijk is, voor 1 uur. 

H. J. PLANJER. 
J. ROEM. 
F. VAN ROMBURGH. 
A. VAN WESSEM. 
N. DE ZWART. 
H. W. C: DE JONG, Secretaris. 

Stemt, indien dit u eenigszins 
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Mr. J. G. Rietkerk: Meer evenwicht in de 
sociale politiek 

De politiek houdt zich voornamelijk bezig 
met de organisatieverbanden van de men
sen. Wetten en andere besluiten betreffen 
meestal groepen personen en hebben alge
mene geldigheid. Natuurlijk zijn er ook 
besluiten en zelfs wetten die betrekking 
hebben op een persoon, men denke aan be
noemingsbesluiten, maar dan vormen die 
toch meestal een deel van een of ander 
organisatieverband. Het is dus logisch dat 
zij die politiek bedrijven - en daarbij be
vinden de leden van de Tweede Kamer 
zich in de voorste gelederen - met hun 

kennis en ii).zicht vooral gespitst moeten zijn op deze organisatiever
banden. Natuurlijk kan men dit vak ook leren, vele zaken hierin 
blijven trouwens voor de buitenstaander verborgen, maar het zal dui
delijk zijn dat hoe meer men zelf meebrengt, hoe beter het is. Dit geldt 
zeker voor onze tijd met zijn enorme specialisatie en zijn verstrekkende 
beslissingen. Vooral de middelgrote partijen, die niet bij de grote 
partijen ten achter willen en mogen blijven, geldt dat hun nieuw aan
gekomen leden in de fracties niet al te lang back benchers mogen zijn. 
Hoe eerder in de strijd hoe beter. Wel, daar zal mr. J. G. Rietkerk 
geen moeilijkheden mee hebben, dunkt ons zo. Als geen ander is deze 
nog jonge kandidaat nourri dans le serail in een aantal hoogst be
langrijke onderwerpen en hoewel nog niet eerder lid van de Kamer 
is hij met de werkzaamheden daarvan zeer goed op de hoogte, door 
overleg en besprekingen in commissoriaal verband, omdat zijn huidige 
functie het nu eenmaal noodzakelijk maakt dat hij hetgeen besproken 
en besloten wordt in de Kamers op de voet volgt. 

De heer Rietkerk is secretaris van het Centraal Sociaal W erkgevers 
V erbond en als zodanig is hij in het bijzonder belast met de sectoren 
juridische zaken en sociale verzekering. Van de juridische zaken 
noemen we het arbeidsrecht, waaronder het stakingsrecht, de wettelijke 
aansprakelijkheid en het vennootschapsrecht in de sociale sfeer. Nu 
moet men zich niet verkijken op de benaming secretaris, welke toch 
altijd een zekere aanvullende functie impliceert. Natuurlijk beslist ook 
bij dit V erbond het bestuur maar de maatschappelijke structuur brengt 
nu eenmaal met zich mee, dat dit soort lichamen allerlei grote instel-
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lingen welke de behartiging van algemene zaken ten doel hebben, 
leiden. De naam secretaris van deze functionarissen is wat dit betreft 
eigenlijk veel te eng. Zo is de heer Rietkerk lid v;:~n verschillende 
organen en/of derzelver commissies, zoals die van de Sociaal-Econo
mische Raad en van de Sociale V erzekeringsraad. Als lid van de Zie
kenfondsraad is hij tevens waarnemend voorzitter van dit lichaam. Men 
kan uit de bovenstaande regels wel begrijpen dat we hem vooral zien 
als een van de mensen in de sociale verzekeringssector die zich op 
sommige gebieden daarvan specialist mogen noemen en op de andere 
deskundige . . 

Wij weten natuurlijk niet wat hij zal gaan doen wanneer hij gekozen 
wordt - de fractie beslist over de verdeling van de werkzaamheden. 
Maar dat men de heer Rietkerk vooral met sociale aangelegenheden 
zal belasten, ligt dunkt ons voor de hand, mede omdat de deskundig
heid in de fractie op de terreinen daarvan zeker niet dik gezaaid is, 
om het maar zacht te zeggen. Wij hebben ons er zelfs over verbaasd, 
dat een dergelijke figuur als de heer Rietkerk niet meteen op een 
verkiesbare plaats is gekomen. Maar ja, dat gaat nu eenmaal moeilijk, 
men kan trouwens hetzelfde zeggen voor anderen en zittende Kamer
leden die kunnen terugkeren, gaan wat de plaats betreft op de lijst 
voor. Hoewel mijn huidige functie mij grote voldoening geeft, zegt 
de heer Rietkerk, heeft de politiek altijd mijn grote interesse gehad. 
Een functie bekleden waarin je het algemeen belang behartigt trekt 
mij zeer aan. Ik heb daarbij thans het gevoel, dat het hard nodig zal 
zijn onze politieke instellingen te beschermen tegen onheuse aanvallen 
van allerlei kanten. Er wordt tegenwoordig heel veel los gesleuteld, 
op een negatieve en anarchistische manier. Natuurlijk moet er steeds 
worden afgebroken en veranderd - hoe kan ik als jongere daar anders 
over denken, zegt de heer Rietkerk - maar dan graag in opbouwende 
zin. Met man en macht zullen we ons moeten inzetten. Daarbij is het 
nodig dat er van de Kamer uit veel tegenwicht wordt gegeven voor wat 
de ministers, de staatssecretarissen en de ambtenaren doen. In dit 
verband noemde de heer Rietkerk ook de instelling van het instituut 
Ombudsman. 

We vragen de heer Rietkerk deze gedachtengang op het sociale 
terrein voort te zetten. W el, zegt hij , ook daarvoor is reden tot grote 
bezorgdheid. Men heeft zich de laatste tientallen jaren vooral met de 
uitbouw van de sociale verzekering beziggehouden, terecht uiteraard. 
Maar thans blijkt dat de slinger in economische zin te ver is doorge
schoten. We zitten eigenlijk in een slop. Gaan we verder met de 
huidige maatregelen dan lopen we onherroepelijk vast, 'en mijn oordeel 
is dan ook, zegt de heer Rietkerk, dat we tot een zekere doorlichting 
en herziening van het sociale verzekeringsrecht zullen moeten komen, 
wat noodzakelijk is om op den duur tot betere voorzieningen te komen. 
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1967 belangrijk jaar 
Vooral 1967 zal daarvoor zeer belangrijk worden. Het is de laatste 
maanden wei duidelijk geworden, dat de sociale verzekering met zeer 
grote financiele moeilijkheden kampt, terwijl iedere insider weet dat 
het einde van de ontwikkeling nog lang niet in zicht is. Als de huidige 
plannen op dit gebied zouden worden doorgevoerd zouden Of de over
heid Of de premiebetalers voor onoverkomelijke lasten komen te staan. 
V erder speelt daarbij een rol het automatisme en de verstrengeling 
van allerlei zaken. Als bij wijze van spreken het ministerie van cultuur, 
recreatie en maatschappelijk werk het subsidie verhoogt om de ge
zinsverzorgsters 50 Ofo salarisverhoging te geven - wat noodzakelijk kan 
zijn - zullen het jaar daarop allerlei andere groepen die zich op de een 
of andere wijze gerelateerd voelen aan de groep van de gezinsverzorg
sters, ook een zelfde verhoging eisen - en krijgen, onafhankelijk van de 
vraag of dit nodig is. Dit haasje-over spel komt in allerlei vormen 
voor en is een van de oorzaken van de grote kostenstijging in de sociale 
sector. lk heb de indruk, zegt de heer Rietkerk, dat het tijd wordt 
naar een meer evenwichtige behartiging te streven, door niet aileen 
voor bepaalde bevolkingsgroepen bepaalde verbeteringen te bevorde
ren, maar oo~ sociaal tegenover de gehele bevolking, die betalen moet, 
te blijven. De Tweede Kamer dient daar toch een belangrijke stem in 
te hebben. 

Dialoog met andersdenkenden 

Wat mij verder in de politiek aantrekt is de dialoog met andersden
kenden, zegt de heer Rietkerk. We moeten nu eenmaal om de tafel gaan 
zitten om iets constructiefs te bereiken. Het is dus in het algemeen niet 
mogelijk je eigen wensen te verwezenlijken, maar wel is mogelijk een 
deel daarvan te bereiken. Dit laatste is overigens niet iets vanzelf
sprekends. Vaak gaat men ervan uit, dat men in eigen gelederen in
stemming moet zoeken. Maar het is ook belangrijk, dat wat men te berde 
brengt, als goed en zinvol aanvaard wordt door je tegenstander. Dat 
is werkelijk niet iets onmogelijks. Niemand riskeert het, dat een wagen 
tot stilstand komt. Men is dus heus wel bereid ook onze voorstellen te 
aanvaarden, mits maar aantoonbaar is, dat het nodig is. 

De heer Rietkerk zegt, dat hij er van overtuigd is, dat grotere vrij
heid mogelijk is op allerlei terrein, en ook op dat van de sociale ver
zekering. We mogen er in dit verband wel even aan herinneren dat 
de heer Rietkerk een groot aandeel heeft gehad in de samenstelling van 
de rapporten van de liberale Teldersstichting, waarin juist steeds op 
dit punt wordt gehamerd. We dreigen het collectivisme te overtrekken, 
zegt hij verder, waardoor de hele samenleving min of meer wordt ver
stikt. W el dienen we als een gegeven te aanvaarden, dat we tegen-
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woordig vele zaken collectief moeten behandelen. Kijk maar eens naar 
de bestrijding van de armoede, welke toch eigenlijk pas sinds 1900 
op een doeltreffende manier is aangepakt, in de vorm van allerlei 
wetten en besluiten. De charitas aileen is beslist niet voldoende. Het 
moet dan ook zo zijn, dat de liberaal eerlijk en oprecht meewerkt aan 
de bevordering van de behandeling van collectieve zaken, zo dat moet, 
en niet bij wijze van spreken met een aarzelend gebaar en een afwerend 
gezicht. Als voorbeeld noemde de heer Rietkerk de wet zware genees
kundige risico's. Een dergelijke wet dienen we te bevorderen, maar 
dan is het ook nodig dat de ruimte wordt gevonden om deze te plaat
sen in het grote geheel. 

Laten wij er als liberalen vooral tegen waken, dat de VVD een 
soort klassepartij is. We zullen een echte reele volkspartij moeten zijn. 
Aileen op die manier kunnen we het socialisme doeltreffend bestrijden, 
het socialisme dat naar mijn vaste overtuiging van een verouderde 
visie op het politieke gebeuren uitgaat, en vergeet dat de burger niet 
met staatsdirigisme, maar met het scheppen van gezonde levensruimte 
is gediend. 

H. Vrind 

Curriculum vitae 
De heer Rietkerk is geboren in 1927 te Boskoop. Hij behaalde het 
diploma HBS-B te Haarlem en deed daarna staatsexamen Gymnasium
beta. In 194 7 ging hij naar Leiden om rechten te studeren, waar hij 
in 1952 afstudeerde. Daarna was hij enige tijd werkzaam o.a. in de 
advocatuur en bij de Vereniging van N ederlandse Gemeenten. In 1959 
ging hij over naar het Centraal Sociaal W erkgevers V erbond als 
adjunct secretaris en in 1963 werd hij daar secretaris. Naast deze 
functie bekleedt de heer Rietkerk o.m. het secretariaat van het studie
genootschap van bedrijfsjuristen. Voorts is hij docent op allerlei cur
sussen, welke op De Baak in Noordwijk worden gegeven voor werk
gevers en leidende functionarissen. Mr. Rietkerk is vice-voorzitter van 
de afdeling Rijswijk van de VVD. 
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In Memoriam 
drs. R. H. Neuberg 

Het bericht van het overlijden van Rob Neuberg op 41-jarige leeftijd 
was ongeloofwaardig en schokkend. 

Het Ieven was voor hem maatschappelijk en politiek veelbelovend. 
Ook zijn vrienden en andere geestverwanten koesterden hoopvolle ver
wachtingen. Het heeft helaas niet zo mogen worden; opnieuw is de 
grens tussen Ieven en dood vaag gebleken. 

Met hem is voor het liberale volksdeel in het algemeen en voor de 
VVD in het bijzonder een man van verantwoorde daadkracht heenge
gaan. Een daadkracht die niet was gebaseerd op de opportuniteit van 
het ogenblik, doch welke immer was gefundeerd op zijn in de ware 
zin des woords liberale levenshouding. Een houding een vrij man 
waardig. 

In en voor liberale organisaties zijn door hem tal van functies ver
vuld. Te beginnen met de Liberale Studenten Vereniging Amsterdam 
(LSV A), gevolgd door het Liberaal Studie Genootschap en de Stich
ting Liberaal Reveil en tenslotte in de Volkspartij voor Vrijheid en 
Democratie (VVD); voorts is in dit verband ook zijn lidmaatschap van 
de Gemeenteraad van Amsterdam te noemen. 

De politiek is niet door Neuberg gezocht. Eerder valt het omgekeer
de te constateren. In zijn studententijd al heeft het heel wat moeite, 
avonden en woorden gekost om hem over te halen lid te worden van 
de LSV A. In die jaren vijftig heerste onder de (liberaal denkende) 
studenten nog de mening, dat de student niet actief aan de politiek 
moest deelnemen of partij kiezen. De politiek kon niet meer zijn dan 
een studie-object. lnderdaad was er veel te studeren. Spoedig kon dan 
ook onder zijn Ieiding als praeses de LSVA een glorieuze ontwikkeling 
inzetten. Men mag wei stellen, dat in die tijd ook de basis werd gelegd 
voor de latere kadervorming in het verband van de VVD. 

Dat bleek ook duidelijk uit zijn aktiviteiten in het Liberaal Studie 
Genootschap. Met name het eerste studieonderwerp had zijn grote en 
aktiverende belangstelling: de betekenis van de medezeggenschap en 
de bezitsvorming voor de liberale politiek. 

Met Rob Neuberg herdenken wij een der oprichters van Liberaal 
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Reveil. Reeds het eerste plan voor een liberaal studieblad verkreeg zijn 
enthousiaste adhaesie. Vanaf het begin heeft hij meegedacht en ge
werkt aan Liberaal Reveil - thans ruim twaalf jaar geleden. 

De lijn wordt voortgezet: eerst studeren en informeren, dan voorlich
ting geven aan anderen door daarvoor een geeigend medium te schep
pen. Het eerste nummer van Liberaal Reveil - januari 1956 - bevatte 
een bijdrage van zijn hand over 'Financiele hulp aan de onderontwik
kelde gebieden'. Daarin worden de grondslagen uiteengezet voor een 
liberale politiek op dat gebied: de individuele vrijheid in aile rangen 
en standen der maatschappij verhogen door te streven naar de opbouw 
van een 'property-owning democracy', naar een samenleving waarin 
elke mens over een zeker eigen vermogen kan beschikken. 

Ook de VVD heeft hem niet gemakkelijk gewonnen. Hoewel liberaal 
in hart en nieren en bovendien van mening zijnde dat een maatschap
pelijke positie niet compleet kon zijn zonder politieke aktiviteit moest 
de VVD hem van de juistheid van haar beleid overtuigen. Het was in 
vele opzichten een andere VVD dan die het huidige, moderne partijen
beeld vertoont. Zijn liberale levenshouding heeft echter zijn gang naar 
de VVD voldoende kunnen stimuleren en tevens de bezwaren verbon
den aan deze tijdsbesteding voor zijn gezin en werkkring kunnen over
winnen. Zeker toen bleek, dat ook in de VVD naar hem werd geluis
terd. Zijn kritische insteiling die ook de twijfel aan de hechtheid van 
het eigen standpunt niet uitsloot zal daaraan ook niet vreemd zijn. 

Daarmede was de basis gelegd voor een vruchtbare arbeid ten 
dienste van de liberale partij. De studie tezamen met anderen vooraf. 
gaande aan de eigen standpuntbepaling, de blijvende kritische instel
ling ten opzichte van zichzelf, het luisteren naar anderen zijn aile fak
toren welke de beleidsvorming in organisaties ten goede komen. 
De wijze waarop Neuberg zijn functies in de VVD en in de Gemeente
raad van Amsterdam vervulde genoot veel waardering. 

Als voorzitter van de Amsterdamse afdeling van de VVD heeft hij 
leiding moeten geven vaak in moeilijke tijden. Ingewikkelde problemen 
waarin ook persoonlijke aspekten een rol speelden moesten worden op
gelost. Had Rob Neuberg de leiding en het initiatief dan wist men dat 
naar een eerlijke behandeling en een liberale oplossing werd gestreefd. 
Te allen tijde bleef hem bovendien de bereidheid zelf terug te treden 
indien dat mocht worden gewenst en het algemene of het liberale be
lang dat meebracht. 

Liberaal Reveil verliest in hem een zijner aktiverende oprichters, 
de VVD moet een politiek manager missen. Bovenal gedenken wij het 
leed voor vrouw en kinderen. 
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JAMMER, MAAR NIET TRAGISCH 

De jongeren hebben gesproken. Zij wijzen leerstelligheid af. De non
conformistische partijen hebben gewonnen, Boeren, D '66; bijna waren 
Noodraad, CDU en mr. P . Koot's ongehuwden ook in de Kamer ge
komen. De terugkeer van de PvdA naar de Sociaal-democratie, het 
loslaten van de burgerlijke doorbraak heeft de aanhang van de PvdA 
teruggebracht naar het percentage van de SDAP voor de oorlog, bijna 
23. Ook de dogmatiek van de PSP doet het niet meer, nu de 'aardig
heid' van pro-republikeinse gezindheid era£ is. De CPN ging vooruit, 
mede wellicht dank zij haar non-conformistische gezindheid ten op
zichte van Moskou, haar inspiratiebron van weleer . 

De jongeren hebben met hun stembiljet gesproken. De afgevaardig
den van deze jongeren zullen nu in de Tweede Kamer spreken. Zij 
hebben al aangekondigd tot geen enkel compromis bereid te zijn en 
geen water in de wijn te zullen doen. 

Flink zo, dat gaat er goed in. Het betekent natuurlijk wel, dat wij in 
de Kamer een uitbreiding krijgen van het aantal getuigende fracties . 

Deze flinke lieden, die het zo goed zullen gaan zeggen tegen de 
verstarde, onder elkaar alles bedisselende regenten, vergeten dat het 
kiezen niet bedoeld is om de Kamer te verdelen, niet om iets negatiefs, 
maar om een regering overeenkomstig de volkswil te krijgen, om iets 
positiefs. Bij een veel-partijen-stelsel is geen regering mogelijk zonder 
samenwerking. Samenwerking wil altijd zeggen compromis. En tot die 
samenwerking tonen de kleine, getuigende partijen zich niet bereid. 
Daarom kunnen wij ons over het bestaan van SGP. GPV, Boerenpartij, 
PSP en CPN niet verheugen, evenmin als wij verrukt zijn van de entree 
van Democraten '66. 

Het meeste werk zal in de toekomst net als tot nu toe verricht moeten 
worden door de grote vijf, de KVP, de PvdA, de VVD, de ARP en 
de CHU. Wat de verkiezingen van 15 februari ook aan veranderingen 
gebracht hebben, niet de onderlinge positie van de grote vijf. De groot
ste twee zijn een stuk kleiner geworden, de VVD en de ARP iets ge
groeid. Maar de volgorde van grootte is niet veranderd; het enige 
punt voor vreugde bij de KVP-ers. 

De KVP heeft een flinke aderlating ondergaan. Mede door enig 
verlies bij de CHU en ondanks winst bij de ARP is het verlammende 
uitzicht op een confessionele coalitie verdwenen. 
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Een kleine coalitie van de twee grote verliezers, KVP plus PvdA, 
zou zo in flagrante strijd komen met de tendenties die nu aan de dag 
zijn getreden, dat het verval van deze twee er aileen door verhaast 
kan worden. 

Er zal geregeerd moeten worden in de geest van de kabinetten
De Quay en -Marijnen. De positie van de VVD is iets versterkt sedert 
1963. Zij dankt dat in het bijzonder aan de katholieke landgenoten, 
die nu minder dan te voren in gewetensnood kwamen als zij niet op 
de KVP stemden. 

De VVD heeft terrein verloren in Drente en in sommige grote steden 
(zoals Rotterdam en Hilversum). In Brabant en Limburg is indrukwek
kende vooruitgang geboekt. In plaatsen als Breda, Eindhoven, Bergen 
op Zoom, Geldrop en Vught heeft de VVD al meer dan 10 pet. van de 
stemmen behaald. Ook in Zeeuws-Vlaanderen en de Achterhoek gaat 
de liberale zon weer op. 

De verkiezingen hebben de tendentie aan het Iicht gebracht dat de 
regionale politieke eigenaardigheden aan het verminderen zijn. Overal 
ziet men hetzelfde; wie regionaal een overheersende positie innam, 
moet daarvan afstaan. Of het nu de SGP in Ermelo, de PvdA in Assen, 
de KVP in Maastricht dan wel de CHU in Ommen is. Aileen de VVD 
ging bijna overal vooruit, waar zij al sterk was: Wassenaar, Voorburg, 
Rijswijk, Baarn, Heemstede, Amstelveen, om maar een paar plaatsen 
te noemen. Wie zal dat verklaren? 

De algemene lijn is stellig een afkeer van dogmatische, een voorkeur 
voor onconventionele benadering van de dingen. Dat deze weg van 
een liberaal reveil in Nederland niet in alle opzichten via de VVD is 
gelopen, is misschien wel jammer, maar voor de toekomst van het 
liberale denken niet tragisch. 

'De mens is vrij, hij is vrij geboren, vrij als hij sterft. En daartussen 
laveren, konfronteren, beslissen.' 

Simon Vinkenoog 
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WELKE VLOOT IS WAAR 
VOOR ONS GELD? 

Engeland's vliegkampschepen gaan ver
dwijnen. Op de dag, nadat dit besluit te 
Londen werd gepubliceerd, maakte Ame
rika bekend, dat de Amerikaanse vloot nog 
drie door kernenergie voortgestuwde vlieg
kampschepen gaat bouwen, zodat de Ame
rikaanse vloot over 15 vliegkampschepen 
zal beschikken. 

Engeland, dat voor zijn luchtmacht een 
aantal kostbare F 111 zal kopen, zal voor 
zijn vloot volstaan met - naast de reeds 
geplande nucleaire onderzeeboten - een 
aantal hypermoderne grote geleide-projec

D. van Bergeijk 

tielen fregatten, uitgerust met een - deels door Nederland ontworpen -
radarinstallatie. 

Ook in Nederland speelt steeds de vraag, waarmee onze vloot uit
gerust moet worden om haar taak zo goed mogelijk te vervullen. 

Dat de beslissing om Hr. Ms. 'Karel Doorman' te repareren, zodat 
dit schip nog tot in de zeventiger jaren 'mee kan', niet ieders instem
ming heeft, bewijst b.v. dat het niet eenvoudig is tot een goede vloot
samenstelling binnen de financiele mogelijkheden te komen. 

Russische dreiging 

Als uitgangspunt voor een goede vlootopbouw client het doel waarvoor 
de vloot gebruikt moet worden. 

In ons land wil niemand de vloot gebruiken voor een veroverings
oorlog. We hopen immers, dat iedere vorm van oorlog voorkomen kan 
worden. Toch is het wel juist om te stellen - en de hedendaagse liberaal 
is het hier wel mee eens - dat op ons de plicht rust ons te verdedigen, 
als ons een oorlog wordt opgedrongen. 

De spanning in Europa is verminderd maar het gevaar van de kant 
van Rusland nog niet. Met een systeem, zoals nu nog in Rusland, blijft 
de oorlogsdreiging bestaan. Wij Ieven bij het huidige Oost-West even
wicht met een nucleaire dreiging voortdurend met een zwaard van 
Damocles hoven ons hoofd. 
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Hoe belangrijk het echter ook is deze dreiging niet te vergeten en 
mee te denken over strategische concepties, die hiermede samenhangen, 
een bepalende militaire rol speelt Nederland hierbij niet. 

In het kader van dit artikel kan ik de algemeen wei aanvaarde 
stelling weergeven, dat de toestand van nucleaire pariteit een zodanig 
evenwicht heeft opgeroepen, dat het uitbreken van een nucleaire oorlog 
zeer ongeloofwaardig wordt. 

Naarmate de grate nucleaire dreiging echter afneemt, zal de kans 
op beperkte zgn. conventionele conflicten toenemen. Dat zo'n beperkt 
conflict eveneens desastreuze gevolgen heeft, zien wij nog iedere dag 
in Vietnam. 

Terugkomend op het maritiem terrein, valt het op, dat de Russische 
dreiging op zee door de opbouw en de verandering in samenstelling 
van de Russische vloot de laatste vijftien jaar enorm is toegenomen. 
De kern van de Sovjetvloot wordt gevormd door een zeer groat aantal 
(400) uiterst moderne onderzeeboten, waarvan zeker al een veertig-tal 
voortgestuwd door kernenergie en vele uitgerust met atoomwapens. 

Dit betekent een dreiging-op-zee van de eerste orde, zeker op de 
voor West-Europa en dus ook voor Nederland zo uiterst belangrijke 
aanvoerlijnen, waarvan wij geheel afhankelijk zijn, niet aileen voor 
onze welvaart, maar gewoon om te kunnen voortbestaan. 

Dat een beveiliging van deze belangrijke aanvoerlijnen een grote 
krachtsinspanning vergt, is duidelijk en het is niet meer dan logisch, 
dat ook Nederland, dat hierbij zo enorm veel belang heeft, zijn eigen 
aandeellevert in het beveiligen van deze essentiele aanvoerroutes. 

Taak van de vloot 
Met het voorgaande is het doel van onze vloot wei duidelijk. Onze 
verdediging op zee ligt voor een zeer groat deel in de beveiliging van 
de aanvoerwegen naar ons land. Hieruit vloeit voort, dat de voor
naamste taak van onze marine moet zijn het in NAVO-verband deel
nemen aan het opsporen en bestrijden van vijandelijke onderzeeboten 
op de Noord-Atlantische Oceaan, het Kanaal en het Zuidelijk deel van 
de Noordzee. 

Het zou kortzichtig zijn te menen, dat Nederland zou kunnen vol
staan met aileen 'dicht bij huis ' iets te doen aan die onderzeebootbe
strijding en zich geografisch zou kunnen beperken tot het Kanaal en de 
Noordzee. De deskundige weet ook, dat de oceaan-onderzeeboot, waar
van de Rus er zoveel heeft, zich niet erg thuis voelt in de ondiepe kust
wateren, waar opsporing en vernietiging gemakkelijker zijn. Zo'n boot 
zal zijn prooi kiezen in valle zee, op de Oceaan, waarover de aanvoer
weg gaat. Als Nederland een aandeel wil leveren in de onderzeeboot
bestrijding, dan juist daar waar de dreiging het grootst en meest waar
schijnlijk is. 
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Flexibiliteit en mobiliteit van de onderzeebootbestrijdingsvloot zijn 
dan ook uit strategisch en tactisch oogpunt noodzakelijk. Het bouwen 
van een geografisch gebonden vloot zou getuigen van een gebrek aan 
visie, waarvoor ons de rekening op bijzonder nare wijze gepresenteerd 
zal worden. 

Wat voor schepen 7 

Nog gedurende een aantal jaren zal onze vloot over de 'Karel Door
man' beschikken. Vervanging van dit schip zal - net als voor Engeland 
- hoven onze financiele macht gaan. Ook de vervanging van de beide 
kruisers, die gebouwd zijn voor een luchtverdedigingstaak op zee, is 
veel te kostbaar geworden. Bovendien leveren deze kruisers geen werk
zaam aandeel in de onderzeebootbestrijdingstaak van onze vloot. 

Voor een efficiente Nederlandse bijdrage in NAVO-verband client, 
rekening te worden gehouden met onze financiele, materiele en per
sonele mogelijkheden enerzijds en de taak van de vloot anderzijds . 
De onderzeebootbestrijdingsonderzeeboten, fregatten en maritieme - op 
de wal gebaseerde - onderzeebootbestrijdingsvliegtuigen dienen als 
'vloot' een evenwichtige combinatie te vormen, die naast de hoofdtaak 
onderzeebootbestrijding tevens bruikbaar is bij de luchtverdediging en 
bestrijding ·van vijandelijke oppervlakte-eenheden. 

Onderzeeboten met kernvoortstuwing 
De hierboven geschetste combinatie kan een aanzienlijk grotere slag
kracht verkrijgen door de onderzeeboten te voorzien van kernvoort
stuwing. 

De aanschaffingskosten van dit type onderzeeboot ZlJn aanzienlijk 
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hoger dan van een conventionele boot, doch andere factoren, zoals b.v. 
exploitatiekosten, zullen weer besparend werken. 

Ter vermijding van misverstanden: nucleair voortgestuwde onder
zeeboten zijn geen atoomwapens; de energie voor de voortstuwing 
(turbines) wordt geleverd door een kernreactor. Het gaat hier om een 
nieuwe voortstuwingstechniek, te vergelijken met de overgang van zeil
naar stoomvaart. 

De onderzeeboot met kernvoortstuwing heeft de zeer belangrijke 
mogelijkheid, dat een hoge onderwatervaart vrijwel onbeperkt kan 
worden volgehouden en dat het schip dus lange tijd op zee kan zijn. 

Deze vlootconceptie werd reeds door de regering-Marijnen aanvaard 
en zij vormt ook nu nog de betere grondslag voor het Nederlandse 
maritieme beleid. Nederland client een aanvaardbare en doelmatige 
bijdrage in de gemeenschappelijke geallieerde verdediging tegen de 
enorme Russische slagkracht op zee te leveren. 

Ik geloof dat de geschetste vlootopbouw hieraan voldoet en dat de 
hiervoor uitgetrokken gelden op de begroting van defensie verantwoord 
worden besteed. 

Naschrift van de redactie 

Helaas beschikt Nederland niet over de technische bekwaamheid en 
ervaring die nodig zijn voor het bouwen van nucleaire voortstuwings
installaties voor onderzeeboten. Nederland heeft zich daarom al enige 
jaren geleden tot de Amerikaanse regering gewend met het verzoek, 
gegevens en materiaal aan Nederland ter beschikking te stellen. Op dit 
verzoek is afwijzend beschikt. Gezien de wens van de Amerikaanse 
regering om de verdere verspreiding van nucleaire wapens en kennis 
ten dienste van militaire doeleinden tegen te gaan - een wens die uit
drukkelijk door de Nederlandse regering wordt gedeeld - zijn wij 
ervan overtuigd, dat de V erenigde Staten een dergelijk verzoek van 
Nederland ook in de toekomst niet zullen inwilligen. Daarmee ontvalt 
aan de plannen voor een of meer Nederlandse door atoomkracht aan
gedreven onderzeeboten iedere reele ondergrond. Met de heer Couzy, 
tot voor kort lid van de Tweede Kamer voor de VVD, zijn wij daarom 
van mening dat Nederland nu verder van dit plan moet afzien. 

Wat de Karel Doorman en de twee genoemde kruisers betreft, zijn 
wij van mening dat de grote bedragen voor het in de vaart houden van 
twee kruisers die 'geen aandeel' leveren 'in de onderzeebootbestrij
dingstaak van ooze vloot', beter besteed zouden kunnen worden. Dit 
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geldt eveneens voor de kosten van het repareren van fundamentele 
gebreken aan een reeds lang overjarig vliegkampschip. Ook wij zien 
het namelijk als een levensnoodzaak voor Nederland, een geloof
waardige en parate bijdrage te leveren aan de verdediging van het deel 
van de wereld waartoe wij behoren, en dat door de Sovjet Unie en 
haar satellieten nog steeds naar het leven wordt gestaan. Dit is een 
dringende reden om het geld, dat wij daarvoor beschikbaar stellen, 
uitsluitend te besteden aan effectieve wapens. Overwegingen van 
prestige behoren bij de keuze van die wapens geen rol te spelen. 

Th. H.]. 
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Profielen van nieuwe Kamerleden 

Bij de verkiezingen op 15 februari 1967 voor de Tweede Kamer zijn 
op de lijstvan de VVD onder anderen gekozen: Mevrouw Mr. E. Veder
Smit, Mr. H. E. Koning en Schout-bij-nacht b.d. G. Koudijs. 
De redactie van Liberaal Reveil biedt de lezers hierbij de profielen aan 
van deze drie nieuwe kamerleden. Hierrnee wordt de reeks profielen 
besloten waarvan de eerste vier zijn verschenen in Liberaal Reveil 
van januari 1967. 

Mevrouw mr. E. Veder-Smit: 

Ervaren bestuurster 

'Omdat het de mogelijkheid biedt vorm te 
geven aan wat leeft onder de kiezers'. Dit 
is de politieke geloofsbelijdenis waarop het 
nieuwe Tweede-Kamerlid, mevrouw mr. E. 
Veder-Smit zich al het werk en de moeite 
getroost die voor haar verbonden zijn aan 
het Kamerlidmaatschap. Dat klinkt vrese
lijk hooggestemd en hoogdravend. In rede
lijkheid de doelstellingen van de VVD uit
dragen en concretiseren, dat is veel meer 
in overeenstemming met haar persoonlijk
heid. 

Rustig betogend zit mevrouw Veder te
genover ons in de lobby van het Haagse Terminus Hotel. Dat voor 
haar geen 'terminus' is, maar een doorgang naar dat grote huis aan 
Het Binnenhof: de Tweede Kamer der Staten Generaal. Uit Leeuwar
den komt zij voortaan iedere week naar Den Haag om wat leeft onder 
haar kiezers uit te dragen. Dat betekent geen geringe opgave. 

Drie dagen van de week, het parlementaire reces uiteraard uit~e
zonderd, heeft mevrouw Veder haar 'domicilie' in de residentie, drie 
dagen van de week ontbeert haar echtgenoot haar zorg en steun. Dat 
heeft hij over voor de roeping van zijn vrouw, en dat mag wei ver
meld. Hoe dikwijls hoort men bijv. bij jubilea niet de echtgenote loven 
en prijzen voor het feit dat zij haar man zo vaak heeft afgestaan 'in het 
algemeen belang'. Mocht mevrouw Veder jubileren, dan mogen de 
rollen wel omgedraaid worden. 
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De echtgenoot van mevrouw Veder is niet plotseling geconfronteerd 
met de roeping van zijn vrouw. Van kind af aan had Els Smit belang
stelling voor de politiek. Thuis werd er veel over gesproken, al was 
het gezin slechts zijdelings betrokken bij politieke vraagstukken. Die 
belangstelling werd eerder aangewakkerd dan verminderd door de 
oorlog, die Els Smit op haar negentiende jaar over zich zag komen. 
Wat moet dat na de oorlog, was ook voor haar een klemmende vraag. 

Daadkrachtig als zij is, en toen al was, zette zij het antwoord op die 
vraag na de oorlog in daden om. Zij werd mede-oprichtster van de 
Bond van Jong Liberalen in Utrecht, waarvan thans de JOVD min of 
meer een voortzetting vormt. Niet aileen echter in verenigingsverband 
diende zij de VVD en haar streven. Zij 'doorliep alle lagere overhe
den': Provinciale Staten van Utrecht, het gemeentebestuur van Zeist, 
en sinds september 1966 is zij ook weer raadslid, in Leeuwarden. 

Vooral van dat Zeister wethouderschap verhaalt mevrouw V eder 
enthousiast. Dat is niet verwonderlijk als men daarnaast haar uitlating 
stelt: 'En het mooiste is als men mede betrokken kan worden in het be
paleo van beleid. ' Dat ziet zij als tweede, hoogste stap in de politiek. 
Zij heeft het bepalen van beleid van onderaf en met harde hand ge
leerd. Als jongste van de vier wethouders van Zeist kreeg zij de 'zwarte 
piet': huisvesting. Met voorts een wonderlijk conglomeraat van andere 
taken: onderwijs, kunst, jeugdzaken, sport en vreemdelingenverkeer. 

Mevrouw V eder is achteraf dankbaar voor die 'zwarte piet'. Niet 
aileen meent zij de voldoening te mogen smaken meer begrip te hebben 
kunnen kweken voor dat hachelijke onderwerp, maar zij heeft ook ge
leerd van hoevee~ belang een team van medewerkers is, hoe het aan
komt op hoor en wederhoor, op openheid van bestuurders, goede con
tacten met de pers, de openheid van beleid kortom. Het is alweer een 
aantal jaren geleden (vier jaar geleden kwam mevrouw Veder naar 
Leeuwarden) dat zij de beginselen van openheid in praktijk trachtte 
te brengen. Toen was dat lang niet zo'n uitgemaakte zaak als thans. 
V eeleer stelde men alom in den Iande - zelfs nu gebeurt dit nog hier 
en daar en te vaak - dat beleid en openheid meer lagen in het vlak 
van 'never the twain will meet'. 

Vandaag den dag is het 'bon ton' te doen aan openheid, te spreken 
over openheid, en mevrouw V eder zal nu dan ook slechts instemming 
ontmoeten. Of haar dat veel verschil zal maken? Zij gelooft in haar 
standpunt, en er zouden heel goede argumenten ter tafel moeten komen 
wil zij hierin wijziging brengen. Als kersvers raadslid in Leeuwarden 
heeft zij zich ook niet van haar stuk Iaten brengen, toen er beslist moest 
worden over de uitbreiding van de Leeuwarder buurtschap Goutum. 
Geplanned was bebouwing o.m. op en rond de terp waarop de dorps
kerk staat. 

Mevrouw V eder ging eens kijken, en raakte onder de indruk van het 
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prachtige 12e-eeuwse kerkje. Als je dat rondom in winkels en flats 
gaat zetten, is het hele effect weg van dit cultuurmonument, overwoog 
zij, en die overweging bracht zij op de raadsvergadering onder woor
den. Bijval volgde, en het resultaat is geworden dat B. en W. het voor
stel terugnam. Geen feit waarbij de Nederlandse staat of zelfs maar de 
provincie Friesland staat of valt, maar toch een fraai entree voor een 
nieuw raadslid. 

Of mevrouw Veder dit huzarenstukje in de Kamer zal kunnen her
halen? Veel kans is daar natuurlijk niet op, maar dat zal haar geest
drift niet drukken. Zij hoopt o.m. op het onderwerp volksgezondheid. 
Dat ligt haar na aan het hart, en zij heeft ook hier al ruimschoots er
varing mee opgedaan in de Utrechtse Staten, als bestuurslid van de 
provinciale raad van de volksgezondheid in Utrecht, en als bestuurslid 
van het Leeuwarder diaconessenhuis. Vele jaren heeft mejuffrouw 
Mr. J. J. Th. ten Broecke Hoekstra de volksgezondheid in de Tweede 
Kamer relief gegeven. Zij treedt thans terug, evenals - om bij de 
vrouwelijke leden te blijven - mevrouw Mr. J. M. Stoffels-van Haaften. 
Natuurlijk zal een deel van specifiek-vrouwelijke materie mevrouw 
V eder gaan toevallen, maar de VVD he eft haar niet speciaal als vrouw 
op de kieslijst gezet. Zij vertegenwoordigt mede het noorden, zonder 
aanzien van sekse. 

De VVD doet niet aan feminisme, dat wordt met recht als volstrekt 
uit de tijd geoordeeld. Maar men hecht aan de stem van een vrouw, 
niet om haarzelf dan misschien nog zozeer, maar omdat vrouwelijke 
kiezers zich gemakkelijker met een vrouw dan met een man identifi
ceren in hun politieke aspiraties. Op twee manieren in het bijzonder 
kan men kiezers aanspreken: door categorisch volhouden van stellingen 
in betrekkelijke ongenuanceerdheid, en door juist alle elementen tot hun 
recht te laten komen. Het eerste geeft soms groter, directer populariteit, 
het tweede zet meer zoden aan de politieke dijk. Redelijkheid faalt 
zelden, dat kan men in alle opzichten elke dag constateren. Het geeft 
ook meer voldoening aan een gehoor als men ruiterlijk een foutje er
kent, of gebrek aan wetenschap toegeeft, dan dat men maar ergens 
omheen gaat praten, om gebrek aan kennis te maskeren of een foutje 
recht te draaien. 'Een elektoraal praatje' is dan al gauw de reactie. 

Dat zal men mevrouw V eder in heden noch verleden kunnen ver
wijten. Zij weet veel, en heeft dat benijdenswaardige van mensen, die 
veel weten: de mogelijkheid om zichzelf te lachen, zichzelf en wat haar 
bezighoudt te relativeren. Dat redde haar bijv. toen haar op een Friese 
bijeenkomst die zij bijwoonde op de dag dat zij van een verblijf in 
Amerika terugkeerde, plompverloren werd gevraagd wat zij van de 
Friese Partij dacht. Zij wist door afwezigheid niet eens dat die opge
richt was. lk geloof dat het zeer wenselijk is het Friese cultuurgoed te 
bewaren en behoeden, maar ik geloof ook, dat men daarvoor geen 
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afgevaardigde naar de Tweede Kamer moet sturen. Die zou daar toch 
hoogstens een eenling kunnen zijn, mikpunt voor allerlei ongewenste 
grapjes over Fries en Friezen; hij zou zoveel meer in eigen kring en 
via de bestaande partijen kunnen doen dan in 'Holland'. Dat antwoord 
bevredigde de vergadering duidelijk. Het is ook een voorbeeld van 
tactvol een situatie aanpakken en oplossen. 

Mevrouw Veder heeft overigens wel moeten wennen in het noorden. 
Nooit had zij daar gewoond, evenmin als haar man, maar toen deze 
tot rechter in het Gerechtshof te Leeuwarden werd benoemd, leidde 
hun levenspad daarheen. 'Bijzonder waardevolle mensen' vindt me
vrouw Veder: 'Geinteresseerd in politiek, in cultuur, in geschiedenis, 
heel oplettende luisteraars, intelligente vragenstellers'. Een eenheid, 
die men naar believen als volk kan betitelen of niet, maar die bepaald 
specifiek is. Een die de kans geeft een reele band te slaan tussen kiezer 
en gekozene. 

Want ook deze tegenwoordig zo veel benadrukte noodzaak voelt 
mevrouw Veder. Zij acht het zelfs van primair belang dat die band 
bestaat. Als lid van het dagelijks bestuur van de VVD komt zij veel 
in contact met wat de kiezer vindt, heeft zij ook veel contact met die 
kiezer in p.ersoon. Anderzijds met het hoofdbestuur, waarin alle kies
kringen vertegenwoordigd zijn, en met fractieleden. De VVD houdt 
zich strikt aan het vertegenwoordigen 'zonder last of ruggespraak', en 
er is dan ook nooit meer dan contact, de wens elkaar te begrijpen. Voor
al na de reorganisatie van enkele jaren geleden gelukt dit naar de 
mening van mevrouw V eder voortreffelijk. 

Zij is nu zeer benieuwd hoe het zal zijn aan die andere kant, tussen 
die vertegenwoordigers in de Tweede Kamer. 'De eerste tijd zeg ik 
niets. Ik wil graag kijken hoe het gaat, zien met wie ik te maken heb, 
praten met degenen van wie ik verwacht dat ik er veel contact mee 
zal hebben'. Wij zullen dus de eerste maanden (tenzij zich ineens iets 
'buiten menselijke berekening' voordoet) nog niet zo veel horen van 
mevrouw Veder. Maar zij heeft ons de stellige overtuiging gegeven, dat 
wij het volgende parlementaire jaar een voelbare aanwinst gekregen 
hebben in de fractie. Een vrouw die rustig, weloverwogen, met afwe
ging van alle belangen en met vooropstelling van de beginselen van 
vrijheid en democratie, het landsbelang zal dienen. Zij zou zelf nooit 
zo iets plechtigs willen verklaren. Laten wij het daarom voor haar doen. 
Wij geloven vast dat het haar toekomt. En dat ons oordeel ruim zal 
worden onderschreven als deze charmante vrouw zich op het groene 
laken in het smalle bankje thuis is gaan voelen. 

Mej. Mr. T. de Heer 
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G. Koudijs: man van samenwerking 

De heer G. Koudijs, 60 jaar, gepensioneerd 
schout-bij-nacht, weet wat hij wil. Hij is 
gedecideerd . Maar de vorm van zijn vast
beslotenheid is niet bruusk of soldatesk. Hij 
is geen militarist, wel een militair ; geen 
vernieler van mensen en menselijkheid, 
maar bouwer aan vrede en vriendschap. 

De heer Koudijs lijkt - nu iedereen lang 
schijnt te worden - kort van stuk. Hij zou 
het toonbeeld kunnen worden genoemd van 
een geslaagd ambtenaar. Twee lintjes in 
het knoopsgat, twee levendige ogen in het 
hoofd. Hij doorliep de rangen bij de va

rende marine en op het departement aan de wal. Het parlementaire 
werk heeft hij leren kennen op een manier die voor de meeste kandi
daat-Kamerleden onbekend is; n .l. als technisch adviseur van de minis
ter van oorlog, in de loge van ambtenaren, die hoven in het Kamer
gebouw is aangebracht. Dat was in de jaren 1948, '49, '50, als plaats
vervangend chef van de marinestaf. 

Koudijs kent de mensen, en hij kan met mensen omgaan. Zijn !evens
school was de duikboot. (Als marineman zegt hij natuurlijk. onderzee
boot). Hij heeft reeds als adelborst op een duikboot dienst gedaan: de 
06, die aanvankelijk een andere aanduiding had en van Engelse origine 
was. Zo'n oude, kleine duikboot was een democratische gemeenschap 
in de zuiverste vorm. Men leefde met elkaar in een kleine ruimte. Show 
en schijn kregen er geen kans. Gezag was er bij degeen die erkend beter 
was. Men was er op elkaar aangewezen; men moest geven wat men 
in zich had. Het was ook een sfeer die de mogelijkheid van spanning 
kon doen ontstaan. 

IJdelheid is wei het laatste, wat in een duikboot-gemeenschap over
eind blijft. Koudijs lacht erover; hij heeft genoeg ijdelheid in de wereld 
gezien. Voor de ijdelheid gaat hij niet de politiek in. 

Hij voelt voor de VVD, hij is er geleidelijk naar toe gegroeid. Hij 
komt uit een milieu waar men a.r. stemde. Zijn vele reizen over de 
wereld, het langdurig wonen in Amerika, de omgang met buitenlan
ders, het zijn allemaal factoren geweest die zijn blik hebben verruimd 
en het gevoel voor de betrekkelijkheid van menselijke 'standpunten heb
ben versterkt. Daardoor werd hij geen relativist, maar wel een man die 
vriendschap in verscheidenheid als een groot goed van menselijk sa
menleven is gaan zien. 
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In de liberale politiek vindt hij hetzelfde grondpatroon. Geleidelijk 
aan merkte ik, dat mijn opvattingen en die van de VVD grotendeels 
dezelfde zijn, zegt hij. Ook in economisch opzicht. En dan niet in de 
zin van de theorie, maar gewoon als praktijk van het bedrijfsleven. 

Hij weet heel wat af van de vraagstukken betreffende olie en aardgas. 
Het getalm met de concessievoorwaarden voor boren op het Continen
taal Plat acht hij heilloos. De industriele ontwikkeling in Nederland 
wordt er door geremd, en dat terwijl de werkloosheid om zich heen 
grijpt. Hoe later Nederland zijn energiebronnen tot ontwikkeling 
brengt, hoe later ook olie en gas kunnen worden geexporteerd. Zuid
Europa gaat in plaats van Nederlands aardgas misschien zelfs aardgas 
uit de Sowjet-unie betrekken! 

De heer Koudijs heeft voor het koopmanschap van de heer Den Uyl 
bepaald geen bewondering. Dat getalm met de concessies kan er zelfs 
toe leiden, denkt de heer Koudijs, dat er nog voorraden gas en olie over 
zullen zijn op het moment dat voor de energie-voorziening algemeen 
van kernenergie gebruik zal worden gemaakt. Op dat gebied heeft zich 
onlangs weer een technische doorbraak voorgedaan die kostenverlagend 
zal werken. Minister Den Uyl leek op een koopman in peren, vindt 
de heer Koudijs. Maar dan een koopman die te veel vroeg, en met ver
rotte peren is blijven zitten. 

Voor staatsdeelneming in de olie-exploitatie ziet hij geen reden; er 
wordt zoveel olie in concurrentie gewonnen en aangeboden dat een 
vergelijking met de staatsexploitatie van kolen in Limburg (waartoe 
besloten werd in de Eerste Wereldoorlog, o.a. om de levering van kolen 
aan de spoorwegen te verzekeren) geheel mank gaat. 

De heer Koudijs zal als lid van de liberale fractie graag de defensie
vraagstukken behandelen. Niet aileen marine, maar ook landmacht en 
luchtmacht. En in verband met de defensie zou hij ook aan de buiten
landse politiek speciale aandacht willen schenken. De NA VO moet 
blijven, zeker zolang de dreiging van de Sowjetunie blijft bestaan. De 
maritieme macht van de Sowjetunie groeit gestaag. Dit jaar komen er 
10 nucleair voortgestuwde duikboten bij. Op het gebied van de anti
raket raketten heeft de Sowjetunie zelfs een voorsprong van ongeveer 
twee jaar op de Verenigde Staten. 

De legers van de Sowjetunie zijn na de oorlog niet gedemobiliseerd. 
Alexandrie is tegenwoordig een maritiem steunpunt van de Sowjet
unie aan de Middellandse Zee. 

De NAVO moet blijven, en de Nederlandse bijdrage daaraan ook. 
De afschrikwekkende kracht van het bondgenootschap is belangrijk. 
De stand tussen Oost en West is remise. Dan moeten wij geen stukken 
van het schaakbord weghalen, vindt hij; dit zou onverantwoord zijn. 
De beeldspraak geeft zijn bedoeling wei weer, al blijkt er ook uit, dat 
de heer Koudijs zelf geen schaker is. De Nederlandse bijdrage aan de 
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NAVO moet verbeterd worden; de efficiency van de defensie kan ver
der worden opgevoerd. De heer Koudijs verwacht veel nut van meer 
samenwerking tussen defensie en industrie. 

Samenwerking is het sleutelwoord van de heer Koudijs. Samen
werking wil hij tussen de volkeren; samenwerking ook tussen de par
tijen in het parlement en natuurlijk binnen de fractie. Samenwerking 
in de fractie onder leiding van de man, die hij aanduidt met Toxo. 
Met Koudijs zal het waarachtig wel gaan. 

Dr. E. Nordlohne 

'Hebt u het al gehoord? De Prawda heeft een prijsvraag voor de beste 
grappen uitgeschreven. 
Eerste prijs: twintig jaar.' 
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Mr. H. E. Koning: weerbare fiscus 

Mr. H. E. Koning is een der jongeren, die 
een plaats hebben gekregen op de kan
didatenlijst van de VVD voor de Tweede 
Kamerverkiezingen. Hij is 33 jaar, zeer 
serieus, zeer deskundig op fiscaal gebied, 
creatief bovendien. Dat zijn goede troe
ven in het parlementaire spel. 

Hij kent dat spel reeds uit eigen er
varing, als lid van Provinciale Staten van 
Zuid-Holland. Hij zit in de financiele 
commissie van die provincie. Opwindend 
gaat het daar niet toe, maar belangrijk is 
het werk er wei, want het gaat om de 

van de uitgaven. 
De heer Koning vindt als commissielid zijn partijgenoot mr. H. van 

Riel op zijn weg, die als gedeputeerde van Zuid-Holland in het bij
zonder aandacht aan de portefeuille van financien schenkt; aan zijn 
zijde bevindt zich de heer S. J. van den Bergh, eveneens lid van 
de commissie van financien. 

Partijpolitiek gezien heeft de heer Koning dus mentoren die er wezen 
mogen. Politieke vorming heeft hij al jong gehad, want thuis werd be
wust politiek geleefd. Vader Koning, dierenarts, had gekozen voor de 
Vrijzinnig-democratische bond, als enige in een familie die de Liberale 
Staatspartij was toegedaan. Zoon Koning zegt er van, dat de keuze 
van de partij vooral door de sfeer bepaald wordt. 

En wat denkt hij dan van de VVD? Dat is geen typische midden
standspartij. Zij is eerder een partij voor ambtenaren, naar maatschap
pelijke sfeer gemeten. In geestelijk opzicht is er affiniteit met de vrij
zinnig hervormden. Dat de heer Koning er zo over denkt is niet zo 
vreemd. Hij groeide op in Drente, in de gemeente Beilen, waar hij 
kerkte bij de vrijzinnig-hervormde voorganger De Ridder, dezelfde die 
jarenlang aan het weekblad van de VVD redactionele Ieiding heeft 
gegeven. 

Een serieus en intelligent man als mr. Koning, met beheerste 
agressiedrift en beheerste emotionaliteit, vindt zijn weg in het Ieven 
zonder grote hindernissen. 

Hij studeerde vlot, aan de toenmalige Rijksbelastingacademie in 
Rotterdam en aan de universiteit van Leiden; hij kwam vlot door de 
militaire dienst (22 maanden; ten slotte wachtmeester bij de artillerie); 
hij maakte vlot carriere in de belastingdienst. 
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Als jong belastingambtenaar werd hij eerst - zoals de traditie wil -
belast met waarnemingen op kantoren overal in het land. Dan komt er 
een benoeming in Rotterdam, en daarna - na zijn doctoraal examen 
rechten - de aanstelling op het departement van financien in Den 
Haag. 

Onder dit departement ressorteren duizenden ambtenaren; de gehele 
dienst der belastingen, ook de douane. Bet departement geeft richt
lijnen omtrent toepassing van geweld door douaniers. Mr. Koning is 
betrokken geweest bij de opstelling van de nieuwe richtlijnen op dit 
gebied. 

Mr. Koning is een man uit de provincie, en een volksvertegenwoordi
ger bij de provincie, maar provincialisme is hem vreemd. 

Het provinciaal-eigene moet worden bewaard, natuurlijk, maar het 
landelijk bestuursapparaat moet geen provincialisme kennen, vindt hij. 

Een centralist is hij evenmin. Waarom moeten alle provincies en 
alle gemeenten volgens een wet worden georganiseerd? Differentiatie 
vindt hij gewenst, want de taken verschillen; de verantwoordelijk-
heden eveneens. . 

De heer Koning denkt ondogmatisch. Dat geldt ook voor zijn vak
gebied, de belastingen. Hij laat zich daarover terecht voorzichtig uit. 
Genoeg om te begrijpen, dat hij zijn twijfel heeft over de vraag of de 
progressie in de loon- en inkomstenbelasting in feite werkelijk leidt tot 
belastingheffing naar draagkracht. Dat zou eens onderzocht moeten 
worden, vindt hij. Misschien doet hij het zelf nog wel eens. 

Met Mr. Koning in de Kamer is een fiscaal deskundige van kwa
liteit erbij gekomen. Men kent hem als medewerker aan het Weekblad 
voor fiscaal recht en als bewerker van de Wet op de · inkomsten
belasting, zoals die wordt uitgegeven door Schuurman & Jordens. Men 
kent hem ook als actief lid van ambtenarenorganisaties, eerst van de 
vereniging van adjunct-inspecteurs, nu van de vereniging van inspec
teurs van 's Rijks belastingen. 

De heer Koning is ongetrouwd. Hij geeft zijn vrijheid aan de publieke 
zaak, bijna al zijn vrijheid. 

Dr. E. Nordlohne 
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--- -- - -

De burgemeester, kiezen of benoemen? 

De burgemeester wordt benoemd. In feite door de minister van bin
nenlandse zaken; als het om grote steden en om provinciale hoofd
steden gaat door de ministerraad. Benoeming door de centrale over
heid gaat terug naar de vorige eeuw. Toen had men zijn bekomst van 
provincialisme en particularisme; de republiek van de Verenigde Ne
derlanden was er aan te gronde gegaan. 

Op het ogenblik krijgt men hier en daar, maar vooral in Amsterdam, 
zijn bekomst van de benoemde burgemeester. Het is ergerlijk, met 
iemand opgescheept te zitten die men ongeschikt vindt en die men niet 
weg kan krijgen. Zonder mr. G. van Hall zou de roep om een gekozen 
burgemeester niet zo luid door het land klinken. 

In theorie zou er - op het eerste gezicht - alles voor te zeggen zijn, 
om de burgemeester te doen verkiezen. Maar zou dat ook om praktische 
redenen in elk opzicht goed zijn? Wij zullen zien. 

Eerste vraag: Wie kiest? Denkbaar zijn twee mogelijkheden: de ge
meenteraad ( dus: indirecte verkiezing) of de gemeentenaren ( directe 
verkiezing). Wethouders worden reeds indirect gekozen, door de ge
meenteraad uit de gemeenteraad. Verkiezing uit de raad laat weinig 
keus. Het is daarom soms moeilijk goede wethouders te krijgen. 

Daarom een tweede vraag: Wie stelt kandidaat? 
Denkbaar is, dat de raad kandidaten stelt, of groepen ingezetenen. 

Zal men dan kunnen solliciteren om gekandideerd te worden? Men zal 
de mensen van buiten, die geschikt zouden kunnen zijn, in het algemeen 
niet kennen. Meestal zullen kandidaten uit de eigen gemeente naar 
voren komen. Die zijn bekend of kunnen bekend gemaakt worden; dat 
is wel voor elkaar te krijgen. Maar is het dan iemand, die weet heeft 
van gemeentefinancien en gemeente-administratie, van wetstechniek 
en wetstoepassing? Dat is niet zeker. Daarom zal het burgemeester
schap van karakter veranderen, als de functionaris wordt gekozen in 
plaats van benoemd. 

De populaire burger die tot burgemeester wordt gekozen zal wel
licht een goed voorzitter zijn van de raad, en eventueel ook van het 
college van burgemeester en wethouders, maar zijn vat op de ambte
naren zal gering zijn. Hij zal aan eisen van representativiteit voldoen; 
maar de Ieiding aan de secretarie en de gemeentediensten zal toevallen 
aan een persoon aan wie objectieve eisen van vakbekwaamheid moeten 
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worden gesteld, en die niet gekozen maar benoemd wordt. Zo gaat het 
in Engeland, met zijn town clerk, zo gaat het ook in Duitsland met zijn 
Stadtdirektor (in die deelstaten, waar het Engelse systeem werd inge
voerd). Maar daardoor wordt de feitelijke macht verlegd van het col
lege van hurgemeester en wethouders naar de stadsdirecteur. 

Derde vraag: is de gekozen hurgemeester voldoende onafhankelijk? 
Het antwoord op deze vraag hangt af van de helangstelling van de 

zittende hurgemeester voor een volgende termijn. Als hij graag her
kozen zou worden, zal hij zich, vooral tegen de tijd van de herver
kiezing, erg gaan richten naar de wensen van de meerderheid. De on
afhankelijkheid tegenover de raad gaat volkomen verloren. Hij kan 
niet meer hoven de partijen staan. Dat is geen aanlokkelijk perspectief. 
Het leidt tot hederf van de politieke zeden. 

Vierde vraag: Weten de kiesgerechtigden altijd, wat goed voor hen 
is? 

Natuurlijk weten mondige kiezers wat goed voor hen is. Maar zij 
handelen niet altijd naar hun hetere ik. Menige gemeenteraad weet wel, 
dat de hoel te gezapig voortsukkelt, dat er Ieven in de hrouwerij moet 
komen. Maar zal een gezapige gemeenteraad zichzelf willen opjagen 
door een flinke, energieke hurgemeester te kiezen? Dat is helemaal niet 
zeker. Als er fris hloed moet komen, is het het heste dat een macht 
hoven de gemeente daarvoor zorgt. En dan is het ook goed, dat het 
iemand mag zijn die niet overeenkomt met de politieke kleur van de 
meerderheid van de raad. 

Vijfde vraag: Hehhen de gemeentenaren een juist oordeel wat zij van 
een gekozen hurgemeester mogen verwachten? Het antwoord op deze 
vraag is aileen te leveren op grond van gevallen na de oorlog, toen 
gecompromitteerde hurgemeesters werden vervangen door personen 
die geacht werden het vertrouwen van de hevolking in de deshetref
fende gemeente te genieten. Het is hekend, dat de petities voor he
noeming van een hepaalde persoon vaak waren ondertekend door 
mensen die daar zuivere prive-redenen voor hadden. Door mensen die 
hoopten dat hun kandidaat er voor zou zorgen dat de gemeentearhei
ders hogere lonen zouden krijgen of dat het openhaar onderwijs zou 
worden voorgetrokken, hoewel de kandidaat, eenmaal henoemd, zich 
natuurlijk strikt zou hehhen te houden aan de wettelijke voorschriften 
en normen voor lonen en openhaar onderwijs. Teleurstellingen zouden 
niet zijn uitgehleven. 

Zesde vraag: Benoemt de minister altiid de juiste man? 
Neen, er wordt wel eens misgetast. De ene mini~ter hecht meer 

waarde aan het advies van de commissaris der Koningin over een 
hurgemeesterskandidaat dan een andere minister. Wie luistert naar de 
commissaris schiet in het algemeen weinig hokken. 

Het korps hurgemeesters is in het algemeen niet slecht. Het komt 
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--- - - - ----

maar zelden voor, dat een burgemeester met zijn gemeente overhoop 
ligt. Mr. G. van Hall is een uitzondering. 

De slotsom kan niet anders zijn, dan dat de inhoud van het burge
meesterschap zoals dat nu is, zich niet verdraagt met verkiezingen van 
de functionaris. Wie een gekozen burgemeester wil, zal eerst het ambt 
moeten veranderen, zal het van een werk-functie moeten veranderen in 
een representatieve functie. Maar hebben wij daar nu behoefte aan? 

Dr. E. Nordlohne 
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OPENHEID BIJ HET BESTUUR 

Mej. mr. A. Kappeyne van de Cappello 

In discussies over de juiste werking van 
de democratie en de wenselijkheid van 
andere kiesstelsels wordt regelmatig aan 
een belangrijke vraag voorbijgegaan: Hn 
de kiezer eigenlijk wel kiezen? 

Deze vraag wordt niet ingegeven door 
een negentiende eeuwse twijfel aan het 
geestelijk bevattingsvermogen van de kie
zers, maar door zorg over de mogelijkheid 
voor de kiezers om te beschikken over in
formaties die de procedure van besluit
vorming en de inhoud van de bestuurspro
blemen zelf betreffen. 

Het algemeen kiesrecht, basisvoorwaarde voor de democratie, werd 
gepropageerd door particuliere verenigingen en groeperingen en na een 
moeizame strijd eindelijk in 1922 verwezenlijkt. Na de voltooiing van 
de formele emancipatie van de kiezers, juist toen de materiele ont
wikkeling moest beginnen, liet men de kiezers verder in de kou: zij 
hadden nu het recht tot kiezen gekregen en moesten verder maar zien 
wat zij er mee deden. 

De politieke vorming van de kiezers werd natuurlijk nagestreefd 
door diezelfde particuliere verenigingen die het algemeen kiesrecht in 
hun vaandel hadden geschreven, n.l. de politieke partijen. In de prak
tijk is dit onvoldoende gebleken. 

De partijen, hoe groot hun ledenaantal ook moge zijn en hoezeer 
zij er in zouden slagen een regelmatig contact met hun !eden te be
houden, bereiken slechts in feite een klein percentage van alle kiezers. 
Voorts veronderstellen de partijen bij hun aanhangers reeds een zekere 
mate van politieke belangstelling, waaraan een globale kennis van 
politieke instellingen inhaerent is, en zij zijn - uit een begrijpelijk 
oogpunt van propaganda - geneigd hun eigen rol in de politieke be
sluitvorming erg op de voorgrond te plaatsen. 

Voorl icht ing 
Een en ander wettigt politieke voorlichting van een andere zijde, te 
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- -- - - - I 

weten de overheid. Zolang er bij verkiezingen een wettelijke opkomst
plicht, die voor velen een versluierde stemplicht betekent, wordt ge
sanctioneerd, behoort de overheid het materiele stemrecht te stimuleren, 
dat wil zeggen behoort zij aan het stemrecht inhoud te helpen geven 
door de nodige voorlichting te verstrekken. 

Dit zou kunnen geschieden door beter onderwijs, contact met jonge 
kiesgerechtigden (zoals reeds in enkele gemeenten gebeurt), voorlich
ting door folders en vooral door gebruik van de televisie. 

Opmerkelijke feiten daarbij zijn dat men zich bij het onderricht in 
de politieke instellingen beperkt tot het organieke staatsrecht en dat 
men dan nog blijft steken in een benadering, stoelend op de historische 
groei van de staatsinstellingen. 

Meestal wordt volstaan met een uiteenzetting over de samenstelling, 
taak en bevoegdheden van de organen die in de Grondwet zijn ge
noemd. Daarbij gaat men dan uit van de bestuursmacht der overheid, 
waaraan op den duur door de controlerende volksvertegenwoordigin
gen geknabbeld is. Soms wordt een opsomming gegeven van de taken 
die de overheid vervult, maar zelden wordt de wijze van totstandko
ming van de bestuursdaden op zichzelf belicht. 

Deze ondoorzichtigheid van het bestuur wordt gevaarlijker naar
mate de overheid hoe langer hoe meer ingrijpt in en tevens als het 
ware verstrengeld raakt met bet maatschappelijk leven, daarbij in
spraak verlenend aan maatschappelijke organisaties zonder dat duide
lijk is wat de al dan niet bindende invloed van die organisaties inhoudt. 
De argeloze kiezer heeft aan bet klassieke staatsrechtelijke patroon 
weinig houvast meer en zal slechts wantrouwen tegenover het admini
stratief-rechtelijke oerwoud gaan voelen. 

Openbaarheid 

Een van de belangrijkste pijlers van de democratic is de openbaarheid. 
Dit geldt, zoals reeds is betoogd, voor de structuur van het bestuur, 
maar nog in veel sterkere mate wanneer inzicht verkregen moet 
worden in de concrete politieke problemen en de houding, die ten 
aanzien daarvan kan worden ingenomen. 

Even merkwaardig als bet uitgangspunt van de bestuursmacht der 
overheid is het beginsel der geheimhouding. A. de Swaan wijst hier op 
in zijn belangwekkende artikel 'Geheimhouding van de openbare zaak' 
in 'De Gids ', 1966, nr. 6, biz. 3-17. 

De openbaarheid van beraadslagingen en hestuursdaden moest wor
den gewonnen, hetgeen resulteerde in een uitdrukkelijk vastleggen in 
Grondwet en wet. Stilzwijgend werd door de overheid aangenomen dat 
het overige niet openbaar zou zijn, en zij regelde haar eigen geheim
houding zonder enige wettelijke bepaling als grondslag, maar kennelijk 
overeenkomstig de opvatting 'Wat niet weet, dat niet deert'. 
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Geen wonder, dat een kiezer met een concreet probleem zich mach
teloos voelt tegenover een ijzeren gordijn van ambtenaren, die niet 
verplicht zijn te antwoorden op vragen en die zich kunnen beroepen 
op hun ambtsgeheim. Zich wenden tot volksvertegenwoordigers zou 
ook niet in alle opzichten een oplossing brengen, omdat die vertegen
woordigers zich in wezen, ook al beschikken zij doorgaans over meer 
informaties, in eenzelfde positie bevinden. 

Recht op informatie 

Het spreekt vanzelf dat de overheid nooit verplicht mag worden alle 
inlichtingen betreffende haar bestuur te geven: er zijn situaties denk
baar, dat het algemeen belang of de privesfeer van particulieren het 
verstrekken van inlichtingen verbiedt. Maar met inachtneming van 
deze doelmatigheidsbeperking zou zeer wel een recht op informatie 
door de overheid kunnen worden geschapen, inhoudend een minder 
gesloten houding van ambtenaren, toegang tot bestuursdocumenten en 
daarnaast objectieve voorlichting, waartoe de overheid het initiatief 
neemt zonder daartoe uitgenodigd te zijn. 

Een grotere openheid van het bestuur zou niet alleen de kiezers, 
maar ook de volksvertegenwoordiging en de pers - geen enkele 
publieke tribune is op grote belangstelling berekend, dus vervult de 
pers een onmisbare rol in de communicatie tussen kiezers, gekozenen 
en regering - nuttige diensten kunnen bewijzen. Overigens, indien een 
dergelijke openheid verwezenlijkt zou worden zou zij gelijke verplich
tingen scheppen voor alle organisaties, die in het politieke Ieven een 
rol vervullen. 

'Ze wist het, en ze wist dat ze het wist'. 
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De plaats van agglomeratiebesturen, met name van 

Rijnmond 

Mr. W. M. Th. Adriaansens 

Met de 'efficiency' op lager bestuurlijk 
niveau als uitgangspunt, verdedigen de he
reo Sidney van den Bergh en mr. W . J. 
Geertsema verschillende standpunten in de 
nummers van maart 1966, onderscheiden
lijk december 1966 van Liberaal Reveil. 

Bij het lezen van deze artikelen vragen 
wij ons af of de vraagstelling waarover 
beide heren discussieren hen duidelijk voor 
ogen heeft gestaan. Het begrip 'efficiency' 
ligt namelijk geheel niet ten grondslag aan 
de probleemstelling over de plaats van 
agglomeratie-besturen in het Nederlandse 
staatsbesteL Ware dit namelijk wel het geval, dan was de discu~sie 
er een geweest van zuiver technische aard. lmmers over het begrip 
'efficiency' kan men technisch van mening verschillen. Bovendien kan 
men onder de vlag van efficiency heel wat dekken; zelfs een diktatuur 
a la Franco laat zich zeer wei beredeneren op grondslag van een ver
doorgevoerde efficiency in het bestuur. 

Waarschijnlijk zullen beide schrijvers zo ver niet willen gaan, waar
mede dan tevens gezegd is, dat het uitgangspunt, zoals gesteld, onvol
doende is. 

Toegegeven kan worden, dat de efficiency bij de behandeling van 
het vraagstuk wel degelijk van belang kan zijn, doch echter eerst in een 
later stadium, als men beredeneerd heeft wat men wil. Zo zal het ant
woord op vragen, uit hoeveel leden een lichaam moet bestaan dat een 
agglomeratie bestuurt en welke taken nu wel en welke niet moeten 
worden overgedragen, mede worden bei'nvloed door de efficiency. 
Doch in dat stadium is de keus van de organisatie en haar plaats in het 
staatsbestel al bepaald. 

Om duidelijk te zien naar welke oplossing moet worden gestreefd, 
moet worden bezien waar de schoen is gaan knellen, of, om het anders 
te zeggen, waar de huidige organisatie niet meer voldoet aan de eisen 
van deze tijd. Men ziet dan terstond, dat dit niet bij de provincie is. 
De provincies kunnen hun toezichthoudende taak nog aan. En mocht 
dit niet meer mogelijk zijn, dan zal men, inderdaad, 6f het bestuurlijk 
apparaat van de provincies moeten uitbreiden, 6f een nieuwe indeling 
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van de provincies moeten maken. Bij 
de laatste keus komt de 'efficiency' om 
de hoek kijken. 

Met het bovenstaande is dan ook te
gelijkertijd kritiek gegeven op het stand
punt van de heer Van den Bergh. De 
heer Van den Bergh constateert pro
blemen bij gemeenten, of liever bij het 
onderling verkeer van gemeenten. Dit 
wil de schrijver oplossen door een her
indeling van de provincies, waarmede 
hij dan tevens, zoals de heer Geertse
ma ook reeds suggereert, de provincies 
vervormt en zelfs de mogelijkheid 
schept voor twee soorten provincies, 
namelijk die met bestuurlijke taak op 
bovengemeentelijk niveau en die zonder 
een dergelijke bevoegdheid. (Namelijk 
onderscheidenlijk de provincie Rijn
mond - maartnummer biz. 37 - en bij
voorbeeld de provincie Drenthe) . De be
voegdheden van deze provincies zullen 
dan onderling sterk afwijken. Vindt de 
heer Van den Bergh dit geen bezwaar? 

Alvorens onze zienswijze op de aan
pak van de probleemstelling te geven, 
dient nog een ander punt uit het be
toog van de heer Van den Bergh recht 
te worden gezet, een punt dat men in
derdaad ook vaker hoort noemen, na
melijk dat Rijnmond belangrijke extra 
kosten met zich zal meebrengen en de 
taken van andere organisaties (Ge
meente, Provincie) niet zal verlichten. 

V66rop steilen ook wij, dat Rijnmond, 
als het is ingewerkt, ten aanzien van die 
taken die het van de gemeenten of de 
provincie overneemt zeker niet duurder 
mag zijn dan de som van de oorspron
kelijke kosten van de verschillende ge
meenten en de provincie. Doch een 
nieuw bestuurlijk lichaam, en in dit ge
val dus Rijnmond, doet meer dan alleen 
maar het overnemen van taken van ge
meenten, het adviseert gemeenten en 
dergelijke. Bovendien zal een dergelijke 
organisatie met nieuwe projecten komen, 
projecten waarvoor voorheen geen geld 
of geen mogelijkheden aanwezig waren. 
Gedacht wordt bij voorbeeld aan voor
zieningen in verband met de infra
structuur en op bet gebied van de 
milieuhygiene. Dit zullen dan extra ta
ken zijn, die dus extra kosten met zich 
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meebrengen. Hetgeen niet zo vreemd is, 
als op het eerste gezicht lijkt : een ge
bied als Rijnmond, een der kurken, 
waarop de Nederlandse economic drijft, 
heeft bepaalde behoeften, die elders 
nog niet gevoeld worden, behoeften met 
name op het gebied van toe- en af
voerwegen, milieuhygiene en ook recre
atie; behoeften die voortkomen uit de 
taak, als toegangshaven tot Nederland 
en West-Duitsland. Rijnmond zal er te
vens op moeten toezien, dat in redelijke 
mate mede wordt voorzien in deze be
hoeften. En dat mag meer geld kosten. 
Het landsbelang speelt hier een rol bij, 
zoals het landsbelang ook een rol speelt 
bij plaatselijke industrialisatie en bij 
voorzieningen als thans voor bijvoor
beeld Zuid-Limburg en het noorden des 
lands. Aanvaardt men deze redenering, 
dan is het tevens duidelijk dat deze 
extra kosten niet aileen gedragen moe
ten worden door de gemeenten die van 
Rijnmond deel uitmaken. Het Rijk zal 
hierin voor een dee! moeten bij
dragen. En dit is ook weer niet zo 
vreemd als het lijkt, als men bedenkt 
dat dit gebied verhoudingsgewijs aan
zienlijke fiscale inkomsten verwerft. 
(Zie biz. 134 van de Statistiek van han
del, nijverheid en verkeer, over 1964 en 
1965, uitgegeven door de Kamer van 
Koophandel en Fabrieken te Rotter
dam.) 

Na bovenstaande zijsprong weer het 
onderwerp-in-kwestie. Het zal duidelijk 
zijn, dat wij niet achter het standpunt 
staan van de heer Van den Bergh; een 
herindeling der provincies om dit ge
meentelijke probleem op te lossen lijkt 
ons niet juist. 

Het andere uiterste; aileen maar vrij
willige intergemeentelijke samenwer
king, lijkt ons voor de grote agglomera
ties waar het hier om gaat evenmin 
juist, en wel om drie redenen. 
a) De praktische reden. Enerzijds zal 

die samenwerking voor nieuw aan te 
grijpen taken enorm remmend wer
ken, terwijl men ' lang niet altijd aile 
belanghebbende gemeenten zal be
naderen, c.q. erin zal kennen (bij
voorbeeld thans verkeersonderzoek, 
afzonderlijk in de gemeenten Rotter-



dam en Vlaardingen, in het Rijn
mondgebied}; anderzijds zal bij le
vering van diensten door bestaande 
gemeentebedrijven aan andere ge
meenten het marktprincipe van on
geveer gelijkwaardige marktpartijen 
worden aangetast. 

b) De theoretische reden. De wet ge
meenschappelijke regelingen is niet 
in het Ieven geroepen ten einde in 
een dergelijke duurzame samenwer
king, zelfs met de verplichting tot 
het afstoten van gemeentelijke be
voegdheden, te voorzien. 

c) De principiele reden. Een blijvende 
extra bestuursinstantie, waarop de 
directe invloed van de burgerij ont
breekt, is veel minder democratisch 
dan de thans bij Rijnmond gevolgde 
methode. Bij de gemeenschappelijke 
regelingen geschieden invloed en 
kritiek indirect, via de eigen ge
meenteraden, terwijl regelingen, zelfs 
gedwongen, tot stand kunnen komen 
waartegen een meerderheid van de 
bevolking die het aangaat bezwaren 
zou kunnen hebben. 

In dit betoog zijn wij thans zo ver 
gekomen, dat wij vastgesteld hebben dat 
er in bepaalde streken taken zijn, in 
beginsel liggend op het vlak van de ge
meenten, welke enerzijds zo bepalend 
zijn voor de gehele streek dat men er in 
alle realiteit geen afzonderlijke ge
meentetaken meer in zien kan, ander
zijds in het geheel niet of veel te laat 
zouden worden uitgevoerd indien zij 
werden overgelaten aan de belangstel
ling en de wil van de afzonderlijke ge
meenten in dat gebied. 

Voorts is vastgesteld dat voor zoda
nige situaties noch een regeling via de 
herindeling van provincies, noch een 
regeling op de voet van de Wet ge
meenschappelijke regelingen gewenst is. 
Dan blijven de volgende mogelijkheden 
over: 
A) het stichten van een supergemeente. 

De huidige gemeenten zouden dan 
een soort geevolueerde wijkraden 
moeten worden. Men kan deze situa
tie bereiken door hetzij op de voet 
van de Gemeentewet een aantal ta
ken af te zonderen, hetzij op de voet 

van een nieuwe wettelijke regeling 
de taken van de nieuwe superge
meente uitdrukkelijk te noem; 

B) het stichten van een bovengemeen
telijk lichaam, en de gemeenten Iaten 
wat het zijn : gemeenten in de zin 
van de gemeentewet. 

Hoewel wij een heel eind met de heer 
Geertsema mee kunnen gaan, menen wij 
toch dat ook de heer Geertsema op biz. 
29 en 30 niet voldoende onderscheidt. 
De heer Geertse.ma schrijft: 'Agglome
ratiebesturen behoren geen vierde be
stuurslaag te zijn en daar waar ze reeds 
zijn ontstaan, zijn ze het ook niet". Ver
volgens beredeneert deze schrijver, 
waarom de Rijnmond geen vierde be
stuurslaag is. Dat Rijnmond dat niet is, 
zijn wij geheel met de heer Geertsema 
eens. Rijnmond valt onder de reeds ge
noemde mogelijkheid B. Maar waarom 
Rijnmond geen vierde bestuurslaag zou 
kunnen en zelfs niet behoort te zijn, is 
ons niet duidelijk geworden. 

Waarschijnlijk is de heer Geertsema 
van mening, dat door zijn argumentatie 
dat de Rijnmond geen vierde bestuurs
laag is, vast is komen te staan dat voor 
ieder ander agglomeratiebestuur het
zelfde geldt. De Rijnmond is gedetermi
neerd: het genus agglomeratie-lichaam 
staat vast. 

Ten onrechte echter. Uit de huidige 
situatie redenerend komt de heer Geert
sema tot zijn conclusie. Doch het is nu 
eenmaal niet zo dat men bij de geboorte 
van een - welk dan ook - agglomeratie
bestuur verwonderd opkijkt en vaststelt 
of het een jongetje of een meisje is. 
Neen, door middel van de wetgeving 
maakt men dat agglomeratiebestuur, dat 
men nodig heeft. Wij zijn het dan ook 
niet eens met de zin van de heer Geert
sema - en met name met de tussenzin 
daarvan - luidend: 'Dat mag Rijnmond 
niet (en dat zullen m.i. in de toekomst 
andere bij de wet ingestelde agglomera
tiebesturen ook niet mogen) en daarom 
is Rijnmond geen vierde bestuurslaag'. 

De eerder aangehaalde stelling van 
de heer Geertsema, dat agglomeratiebe
sturen geen vierde bestuurslaag beh6ren 
te zijn, achten wij dan ook een petitio 
principii, niet bewezen en zelfs betwist-
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baar. 
Wij zijn namelijk van mening, dat in 

de genoemde mogelijkheid A, de situa
tie waarbij een nieuwe wet een 'super
gemeente' schept, wel degelijk een vier
de bestuurslaag wordt geintroduceerd. 
Het is ons bekend, dat er in VVD-kring 
aanhangers voor onze ontwikkeling zijn 
te vinden. Ook onze eigen gedachten 
gaan, zij het nog zeer voorzichtig, in 
deze richting. Het is namelijk een vast
staand feit, dat legio vraagstukken waar
mede agglomeraties te kampen hebben 
automatisch hun oplossing vinden in
dien er een (gekozen) agglomeratiebe
stuur het bestuur in handen krijgt. Wij 
denken bijvoorbeeld aan vuilverbran-

ding, verkeer en vervoer, havenbeheer, 
enz. Het lijkt echter wat voorbarig hier 
thans reeds uitvoeriger op in te gaan. 
Niettemin leek het goed de gedachten
wisseling hierover op gang te brengen 
en in ieder geval de reeds gevoerde 
discussie nauwkeurig te analiseren. 

Op de zitting van 30 november 1966 
van de Rijnmondraad is een commissie 
ad hoc ingesteld voor de bestudering 
van de structuur van Rijnmond. Moge
lijk zal deze commissie zich te zijner 
tijd ook in deze kwestie verdiepen en de 
discussie over het onderwerp bevorde
ren. 

Schiedam, december 1966 

'Meneer! Ik zeg u, als een heel volk zich eeuwenlang specialiseert in 
het wonen ofJ een stuh grond dat eigenlijk aan de vissen toebehoort, 
een terrein dat feitelijh niet voor mensen geschapen is, dan moet zo'n 
volk er ofJ den duur een sfJeciale filosofie op na gaan houden die niets 
menselijks meer heeft! Een filosofie die uitsluitend op zelfbehoud is 
gebaseerd, een wereldbeschouwing die er alleen maar ofJ gericht is 
het voelen van nattigheid te voorkomen!' 

W. F. Hermans 
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DEN HAAG EN DE LANDBOUW 
Keerpunten in het negentiende-eeuwse landbouwbeleid 

Witteveen heeft als kenmerk van modern-liberale economische poli
tiek genoemd 'ingrijpen op strategische punten'. Deze opvatting vinden 
we ook al bij onze liberale voorvaderen in de vorige eeuw. In zijn 
dezer dagen verschenen 'Den Haag en de landbouw'1 citeert dr. W. H. 
Vermeulen hoe de Landbouwcommissie van 1886 tegen protectie aan
keek: 'Niet in het algemeen mag op staatshulp worden gesteund, maar 
in iedcr bijzonder geval moet worden onderzocht, of de staatsbemoeiing 
de gewenste werking zal uitoefenen; niet om zelf te scheppen of het 
Ieven te wekken, maar om datgene te beveiligen wat het particuliere 
initiatief wrocht, en in het Ieven te houden wat toont levensvatbaar te 
zijn. De staatsbemoeiing zal daarom niet een stut mogen worden voor 
afgeleefde · of vermolmde levensvormen; niet de gevolgen mogen ver
zachten van blijvende oorzaken, maar zij zal aileen te rechtvaardigen 
zijn, wanneer zij de wortel van het kwaad afsnijdt en een gezonde ont
wikkeling en groei mogelijk maakt en voorbereidt'. 

We zouden tegenwoordig wat andere woorden gebruiken, maar in 
wezen is dit beginsel van de Landbouwcommissie ook vandaag nog een 
voortreffelijk uitgangspunt voor de landbouwpolitiek (en trouwens ook 
voor de economische politiek in het algemeen). Vermeulen geeft in zijn 
(goed verzorgde) studie heel wat van die parallellen. Daarin ligt voor 
ons de verdienste van dit hoek. De schrijver zelf noemt als het 'nieuws' 
niet zozeer het feitenmateriaal als wel de schikking der feiten. Het 
ging hem om de vraag: op welke wijze en door wie is de stoot gegeven 
tot beslissingen die een keerpunt hebben betekend in de Nederlandse 
landbouwpolitiek. Hij koos daartoe twee 'mijlpalen': de afschaffing van 
de Graanwet in 1835 (waarmee het liberale tijdvak werd ingeluid), en 
de ombuiging van het liberale beleid onder invloed van de grote agra
rische depressie aan het eind van de negentiende eeuw. 'Het zijn de 
problemen van beleidsvorming, van bestuurskunde als u wilt, waarop in 
deze studie de nadruk valt. Het verrassende is dat dit verleden nog vol
doende houvast biedt voor vergelijking met het heden, ja, dat het soms 
tot navolging zou kunnen nopen', aldus dr. Vermeulen. 

De Landbouwcommissie van 1866 richtte haar aanbevelingen vooral 
op de bevordering van onderzoek, onderwijs en voorlichting, en op de 
bevordering van samenwerking tussen de boeren. Typisch de strate-
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gische punten! Ook nu nog zijn dit belangrijke elementen van het land
bouwbeleid. De Landbouwcommissie zou misschien moeite hebben 
gehad met het markt- en prijsbeleid zoals dat sinds 1945, thans in EEG
verband, wordt gevoerd. Of misschien ook niet: want dit beleid is 
noodzakelijk, bij de huidige wereldmarktverhoudingen, 'om datgene te 
beveiligen wat het particuliere initiatief wrocht'. Verbetering van de 
organisatie-structuur van de landbouw, door de commissie aanbevolen, 
is ook nu nog een vraagstuk van de eersk or de (des te sterker nu het 
wankelen van de publiekrechtelijke overkoepeling van de zuilen dwingt 
tot bezinning op de werking van de privaatrechtelijke organisaties). 

Interessant is het dat de Landbouwcommissie ook adviseerde tot 
wijziging van de belastingen in het belang van de landbouw. Dit had 
mede invloed op de belastingherziening van 1892 door minister Pierson. 
In het verkiezingsjaar 1967 is de positie van de boeren en tuinders en 
van de kleine zelfstandigen in het algemeen weer in discussie. En ook 
nu worden ter verbetering van hun positie belastingmaatregelen voor
gesteld. 

Dr. Vermeulen legt de nadruk op de meningsvorming die aan de 
besluitvorming voorafging. Hij bespreekt het oordeel van de economen. 
van de woordvoerders van de landbouw en van de pers. 'Zij die aan de 
touwtjes trokken' (de titel van hoofdstuk 15) worden door hem speciaal 
belicht: Kops, Sickesz, De Marez Qyens en anderen. De liefhebbers van 
de landbouwgeschiedenis zullen het waarderen, dat Vermeulen enkele 
bronnen toegankelijk maakt, die we bij naam en faam kenden, zoals de 
Memorie van 1801 door Jan Kops, en de lijst van adviezen van de 
Landbouwcommissie met de daarna getroffen maatregelen. 

Wij zullen dit hoek graag ter lezing aanbevelen. Het kwam tot stand 
met behulp van een stukje staatsbemoeiing: subsidies van ZWO en van 
de Stichting Rotterdam. 

Drs. C. van der Sluijs 

1. 'Den Haag en de landbouw', door dr. W. H. Vermeulen, Serie Staatkunde en 
burgerschap nr. 5. Prijs geb. f 11,- . 130 biz. Uitgave Van Gorcum en Comp. N.V., 
Assen. 
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POLITIEK 

Drs. A. Starn, Politiek, A. Oosthoek's Uitgeversmaatschappij n.v., 
Utrecht, 1966. 

Drs. Starn heeft met zijn hoek 'Politiek' 238 pagina's kleingedrukte 
lexicografische gegevens hijeengehracht. De nadruk van de artikelen 
valt op historische feiten; ideologieen worden niet of nauwelijks ver
klaard of geanalyseerd. De mededelingen zijn voor zover wij konden 
nagaan, wetenschappelijk hetrouwhaar. De fouten die in het hoek voor
komen zijn meer vergissingen in de schrijfwijze van namen. Voorheel
den: p. 137, Vander Brink moet zijn Van den Brink, p. 148, Fransen 
van der Putte moet Fransen van de Putte, p. 224, Schnussnigg moet 
Schuschnigg zijn. Dat van Marx' Das Kapital drie delen na zijn dood 
zouden zijn verschenen (p. 154) - in plaats van twee - is ook weer zo'n 
kleine onnauwkeurigheid die de algemene betrouwbaarheid van het 
lexicon niet aantast. Menig artikel sluit af met een verwijzing naar 
literatuur. Opmerkelijk is, dat meestal niet origineel hronnenmateriaal 
genoemd wordt. Zo eindigt het artikel over de Anti-revolutionaire 
partij met vermelding van het boekje van P. A. Diepenhorst, Trouw 
en met ere. Zou het in dit geval niet meer voor de hand hebben ge
legen het standaardboek 'Anti-revolutionair bestek' te vermelden dat 
een diepgaande toelichting geeft op beginselen en programma van de 
A.R.P.? 

Dr. E. Nordlohne 

Dr. W. Verkade, Democratic Parties in the Low Countries and Ger
many: Universitaire Pers Leiden, 331 pag., f 40,-. 
Een prachtig hoek, maar waarom is het geschreven? 

Dr. E. Nordlohne 

'Aan bakboord felle haat, aan stuurboord laffe gunst: Zo dwingt men 
't roer van Staat en dat heet Stuurmanskunst.' 

Simon Stijl (1731-1804) 
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MEDEWERKERS IN VOGELVLUCHT 

Mejuffrouw Mr. T. de Heer werd in 1929 te Djakarta geboren. Zij bezocht het 
Prinses Beatrix Lyceum Glion S-Montreux te Zwitserland. Zij studeerde rechten 
te Leiden. Aanvang in 1947. Mr. titel in 1951. Sinds 1951 werkzaam als juridisch 
redactrice bij het Dagblad Het Vaderland te Den Haag. 

Mr. W. M. Th. Adriaansens, werd te Schiedain in 1930 geboren. Hij bezocht het 
Gymnasium te Rotterdam en behaalde candidaats Nederlands recht in Leiden en 
doctoraal in Amsterdam (G.U.) 
Vanaf 1954 is hij werkzaam geweest in Nederlands Nieuw-Guinea, waarvan sinds 
1956 advocaat. Hij heeft daar zitting gehad in de Adviserende Raad Hollandia. In 
1962, noodgedwongen, uit Nieuw-Guinea moetende terugkeren is hij 2 jaar advocaat 
te Rotterdam geweest en thans is hij directie-secretaris in Wilton-Feijenoord-Brons
werk te Schiedam. 
Hij is secretaris van de afdeling Schiedam van de VVD en lid van de VVD-fractie 
van de Rijnmondraad. 

De heer Drs. C. van der Sluys werd geboren in 1931 te Rotterdam. Hij deed eind
examen Rijks H.B.S.-B in 1949 te Gorcum. Doctoraal examen Nederlandse Economi
sche Hogeschool in 1958. Tijdens zijn studie was hij bestuurslid JOVD afdeling 
Hardinxveld-Giessendam en oprichter en bestuurslid Liberale Studentenvereniging 
Rotterdam. 
Sinds 1961 is hij Hoofdredacteur van het weekblad 'De Boerderij' en tevens sinds 
1966 Algemeen Hoofdredacteur Agrarische Bladen van uitgeversmij C. Missel N.V. 
te Doetinchem. 
Hij is bestuurslid afdeling Doetinchem VVD. 

Annelien Kappeyne van de Coppello werd in 1936 geboren, volgde gymnasiaal 
onderwijs in Utrecht, studeerde rechten in Leiden, waar zij in 1966 de meestertitel 
behaalde. In datzelfde jaar trad zij als algemeen medewerkster in dienst bij de 
VVD-fractie in de Tweede Kamer en werd gekozen tot lid van de gemeenteraad 
van Leiden. 

D. van Bergeijk wercl in april 1921 te Utrecht geboren. Doorliep de HBS te 's-Graven
hage en tracl in 1938 als adelborst in dienst van de Koninklijke Marine. 
In 1941 werd hij benoemd tot luitenant ter zee 3e klasse. Hij vervulde vele functies zowel 
op de varende vloot als bij walinrichtingen der zeemacht, onder meer eerste officier 
aan boord van Hr. Ms. 'Karel Doorman'; adjudant van de minister van defensie; 
stafofficier bij de Supreme Allied Command Atlantic in Norfolk (Va) U.S.A.; 
plaatsvervangend inspecteur voor het onderwijs bij de zeemacht. Hij werd bevorderd 
tot kapitein ter zee op 1 januari 1966 en is thans commandant van de mijnendienst 
Nederland. 

Dr. E. Nordlohne werd in februari 1923 te Warschau geboren. 
Hij studeerde te Sankt Gallen en Rotterdam, en promoveerde in 1951 te Rotterdam 
op het proefschrift 'De economisch-geografische structuur der Nederlandse Beneden
windse eilanden'. 
Hij was adjunct-secretaris van een landelijke organisatie voor 'drinkwatervoorziening 
en is thans parlementair redacteur van een landelijk dagblad. 
De heer Nordlohne behoorde tot de oprichters van de Rotterdamse afdeling van de 
Partij van de Vrijheid en van het blad Liberaal Reveil. 
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De voorzitter van de redactieraad van Liberaal Reveil, 
prof. dr. H . ]. Witteveen, en het lid van de redactieraad, 
prof. mr. C. H. F. Polak, zijn als minister van financien en als minister 
van justitie tot het kabinet-De ]ong toegetreden. De heer Witteveen 
is bovendien vice-minister-president. 
De redactie van Liberaal Reveil wenst de beide heren van harte geluk 
met deze benoemingen. Zij hebben een grate en ondankbare 
verantwoordelijkheid aanvaard op een ogenblih dat onfJopulaire 
maatregelen onvermijdelijk zijn. Zij zullen bovendien mede vorm moeten 
geven aan hervormingen in het maatschappelijk bestel die geen uitstel 
gedogen. Wij denken in het bijzonder aan herziening van het 
ondernemingsrecht en het kiesrecht, aan bestrijding van het automatisme 
in de meer 'dan fJrofJortionele toeneming van de overheidsuitgaven en 
de inflatoire krachten die zich hennelijk in ons sociaal-economisch bestel 
hebben genesteld. 
Kritiek, en vaah onredelijke kritiek, zal onze geestverwanten niet 
bespaard blijven, niet alleen de heren Witteveen en Polah, maar ook 
de derde liberale minister in het kabinet, de heer Den T oom, en de 
liberale staatssecretarissen. De leden van de redactie leven mee met 
degenen die, zichzelf niet zoekende, het beste willen geven voor het 
welzijn van ons volh. Mogen de ministers en staatssecretarissen in dit 
werk voor het grate geheel in elk opzicht voldoening vinden. 
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Lachen zonder kiespijn 

Een meerderheid in de Haagse gemeenteraad van 24 tegen 19 stemmen 
heeft zich op 14 maart 1967 uitgesproken tegen toevoeging van fluor
zout aan het drinkwater door het gemeentelijk waterleidingbedrijf. Van 
verscheidene kanten, en in het bijzonder van de kant van het directo
raat-generaal van de volksgezondheid (een onderdeel van het departe
ment van Sociale Zaken en Volksgezondheid) was voor die toevoeging 
van fluorzout gepleit. Fluor is weliswaar een vergif, maar zeer ver
dund (1 deel fluor op 1,2 millioen delen water) kan het geen kwaad en 
vertraagt het het ontstaan van tandrot (caries) bij volwassenen. Enig 

fluor komt in elk water voor; dat is op zichzelf de gewoonste zaak van 
de wereld. 

Caries is de meest verbreide fysieke onregelmatigheid in ons volk. 
Niemand is er vrij van. Toch was een ruime meerderheid in de Haagse 
raad, en daaronder bevonden zich alle leden van de liberale fractie, 
tegen fluoridering van drinkwater. Dat heeft de aandacht getrokken. 
In het algemeen zijn liberalen niet zo benauwd voor dwang, als de 
volksgezondheid op het spel staat. De afwijzende houding van de 
Haagse liberalen steekt af bij de welwillende bouding, die vele 
VVD'ers elders in het land ten opzichte van fluoridering van drink
water hebben aangenomen. Wie heeft er gelijk? 

Het pleidooi voor fluoridering wordt gevoerd van Rijkswege. De in-
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voering van de fluoridering moet evenwel geschieden door degenen 
die voor het waterleidingbedrijf verantwoordelijk zijn. En dat is het 
Rijk bijna nergens in het land. De exploitanten van de waterleiding
bedrijven moeten beslissen of zij aan het water iets zullen toevoegen, 
niet om het water zo betrouwbaar mogelijk te maken maar om het ont
staan van caries bij jonge volwassenen te vertragen. Zo zijn deze 
exploitanten (in Den Haag is dat de gemeente) komen te staan voor een 
vraagstuk met o.a. een medisch-sociale kant. 

De medische kant betreft de vraag, of fluorzout in drinkwater het 
beste middel is tegen caries. De medisch-sociale kant raakt de ernstige 
kwestie, of de overheid de inwoners mag dwingen een bepaalde me
dische artsenij te slikken tegen een fysieke afwijking die wel algemeen 
voorkomt maar niet besmettelijk is. 

De medisch-sociale kwestie komt na de strikt medische kwestie. 
Als namelijk meer fluorzout medisch niet voortreffelijk zou zijn, be
hoeft men in het geheel niet te denken over fluoridering van drink
water. 

En juist over die medische kant is de voorlichting van Rijkswege 
onvoldoende geweest. In alle rapporten die met steun van het Rijk 
over de fluoridering van drinkwater zijn gepubliceerd, ontbreekt een 
duidelijke verhandeling over de oorzaken die caries doen ontstaan. Men 
denkt, dat caries ontstaat door snoepen en door onvoldoende mood
hygiene; men weet, dat melkzuur (een afscheidingsprodukt van bac
terien die in de mond van de resten van suikerhoudend voedsel leven) 
het glazuur van tanden en kiezen kan aantasten, maar een oorzakelijke 
verklaring van het ontstaan van caries wordt niet gegeven. Niet ieder 
lijdt op dezelfde manier aan caries, hoewel de levens- en voedingsge
woonten soms (in eenzelfde gezin) weinig verschillen. 

De propaganda voor fluoridering kost handen vol geld. De propa
ganda berust voor een groot deel op een onderzoek in Tiel, waar op 
ruime schaal het verloop van het cariesproces bij een groot aantal 
personen werd vergeleken met het cariesproces bij personen in Culem
borg. In Tiel werd het leidingwater gefluorideerd en in Culemborg 
niet. De caries was minder als gefluorideerd water werd gedronken. 
Om dit bewijs te leveren heeft men jarenlang het onderzoek Tiel/ 
Culemborg volgehouden. Hoeveel dat gekost heeft, wordt niet verteld, 
maar outsiders schatten het op zeker 4 a 500.000 gulden. Het resultaat 
van het onderzoek kwam in hoofdlijnen overeen met wat men al wist 
van Amerikaanse onderzoekingen. Dat behoeft niet te verbazen. De 
structuur van de gebitten is bij alle mensen gelijk, ongeacht of men 
in Europa of Amerika woont, ongeacht ook of men tot dit of tot dat 
ras behoort. 

Een geheimgehouden bedrag werd besteed om te bewijzen wat men 
reeds wist. Zou het niet een minimum eis van redelijkheid zijn, als ten-
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minste eenzelfde bedrag werd besteed om nu eens diepgaand weten
schappelijk te onderzoeken wat de oorzaken van caries zijn? Fluor tast, 
zover de medische kennis reikt, niet de oorzaak van tandcaries aan, 
maar vertraagt aileen het verloop er van. Fluorideren van drinkwater 
is een cureren aan het symptoom, niet een ageren tegen de wortel 
van het kwaad. 

Moderne opvattingen omtrent het ontstaan van caries wijzen niet het 
snoepen als de hoofdschuldige van tandbederf aan. Vatbaarheid voor 
tandbederf zou ontstaan tijdens de ontwikkeling van de tandkiemen 
vanaf de geboorte tot ongeveer het tiende levensjaar, indien door te 
suikerrijke voeding suiker in de vorm van glycogeen via de bloedbaan 
(dus van binnenuit) de tandkiemen bereikt. 

In het boekje 'Gaaf houden' van dr. H. Egyedi (uitgave van ]. & D. 
van der Horst, postbus 281, Utrecht) wordt dan ook op pag. 14 ge
schreven: 'Waar we dus op bedacht dienen te zijn is, dat de suiker geen 
kans krijgt in de tandkiem door te dringen. Wij zullen derhalve in de 
eerste levensjaren bijzonder zuinig dienen om te springen met de suiker 
en het prettige is, dat dit kan' . 

Wie de nationale ziekte die tandcaries heet bestrijden wil, moet van
daag nog beginnen met propaganda voor het suikerarme dieet voor de 
zwangere vrouw en het jonge kind. Het ligt op de weg van het Rijk 
om hier voorlichtend en subsidierend te werk te gaan, bijvoorbeeld 
door het Voorlichtingsbureau voor de Voeding meer armslag te geven. 
Groene-Kruisverenigingen kunnen eveneens veel goeds doen. 
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De Haagse gemeenteraad heeft de fluoridering van drinkwater afgewe
zen. Jonge volwassenen behoeven de Raad daar niet dankbaar voor te 
zijn; fluoridering zou hun tandbederf hebben vertraagd. Zij kunnen 
er overigens op een andere manier zelf wel wat aan doen; b.v. door 
fluorhoudende tandpasta te gebruiken of fluorhoudend zout in het eten 
te doen. De liberale fractie heeft op deze alternatieven terecht ge
wezen. 

De Haagse gemeenteraad had de fluoridering bijv. voor een beperkte 
tijd van 17 jaar kunnen aannemen en had daarnaast een begin dienen 
te maken met grootscheepse propaganda voor het suikerarme dieet. 

En het Rijk? Het Rijk moet eens ophouden met de eenzijdige pro
paganda voor fluoridering. Het moet van zijn kant wetenschappelijk 
onderzoek over de tandcaries bevorderen en de resultaten ervan po
pulariseren. 

Het hele volk lijdt aan caries. Daar moet een eind aan komen. 
Het moet weer kunnen lachen. . . . . . zonder kiespijn. 

dr. E. Nordlohne 

101 

I i 
l1 1 



De proeve van een nieuwe Grondwet 

De belangstelling voor de proeve van een 
nieuwe Grondwet die vorig jaar door het 
Departement van Binnenlandse Zaken is 
gepubliceerd, bewijst hoe verstandig het is 
geweest dat de toenmalige Minister Mr. 
Toxopeus in 1963 een afdeling grondwets
zaken heeft ingesteld en deze heeft belast 
met het ontwerpen van een proeve waaraan 
'vrijblijvend' is meegewerkt door de staats
rechtkenners Mrs. A. M. Donner, J. van 
der Hoeven, H. J. M. Jeukens, P. J. Oud en 
J. V. Rijpperda Wierdsma. In het Ten ge
leide van Minister Smallenbroek wordt de 

J. M. Polak 

bedoeling nog eens duidelijk uiteengezet. We lezen daar o.m. dat het 
van belang leek 'dat het Nederlandse volk in zijn vele geledingen, als 
ook de individuele Nederlanders, zouden worden opgewekt meningen 
naar voren te brengen ter zake van de grondslagen van ons staatsbe
stel, die in de grondwet zijn neergelegd, voordat door de regering en 
staten-generaal een beslissing wordt genomen over een grondwetsver
nieuwing'. 

Ondanks al het gemaakte voorbehoud zijn tegen de gevolgde proce
dure bezwaren gemaakt. Sommigen kijken wat onwennig aan tegen een 
werkstuk dat wei mede door ambtenaren is opgesteld maar waarvoor 
de regering geen verantwoordelijkheid op zich neemt. Anderen wijzen 
de procedure af omdat zij van oordeel zijn dat niet ambtenaren maat 
slechts politieke organisaties gerechtigd zijn een dergelijk stuk te schrij
ven. Ik moet zeggen dat ik deze bezwaren niet begrijp. Is niet de 
ervaring van een ieder die met wetgeving te maken heeft, dat de beste 
werkwijze is zo spoedig mogelijk iets op papier te zetten om daarover 
te kunnen discussieren? Als dan deze discussienota's, zij mogen dan 
nota, voorontwerp of proeve worden genoemd, in de openbaarheid 
worden gebracht, kan dat aileen maar worden toegejuicht. En natuur
lijk worden met deze handelwijze de politieke inspraak en verantwoor
delijkheid niet uitgeschakeld. Integendeel, zij krijgt daardoor betere 
voorbereiding en steun. In de opzet past dan ook geheel dat de regering 
aan een aantal colleges en organisaties die in ons staatsbestel een be-

102 



lk 

I 
et 
Is 
:n 

:n 
r-

:n 
)f 

:n 
u 

J
le 
te 
~r 

.n 
d 
r-

·e 
g 

langrijke taak hebben, advies heeft gevraagd. Zo komt iedereen aan 
bod. 

De proeve heeft nog een andere functie. Nu de belangstelling voor 
politiek toeneemt, is er dringend behoefte aan voorlichtingsmateriaal 
dat zoveel mogelijk de objectiviteit benadert. Elkaar voor televisie, 
radio en vergaderingen vliegen afvangende politici kunnen aan dat 
verlangen maar gedeeltelijk voldoen. De proeve die voor het geringe 
bedrag van f 4,- verkrijgbaar is, kan voortreffelijk dienst doen als bron 
van informatie over onze staatsinrichting. Daartoe draagt bij dat zij 
technisch aan hoge eisen voldoet. In goed en verstaanbaar Nederlands 
worden de verschillende mogelijkheden geschetst en tegen elkaar af
gewogen. De wetsteksten zijn - anders dan die van de bestaande 
Grondwet - kort en kernachtig en vormen een goed doordacht en 
overzichtelijk geheel. In een college dat ik van oktober tot december 
1966 voor Wageningse studenten heb gehouden, zijn mij deze goede 
kwaliteiten bij herhaling gebleken. 

De proeve is geen revolutionair stuk. Schokkende en fundamentele 
veranderingen worden niet voorgesteld. Het uitgangspunt is geweest 
dat niet aannemelijk is gemaakt dat aan zodanige veranderingen be
hoefte bestaat. Maar daarmee is een discussie over de grondslagen van 
ons staatsl;>estel niet uitgesloten. De ontwerpers achten deze zelfs wen
selijk. 'Zij zal echter het meest vruchtbaar kunnen zijn indien het ter
rein waarop zij moet plaatsvinden zodanig geeffend is, dat zij niet 
verstrikt raakt in de technische complicaties van de constitutionele pro
blematiek. In deze zin beoogt de proeve er toe bij te dragen dat de 
politieke inbreng in de discussie zo zuiver mogelijk zal kunnen ge
schieden' (p. 33/4). 

De proeve bevat slechts normatieve bepalingen. Staatkundige wense
Iijkheden zal men er tevergeefs in zoeken. Een program is de proeve 
niet. 

De proeve is sober en zakelijk. Met enige trots wordt vermeld dat 
tegenover 205 artikelen van de bestaande grondwet de proeve met 90 
artikelen volstaat (p. 23). De teksten zelf zijn ontdaan van alle franje. 

Dat de proeve geen fundamentele veranderingen voorstelt, is gauw 
vastgesteld. We houden de constitutionele en erfelijke monarchie ( artt. 
14-28). De verkiezingen geschieden met inachtneming van het beginsel 
van evenredige vertegenwoordiging (art. 37 lid 2). De minister-presi
dent krijgt wei een aparte vermelding (art. 31 lid 2) maar wordt niet 
rechtstreeks gekozen. De Eerste Kamer wordt niet afgeschaft (art. 35 
en 36) . Het stelsel van herziening van de grondwet (artt. 87 -90) wordt 
gehandhaafd. 

Dit zijn dan de onderwerpen die op het ogenblik het sterkst de aan
dacht trekken. Het zou niet moeilijk zijn nog vele andere voorbeelden 
toe te voegen. We moeten overigens wei oppassen te snel met de con-
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clusie te komen dat er dus op al deze punten niets verandert. Zo is het 
niet. Door kleine verbeteringen worden de meest in het oog lopende 
bezwaren weggenomen. Het is in dit overzicht niet mogelijk ook daar
voor de bewijzen aan te voeren. Wei mag ik hier als mijn persoonlijke 
mening de opmerking maken dat mij over het algemeen de voorgestel
de oplossingen juist voorkomen. Veel van wat de laatste tijd wordt 
aangeprezen, komt naar mijn mening voort uit de begrijpelijke, maar 
daarom nog niet juiste neiging om als er iets mis is gegaan van wijzi
ging van de wet de oplossing te verwachten in stede van te proberen 
binnen het bestaande die verbeteringen na te streven. V eel te weinig 
wordt beseft hoe bescheiden de betekenis van wettelijke voorzieningen 
is en hoe goedkoop daarom de oplossing enkellangs die weg. 

De proeve kent slechts normatieve bepalingen. Een juist uitgangspunt 
dat overigens nog wel tot puzzles leidt. Want wanneer is een bepaling 
normatief, wanneer is zij, naar de woorden van Minister De Wilde in 
1937 (zie p. 40) een 'bindende rechtsregel'? Dat is gemakkelijker nega
tief dan positief te beantwoorden. Geen bindende rechtsregel zou zijn 
een bepaling die een kleine minderheid in ons volk als inleidend artikel 
wei zou willen opnemen en die zou luiden: 'Het staatsbestel van het 
Koninkrijk wordt gedragen door de erkenning van God als Schepper 
en Bron van het recht' (zie p. 38). Een dergelijke uitspraak behoort niet 
in een grondwet thuis. Om soortgelijke redenen ziet de proeve er van 
af sociale grondrechten die nog niet in de wetgeving zijn verwezenlijkt, 
op te nemen (zie pag. 137-140). 

De moeilijkheid is echter tussen verklaringen van deze soort en rechts
beginselen die aan wettelijke bepalingen ten grondslag liggen, de grens 
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aan te geven. Toen in 1956 moest worden beslist of in het Burgerlijk 
Wetboek de bepaling dat de man het hoofd der echtvereniging is (art. 
159), behouden diende te worden, b1eek hoeveel misverstand mogelijk 
was. Zo zal het ook wel met de proeve gaan. Omdat een grondwet nu 
eenmaal algemeen is en moet blijven, zullen vragen als deze zelfs vrij 
vaak rijzen. 

Op een punt is de discussie al begonnen. Art. 80 zegt sober en zake1ijk 
dat de openbare 1ichamen de taak verrichten die hun bij of krachtens 
de wet is opgedragen. Daarmee moeten provincies, gemeenten, water
schappen en andere openbare 1ichamen met verordenende bevoegdheid 
het doen. Van autonomie en medebewind (zelfbestuur) wordt niet ge
rept. Dat gaat een aantal voorstanders van een sterke gemeentelijke 
autonomie te ver. Zij willen dat op de een of andere wijze die autono
mie in de grondwet gewaarborgd wordt. 

Deze discussie 1aat overigens niet aileen zien dat twijfel over de 
rechtswaarde van bepalingen kan bestaan, zij toont ook aan dat de 
grondwet veel aan de wetgever kan overlaten. De proeve gaat in dit 
opzicht heel ver. Mede daardoor kon de genoemde score van 90 artike
len worden bereikt. 

Opdracht aan de wet kan tot vernieuwing leiden. Als in art. 68 wordt 
voorgeschreven dat de wet algemene bepalingen van bestuursrecht 
vaststelt, geven de ontwerpers bl ijk van visie en durf. Het zal niet ge
makkelijk zijn een codificatie voor het bestuursrecht tot stand te bren
gen, maar de behoefte daaraan is groot. En dan moeten we het 
proberen. 

Ik meen dat er reden is nog een andere opdracht aan de wetgever te 
verstrekken. In hoofdstuk 6 van de proeve worden voorschriften ge
geven voor de rechtspraak (artt. 74-79). De daar bedoelde rechtspraak 
is de rechtspraak zoa1s die wordt uitgeoefend door de rechterlijke 
macht. Er wordt echter ook rechtspraak bedreven door anderen dan tot 
de rechterlijke macht behorende rechters. Op tal van gebieden bestaan 
vormen van tuchtrechtspraak, bindend advies en arbitrage. We realise
reo ons dat nauwelijks, maar bijna iedereen kan uit hoofde van het 
lidmaatschap van een vereniging of het s1uiten van een overeenkomst 
onderworpen raken aan statuten, reg1ementen, voorwaarden e.d. die 
bij verschi1 van mening een eigen weg aanwijzen, m.a.w. enigerlei vorm 
van rechtspraak voorschrijven. Wie daarmee hetzij als 'rechter' hetzij 
als 'partij' wel eens daadwerkelijk te maken heeft gehad en kritisch 
dit werk wi1 beoordelen, zal moeten erkennen dat bet gemis aan hou
vast grote bezwaren heeft. Er bestaat daarom dringend behoefte aan 
nadere rege1ing. Zoa1s we algemene beginselen van behoorlijk bestuur 
kennen die heilzaam werken, zo moeten we komen tot algemene be
ginse1en van behoorlijke rechtspraak. 

Een dergelijk verlangen past in een tijd waarin de aandacht voor 
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individuele rechtsbescherming groeiende is. Ook de proeve geeft daar
van blijk. Aan de uitwerking van de grondrechten (artt. 1-13) is bij
zondere zorg besteed. W el is ook hier de bedachtzaamheid van de ont
werpers duidelijk aanwijsbaar, maar er zijn toch nieuwigheden. Het 
telefoongeheim wordt onschendbaar verklaard (art. 12). In art. 78 
wordt aan de rechter de bevoegdheid verleend wetten te toetsen aan de 
grondrechten van de Grondwet. Men mag verwachten dat juist de 
grondrechten nog tot veel discussie ttanleiding zullen geven. Er is 
trouwens al het nodige over geschreven. 

'Hoe prachtig was de republiek onder het keizerrijk'. 

Clemenceau 
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lets over on be hagen 

Sinds enige tijd Ieven we met een 
nieuw modewoord: onbehagen. Wat dit 
woord moet betekenen, is niet altijd 
even duidelijk. Het is in ieder geval een 
soort ontevredenheid, een niet tevreden 
zijn met de wyze waarop ons Staats
beste! en onze maatschappij werken, 
en dan niet positief, maar negatief 
geladen. 
Op zichzelf behoeft ontevredenheid 
geen negatief verschijnsel te zijn. 
Je kunt ontevreden zijn over iets in de 
zin van nog-niet-tevreden zijn. Zo in 
de geest van: we zijn op de goede 
weg, maar Iaten we zien, wat er nog te 
verbeteren valt. De huidige ontevreden
heid is anders. Die gaat er juist van 
uit, dat we niet op de goede weg zijn, 
op geen enkel gebied. Dat blijkt uit 
het kankeren, het smalen op alles en nog 
wat. We zitten volop in de kritiek. 
V olksmenners vinden een gewillig 
gehoor. Het volk wordt bedrogen. 
De regering is een rotzootje, enz. enz. 
De laatste verkiezingen hebben dit 
onbehagen op nog scherpere wijze aan 
het Iicht gebracht. Vee! nieuwe 
partijen werden opgericht en dienden 
lijsten in. Grote, gevestigde partijen 
moesten een flinke veer Iaten. De op de 
verkiezingen gevolgde kabinetsformatie 
heeft ook weer de nodige kritiek 
opgeleverd. 

N ervositeit 
Het merkwaardige is, dat het onbehagen 
sterker is geworden terwijl het ons, 
materieel gesproken, steeds beter ging. 
J e zou misschien kunnen denken, dat de 

'Soms word! men door zijn werk een vent 

en raakt men met zijn taak bekend 

maar Gijs van Hall raakt in de war, 

die krimpt en krimpt en wordt een nar.' 
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recente moeilijkheden op economisch 
gebied de mensen nerveus hebben 
gemaakt. Deze moeilijkheden zullen de 
zaak wel verergerd hebben, maar het 
onbehagen was er al v66r die tijd. 
Het onbehagen richt zich trouwens niet 
alleen op de economische toestand. 
De vraag rijst: is het onbehagen reeel en 
wat zijn de oorzaken ervan? 
Uiteraard is er op onze maatschappij 
genoeg aan te mer ken. We Ieven 
allerminst onder ideale omstandigheden. 
Afgezien van de normale ontwikkelings
problemen waarvoor iedere samen
leving zich geplaatst ziet, worden we 
ook nog geconfronteerd met tal van 
bijzondere moeilijkheden. Ik noem 
met name onze bevolkingsexplosie 
(waar geen enkele partij en geen enkele 
regering, maar alleen wij zelf 
verantwoordelijk voor zijn), die de 
leefbaarheid van ons land in aile 
opzichten sterk naar beneden drukt en 
ons voor grote technische en economische 
problemen stelt. Zij is een van de 
oorzaken van onze woningnood en van 
het tekort schieten van wat we met 
een mooi woord onze 'gemeenschappelijke 
voorzieningen' noemen. Zij is ook de 
oorzaak van de massificering van onze 
samenleving, van de isolatie van het 
individu, en van aile daaruit weer 
voortvloeiende verdere narigheden en 
degeneratieverschijnselen. Voeg daarbij 
nog ons ingewikkelde partijstelsel en 
de daarmee samenhangende of daardoor 
verergerde onenigheden, met name de 
f undamentele meningsverschillen 
over de inkomens- en vermogens
verdeling, dan zijn er genoeg redenen 
om ontevreden te zijn. 
Maar de betreffende moeilijkheden 
zijn niet erger dan in de ons omringende 
Ianden en het behoeven geen onover
komelijke moeilijkheden te zijn. Nog 
is de grote meerderheid van ons volk en 
vooral ook van onze jeugd, innerlijk 
gezond. Gelet op wat we al bereikt 
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hebben, moeten we die moeilijkheden 
kunnen overwinnen. Er is eigenlijk geen 
reden om in paniek te raken. Het 
huidige onbehagen - opgevat als 
negatief geladen ontevredenheid - is dus 
in zoverre niet reeel. Het lijkt echter 
voor grote groepen mensen moeilijk 
om het hoof d koel te houden. Het 
onb<:hagen kan een soort massa-psychose 
worden, en zelfs een heel gevaarlijke. 
We !open nl. het gevaar in onze 
ontevredenheid, in onze veranderings
drift, veel van het tot nu toe bereikte 
weer op het spel te zetten. 
Hoe komt nu dit alles? Zoekend naar 
mogelijke oorzaken van het onbehagen, 
zie ik twee algemene en drie bijzondere 
oorzaken. 

V erveling 
Als voornaamste algemene oorzaak zie ik 
het fundamentele onvermogen van de 
mens en misschien meer in het bijzonder 
van de actievere blanke mens, om 
gelukkig te zijn in een omgeving zonder 
spanningen. Deze mens is altijd slechts 
tijdelijk in harmonic met zijn omgeving. 
Hij streeft deze harmonic wei na en 
geniet haar ook wel, maar als het genot 
een bepaalde tijd geduurd heeft, gaat 
hij het spanningloze ervan als een 
nadeel voelen. Hij zoekt dan een nieuw 
spanningsveld en als zich dat niet uit 
zichzelf voordoet, schept hij er een. 
Alleen op deze wijze is het te verklaren, 
dat welvaart aanleiding kan geven tot 
zulke verschijnselen als we thans 
meemaken. In de welvaart is geen strijd 
om het bestaan, maar harmonic van 
wensen en bevrediging, en dus geen 
spanning. Na verloop van tijd wordt dit 
psychisch niet meer als een genot ervaren, 
maar als een last. De mens verveelt 
zich en deze verveling kan, als niet 
een van buiten komende oorzaak de 
harmonic verstoort, alleen worden 
opgeheven door eigen activiteit van de 
mens. 



-- - ---

AI naar zijn aard en naar gelang van 
de omstandigheden verstoort hij nu de 
harmonic door zich aan uitspattingen 
over te geven, zich in misdaden te 
begeven, de bestaande maatschappelijke 
orde af te breken of zelfs een oorlog 
te beginnen. Het is immers bekend, dat 
lijfsgevaar de meeste spanning oplevert 
en het is dan ook niet onmogelijk, dat 
hierin de fundamentele oorzaak moet 
worden gezocht van het verschijnsel 
oorlog. Is het niet een veeg teken, dat vee! 
mensen openlijk toegeven, dat ze zich 
in de laatste oorlog, toen er haast niets 
te eten was, toen praktisch alles iedere 
dag opnieuw georganiseerd moest 
worden, toen ze gevaar liepen, vaak 
gelukkiger hebben gevoeld dan nu? Met 
weemoed denken ze daarbij terug aan 
de afwezigheid van partijstrijd, aan 
de mooie eensgezindheid die er toen 
heerste. Allicht, er waren toen spannings
velden genoeg dan dat men nog 
behoefte zou hebben gehad aan politieke 
ruzies. 

V erdringing 
Als tweede algemene oorzaak zie ik het 
onvermogen van de mens om zich de 
nadelen van een situatie die hij 
overwonnen heeft, na enige tijd nog 
helder voor ogen te stellen. De nieuwe 
situatie waarin hij verkeert, is uiteraard 
dikwijls ook nog niet ideaal. Op een 
bepaald moment gaan nu de daaraan 
klevende nadelen in zijn bewustzijn de 
nadelen van de oude situatie verdringen. 
Het vreemde is dan, dat er vaak geen 
evolutie plaats vindt naar weer een 
nieuwe situatie, maar dat de oude 
situatie ge'idealiseerd wordt en na een 
poosje als de betere wordt aangeprezen. 
Tot die op haar beurt weer niet 
voldoet. 
Dit heen en weer slingeren tussen 
bijvoorbeeld koningschap en republiek, 
democratic en dictatuur, vrijhandel en 

bescherming is een bekend verschijnsel 
in de geschiedenis. Optimisten beweren 
- en zij zullen misschien nog wei gelijk 
hebben ook - dat er door die slinger
bewegingen heen toch nog een opgaande 
lijn te zien is. De oude vorm keert 
altijd in verbeterde uitvoering terug. 
Maar dat neemt niet weg, dat deze 
manier van evolueren - zo'n beetje als 
de bekende processie van Kevelaer -
toch niet de meest ideale is en de 
maatschappij vee! verspilde energie bst, 
om van andere schade maar te zwijgen. 
Wat maken weer zelf heden ten dage 
van mee? We maken b.v. mee, dat de 
beheerste loonpolitiek, eens door de 
vakbeweging van harte ondersteund, 
sinds enige jaren even vurig wordt 
verguisd. De nadelen die eraan kleefden, 
schijnen thans vele malen belangrijker 
dan onvrede tussen werkgevers en 
werknemers, inflatie en werkloosheid. 
We maken b.v. op staatkundig gebied 
mee, dat het districten-stelsel, eens met 
een zucht van verlichting afgeschaft 
als bron van troebele politieke 
machinaties, door sommigen weer als 
hoogste waarheid wordt aangeprezen. 
Anderen spelen, met naieve overschatting 
van de mogelijkheden die de democratic 
op dit punt biedt en met volkomen 
voorbijgaan aan de reeds lang in 
andere Ianden gebleken onsmakelijke 
nadelen van een dergelijk systeem, zelfs 
met de gedachte van rechtstreekse 
verkiezing van ministers, van burge
meesters, wethouders en andere 
functionarissen, straks misschien ook van 
politiefunctionarissen en rechters. 
Hieruit blijkt een groot onvermogen 
om de voor- en nadelen van iedere zaak 
objectief naast elkaar te zetten, een 
objectieve keuze te doen en zich daar 
dan ook aan te houden en van die 
eenmaal gedane keuze uit naar 
verbetering te streven. Men ziet op ieder 
moment slechts de nadelen van wat men 
heeft en niet de voordelen, en dat is 
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een permanente bran van ongezonde 
ontevredenheid. 

Perfectionisme 
De eerste bijzondere oorzaak is naar 
mijn mening gelegen in de aard van ons 
volk. Zander aile groepen over een kam 
te willen scheren, kunnen we tach wei 
constateren, dat vee! Nederlanders 
perfectionistische trekken hebben. Wie 
echter aan de samenleving hoge eisen 
stelt, is niet gauw tevreden. Men kankert 
in Nederland dan ook graag en veel. 
Men zegt hier trouwens ook om 
andere redenen niet gauw 'ja' tegen het 
Ieven. Veel Nederlanders zijn nl. behept 
met de spreekwoordelijke ontevreden
heid van de boer, die altijd kankert, 
ook als het hem goed gaat. In wezen 
is dit een onschuldig psychologisch 
verschijnsel, een soort angst voor 
ongelukken die zouden kunnen losbreken, 
als je het zou wagen ook maar U:.n 
ogenblik tevreden te zijn. Als collectief 
verschijnsel is het echter niet zo 
onschuldig en kan het wei degelijk, als 
er ook andere factoren aan het werk 
zijn, een cumulerend efFect hebben. 

V oorlichting 
Als tweede, misschien nog wei belang
rijkere bijzondere oorzaak zie ik de door 
henzelf niet beoogde, maar in de 
praktijk wei degelijk bestaande 
negatieve invloed van onze publiciteits
media, zoals pers, radio en televisie. 
Het is een bekend feit, dat deze media 
bij voorkeur juist de negatieve dingen 
die in een samenleving gebeuren, 
als nieuws zien. De positieve, goede 
dingen hebben over het algemeen geen 
of minder nieuwswaarde. 
Psychologisch is dit heel begrijpelijk. 
De mens is geneigd het verkeerde, dat 
wat afwijkt van de door hem gestelde 
normen, als het bijzondere te zien, dat 
vermelding behoeft. Wat volgens de 
regels gebeurt, is niet vermeldenswaard. 

llO 

Het gevolg is echter, dat het publiek, 
doordat het in hoofdzaak met de 
negatieve kanten van de samenleving 
geconfronteerd wordt, een naar de 
ongunstige kant scheef getrokken beeld 
van deze samenleving krijgt. Het 
publiek is nl. niet in staat, de negatieve 
verschijnselen op een juiste wijze te 
kwa:~tificeren en in een goede relatie 
te stellen met de overige verschijnselen 
in de samenleving. 
Ik acht dit 'zwelgen in het negatieve' 
(dat ook onze kunstuitingen a] heeft 
aangetast) daarom zo gevaarlijk, omdat 
de moderne media vee! meer mensen 
bereiken dan vroeger het geval was en 
omdat de dagelijks toegediende kleine 
portie 'vergif' op den duur de stemming 
grondiger bederft dan iedere andere 
factor zou kunnen doen. 

Pro fessionele ontevredenen 
Als zodanig zie ik ook een derde oorzaak, 
n.l. het optreden van wat ik zou 
willen noemen de beroepshalve 
ontevredenen. Dat zijn de partijen en 
belangengroeperingen die zich zo graag 
progressief noemen, omdat hun wensen 
en denkbeelden het verst van de 
bestaande maatschappelijke orde 
afwijken. Dat ze daarmee ieder ander 
die het wat kalmer aan wil doen en die 
de bestaande mogelijkheden niet wil 
overspannen, naar de conservatieve 
hoek dringen, kan hun niets schelen. 
Nu zal niemand deze groepen het 
recht op hun zienswijze betwisten. Maar 
ze zijn gevaarlijk, omdat ze in hun 
ijver de maatschappij zwarter af
schilderen dan deze in werkelijkheid is. 
Om hun bestaansrecht te bewijzen 
moeten ze overdrijven en wat nog erger 
is, ze kunnen het zich niet veroorloven 
om zelfs met het grootste behaalde 
succes tevreden te zijn. Zo !open ze 
gevaar in een vicieuze cirkel terecht te 
komen, waarbij om het bestaansrecht 
te bewijzen, steeds verder gaande eisen 



geformuleerd moeten worden. 
Een voorbeeld hiervan vormt de 
vakbeweging. Wie zou menen dat de 
vakbeweging, na alles wat ze voor de 
arbeider heeft bereikt, het best wat 
kalmer aan zou kunnen gaan doen, komt 
bedrogen uit. Integendeel, hoe meer 
men bereikt, hoe meer men eist. Het 
ene project volgt op het andere. Alles 
uit angst de !eden te verliezen. Zo 
wordt de arbeider voortdurend in een 
toestand van ontevredenheid gehouden, 
die, in zover als ze kunstmatig is, 
ongezond moet worden genoemd. In 
tijden als de huidige, waarin er toch al 
onbehagen heerst, versterkt de beroeps
halve aangewakkerde ontevredenheid 
het algemene gevoel, dat er van de 
hele maatschappij toch niets deugt. Ze 
vergroot het gevaar voor 'vernieuwingen', 
die ons uiteindelijk meer last dan 
plezicr zullen brengen. 

Dam tegen golf 
Is er aan deze ontwikkcling iets te doen? 
Of moeten we machteloos toezien, 
hoe de golf van het onbehagen ons gaat 
overspoelen? 
Omdat we met geestelijke processen 
te doen hcbben, lijkt de prognose niet 

zo gunstig. We leggen gemakkelijker de 
Zuiderzee droog dan dat we een dam 
opwerpen tegen het onbehagen. Een ding 
staat echter vast : geestelijke processen 
kunnen aileen langs geestelijke weg 
bestreden worden. Het bestaande moet, 
als we het willen behouden, met 
geestelijke macht verdedigd worden. Als 
de !eiders van ons volk, van welke 
overtuiging ook, de oorzaken van de 
psychose bekend maken en er zich met 
kracht tegen in zetten, is er al veel 
gewonnen. Jammer is aileen, dat het 
makkelijker is om kritiek te hebben en te 
zeggen, dat alles zo beroerd gaat, dan 
om vol te houden, dat het juist niet zo 
beroerd gaat. 
Tegelijkertijd moeten we natuurlijk wel 
trachten de nu eenmaal rijkelijk aan
wezige activiteit in positieve banen te 
leiden door met kracht te blijven bouwen 
aan verbetering van het bestaande. 
Parlementaire democratic, inkomens- en 
vermogensverdeling, ze zijn nog lang 
niet volmaakt en worden het misschien 
ook nooit. Maar laten we alsjeblieft 
bouwen in gezonde ontevredenheid, dat 
wil zeggen op een basis van gerecht
vaardigde tevredenheid. Op het gevaar 
af voor conservatief versleten te worden. 

]. G. 

'Aile mensen worden weliswaar gelijkgerechtigd geboren, maar sommigen Ieven daarna 

in de Sowjetunie' . 

Erlander 
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Nut, doel en gebruik van de overheids
planning, uit liberaal oogpunt 

1. Het begrip planning 
Onder planning wordt verstaan: 
'het bestuderen van handelingen en midde
len in de tijd om binnen het raam der ge
wenste doeleinden, randvoorwaarden en 
verantwoordelijkheden, voor een befJaalde 
periode, te komen tot het vastleggen van 
een ofJtimale combinatie van doeleinden in 
een fJlan.' 

Het schema van gewenste activiteiten, of 
anders gezegd het hanteren van beschikbare 
instrumenten die nodig zijn om het in het 
plan vastgelegde doel te bereiken, is een fJro gramma. 

L. P. Fluitman 

Politiek is een conglomeraat van amorfe politieke filosofieen. Het is 
daarom noodzakelijk de politieke doeleinden duidelijk te omschrijven. 
Deze doeleinden staan niet op zichzelf, maar zijn onderling verweven. 
Planning is een beleidsinstrument om deze doeleindenkluwen te ont
warren en de doeleinden naar belangrijkheid te rangschikken. Planning 
is tevens een schakel tussen research en politieke filosofie. 

lndien de vraag gesteld zou worden of uit liberaal oogpunt planning 
noodzakelijk is, zou het antwoord om twee redenen bevestigend moeten 
luiden. 

Allereerst omdat de individuele vrijheid van beslissen, zonder plan
nen, onbekende repercussies betekent op andere gebieden. Het plan 
geeft de grenzen aan waarbinnen individuele beslissingen aanvaard
baar blijven (zie ook onder 3). 

Ten tweede wenst de liberaal de overheidsuitgaven tot een redelijk 
minimum te beperken. Een optimaal overheidsbestedihgsplan is dan 
noodzakelijk (zie 4). 

Het plannen moet niet beoefend worden als de statistische techniek 
van het neutrale forecasten om een aantal onzekerheden in de toekomst 
te verminderen (zoals het Centraal Planbureau doet), maar als de 
dynamische techniek van het signaleren van veranderingen in de varia
belen binnen het plan, waarbij op verantwoorde wijze partieel bijge
stuurd kan worden op basis van overleg met de voor de verandering 
verantwoordelijke grootheden. 
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Planning is het middel om af te komen van grove ad hoc beslissingen 
om opgetreden storingen te bestrijden. Van dirigisme is bij dynamisch 
plannen geen sprake. 

2. Planningdoeleinden 

Een eerste doel van de planning is het verkrijgen van inzicht in de 
wisselwerking tussen en vervanging door de doelvariabelen en instru
menten binnen het raam van randvoorwaarden en verantwoordelijk
heden. Met deze kennis kan bij het optreden van storingen in het plan 
partieel en met gebruikmaking van verschillende daarvoor in aanmer
king komende instrumenten zo gelijkmatig mogelijk bijgestuurd worden. 

Het is in een planningsprocedure noodzakelijk, verband te leggen 
tussen de verschillende variabelen welke bij de oplossing van het keuze
probleem een rol spelen. Tot deze variabelen behoren niet uitsluitend 
doelvariabelen, instrumenten en verantwoordelijkheden maar ook irre
levante variabelen die, zonder een doel of instrument te zijn, een on
misbare schakel vormen bij de oplossing van het keuzeprobleem. Een 
voorbeeld van zo'n irrelevante variabele zijn bijvoorbeeld de kosten, die 
gepaard gaan aan de realisatie van een programma. 

Een basis hiervoor is een doeleinden-vector, waarin met elkaar in 
conflict zijnde doeleinden in een vector worden ondergebracht. Nu zijn 
de doeleinden van de overheid bijzonder complex. Wat voor het par
ticuliere bedrijf het winstmotief is, zal voor de overheid het welvaarts
motief zijn. 

Het systematisch verdiepen en inventariseren van kennis over de 
wisselwerking tussen en de vervanging door verschillende variabelen is 
bij de uitvoering van een liberaal programma van uitzonderlijk belang, 
aangezien de liberaal de variabelen zoveel mogelijk variabel wil houden 
en niet vast wil programmeren. 

Bij planning worden politieke filosofieen omgevormd tot politieke 
doeleinden. 

Het plan is een politiek beleidsinstrument waarin doeleinden zodanig 
gerangschikt zijn, dat een optimale tenuitvoerlegging van politieke 
doeleinden mogelijk is. 

Het komt maar al te vaak voor, dat de overheidsuitgaven niet juist 
toegewezen worden, waardoor enorme verspillingen kunnen optreden. 
Mede door planning kan bereikt worden dat de beschikbare bronnen 
optimaal worden benut. 

In de overheidssfeer worden vele activiteiten niet juist getimed, 
waardoor of de volgorde van de activiteiten niet juist gekozen wordt 
(waardoor activiteiten dubbel moeten gebeuren) of de activiteiten in 
tijdsduur te veel uitlopen (door o.a. gebrek aan coordinatie). 

De bedragen, welke door onjuiste of ontijdige toewijzing verloren 
gaan, kunnen in de miljarden lopen. 

113 



Zoals de overheid tevoren reeds weet, zal de realiteit door de 
werking van onzekerheidsfactoren altijd afwijken van het plan. Door 
snelle informatiesystemen kan tijdig bijgestuurd worden. Snelle com
municatie vergroot de flexibiliteit en slagvaardigheid van de over
heidsorganisatie enorm, maar dan is een plan onvoorwaardelijk. Door 
vergelijking van de realisering met het ontworpen plan wordt het mo
gelijk te controleren of de uitgestippelde politiek haar doel heeft be
reikt. Er wordt basiskennis opgedaan vaP wat wei politiek is te reali
seren en wat niet. 

Bij het toenemen van overheidsbestedingen, met de hierop aange
paste overheidsorganisaties, zijn de situaties ondoorzichtig geworden. 
Om meer inzicht te verwerven is het noodzakelijk, dat lagere instanties 
hun deelplannen bij hogere instanties indienen. De deelplannen dienen 
beoordeeld te worden of zij in het totaalplan van de overheid passen. 

Indien bij het opmaken van het plan met het voorgaande rekening 
is gehouden, is gelijktijdig het veelbesproken prioriteitenschema inge
bouwd. 

3. Planninglimieten 

Als limiet voor een reeel plan geldt, zoals Tinbergen in algemener 
verband eens heeft geformuleerd, dat het aantal doeleinden niet groter 
mag zijn dan het aantal beschikbare instrumenten. Dit dilemma (het 
over te weinig instrumenten beschikken om een aantal desiderata 
gelijktijdig te vervullen), leidt in de praktijk tot regeringsprogramma's, 
die onverwezenlijkbaar blijken te zijn. De eis, dat het aantal doeleinden 
niet groter mag zijn dan het aantal beschikbare instrumenten is op 
zichzelf gezien nog geen voldoende voorwaarde voor een bevredigend 
programma. De mate waarin instrumenten effectief zijn en het bestaan 
van randvoorwaarden en aangegane verantwoordelijkheden kunnen de 
uitvoering van een plan in de weg staan. Bij voorkeur dient dan ook het 
aantal beschikbare instrumenten groter te zijn dan het aantal doel
einden. Om het bovenstaande te illustreren met een voorbeeld: indien 
de overheid zich geplaatst ziet voor een groot tekort op de lopende 
rekening van de betalingsbalans zou zij, gebruikmakend van het in
strument 'loonbeheersing', kunnen trachten door vergaande loonsver
laging het gehele tekort weg te werken. Een politieke randvoorwaarde 
hierbij is bijvoorbeeld de vakbeweging, die verlaging van lonen onmo
gelijk maakt. Een alternatief instrument is een verzwaring van de be
lastingdruk. Ook hier is de overheid gebonden aan de randvoorwaarde 
dat het parlement dit niet voetstoots aanvaardt. De oplossing voor de 
overheid ligt in een verstandig gekozen combinatie van instrumenten 
binnen het raam van de gestelde doeleinden en verantwoordelijkheden. 

De planperiode moet zo lang zijn, dat de geprojecteerde activiteiten 
in die periode uitgevoerd kunnen worden. Tegen dit principe wordt 
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nogal eens gezondigd, waardoor onrealistische, te optimistische activi
teiten worden gepland, waarbij in een vervolgplan de teleurstellingen 
niet kunnen uitblijven. De noodzakelijkheid van het opstellen van meer
jarenplannen, naast de bekende eenjarenplannen, wordt hiermede 
onder de aandacht gebracht. 

De overheid dient bereid te zijn om de in het plan vastgelegde doel
einden als leidraad voor het te voeren beleid te accepteren. lndien de 
overheid niet volledig achter het plan staat, wordt het plan een farce 
en heeft het plannen nauwelijks zin. 

4. Het gebruik van een plan 

Maximaal nut wordt van het plannen verkregen, indien de deelplannen 
worden gei:ntegreerd in een totaalplan (master-pian). 

Gelntegreerd plannen geeft de overheid het uiteindelijk inzicht in 
de mogelijkheden die op dit moment realiseerbaar zijn. 

Het plan moet duidelijk en realistisch zijn. Door deze elementen 
wordt het plan overtuigend voor diegenen die het (deel)plan moeten 
uitvoeren. Teneinde de medewerking van allen die bij de uitvoering 
van het (deel)plan zijn betrokken, te verkrijgen dienen de in het plan 
vastgelegde doeleinden actief gestimuleerd te worden. 

De strategie moet gevolgd worden door actie. Een gezond politiek 
plan heeft wei eens gefaald door gebreken in de actieperiode zoals een 
verkeerde introductie of het geven van weinig gevolg aan het plan. 
Het omgekeerde is ook waar; een doelmatige actie is afhankelijk van 
de kracht van het plan. 

Beslissingen, binnen het raam van het plan, moeten tijdig worden 
genomen. Besluiteloosheid is dodend voor ieder plan. 

In het voorgaande is bewust afstand gehouden van de inhoud van 
een goed politiek plan, aangezien uitsluitend nut, doel en gebruik van 
planning uit liberaal oogpunt zijn toegelicht. 

'Washington is een stad met zuidelijke efficiency en noordelijke charme' . 
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De burgemeester: kiezen of benoemen? 

Dr. E. Nordlohne somt in Liberaal Reveil 
van maart 1967 een aantal argumenten op 
tegen het gekozen burgemeesterschap. Hij 
komt tot de conclusie dat de inhoud van het 

· ambt zal veranderen tot een representatieve 
functie en eindigt dan met de rhetorische 
vraag of wij daar nu behoefte aan hebben. 

Het is duidelijk: daar hebben we geen 
behoefte aan - maar daar gaat het ook 
helemaal niet om. Het gaat om heel iets 
anders. Drie achtereenvolgende verkie
zingsuitslagen hebben aangetoond dat er 
iets aan de hand is met de manier waarop 

J. J. Vis 

heel wat Nederlanders de democratie beleven. 'Onvrede' is een afge
zaagd woord, maar ik weet geen ander. Dat gevoel van onvrede heeft 
iets te maken met vervreemding tussen bestuur en burger, met de uit
holling van het kiesrecht dat niet meer is dan het recht om te stemmen. 
Een grote groep Nederlanders- en vermoedelijk is die groep groeiende
heeft het onbehaaglijke gevoel dat politiek en bestuur een vuil zaakje is 
en dat het hoog tijd is dat er iets veranderd wordt. Zo'n situatie kan niet 
te lang blijven bestaan. Wie niet ziet dat er spanningen in de Neder
landse samenleving zijn is blind voor een stuk werkelijkheid. En mis· 
schien is het kiezen van een burgemeester een middel om de ver
vreemding tussen bestuur en burger ongedaan te maken. In elk geval 
is het een middel dat meer verdient dan een afwijzing van iets meer 
dan twee pagina's in Liberaal Reveil. Volgens Dr. Nordlohne is Mr. 
G. van Hall een uitzondering maar ik wil daaraan toevoegen dat nie
mand weet hoe lang hij nog een uitzondering zal blijven - en bovendien 
is hij een uitzondering die dan toch maar 'burgemeestert' over pak weg 
acht procent van de Nederlandse bevolking. Het lijkt mij juist een goed 
voorbeeld van een gezagsdrager die in precaire situaties weifelt omdat 
hij zonder een kiezersmandaat optreedt en niet weet hoeveel burgers 
van de stad achter hem staan - maar dit terzijde. 

Prof. Belinfante heeft in zijn boekje 'De burger en 'zijn staat' uit de 
doeken gedaan hoe Nederland opgescheept is geraakt met de benoemde 
burgemeester. Ik wil zijn uiteenzetting niet herhalen maar slechts vol-
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staan met een alinea: 'De regering die in 1848 gedwongen was de 
ministeriele verantwoordelijkheid in te voeren en die op dit punt dus 
aan de verlangens van Thorbecke en de zijnen tegemoet moest komen, 
heeft kennelijk op het stuk van het gemeentelijk bestuur een achter
hoedegevecht geleverd. Bij de veel grotere belangen die op het spel 
stonden door de invoering van de ministeriele verantwoordelijkheid, 
is het vraagstuk van de gemeentelijke bestuursorganisatie wat op de 
achtergrond geraakt en daarvan is door de regering gebruik gemaakt 
om tenminste op het niveau van de gemeente van de paternalistische 
regeermethode te redden, wat te redden viel.' •:-

Daar zitten we dan nu mee. In een democratie wordt het gezags
apparaat van beneden naar hoven opgebouwd. In een aristocratie is 
het proces precies andersom. Wie anno 1967 nog een aristocratisch 
relikwie wil handhaven moet daarvoor heel goede argumenten hebben. 

Laten we de argumenten van Dr. Nordlohne eens nauwkeurig be
schouwen. Hij stelt de vraag of de kandidaten voor het gekozen burge
meesterschap wel weet zullen hebben van gemeentefinancien en ge
meente-administratie, van wetstechniek en wetstoepassing. 'Dat is niet 
zeker' zegt hij. 'Daarom zal het burgemeesterschap van karakter ver
anderen, als de functionaris wordt gekozen in plaats van benoemd'. 
Nee, zeker is het niet en daarom is het onzeker of de burgers altijd 
iemand zullen kiezen die geen weet heeft van gemeentefinancien enz. 
En het is derhalve ook niet zeker dat het burgemeesterschap van karak
ter zal veranderen. Alle argumenten weerleggen elkaar: het is nog 
maar de vraag of de pas afgestudeerde jurist of econoom die tot burge
meester wordt benoemd nu wel zoveel weet heeft van gemeentefinan
cien enz.; ook is het de vraag of de gekozen burgemeester per definitie 
de capaciteit ontzegd moet worden om weet te krijgen van gemeente
financien enz. Waarom zou een capabele gemeente-ambtenaar niet tot 
burgemeester benoemd kunnen worden? De recente historie bewijst dat 
zo iemand zelfs minister kan worden. 

Dr. Nordlohne is bang dat de feitelijke macht wordt verlegd van 
het college van b. en w. naar een soort ' town clerk' of 'Stadtdirektor'. 
Het lijkt mij een uitstekend argument om aan te tonen dat het formeren 
van een kabinet beter kan worden afgeschaft omdat de feitelijke macht 
toch berust bij de secretarissen-generaal van de ministeriele departe
menten. 

Het volgende argument van Dr. Nordlohne is dat van het bederf van 
de politieke zeden. De burgemeester die herkozen wil worden gaat zich 
richten naar de wensen van de meerderheid. De onafhankelijkheid te
genover de raad (bestaat die dan uit louter partijzuchtigen en drijvers?) 
gaat volkomen verloren. De heer Nordlohne kan dit argument niet 

'' A. D. Belinfante 'De burger en zijn staat' , Samsom, Alphen a/d Rijn 1966 - pag. 92. 
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serieus hebben bedoeld: hij veroordeelt er het democratische stelsel mee. 
Wie zich richt naar de wensen van de meerderheid bederft de politieke 
zeden .... 

De volgende twee argumenten zijn me niet zo erg duidelijk. Het 
eerste heeft betrekking op een gezapige gemeenteraad die zichzelf niet 
zou willen opjagen door een flinke energieke burgemeester te kiezen. 
Het argument is net zo lang als het breed is. J e zult als flinke energieke 
gemeenteraad toch maar opgescheept zitten met een gezapige benoemde 
burgemeester. Bovendien is het risico uit de wereid als niet de raad 
maar de burgers van de gemeente de burgemeester kiezen. Zijn zij net 
zo gezapig als hun raad en kiezen zij een dito burgemeester - welnu, 
dan verdienen ze ook niet beter. Het volgende argument van Dr. Nord
lohne verwijst naar de burgemeesters die vlak na de oorlog mede dank 
zij petities opvolgers werden van gecompromitteerde burgemeesters. 
De petities zouden vaak zijn ondertekend door mensen die daar zuivere 
priveredenen voor hadden (loonsverhoging voor gemeentearbeiders). 
Het zegt mij niet zoveel en het is twintig jaar geleden. 

Er zullen wel bezwaren tegen de gekozen burgemeester zijn die de 
heer Nordlohne niet heeft opgesomd. Het is niet aan mij om die wei 
op te sommen. Maar het zou verstandiger zijn om de bezwaren die er 
misschien zijn weg te ruimen - zonder op voorhand het idee van de ge
kozen burgemeester te laten vallen op grond van een soort wantrouwen 
in de mensen die de burgemeester zullen moeten kiezen. Men kan eerst 
eens een proef nemen met de grote gemeenten. Eerst zou de burgemees
ter uit en door de raad gekozen kunnen worden. Later door de burgers. 
Er zijn bepaalde minimum-eisen denkbaar. Er zou al iets gewonnen 
zijn als bij herbenoemingen volgens het huidige steisel tenminste de 
raad - volgens de grondwet nog altijd het hoofd van de gemeente -
geraadpleegd zou worden. We zouden wei eens kunnen afstappen van 
de carriere-burgemeesters, die van kleinere naar grotere gemeenten op
klimmen en de kleine gemeenten het onplezierige gevoel geven een 
doorgangshuis te zijn. We zouden kunnen afstappen van de landelijkc 
politieke verdeelsleutei waardoor soms burgemeesters met een politieke 
kleur worden benoemd die helemaal niet aansluit bij die van de ge
meenteraad. We zouden de burgers zelf eens kunnen vragen wat zij 
vinden van een gekozen burgemeester. De kans dat zij het voorbeeid 
van Spanje en Portugal kiezen- bij mijn weten de enige landen in onze 
omgeving waar de burgemeester ook wordt benoemd - lijkt mij niet 
zo groot. 

'Ja, wat van Patijn te zeggen? Hij had een diepe verachting voor het parlement, en zat in 

de Kamer, achter de ministerstafel , de N.R.C. te lezen. Hij was knap en aristocratisch.' 

Dr. H. W. Tilanus 
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Aards gewoel en gekrakeel 
betreffende een landelijk politiek dilemma 

Dames gaan voor 

Mevrouw Fortanier-de Wit heeft op de 
studiedag: 'Overheid, kiezers en gekoze
nen', welke op 15 september j.l. georgani
seerd werd door de wetenschappelijke in
stituten van de 'vijf' partijen, onder meer 
het voorstel gedaan, om het systeem der 
voorkeursstemmen te bevorderen, door niet 
meer uitsluitend op te wekken om op num
mer een te stemmen. 

Op zichzelf is het een aardig voorstel, 
maar nemen wij tevens daarbij de niet weg 
te denken ~tructuur, de normen en de doel

J. van der Burg 

einden van een politieke partij in ogenschouw, dan zijn wij geneigd te 
zeggen, dat haar voorstel weinig kans van slagen heeft. Wat is namelijk 
het geval. 

Als wij het voorstel van mevrouw Fortanier-de Wit doortrekken zou 
dat impliceren, dat ook de lager geplaatste grootheden in de gelegen
heid gesteld moeten kunnen worden om hun zegje te doen en eventueel 
een afwijkende mening kenbaar te maken. Dit laatste nu is in twee 
opzichten essentieel. 

Wil men namelijk de keuzemogelijkheid voor de kiezer vergroten, 
dan moeten er onderling kenbare verschillen zijn, anders heeft de 
kiezer geen basis om zijn keuze te bepalen, tenzij men zich slechts wenst 
te beperken tot de politiek minder relevante aspecten als welsprekend
heid, bezadigdheid, een van wijsheid getuigende blik, huisvaderlijke 
merites en grijzende slapen. 

Wil men dan ook de kiezer in de gelegenheid stellen om kennis te 
nemen van afwijkende meningen, dan zal dat op dusdanige moeilijk
heden stuiten, waardoor het bij voorbaat uitgesloten is om iiberhaupt 
nog doorgang te kunnen vinden. De interne moeilijkheden hangen sa
men met een onmiskenbare drang naar een zo groot mogelijk con
formisme ; het 'mannen, sluit de rijen' en 'laten we de vuile was maar 
niet buiten hangen' is daar helemaal niet vreemd aan. 

De externe moeilijkheden hangen weer samen met de mogelijkheid 
van een verwarring onder de kiezers, welke niet precies weten hoe te 
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reageren op een partij waarvan de kandidaten onderling verschillende 
meningen verkondigen. 

Resumerend zien we dus, dat er een aantal krachten werkzaam zijn, 
die de realisering van het voorstel van mevrouw Fortanier-de Wit in 
de weg staan. Men zou kunnen tegenwerpen, dat het niet in de bedoe
ling lag van mevrouw Fortanier-de Wit om haar voorstel zover door
getrokken te zien, en daarmee tegelijkertijd het gratuite karakter 
erkennen. 

Men zou als voorlaatste kunnen tegenwerpen, dat een afwijkende 
mening bijkans uitgesloten is, omdat het nu eenmaal zo duidelijk uit 
de beginselen is af te leiden welk standpunt men dient in te nemen en 
zodoende iedere discussie de pas af te snijden. 

Als laatste zal men kunnen tegenwerpen, dat er toch voorkeur
stemmen worden uitgebracht. lnderdaad, tabel 1.00 bevestigt dat. 

Tabel 1.00. Aantal op de eerste kandidaat van elke lijst uitgebrachte 
stemmen per provincie, in °/o van het aantal stemmen per lijst bij de 
Provinciale Statenverkiezingen van 23 maart 1966. 1 

Totaal AR BP CHU CPN GPV KVP PSP PvdA SGP VVD Ov. 
Gr. 85,9 91,4 82,3 87,7 86,5 93,8 80,2 87,5 85,5 78,7 
Fr. 89,6 95,3 86,8 91,6 83,- 95,4 90,1 85,6 87,4 89,9 85,4 78.5 

Dr. 79,2 90,9 59,- 83,2 86,9 90,2 81,8 80,1 77,9 74,7 
Ov. 83,4 88,4 78,3 81,8 76,2 93,- 91,1 81,7 76,5 85,3 78,8 
Ge. 81,7 89,7 72,4 82,1 77,3 84,4 79,3 80,2 85,4 90,- 79,3 
Ut. 87,6 89,1 79,5 86,9 91,7 86,8 88,5 88,9 90,5 90,8 83,- 86,1 
N.H. 87,1 87,7 87,- 86,2 86,7 89,5 85,6 90,2 89,1 84,9 83,6 86,4 
Z.H. 86,2 88,6 81,8 86,7 87,6 88,- 89,6 81,9 87,5 94,9 77,7 83,8 
Ze. 77,2 86,3 83,6 79,7 82,4 88,4 76,4 81,7 86,7 30,2* 74,8 
N.B. 83,6 88,6 78,6 85,2 81,5 80,5 81,8 80,9 69,6 
Li. 61,7 74,7 72,1 58,6 71,8 66,4 69,9 71,3 

Ned. 83,4 89,6 81,- 85,3 85,- 90,4 80,9 85,3 85,3 85,2 79,8 75,-

,,_ De 'lijsttrekker' van deze groepering was v66r de stemming overleden. 

Die voorkeurstemmen komen echter niet tot stand op grond van onder
ling verschillende meningen over dezelfde beleidspunten, maar naar 
wij vrezen, voor het merendeel, op grond van politiek irrelevante as
pecten. 

Maar Hans t ach ... 
De heer Wiegel is een van degenen geweest, die het voorstel heeft 
geopperd om de confessionelen, en met name de KVP, de uitspraak te 
ontlokken met wie zij na de verkiezingen in het regeringsschuitje 

1. Statistiek der Verkiezingen, Provinciale Staten, 23 maart 1966, C.B.S. Den Haag, 
pagina 51 en 52. 
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zouden willen zitten, en dat, zo mogelijk, tot inzet van de verkiezingen 
te maken. 

V elen zullen zich, met hem, ergeren aan het feit, dat de confessio
nele woordvoerders daarop tot op heden nog altijd geen duidelijk 
antwoord gegeven hebben. Maar, ook al zouden zij dat nu eens wel 
gedaan hebben, dan nog is het mogelijk dat een en ander na de ver
kiezingen weer op losse schroeven zou komen te staan, zodat een aan
vankelijke uitspraak van nul en gener waarde is geworden. 

Nu zijn wij de mening toegedaan, dat, wil een combinatievorming 
werkelijk zin hebben, de kiezer daarnaast een alternatief moet krijgen, 
wat eveneens de mogelijkheid heeft om tot een regeringssamenstelling 
te komen. Dit is onder de huidige partijverhoudingen geheel uitgesloten. 

Gaan we bijvoorbeeld uit van de combinatie met de kleinst mogelijke 
meerderheid, KVP, ARP en CHU met 76 zetels, dan staan daar tegen
over PvdA, VVD, PSP, CPN, SGP, BP en GPV met 74 zetels; en maak 
daar maar eens een combinatie van. 

Breiden we nu de combinatie KVP, ARP en CHU uit met bijvoor
beeld VVD, dan wordt de verhouding voor de andere combinatie in 
zeteltal nog ongunstiger, en stellen we de kiezer in zekere mate voor een 
fait accompli. 

Teneinde aan dit laatste tegemoet te komen, zouden de politieke 
voormannen van de combinatie van de vier genoemde partijen met de 
hand op hun borst kunnen verklaren, dat zij uiteraard een en ander 
zouden laten afhangen van de uiting van de 'volkswil', met een veilige 
marge van 16 zetels in het achterhoofd. Zouden zij echt van goede wille 
zijn, dan hangt hen de verschillen in interpretatie van de verkiezings
uitslag als het zwaard van Damocles hoven hun hoofd. Het is namelijk 
geenszins uitgesloten, dat bijvoorbeeld een partner van de combinatie 
verliest en een ander wint; wat dan met de waardering van de totale 
combinatie? Betrekken wij tevens de resultaten erbij van de andere 
combinatie, dan ontstaat een schat van mogelijkheden op grond waar
van het onmogelijk wordt om exact te bepalen wat nu de 'volkswil' in 
feite was, zodat we nog net zo ver zijn als voorheen. 

Dat die moeilijkheden in de praktijk inderdaad wel kunnen voor
komen hebben de Tweede Kamerverkiezingen van 1963 geleerd. 

De andere mogelijkheid zou zijn, dat de politieke voormannen net 
doen alsof ze gek zijn en zich weinig gelegen laten liggen aan de inter
pretatie van de verkiezingsuitslag, zolang zij maar gezamenlijk de 
meerderheid van het aantal zetels behouden ; echter dan begint de 
politiek een aantal kwalijke aspecten te vertonen, waarvan wij hopen, 
dat ook de politieke voormannen zich die terdege bewust zijn. 

Evenals de heer Wiegel hebben wij onvrede met de thans geldende 
gebruiken ten aanzien van de totstandkoming ener regering; of zijn 
voorstellen in de praktijk bruikbaar zijn, wagen wij te betwijfelen. 
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Duur en traag recht? 

L. J. Hijmans van den Bergh 

Het opschrift hoven dit artikel is afkomstig 
van de redactie; het daar achter geplaatste 
vraagteken van mij. Want het schijnt mij 
nu juist de hieronder te bespreken vraag, 
of en, zo ja, in hoeverre het verwijt, dat 
'het recht' te onzent duur en traag zou zijn, 
op de werkelijkheid berust en dus gegrond 
is. Waarbij ik mij, overeenkomstig de be
doeling van de redactie, beperk tot de 
civielrechtelijke procedure en dus buiten 
bespreking laat de verschillende admini
stratiefrechtelijke procesvormen, het geding 
in belastingzaken en het strafproces. 

Het verwijt, in dit opschrift van dit artikel weergeven, is er niet 
een van nu en hier. Het heeft geklonken zo lang en overal waar er ge
organiseerde gemeenschappen van mens en hebben bestaan; derhalve 
ook vroeger en elders. 

Dat is verklaarbaar. In de eerste plaats doordat in vele gevallen de 
partij, die procederen gaat overtuigd is van haar gelijk, het standpunt 
van de wederpartij, niet of onvoldoende (objectief) ziet; en evenmin 
de complicaties van feitelijken of rechtskundigen aard, welke in het 
geval besloten liggen. Het moet dus, in den gedachtengang van die 
partij, mogelijk zijn snel en op eenvoudige wijze tot een beslissing te 
komen. En de wederpartij, op haar beurt van haar gelijk overtuigd, 
denkt er niet anders over. 

Maar bovenal: psychologisch aanvaardt men het proces niet. Men 
aanvaardt ziekte, het aan ziekte verbonden tijdverlies en de aan ziek
zijn verbonden kosten als iets, dat, hoe zeer verdrietig en betreurens
waardig, onafwendbaar is; ons wordt opgelegd. Men ervaart het proces 
als iets ergerlijks, hinderlijks en overbodigs. Men heeft immers gelijk. 
En het wekt een innerlijken weerstand, dat men tijd verliest en betalen 
moet, om dat 'gelijk' erkend te krijgen - en misschien, indien de weder
partij wint, zelfs geen gelijk te krijgen. Daarbij vergeet men dan al 
dadelijk, dat ook het proces in zekeren zin een ziekteverschijnsel is. 
Men heeft niet in vrede en vriendschap tot elkander kunnen komen. 
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De Rechter moet beslissen en daarbij 
behoeft men de hulp van deskundigen. Er 
is, om de mode-uitdrukking te gebruiken, 
een stoornis in de communicatie. 
Ziet hier, dunkt mij, den dieperen 
grondslag van het verwijt, in het 
opschrift hoven dit artikel geformuleerd. 
Maar daarmede is nog niet gezegd, 
dat, ook indien men dien grondslag 
erkent, thans en te onzent het civiel
rechtelijk geding, gelijk dit is geregeld 
en in de practijk werkt, niet (te) duur 
en (te) traag zou kunnen zijn. 
Gelijk nog wei blijken zal , bestaat 
er tussen 'traag' en 'duur' een zekere 
correlatie, zij het een andere, dan 
sommigen wellicht zullen verwachten. 
Doch voor de ovcrzichtelijkheid van het 
betoog zal het aanbeveling verclienen 
de twee onderdelen van het verwijt na 
elkander te bespreken. 

Allereerst dan: traag. Daarbij valt al 
dadelijk te be'denken, dat grondbeginsel 
van elk procesrecht is, en ook moet zijn, 
dat de Rechter eerst beslist, nadat de 
partijen, - soms meer dan twee -, in 
de gelegenheid zijn gesteld haar 
standpunt uiteen te zetten. Dat kost 
tijd. Tweede beginsel is, dat ten aanzien 
van betwiste feiten bewijs zal moeten 
worden geleverd. Dat kost ook tijd. 
Hoe is dit alles nu in Nederland 
geregeld en hoe werkt die regeling 
in de practijk? 

Naar Nederlands recht is de normale 
procedure die voor de Arrondissements
Rechtbank. 
Deze procedure begint met een 
dagvaarding, - in bepaalde gevallen met 
een verzoekschri ft -, waarin de eiser, 
of verzoeker in het kort, maar duidelijk 
en nauwkeurig, moet uiteenzetten op 
welke feiten hij zijn vordering grondt 
en welke die vordering nu precies is. 
In de dagvaardings-procedure volgt na 
de dagvaarding nog een conclusie van 

eis, die op den eerstdienenclen dag worclt 
ingediend. Daar ligt geen vertraging. 
Daarna krijgt dan de wederpartij , of 
krijgen de wederpartijen, gelegenheid 
schriftelijk te antwoorden en haar 
feitelijke en rechtskundige verweren 
aan te voeren in een conclusie van 
antwoord (of in een z.g. antidotaal 
request; verweerschrift). Zij kunnen dit 
in den regel niet dadelijk doen. Want, 
a! hebben partijen gewoonlijk a! 
gedebatteerd voordat het proces begon, 
en a! is er wei steeds correspondentie 
geweest tussen de wederzijdse advocaten, 
de gedaagde (of gerequestreerde) weet 
toch eerst uit de dagvaarding (of het 
verzoekschrift), wat de eiser (of 
verzoeker) nu precies stelt en vordert. 
Voordat de conclusie van antwoord 
(of het verweerschrift) kunnen worden 
ingediend is er dus studie nodig, niet 
a ileen van de aan de orde zijnde 
rechtsvragen, maar ook van de feiten. 
Vooral ook dit laatste kan tijd kosten. 
Men denke aan een eenvoudige 
aanrijdings-procedure, - in dezen tijd 
zo talrijk -, waarin partijen van de 
toedracht van zaken bijna steeds een 
verschillende lezing geven. De ervaring 
leert, dat een voorzichtig advocaat 
bijna nooit zonder meer kan afgaan op 
hetgeen de client heeft rnedegedeeld en 
op het lijstje van getuigen, dat die 
client hem ( eventueel) heeft verstrekt. 
Hij zal moeten nagaan, of hij de juistheid 
van de feiten, welke hij bij antwoord 
gaat stellen, wei zal kunnen bewijzen. 
Daartoe zal hij zelf getuigen moeten 
gaan horen, soms getuigen moeten 
opsporen. Anders zou hij wellicht feiten 
gaan stellen, welke hij later niet zou 
kunnen handhaven, met als gevolg 
misschien een verloren proces. 
Dat kost allemaal tijd en soms veel 
tijd. In andere zaken is dikwijls het 
bestuderen van een omvangrijke 
correspondentie en van andere stukken 
nodig, soms het inwerken in bepaalde 
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finesses van het procederende hedrijf, 
het vragen van inlichtingen aan 
technische of andere deskundigen. 
Zo is het niet te verwonderen, dat 
voor het indienen van de conclusie van 
antwoord (of het verweerschrift) soms 
vrij lange, zelfs lange uitstellen nodig 
zijn. 
In de 'gewone' procedure volgen na 
de conclusie van antwoord van de(n) 
gedaagde(n) een conclusie van repliek 
van den eiser (of de eisers) en een 
conclusie van dupliek van de(n) ge
daagde(n). Ook deze stukken kunnen 
niet dadelijk worden ingediend. Er zijn 
nadere feiten aangevoerd, nadere 
rechtskundige stellingen ontwikkeld. 
Dat noodzaakt tot verifieren en nadere 
studie. Derhalve: opnieuw uitstellen. 
Blijven er na het wisselen van de vier 
genoemde stukken nog ter zake dienende 
feiten over, die betwist, en niet of niet 
voldoende door geschriften te staven 
zijn, - en dat is in zeer vele procedures 
het geval -, dan zullen de stukken worden 
overgelegd voor het wijzen van een 
vonnis, dat dan wordt een tussenvonnis, 
waarin een getuigenverhoor wordt 
hevolen. Ligt het zwaartepunt niet op 
het feitelijke gedeelte van het geschil, 
maar op de opgcworpen rechtsvragen, 
dan zal er tevoren nog worden gepleit. 
Het civiele pleidooi client niet in de 
laatste plaats voor de nadere 
(wetenschappelijke) toelichting van de 
rechtskundige standpunten. 
Wordt er bewijs door getuigen 
gelast, dan moeten er getuigenverhoren 
worden gehouden. Deze vinden in 
heginsel plaats in twee phasen. Eerst 
worden gehoord de getuigen, voorge
bracht door de partij aan wie de 
juistheid van zekere feitelijke stellingen 
te bewijzen is opgedragen. Daarna kan 
(kunnen) de wederpartij(en) 'haar' 
getuigen voorbrengen. 
Na het einde van de getuigenverhoren 
kunnen partijen z.g. conclusies na 
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getuigenverhoren nemen, of pleidooi 
vragen, of beide doen. 
Tenslotte wijst dan, -indien er geen 
andere complicaties zijn -, de 
Rechtbank haar eindvonnis. 

In het bovenstaande heb ik den een
voudigsten procesgang zeer globaal 
uiteengezet. Allerlei complicaties zijn 
mogelijk. Zo kan het nodig, of gewenst 
zijn, dat een derde partij in het geding 
wordt geroepen. Dat kost tijd. Ook kost 
tijd, dat die in het geding geroepen 
partij haar eigen standpunt moet 
kunnen uiteenzetten. Zo kan voorts de 
Rechter, al of niet in combinatie met 
getuigenverhoren, een bericht van 
deskundigen gelasten. Die deskundigen 
hebben dan weer tijd nodig voor hun 
onderzoek en voor het stellen van hun 
rapport. En partijen voor het geven van 
haar commentaar op den inhoud van 
dat rapport. 

Thans, op grond van dit uiterst 
summiere overzicht van den normalen 
procesgang, de vraag, of deze gang niet 
te traag is. Waarbij ik om te beginnen 
uitga van een (in hoofdzaak) 
ongewijzigd blijven van ons procesrecht. 
Misschien is uit het bovenstaande a! 
duidelijk geworden, dat men in geen 
enkel (deugdelijk) systeem de grond
oorzaak van hetgeen men 'traag' noemt 
kan wegnemen. Die oorzaak ligt in den 
eis van gerechtigheid, dat alle partijen 
de gelegenheid moeten hebben haar 
standpunt uiteen te zetten; en deze 
uiteenzetting behoorlijk voor te bereiden. 
Maar er zijn wei punten, ten aanzien 
waarvan men zich kan afvragen, of 
'het niet vlugger kan'. 
(I) In de eerste plaats zijn daar de, 
dikwijls lange tot zeer lange, uitstellen, 
welke voor het indienen van de 
conclusies worden gegeven en genomen. 
Een oude klacht is, dat deze uitstellen 
te lang zijn en dus den procesgang te 
zeer vertragen. 



Voor een gedeelte acht ik die klacht 

niet gegrond. Hierboven duidde ik reeds 
aan, dat het voorbereiden en stellen 
van een conclusie nu eenmaal in 
talrijke gevallen veel tijd kost. De 
client-leek ziet zijn 'zaak' niet zelden 
vee! eenvoudiger dan zij is. Niet aileen 
voor wat de aan de orde zijnde 
rechtsvragen betreft. Eveneens ziet hij 
vaak over het hoofd, dat gestelde feiten 
bewezen moeten kunnen worden. 
Dikwijls ziet hij ook niet, of niet geheel 
in, welke feiten van belang zijn. Hoe 
dikwijls overkomt het den advocaat niet, 
dat een client op het laatste ogenblik, 
- hopelijk nict te laat -, komt aandragen 
met een door hem onbelangrijk geacht 
briefje, of ander stuk, dat in werke
lijkheid op de positie een geheel ander 
Iicht werpt? 
Daarbij komt, dat wij, Nederlanders, 
grondige lieden zijn. Als regel houden 
clienten, noch .advocaten, noch de 
Nederlandse rechter van slordig 
procederen. Dat kost tijd, maar naar 
mijn oordeel terecht. Door slordig 
procederen worden noch het Recht, 
noch de werkelijke belangen van 
partijen gediend. 
Een andere, practische oorzaak van 
traag indienen van de conclusies is, dat 
vele advocaten zwaar belast zijn, en 
ook bij hard werken, niet altijd met den 
gewensten spoed hun stukken kunnen 
voorbereiden en stellen. Hier ligt een 
correlatie tussen 'traag' en 'duur'. 
Wij kennen in Nederland niet den z.g. 
dubbelen rechtsbijstand; de advocaat is 
als regel ook procureur. Dit werkt 
kostenbesparend, maar heeft tevens tot 
gevolg, dat de advocaat-procureur in 
de procedure al het werk moet doen: het 
onderzoek naar de feiten, het stellen 
van de stukken en het verdere, eigenlijke 
rechtskundige werk. Daarbij komt, dat 
de Nederlandse advocaat 'goedkoop' is; 
ik kom daarop hieronder nog terug. 
Hier volsta ik met de opmerking, dat 

de gemiddelde Nederlandse advocaat, 
wil hij een enigszins redelijk inkomen 
verwerven, eigenlijk te vee! zaken moet 
behandelen. Hier werkt niet de 
'duurte', maar de 'goedkoopte' ver
tragend. 
Dit alles neemt niet weg, dat de 
klacht in zake het te langzaam 
concluderen voor een ander gedeelte 
stellig gegrond is. In het uitstel vragen 
en toestaan ligt zeker ook een element 
van sleur, soms eveneens van 
vriendelijkheid jegens den advocaat 
van de wederpartij, wien men het niet 
te lastig wil maken. 
Kort gezegd: een procedure kan te 
langzaam verlopen en verloopt ook niet 
zelden te langzaam, doordat voor het 
indienen van de conclusies te lange 
uitstellen worden gevraagd en verleend. 
De wet kent ter beteugeling daarvan 
twee middelen. In de eerste plaats 
kan H:n van de partijen de wederpartij 
'peremptoir stellen'. Dat wil zeggen, 
dat zij de wederpartij kan mededelen, 
- zij moet dit dan tijdig doen -, te 
eerstdienenden dage tot verder uitstel 
niet te zullen medewerken. De Rechter 
kan dan nader uitstel weigeren. In de 
tweede plaats kan de Rechter zelf een 
van de partijen peremptoir stellen. Van 
beide middelen wordt veelvuldig, maar 
toch met een zekere voorzichtigheid 
gebruik gemaakt. Door de partijen wel 
eens ten gevolge van te grote 
vriendelijkheid; men wil elkander niet 
nodeloos hinderen. Door den Rechter, 
omdat deze, - vaak niet ten onrechte -, 
van mening is niet geheel te kunnen 
overzien hoe vee! tijd een partij voor 
het voorbereiden en stellen van haar 
conclusies in redelijkheid nodig heeft. 
Al met al: in vele gevallen kan een 
procedure door spoediger concluderen 
worden bespoedigd. 
(2) In de tweecle plaats, - en hier raak 
ik aan de wettelijke regeling van ons 
procesrecht -, is het indienen van vier 

125 



~----

conclusies niet altijd nodig. In vele 
gevallen is het geschil zo zeer· van 
feitelijken aard, dat partijen te voren 
met zekerheid weten, dat getuigen
verhoren nodig zullen zijn. Als voorbeeld 
noem ik weer aanrijdingsprocedures, 
waarin de toedracht van zaken bijna 
altijd in geschil is. 
Hier heeft de practijk al voor een 
gedeelte in een snelleren procesgang 
voorzien. Nu al weer enige tientallen 
jaren geleden ontstond te Rotterdam de 
gewoonte in dergelijke zaken, - vooral 
aanvaringszaken -, aileen voor eis en 
voor antwoord te concluderen en 
vervolgens zonder meer vonnis te vragen, 
zulks in de door den Rechter gehonoreerde 
verwachting, dat deze een beslissing 
in zake rechtsvragen voorlopig 
achterwege zou Iaten en in zijn tussen
vonnis aileen een getuigenverhoor 
zou bevelen. Aldus spaart men twee 
conclusies - van repliek en van dupliek -, 
en dus tijd, uit. Deze practijk heeft ook 
elders ingang gevonden. 
Een tweede tijdsbesparing, welke 
ook wordt toegepast, kan liggen in het 
weglaten van conclusies na getuigen
verhoren en na die verhoren onmiddellijk 
pleidooi vragen. Dit heeft bovendien 
het voordeel, dat de zaak dan voor den 
Rechter veellevendiger en beeldender 
kan worden toegelicht, dan in een 
conclusie, een geschrift, mogelijk is. 
De zaak wordt dan toegelicht met 
behulp van (bijvoorbeeld) kaarten en 
plattegronden, speelgoed-scheepjes en 
speelgoed-auto' s. 
(3) Hiermee raak ik aan den tweeden 
vertragenden factor: de getuigen
verhoren. Theoretisch brengt de partij , 
die bewijzen moet, al haar getuigen 
voor op een dag, waarna dan de 
wederpartij op een anderen dag 'haar' 
getuigen kan voorbrengen. In eenvoudige 
zaken worden beide verhoren wel op 
een dag vastgesteld. Dit laatste kan 
echter voor de wederpartij een nadeel 
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betekenen. Zij weet niet tevoren, wat de 

getuigen van de andere partij zullen 
verklaren. Had zij dit wet geweten, 
dan had zij wellicht meer, of andere 
getuigen voorgebracht. 
Intussen gaat het in de practijk vaak 
anders. Getuigen zijn ziek, op reis, uit 
anderen hoofde verhinderd, soms 
(voorlopig) slecht vindbaar. Dan wordt 
het verdere getuigenverhoor tot een 
nader bepaalden dag aangehouden en 
dan dikwijls tot weh een naderen dag. 
Varende getuigen, - vooral in aan
varingszaken -, worden voorgebracht 
naar mate zij ter plaatse beschikbaar 
komen. Zo kunnen getuigenverhoren vele 
maanden gaan kosten. 
Daartegen bestaat een middel, 
namelijk een regeling als bijvoorbeeld 
het Engelse recht kent, krachtens welke 
aile getuigen tegelijk beschikbaar moeten 
zijn. De Engelse rechtspleging is 
buitengewoon grondig en getuigenver
horen duren daar vaak zeer lang. Maar 
deze concentratie van de getuigen 
bevordert de snelheid van den gang van 
zaken en verschaft bovendien den 
Rechter een vee! levendiger beeld . 
Echter, - alweer de correlatie tussen 
'traag' en 'duur' -: het systeem is 
buitengewoon kostbaar. Of een getuige 
nu in Londen is, of in Rio de Janeiro, 
hij heeft er maar te zijn en de partij, 
welke hem voorbrengt moet in ieder 
geval beginnen de reiskosten en de kosten 
van tijdverlet te betalen; kosten welke 
ten slotte misschien de wederpartij zal 
hebben te dragen, maar die dan toch 
maar moeten worden gemaakt. 
Een andere oorzaak van vertragin·g 
kan hierin liggen, dat de Rechter de 
data van (voortzetting van) getuigen
verhoren, - en van de pleidooien -, op 
te lange termijnen vaststelt. Daarvan 
zijn sterke voorbeelden bekend; 
gelukkig echter mer~ndeels voorbeelden 
uit het verleden. Het vaststellen van 
data op te lange termijnen was dikwijls 



niet een gevolg van gemakzucht van 
den rechter, maar in de meeste gevallen 
van onderbezetting van de rechterlijke 
colleges. Daaraan is in de laatste tien, 
twintig jaren voor een goed dee! een 
einde gemaakt. De hedendaagse rechter 
heeft over het algemeen geen 
'gemakkelijk baantje' meer. Er wordt, 
vooral in de grote Rechtbanken, heel 
hard gewerkt. 
(4) Intussen bestaat er op het langzame 
verloop van getuigenverhoren in zekeren 
zin een correctie door het instituut 
van het z.g. voorlopig getuigenverhoor, 
dat door een betrekkelijk recente 
wetswijziging een grote uitbreiding heeft 

gekregen. Men kan namelijk in talrijke 

gevallen zelfs v66r het begin van een 
procedure de getuigen voorbrengen, wier 
verhoor van belang zal zijn. Dan is 
vaak het vragen en verkrijgen van een 
tussenvonnis, strekkende tot getuigen
verhoor, niet (meer) nodig; in andere 
gevallen kunnen de 'gewone' getuigen
verhoren zeer worden beperkt. 
Nadeel : men weet dan nog niet 
precies, wat de wederpartij zal aan
voeren en ten aanzien van welke feiten 
of feitjes nog getuigen zullen moeten 
worden voorgebracht. 

(Wordt vervolgd) 

' In het dwalen der mensen zit nog altijd een grond van waarheid verscholen ' . 

G. K. van Hogendorp 

'Science sans conscience n'est que ruine de l'ame.' 

Rabel a is 
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MEDEWERKERS IN VOGELVLUCHT 

Prof. Mr. J. M. Polak werd op 27 december 1922 geboren. Hij bezocht het gymnasium 
te Leiden en studeerde aan de Rijksuniversiteit te Leiden; hij legde het doctoraal 
examen rechten in 1945 af en promoveerde in 1953 op het proefschrift 'Theorie en 
praktijk der rechtsvinding' . Hij was werkzaam als substituut-griffier bij de arron
dissementsrechtbank te 's-Gravenhage, ambtenaar afd. Wetgeving Departement van 
Justitie en rechter in de Haagse rechtbank. Van einde 1957 af is hij hoogleraar in 
de rechts- en staatswetenschappen aan de Landbouwhogeschool te Wageningen. 

Dr. J. Groenendaal werd in 1920 te Utrecht geboren. Hij bracht zijn school- en 
studiejaren in Amsterdam door, waar hij in 1942 doctoraal examen deed aan de 
Gemeentelijke Universiteit. Hij promoveerde in 1956 aldaar op het onderwerp Wet
gevingstechniek. Na enige jaren juridisch medewerker van een ondernemersorgani
satie te zijn geweest trad hij in 1945 in overheidsdienst, waar hij sindsdien in ver
schillende functies werkzaam is geweest. Hij is nu hoofd van de Hoofdafdeling 
Bedrijfsorganisatie en Ondernemingsraden van het Ministerie van Sociale Zaken en 
Volksgezondheid. Hij is voorzitter van de Vereniging van Hogere Ambtenaren bij 
departementen van algemeen bestuur en bestuurslid van de Nederlandse Consumen
tenbond. 

L. P. Fluitman is in Medan (Sumatra) geboren op 30 december 1926. Na in 1945 
medicijnen te zijn gaan studeren heeft in 1950 zijn belangstelling voor de commer
cie de overhand gekregen. Heeft zijn kennis verdiept in de marketing problematiek 
van investeringsgoederen. Sinds 1960 bij Philips. Na aanvankelijk in een commer
ciele functie werkzaam te zijn geweest, is hij nu verbonden aan een concern staf
orgaan in Eindhoven dat zich bezig houdt met commerciele voorcalculatie, planning, 
marktonderzoek en commerciele efficiency research. Is !eider van een afdeling welke 
de commerciele problematiek van de bedrijfsapparatuur bestudeert. 

De heer J. J. Vis werd geboren op 30 oktober 1933 te Wormerveer. Hij doorliep het 
Gymnasium"' aldaar en het Instituut voor Perswetenschappen te Amsterdam. 
Hij is journalist sinds 1952 en werkte achtereenvolgens bij de Haagse Courant, Alge
meen Dagblad, en de United States Information Service. 
Hij is nu parlementair redacteur bij de Vereniging 'Grote Provinciale Dagbladen'. 

Prof. Mr. L. J. Hijmans van den Bergh werd geboren op 12 april 1901 te Rotterdam. 
Hij bezocht het Gymnasium te Groningen en Utrecht, en studeerde rechtsgeleerdheid 
aan de Universiteit te Utrecht. Hij promoveerde in 1928 cum laude op het proef
schrift 'Opeenvolgen van rechtsregels'. 
Vanaf 1928 was hij advocaat te Rotterdam. 
In 1946 werd hij benoemd tot hoogleraar aan de Universiteit te Utrecht alwaar hij 
Oud-Vader lands recht en Inleiding tot de rechtswetenschap doceerde en vanaf 1950 
Burgerlijk recht en Internationaal privaatrecht. 
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Amsterdam en de Nederlandse politiek 

H. J. A. Hofland 
Binnen een paar jaar heeft Amsterdam het 
politieke leven in Nederland verrijkt met 
drie nieuwe groeperingen: de provo's, Tien 
over Rood bijgenaamd Nieuw Links, en 
D'66; maar deze geboorten hebben de stad 
in de ogen van de rest van Nederland niet 
veel goed gedaan. De houding van de pro
vincie (waarbij ik Den Haag reken) tegen
over Amsterdam wordt beheerst door ambi
valentie; een mooie oude stad met een 
aantal hinderlijke bewoners. Op het ogen
blik zijn in de provincie de anti-Amsterdam
se gevoelen_s wat sterker dan de sympathie, 
en dat is geen wonder want in de provincie wortelt het Bestel van de 
vijf grote politieke partijen, daar ligt het fundament van het Neder
landse Establishment, dat vanuit de hoofdstad ondergraven wordt. 

Uit de richting Amsterdam komende ordeverstoringen zijn op zichzelf 
geen nieuw verschijnsel; maar sinds de oorlog was er voornamelijk 
sprake van enig spaarzaam rumoer op het gebied van literatuur en 
beeldende kunst. Gebeurtenissen in het Stedelijk Museum toen dat nog 
onder Ieiding van Sandberg stond, en een enkel nummer van het tijd
schrift Podium gaven aanleiding tot achterdocht en bezorgdheid, maar 
zolang een en ander beperkt bleef tot het randgebied van de kunst, 
bleef de rest van Nederland onbei:nvloed. Maar nu het gebeuren zich 
heeft uitgebreid tot de politiek, wordt het een andere zaak en moet men 
zich gaan afvragen hoe het zover heeft kunnen komen. 

Ten eerste de direkte achtergrond waartegen het drama zich afspeelt, 
en die beschreven kan worden als 'het falen van het gezag'. Wat is 
precies gezag in een gemeenschap? Het is een combinatie van de drie 
begrippen die in het woord liggen besloten: een overheid dus die niet 
aileen macht uitoefent omdat zij nu eenmaal met die functie is bekleed, 
maar waaraan ook, door haar graad van nauwkeurigheid, energie en 
betrouwbaarheid als vanzelfsprekend de machtsfunctie wordt gegund. 
Naar dit laatste kriterium gemeten is het Amsterdamse gezag sinds 
jaren (en niet sinds Van Hall) een soms komische, soms tragische 
affaire; en het verdient in het voorbijgaan de aandacht dat De Tele-
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graaf - enclave van de provincie in Amsterdam - daar al heel vroeg en 
heel ruim toe heeft bijgedragen. Van wijlen Johan Luger is de eerste 
na-oorlogse campagne tegen de politie afkomstig en ze werd gevoerd 
onder de nu in onbruik geraakte term Schietdiender. Onder d'Ailly 
kwam het al zover dat tot in het Wierings W eekblad de eis werd 
gesteld dat hij zou aftreden, dan wel een tweede echte burgemeester 
naast zich zou dulden, zodat de eerste zich eindelijk volop aan zijn 
representatieve taken zou kunnen wijden. 

Het Amsterdamse gezag, en niet alleen de burgemeester, gaat mank 
aan een halve doortastendheid, waarvan het onbetwist monument de 
stedelijke zandverstuiving genaamd Ringdijk is. Het stadhuis, de opera, 
oprichting van bankgebouwen, de metro en het verkeer, het zijn alle
maal zaken die al honderd keer tot cabaretnummers zijn verwerkt. Dat 
is weliswaar oud nieuws, maar van belang is dat zo'n hersenspoeling, 
die zich over jaren en jaren uitstrekt, niet zonder gevolgen blijft. De 
Amsterdammer ziet het als de natuurlijkste zaak van de wereld, dat zijn 
gezag hem in zoverre client dat hij erom kan lachen of huilen; maar 
au serieux nemen doet hij het zelden. 

Toch is om redenen die hier verder buiten beschouwing blijven, 
Amsterdam een soort metropool en bovendien de enige echte stad in 
Nederland. Dit betekent dat van overal de eerzuchtigen, de talent
vollen, de originelen, de avonturiers, de nog juist maatschappelijke 
maar toch al pathologische gevallen er naar toe komen. Meer dan de 
gewone, gemiddelde mensen ruiken zij de afwezigheid van het doel
matig gezag, zoals ze dat ook al roken op school, toen ze vanaf de 
achterste banken hun sabotage tegen de leraren richtten. 

Dit merkwaardig gezelschap is gevestigd in een samenleving die niet 
aileen een karikatuur van gezag heeft, maar waar bovendien gebrek is 
aan een hechte plaatselijke elite. Wie naar Rotterdam emigreert, en de 
ambitie heeft om daar onder de notabelen te worden opgenomen, vindt 
tegenover zich een front van soms wat plat pratende, altijd ondoor
grondelijke mannen en vrouwen die hem met onbedwongen weerzin 
aankijken. Menigeen heeft het tegen dit front niet kunnen bolwerken 
en na verloop van tijd de stad gedemoraliseerd weer verlaten. 

In Den Haag en Wassenaar zijn de verscheidene elites zo op elkaar 
gepakt dat de vreemdeling niet eens de moeite neemt, een 'who is who'
onderzoek te beginnen. In Amsterdam is zo'n locaal Beste! van enige 
betekenis niet aanwezig. De hoofdstad weet hoogstens een los verband 
van beschaafde bejaarden in het veld te brengen, en het uit hun midden 
opklimmend gemijmer doodt al gauw iedere nieuwsgierigheid en wat 
belangrijker is: wat dit enigszins vage collectief ook doet of laat, het 
geeft in ieder geval voor niemand de toon aan. V oeg daarbij het feit, 
dat de conservatieve Amsterdammer radicaler rechts is dan bijv. zijn 
Rotterdamse geestverwant, en de rode Amsterdammer op soortgelijke 
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wijze radicaler rood, en we begrijpen dat we hier te maken hebben met 
een gefragmentariseerde samenleving. 

Conclusie: het non-conformistische deel van de Amsterdamse be
volking (dat op het gebied van non-conformisme als groep in Neder
land alles slaat) vindt tegenover zich een slecht werkend gezag, een 
weinig voorstellende stedelijke elite en steriele politieke verhoudingen 
tussen links en rechts. Er is geen enkele instantie die !outer door haar 
aanwezigheid overtuigende normen verstrekt; en in zo'n situatie komt 
het particulier initiatief pas goed tot zijn recht. 

Over de Provo's wil ik hier verder niet veel zeggen. Met uitzondering 
van J ef Last zijn ze allemaal onder de dertig en daardoor behorend tot 
een generatie die althans voor mij (39) iets onbegrijpelijks begint te 
krijgen. Uit contacten met Provo's houdt men het onbewijsbare ver
moeden over dat hun ernst, reserve, onverschilligheid, energie, weer
stand en ironie op heel andere dan de gebruikelijke plaatsen terecht 
komen, hetgeen veel belangstelling vruchteloos maakt. Niettemin wor
den de Provo's door de publiciteit voortdurend geexploiteerd. Provo
boeken zijn uitgegeven door De Bezige Bij (4), Meulenhoff (I) en Polak 
& Van Gennep (1), en daarbij vergeet ik dan de honderden artikelen, 
gesprekken, Brandpunten, Achter het Nieuwzen, hoofdartikelen en 
fotoreportages. Provo's zijn voor een groot deel gemaakt door de pu
bliciteit, die er m.i . terecht een belangrijk nieuwsfeit in zag, maar die 
ten tweede ook voor een deel geleid werd door menseri met eigenlijk 
maar een motief voor hun bezigheden : erbij te zijn, in de zin van 'to 
be with it'. Het is soms aardig maar ook wei aandoenlijk en tot somber
heid stemmend, te zien hoe een 40- tot 50-jarige zijn best doet om de 
kwaadaardige grapjes of de apodictische onzin van een vooraanstaand 
vertegenwoordiger van het provotariaat te waarderen en te beantwoor
den. Mij lijkt de stelling verdedigbaar dat menig vertegenwoordiger 
van mijn generatie, evenals .Jef Last, tot een kritiekloze dienaar van 
het provodom is geworden. 

Ondanks het feit dat de Provo's door deze dienstverlening en de 
hechte samenwerking tussen Van Hall en De Telegraaf tot een factor in 
Amsterdam zijn geworden, hebben ze niet meer dan een omvangrijke 
politieke 'nuisance value'. De Provo's maken een soort Luddieten-op
stand. Ze zijn enigszins te vergelijken met de arbeiders die meer dan een 
eeuw geleden in Nottingham de machines kort en klein sloegen. Die arbei
ders verhouden zich tot de stoommachine als de Provo's tot de verbran
dingsmotor. Net als de Luddieten hebben de Provo's aangetoond dat 
de Ieiding van een deel van de samenleving ziek is; ze hebben de pers 
en het publiek er misschien toe gedwongen niet meer om de diagnose 
heen te draaien, en daardoor hebben ze een verborgen crisis manifest 
gemaakt. Maar dat wil niet zeggen, dat ze van betekenis zijn voor 
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politieke veranderingen in Nederland (niet te verwarren met ver
anderingen in het Amsterdamse burgemeesterschap). In nationale po
litieke verhoudingen is hun betekenis op het ogenblik nul. 

De werkelijke aanval op het Beste! van de vijf grote partijen komt van 
de twee andere groeperingen: Tien over Rood en D '66 . Ik denk dat ook 
deze aanval moeilijker tot ontplooiing zou zijn gekomen als de kiem 
ervan niet in Amsterdam had gelegen, en als niet juist hier het Bestel 
zich van zijn gebrekkigste en meest verstarde kant had getoond. 

In beide gevallen maak ik onderscheid tussen het waarom en het hoe, 
dwz. de oorzaken van hun aanwezigheid en de manier waarop zij ZlJn 
ontstaan, het technische aspect. 

Zowel Tien over Rood als D'66 zijn gevolg van het feit dat in de 
Nederlandse politiek een scherpe grens tussen twee generatiegroepen 
ligt. Het verzet van de aanhang der beide bewegingen tegen het Bestel 
dateert niet van vandaag of gisteren, maar op zijn minst van een jaar 
of tien geleden. De grondslag voor hun gebrek aan begrip voor, of 
identificatie met het Bestel werd nog eerder gelegd, namelijk in 1940. 
De oorlog heeft de continui'teit in de Nederlandse politiek verbroken. 
Over een periode van vijf jaar was de 'overlevering der traditionele 
waarden' gestagneerd; en in de oorlogsmaatschappij kwam van op
voeding niet veel terecht. Moord en brand waren eenvoudig op straat 
te bezichtigen, de scholen werden op den duur gesloten en de lessen 
vervangen door veelsoortige avonturen. Het traditionele, gezaghebben
de, min of meer evenwichtige voorbeeld van de ouderen ging hoe langer 
hoe meer ontbreken en tenslotte beleefde de oorlogsjeugd het volslagen, 
zij het tijdelijk faillissement van de vooroorlogse maatschappij. 

De generaties die voor 1940 al volwassen wareh, ontkwamen niet 
aan hun opvoeding en begonnen in 1945 in feite aan een soort restau
ratie. Maar degenen die in de oorlog volwassen waren geworden, 
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althans vijftien tot twintig jaar waren toen het weer vrede werd, 
hadden bij die restauratie geen enkel emotioneel belang. Zo ontstond 
de grens die voorlopig nog onzichtbaar bleef, maar wel steeds scherper 
werd. Het 'dit doet men wel, dat doet men niet' van de vooroorlogse 
generaties had geen overtuigingskracht meer, maar wel macht. En wat 
men wel deed was bijvoorbeeld: het voeren van een koloniale oorlog, 
en nadat die op een grote mislukking was uitgelopen, op kleinere schaal 
het nog eens proberen; het overschatten van Nederland in zijn ver
houding tot de rest van de wereld; het daarbij handhaven van een 
eigenwijs provincialisme dat voor patriottisme moest doorgaan. Enzo
voort. 1 

Ik ben niet iemand die op de klassieke manier wil beweren, dat de 
vorige generaties het allemaal verkeerd hebben gedaan en dat het 
wachten was op de mijne om te laten zien hoe het wel moest. Ik denk 
dat iedere generatie haar eigen typische fouten moet maken, zoals ze 
ook de typische problemen zal hebben waartegen ze het best is opge
wassen. Maar het gaat hier niet om de waarde of onwaarde van be
paalde genera ties ; het gaat om de ongewoon grote afstand tussen twee 
generatiegroepen onderling, die zich op het ogenblik in de Nederlandse 
politiek laat gelden. En het gaat ook om het feit dat de jongere gene
raties kennelijk geen zin meer hebben om de afstand tot de oudere te 
verkleinen: 

Misschien is dit een kwestie van geweten, want betrekkelijk lang zijn 
de 30- tot 40-jarigen aan de handhaving van het Bestel medeplichtig 
geweest en hebben ze tegensputterend in de pas gelopen. Hoe langer 
de medeplichtigheid duurt, des te groter wordt de behoefte aan re
vanche. Voor een liefhebber van sym boliek is het dan ook een interes
sante bijkomstigheid dat D '66 haar verkiezingsresultaat bereikte, precies 
een jaar nadat Gruyters was aangewezen als Amsterdams lijsttrekker 
van de VVD voor de raadsverkiezingen. 

Gezien de verhoudingen in Amsterdam is het niet verbazingwekkend 
dat juist bier het conflict tussen het Bestel en de nieuwe generaties 
het duidelijkst aan de dag kwam. Maar dat conflict bestond al lang 
voor de chaotische zomers van 1965 en 1966. Vooral uit het half
intellectuele, half-artistieke milieu van journalisten, schrijvers, kunste
naars, maar ook juristen, artsen en een minder duidelijk definieerbare 
aanhang kwam met wisselende sterkte de kritiek op de politiek en de 
pers van het Bestel. Manifesten, vage plannen tot oprichting van par
tijen, en tijdschriftartikelen waren al jaren geleden duidelijk genoeg, 
maar aile pogingen kwamen niet verder dan de kleine kring waarin ze 
ontstonden. 

1. Uitvoeriger heb ik geprobeerd dit te verklaren in een artikel in het Algemeen 
Handelsblad, 'D'66 en de generatiegrens.' 
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Er bestaat een romantische opvatting waarin achter het ontstaan van 
de nieuwe politieke stromingen een soort samenzwering wordt vermoed, 
die voornamelijk tot stand zou zijn gekomen in de cafes van Amster
dam. Daar zouden de plannen zijn gesmeed waarvan de uitvoering nu 
hier en daar zoveel zorg baart. Maar zo 19de-eeuws Russisch is het 
ongetwijfeld niet in zijn werk gegaan. Van de uitvoering van cafe
plannen, leert de ervaring, komt zelden iets terecht. Maar wel is het 
zo dat Amsterdamse instellingen als de Poort van Cleef, Scheltema, 
Hoppe en De Kring een rol in het gebeuren spelen, niet als holen van 
conspiratie maar omdat ze met elkaar een soort societeit vormen waar 
een bepaalde mentaliteit heerst, die daar ook voortdurend wordt ont
wikkeld en bevestigd. Het belangrijkste kenmerk van die mentaliteit is 
in dit verband een negatieve kijk op het Bestel - veel negatiever en 
kritischer nog dan men uit publikaties of openbare uitingen zou op
maken. Met deze kritiek op het Bestel is het als met de ijsberg: negen
tiende is niet direkt waarneembaar, maar juist dit deel bevat de over
tuigingskracht die kwade gevolgen kan hebben. 

Een gemeenschappelijke mentaliteit is iets anders dan een gemeen
schappelijke politieke overtuiging. In de Amsterdamse publiciteit (waar
van menig vertegenwoordiger bij het ontstaan van D'66 en Nieuw 
Links een rol heeft gespeeld) is deze mentaliteit duidelijk aanwezig. 
Maar het politieke meningsverschil blijft bestaan, zoals ook aan de 
onderlinge verhouding tussen de twee groeperingen te zien is. De vraag 
'Hoe links is Amsterdam', of 'Hoe links is de Amsterdamse publiciteit' 
is dan ook even verkeerd als die welke de Haagse Post stelde: 'Hoe 
links is Bussum'. Van belang is namelijk niet zozeer de particuliere 
politieke overtuiging van iedere vertegenwoordiger van de publiciteit 
afzonderlijk, als wel het feit dat de hier besproken groep in haar geheel 
de voorwaarden schept die voor het betrekkelijk gering aantal actieve 
nieuwe politici gunstig zijn. Het gaat niet om een soort gratis 
reclame, niet om het schrijven van stukjes die gunstig zijn voor de 
vriendjes, maar om de sfeer waarin de gebeurtenissen ontstaan en 
bekend worden. Daarbij is er een soort web van informele relaties, 
waardoor vooral in de publiciteit sneller, direkter en doelmatiger 
wordt gewerkt. Dat web strekt zich uit over kranten, weekbladen, 
universiteit, uitgeverij, reclame en televisie; het is niet doelbewust ge
construeerd maar langzamerhand vanzelf gegroeid. Het heeft niets 
kunstmatigs en daardoor juist is het zo moeilijk toegankelijk, on
begrijpelijk en wantrouwenwekkend voor de vertegenwoordigers van 
het traditionele Bestel. 

Journalisten hebben in het ontstaan van Tien over Rood en D'66 een 
overwegend aandeel gehad. Dat is verklaarbaar: ze hebben langduriger 
en intensiever met het Bestel omgegaan; ze kennen de versleten termi
nologie, de starre hierarchic en de dogmatiek in de denktrant. Als 
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eerste ooggetuigen met jarenlange ervaring zijn ze daarom misschien 
eerder geneigd, hun kritiek in politieke activiteit om te zetten. 

Maar behalve dit is het ook aannemelijk, dat zonder het aandeel van 
publiciteitsmensen in de nieuwe groeperingen, het effect daarvan veel 
geringer zou zijn geweest. Aan dit effect ligt een min of meer instinc
tieve kennis van de Nederlandse publiciteit - centrum Amsterdam - ten 
grondslag. 

Na de oorlog is de publiciteit, niet aileen door de televisie maar ook 
door bijvoorbeeld de paperbacks, de meer direkte vormen van jour
nalistieke aanpak, het 'scheppen' van gebeurtenissen als teach-ins e.d., 
veelzijdiger en ingewikkelder geworden. Wie er niet in is opgegroeid 
zal het, lijkt mij , moeilijker vinden, het systeem van mogelijkheden 
goed te exploiteren. De publiciteit valt op het ogenblik enigszins te 
vergelijken met een ingewikkeld complex kanalen. Wie zijn brief 
in de fles in het juiste kanaal laat vallen, kan er zeker van zijn dat hij 
daarmee de open zee van het publiek bereikt. lemand die niet zo g-oed 
thuis is in het complex, kan kratten vol flessen met boodschappen in 
het water laten vallen, die dan tenslotte toch onherroepelijk in het 
doodlopende zijkanaal terecht komen. 

Met andere woorden: zonder de e~genaardige samensmelting van een 
deel van de Amsterdamse maatschappij en zonder de daarmee ver
bonden structuur van de Nederlandse publiciteit zou op het ogenblik 
van D '66 noch van Tien over Rood veel sprake zijn geweest. 

En de laatste conclusie van deze beperkte beschrijving van de lastige 
stad: ze vervult zelf voortdurend de voorwaarden waardoor haar lastig
heid onverminderd blijft voortbestaan. 

'Een levende hond is neg altijd beter dan een dode leeuw'. 
L. G. Kortenhorst 
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Naar een betere spelling 

Tot 28 februari 1967, 's middags 2 uur, 
rustte er op het RajJfJort van de N eder
lands-Belgische commissie voor de spelling 
van de bastaardwoorden een embargo, maar 
zodra was dat niet opgeheven, of de storm 
kwam. Nu, na enige maanden, keert de 
rust wat terug. De oogst is een 90 pagina's 
in de Knipselkrant van 0 en W, niet alleen, 
maar toch wel voornamelijk over de spel
ling. Ook vorig jaar om deze tijd was de 
spelling wel eens in het nieuws, maar met 
18 pagina's Knipselkrant was alles over 
taal, spelling inbegrepen, voor de Neder
landse pers bekeken. 

J. Hoogteijling 

Toen in 194 7 de spellingwet was aangenomen, leek daarmee het 
eind van de spellingstrijd bereikt; sinds het artikel dat R. A. Kollewijn 
in 1891 over ooze lastige spelling schreef, was er geen rust geweest. 
Wel had in 1934 de onderwijsspelling van minister Marchant voor de 
leerlingen wat soelaas gebracht, maar voor velen kwam na hun school
tijd de moeilijke overschakeling naar de spelling van De Vries en Te 
Winkel, die van 1864 dateerde. De roes van eensgezindheid na de 
oorlog zorgde voor de juiste stemming om de spelling-194 7 snel in te 
voeren. De V ereniging tot vereenvoudiging van ooze spelling meende 
haar doel bereikt en ontbond zichzelf, nu twintig jaar geleden, in de 
meidagen van 194 7. 

Onafgedane onderwerpen 
Er bleef nog werk liggen. Nog moest er een regeling komen van het 
voornaamwoordelijk gebruik, van het gebruik van tweedenaamvals
vormen als der, dezer, zijner, van de schrijfwijze van de bastaard
woorden en van de schrijfwijze van de tussenklanken in samen
stellingen. Voor deze vier onderwerpen ging in 194 7 een commissie aan 
het werk die in 1952 haar rapport uitbracht. De minister van onderwijs 
uit die dagen, F. J. T . Rutten, liet de beslissing over dit rapport aan 
zijn opvolger, en het duurde tot 1954 voor de minister van onderwijs, 
kunsten en wetenschappen a.i. Beel tijdens ziekte van minister Cals de 
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beslissing omtrent publikatie en invoering nam. Ook toen werd er veel 
geschreven, niet aileen tegen de regeling van het voornaamwoordelijk 
gebruik, waaraan men zich tegenwoordig terecht niet meer zoveel 
gelegen laat liggen. De spellingsregeling voor de bastaardwoorden en 
de tussenklanken in samenstellingen ondervond de meeste tegenkanting. 
Eigenlijk is die regeling voorzover het de tussenklanken betreft, niet zo 
moeilijk. Het bezwaar is vooral dat enig nadenken, redeneren, nodig is 
om de juiste spelling te vinden. Het voorstel in het rapport-1967 is 
stellig veel eenvoudiger: aileen een s als die gehoord wordt. Aan het 
beeld van b.v. meisjeschool zullen we gauw genoeg wennen. Voor den 
blijft een regeling altijd wat moeilijker, omdat het eerste deel van een 
woord al op een - door velen niet uitgesproken - n kan eindigen. Maar 
ook met het spellingbeeld van bijekorf en goederetrein naast haven
meester en zuidenwind zullen we stellig in korte tijd op goede voet 
komen. 

In de in 1954 gepubliceerde Woordenlijst werd de spelling van een 
aantal woorden niet dwingend voorgeschreven, maar kreeg de schrij
vende taalgebruiker soms keus uit twee spellingen, een meer geavan
ceerde en een meer behoudende: kadet naast cadet, lwnsehwent naast 
consequent. Het moet de bedoeling van de spellingcommissie van des
tijds geweest zijn dat de taalgebruiker zelf zou kiezen, maar dat bleek 
te moeilijk. De regering kwam de conservatieve schrijvers tegemoet met 
een voorschrift : voor ambtelijke stukken en bij het onderwijs moest de 
voorkeur van de spellingcommissie voorzover die uit de Woordenlijst 
blijkt, worden gevolgd. Daarmee was het gekibbel evenwel niet ten 
einde, er gingen zelfs stemmen op voor verdere vereenvoudiging van 
de spelling van het Nederlands. Het in 1956 verschenen proefschrift 
van I. van der Velde, De tragedie der werhwoordsvormen, had er de 
aandacht op gevestigd dat aan dit onderdeel van de spelling al de 
helft van de beschikbare tijd voor taalonderwijs heen ging. Om op
portunistische red en en zocht Van der V elde de therapie nog in een 
betere didactiek, maar intussen gingen de wensen meer en meer uit 
naar een ingrijpende wijziging van de beginselen van onze spelling: 
het verlaten van het beginsel van de gelijkvormigheid, goed omdat 
daarnaast goede staat, en dat van de etymologie, thuis, omdat het 
woord ontstaan is uit te huis. Begin januari 1963 werd de Vereneging 
voor wetenschappelehe spelling (V.W.S.) de voornaamste woord
voerder van deze richting. 

Bastaardwoorden 
De kritiek op de Woordenlijst had tot gevolg dat de minister van 
onderwijs, kunsten en wetenschappen a.i., mej. M. A. · M. Klompe, in 
een andere ziekteperiode van minister Cals, in wei 1963 een advies
commiSSie inzake de spelling van de bastaardwoorden installeerde. 

138 



Het rapport van deze commissie heeft nu wat stof doen opwaaien. De 
adviezen zullen blijven nawerken ook al zou er niet een worden op
gevolgd. 

De opdracht van de commissie gaf geen aanleiding tot gemor. Toch 
lag daarin al het nu beschikbare resultaat besloten: 'te adviseren op 
welke wijze, in afwijking van de woordenlijst, een spelling van bas
taardwoorden zonder keuzemogelijkheid kan worden bereikt, waarbij 
een zo consequent mogelijke opzet in fonologische zin en een zo ver 
mogelijk gaande vernederlandsing wordt nagestreefd'. Voorzover mij 
bekend heeft geen volksvertegenwoordiger zich tegen de formulering 
van deze opdracht verzet, zodat over het resultaat het 'onaanvaardbaar' 
van de zijde van de Kamers niet meer verwacht kan worden. Dat deze 
formulering tot wijzigingsvoorstellen aanleiding moest geven, kan des
kundigen, en dus ook de adviseurs van de kamerleden, niet ontgaan zijn. 
Hoewel het intern beraad over openbaarmaking nog vele maanden na 
de totstandkoming van de eindredactie vorderde, heeft de minister toch 
door de publikatie van het rapport de weg naar een verstandige besluit
vorming mogelijk gemaakt. 

De commissie wil voor niet geheel vernederlandste woorden de 
traditionele spelling handhaven, dus b.v. auto omdat niet voor iedereen 
de uitspraak oto beschaafd is (b.v. niet voor het A.N.P.). Andere 
woorden, }eep b.v., leveren moeilijkheden op omdat daarin klank
combinaties voorkomen die in het Nederlands onbekend zijn. Toch 
lijkt de spelling dzjiep mij mogelijkheden in te houden. Aan spellingen 
als sitroen, sent, ehsamen, tekstiel, fntbliseren, belgies, prakties en tans 
zullen we gauw genoeg wennen. Soms leiden de voorstellen tot nieuwe 
moeilijkheden: psyche zou psiche moeten worden, dus als liter, maar 
gieter blijft onveranderd. 

Doelmateger spelling 
Ieder die zijn krant(en) heeft gelezen en daarbij de stukken pro en con
tra de voorstellen min of meer heeft opgenomen, weet dat sommige 
wijzigingen per K.B. kunnen worden ingevoerd, maar dat voor andere 
een wijziging van de spellingwet nodig is. Het komt mij voor dat de 
kamerleden de huidige minister duidelijk moeten maken dat wat zonder 
wetswijziging mogelijk is, gedaan moet worden. Daarbij is ook de 
vereenvoudiging van de werkwoordspelling, dus hij wordt tot hij wort, 
de geposte brief naast hij paste de brief. Maar datgene waarvoor wets
wijziging noodzakelijk is, verdient misschien met enkele bepalingen uit
gebreid te worden, want de Doelmateger Spelling (DS) van de Ver
eneging voor wetenschappeleke spelling is op de scholen nog niet toe
gelaten. Behalve de al aangeduide werkwoordsvormen zijn er nog 
steeds een au naast een ou, waarvoor een oplossing in de richting van 
ou moet worden gezocht, de ij naast de ei, waarvoor steeds ei mogelijk 
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is, de nodeloze n in velen zeggen, stalen platen, en nog enkele minder 
sprekende gevallen. 

Het heeft weinig zin - en ook ontbreken mij tijd en ruimte daarvoor -
om alle voors en tegens te herhalen. Wie de bezwaren breed uitge
meten wil zien, dient de stukken van de redacteur van het W oorden
boek der Nederlandsche taal, C. Kruyskamp, te volgen, terwijl de 
andere zijde door vooral J. A. Meijers op intelligente wijze wordt 
gepropageerd. Van de acceptatie van de voorstellen die in het rapport 
zijn gedaan, moet men niet te veel verwachten. De gebruiksfrequentie 
van de betrokken woorden is dermate gering, dat de meeste pagina's 
van een roman b.v. nauwelijks een wijziging te zien zullen geven. Het 
meest voorkomend lijkt mij de verandering van de uitgang -isch in -ies. 
Voor het lager onderwijs hebben in feite aileen deze verandering, en 
die van knieen in knien, route in roete, actueel in aktueel, maximum 
in maksimum, alsmede de regeling van de tussenletter in samenstellin
gen en afleidingen, enige betekenis. V eel moet men er zich niet van 
voorstellen en ter wille van de lagereschoolleerling behoeft men de 
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voorstellen nauwelijks te volgen. De mensen buiten de school spellen 
toch wel buro, kado en eksamen als ze dat willen. De school, en dan 
vooral de lagere school, is aileen gebaat bij verder gaande vereen
voudigingsvoorstellen. Maar nogmaals: alle beetjes helpen. 

Continu1teit van de cultuur 
Sommigen zijn bevreesd voor een onderbreking van de continuiteit 
van de cultuur: door een wijziging van de spelling zouden oudere ge
schriften ontoegankelijk worden. Dit argument lijkt zwaarder te wegen 
dan het doet, want proeven wijzen uit dat een andere spelling de lezer 
pas opvalt als hij erop gewezen wordt. Bovendien, het percentage van 
de bevolking dat met oudere teksten regelmatig in aanraking komt, is 
bijzonder klein. Deze groep is intelligent genoeg om zich die andere 
spelling in zeer korte tijd eigen te maken. Oudere teksten voor school
gebruik worden ook nu al meest omgespeld, zodat van die zijde zeker 
geen bezwaren zijn te verwachten. 

Een werkelijk ingrijpende spellingsvereenvoudiging als de V.W.S. 
voorstaat, zou mogelijk voor lange tijd, misschien wel 30 jaar, rust 
brengen, vooral als kleine wijzigingen eenvoudig tot stand kunnen 
komen. Van de woordenlijst van De Vries en Te Winkel zijn geen twee 
drukken gelijk, doordat steeds de praktijk gevolgd werd. Odeklonje 
hoeft voor. mij niet ineens, al wen ik er al aan. Het wel gehoorde 
argument dat door zulke spellingen het vreemdetalenonderwijs be
nadeeld zou worden, houdt natuurlijk geen steek, want modern vreem
detalenonderwijs gaat uit van het gesproken woord, en aan de uitspraak 
verandert niets. Maar of de op de lagere school vrij komende t~jd en 
energie dan aan werkelijk taalonderwijs besteed zullen worden, dat 
kan niemand van nu garanderen. 

Voornaamste literatuur: 
1. Woordenlijst van de N ederlandse taal, samengesteld in opdracht van de 

Nederlandse en Belgische regering, 's-Gravenhage, 1954. 
2. I. van der Velde, De tragedie der werkwoordsvormen. Groningen, 1956. Tweede, 

beknopte druk, Groningen 1960. 
3. S. Rom bouts, Naar een betere spelling. Tilburg, 1957. 
4. Rapport van de N ederlands-Belgische commissie voor de spelling van de 

bastaardwoorden, 's-Gravenhage, 1967. 

'De wereld swingt als de pest en de rest is gemompel van bedelaars' . 
Remco Campert 
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lets over duidelijkheid 

Duidelijkheid in het politieke Ieven 
bestaat aileen dan, wanneer de partijen 
zich vormen op basis van duidelijke, 
reele belangentegenstellingen of op 
basis van duidelijke, fundamentele 
meningsverschillen over de inrichting 
van staat of maatschappij. Het laatste 
kan uiteraard gepaard gaan met het 
eerste: fundamentele meningsverschillen 
kunnen hun oorzaak vinden in 
belangentegenstellingen. 
In hoeverre voldoen onze Nederlandse 
partijen aan het hierboven genoemde 
criterium? De meeste mensen zullen 
het er wei over eens zijn, dat de 
communistische en socialistische par
tijen er het best aan beantwoorden. 
Hoeveel beide soorten partijen ook 
van elkaar verschillen, ze hebben toch 
gemeen, dat ze een duidelijke 
verandering wensen van onze maat
schappij, met name op het stuk van de 
inkomens- en vermogensverdeling. 
Hun meer of minder ver gaande 
verlangens met betrekking tot loon-
en belastingpolitiek, omvang van de 
gemeenschappelijke voorzieningen, enz., 
beheersen in feite het politieke Ieven, 
terwijl andere zaken die vroeger van 
belang waren, zoals regeringsvorm, 
kiesrecht en onderwijsvrijheid, al 
geruime tijd geen voorwerp meer zijn 
van fundamentele meningsverschillen 
of belangentegenstellingen. (In hoe
verre ze het misschien weer kunnen 
worden, is nu nog niet met 
zekerheid te zeggen.) 
Het is van groot belang, dit goed te 
zien. Uit de verkiezingsprogramma's 
van de partijen komt dat nl. niet zo 
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duidelijk naar voren. Daarin wordt ge
sproken over alles en nog wat. 
Over woningbouw, over betere wegen, 
over luchtverontreiniging, over 
ruimtelijke ordening, enz. enz. Maar 
dat zijn in wezen niet de dingen waar
over we het oneens zijn. Als dat de 
cnige problemen in onze samenleving 
waren, hadden we geen politieke 
partijen nodig. Dan konden we een 
parlement van economische en 
technische deskundigen kiezen en 
hadden we het ideaal van de partijlo1e 
democratic bereikt. 
Zover is het echter nog niet. We 
zitten met de communistische en 
socialistische kritiek op onze maat
schappij. Die kritiek is op zich zelf 
duidelijk, al zijn de onderlinge 
verschillen tussen de betrokken partijen 
misschien niet voor iedere leek te 
begrijpen. Duidelijkheid in de politick 
vereist tegenover deze kritiek, tegen 
de naar voren gebrachte wensen een 
duidelijke stellingname. Een ja, of 
een nee. Of een genuanceerd ja of nee, 
maar in ieder geval een stellingname. 
Maar die stellingname is er nu juist 
voor een groot deel niet. Met name 
onze zogenoemde confessionele partijen 
kiezen ten aanzien van dit 
fundamentele punt niet altijd even 
duidelijk partij , althans niet voorzover 
het om de socialistische verlangens 
gaat. Hun wensen en verlangens ten 
aanzien van staat en maatschappij zijn 
trouwens in het algemeen veel minder 
vast en duidelijk dah die van de 
eerst genoemde partijen. Hoe komt 
dat? 



Voorschriften van de Bijbel 

Confessioneel noemen we de partijen 
die zich bij de opstelling van hun 
politieke wensen willen Iaten leiden 
door de voorschriften van de Bijbel. Ze 
zeggen ook wel, zich te willen Iaten 
leiden of 'inspireren' door het 
Christelijk evangelic, door het 
Koningschap van Christus of door 
de geest van het Koninkrijk Gods. 
In de praktijk kan dit echter niet tot 
vaste, duidelijke opvattingen omtrent 
de inrichting van staat en maat
schappij leiden, omdat noch de Bijbel, 
noch de prediking van Jezus daarvoor 
voldoende aanknopingspunten geven. 
Men vindt daarin aileen heel globale 
aanwijzingen hoe de mensen zich 
in het dagelijks Ieven jegens elkaar 
moeten gedragen. Daarvan kan dus 
misschien wel een belangrijke invloed 
uitgaan op ons burgerlijk recht of 
op ons strafrecht, maar niet op vraag
stukken als de beste regeringsvorm, 
het juiste aantal woningwetwoningen 
of de meest rechtvaardige loonpolitiek, 
kortom op wat we de politick noemen. 
De Christelijke partijen maken in wezen 
dezelfde fout als de Joden in Jezus' 
dagen. Die zagen in hem een aardse 
Messias en wilden hem in de politiek 
van die dagen betrekken. J ezus 
moest daartegen steeds stelling nemen, 
want het rijk Gods dat Jezus 
predikte, is geen materieel koninkrijk, 
maar een nieuwe verhouding van de 
mens tot zijn naaste. Het Rijk Gods 
is i~wendig in u, zegt J ezus (Lukas 
17, 21). En voor Pilatus staande: 
Mijn rijk is niet van deze wereld (Joh. 
18, 36) . 
In het kern punt van J ezus' prediking, 
de Bergrede, vindt men geen 'maat
schappelijke' programmapunten! 
Volgens Jezus zijn er trouwens maar 
twee belangrijke punten: 
1. Gij zult God liefhebben met uw 

ganse hart; 

2. Gij zult uw naaste liefhebben 
als uzelven. 

Aan deze twee geboden hangt de 
gehele wet en de profeten. (Matth. 22, 
37 e.v.). 
J ezus bekommerde zich ook vrijwel 
nooit om materiele behoeften, behalve 
de ziekten en kwalen onder het volk. 
Een aardige uitzondering in dit ver
band is de spijziging der vijfduizend 
(en later der vierduizend) na een .:lag 
van genezingen. Maar in het algemeen 
geldt: Weest niet bezorgd voor 
uw Ieven, wat gij eten of drinken 
zult, noch voor uw lichaam, wat gij 
aantrekken zult. Is het Ieven niet meer 
dan de spijs en het lichaam niet meer 
dan de kleding? (Matth. 6, 25). 
Tracht eerst naar het rijk Gods en 
zijn gerechtigheid, zo zal u dit alles 
toegevoegd worden (Matth. 6, 33). 
Zie ook de berisping van de jongeren: 
Wacht u voor het zuurdeeg der 
Farizeeen (Matth. 16, 6 en Markus 8, 
15), welke door de jongeren, die 
vergeten hadden brood mee te nemen, 
niet begrepen werd . 
Een voorbeeld van het niet gemengd 
willen worden in wereldse zaken 
vindt men nog in Jezus' antwoord 
op de bekende vraag over het betalen 
van belasting. Op de vraag : Is het 
recht den keizer cijns te geven of 
niet?, zegt Jezus slechts : Geeft dan 
den keizer wat des keizers is en Gode 
wat Gods is (Matth. 22, 21). 
Kan men nu helemaal niets uit het 
evangelic halen, waar men voor de 
politick iets aan heeft? Tot de 
algemene beginselen van naastenliefde 
behoort toch bijvoorbeeld ook 
de sociale gerechtigheid, zegt men 
vaak. Zeker, maar hoe ver gaat die? 
Jezus zelf, met zijn geringe belang
stelling voor wereldse en materiele 
zaken, heeft zich nooit concreet over 
dit punt uitgelaten. Sommigen willen 
desondanks zelfs het principe van 
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economische gelijkheid op Christus 
terugvoeren en beroepen zich daarbij 
ten onrechte op de gelijkenis van de 
rijke jongeling. Men kent het verhaal. 
Meester, wat zal ik goeds doen, 
opdat ik het eeuwige Ieven moge 
hebben? vraagt de jongeling {Matth. 
19, 16). Jezus zegt NIET eerst: ver
koop uw goederen, maar: Wilt ge ten 
Ieven ingaan, zo houdt de geboden! 
Pas als de jongeling aanhoudt, zegt 
Jezus: Verkoop wat gij hebt en geef het 
den armen, zo zult gij een schat 
in de hemel hebben, en kom en volg 
mij. Als dan de jongeling bedroefd 
weggaat, klinkt het: Een rijke zal 
bezwaarlijk in het hemelrijk komen. Het 
is Iichter dat een kameel door een 
naaldenoog gaat, dan dat een rijke 
in het rijk Gods komt. De jongeren 
vinden dit nogal een krasse uitspraak 
en Jezus zegt dan toegevend: Bij 
God zijn alle dingen mogelijk! {Matth. 
19, 26). 
Uit deze gebeurtenis kan men dus 
allerminst afleiden, dat Jezus 
economische gelijkheid eist. Hoogstens, 
dat rijke mensen een groot zedelijk 
gevaar lopen. 
Ongetwijfeld is het waar, dat Jezus 
en zijn discipelen zich geen aardse 
goederen verzameld hebben. Ook de 
eerste Christengemeenschappen 'hielden 
alle dingen gemeen' {Handelingen 2, 
44). Ten dele namen zij hierbij het 
leven van Jezus en zijn discipelen als 
voorbeeld, ten dele was deze levenswijze 
aangewezen door de bijzondere plaats 
die deze gemeenschappen in de 
maatschappij van die dagen innamen 
en de vervolgingen waaraan zij waren 
blootgesteld. Naarmate men echter 
begreep, dat de levenswijze van 
J ezus een direct gevolg was van zijn 
bijzondere taak op aarde, en naarmate 
de vervolgingen afnamen, herstelde 
zich ook voor de Christenen het gewone 
maatschappelijke patroon. 
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Economische gelijkheid, het 'gemeen 
hebben van aile dingen', is dan ook 
nooit een. beginsel van de Christelijke 
kerk geworden. Economische gelijkheid 
kan een ideaal zijn, maar het is 
beslist geen specifiek Christelijk 
ideaal. Andere geestelijke stromingen 
hebben wat d it betreft een grotere 
claim! 

M enselijlw interfJretatie 
Aangezien de Bijbel niet voldoende 
voorschriften bevat voor de inrichting 
van staat en maatschappij en met 
name niet voor de oplossing van het 
voor onze tijd zo belangrijke punt 
van de inkomens- en vermogens
verdeling, kunnen de confessionele 
partijen zich dus ten opzichte van de 
belangrijke vraagstukken niet duidelijk 
genoeg opstellen. Omdat ieder 
standpunt dat ze innemen, uiteindelijk 
niet meer is dan eigen menselijke 
interpretatie van een althans op 
maatschappelijk gebied onvoldoende 
duidelijke wet, zullen deze standpunten 
vaker wisselen dan bij partijen op 
een andere grondslag. Bovendien 
verschillen de Christelijke partijen 
uiteraard ook onderling nogal eens 
van mening. Ook de interne tegen
stellingen in de confessionele partijen 
zullen groter zijn dan bij andere 
partijen. De afstand tussen rechter-
cn linkervleugel in de KVP bijvoorbeeld, 
maakt deze partij in hoge mate in
stabiel. 
De confessionele partijen zijn echter 
niet aileen onduidelijk, ze zijn in het 
politieke patroon ook overbodig. 
Aangezien namelijk hun standpunten 
uiteindelijk menselijke standpunten 
zijn, treft men deze natuurlijk ook bij 
andere politieke partijen aan. 
Hierboven is bijvoorbeeld al opgemerkt, 
dat de confessionele partijen beslist 
geen monopolie hebben ten aanzien 
van bepaalde wensen op sociaal gebied. 



En iets dat overbodig is, schaadt 
aileen daardoor al de duidelijkheid . 
Voor de kiezer is dit alles hoogst 
onaangenaam. Hij weet, als hij op 
een van de confessionele partijen stemt, 
nooit helemaal zeker, waar hij aan 
toe is. Ze kunnen veel kanten uit. 
Ze kiezen in wezen nooit definitief 
partij. Het begrip Christelijk is helaas 
in de politick geen bruikbare munt 
met een vaste wisselkoers. 

Hoe verwarrcnd moet het voor de 
confessionele kiezcr niet zijn, wanneer 
hij zijn partij afwisselend met andere 
partijen van verschiilende signatuur 
ziet samenwerken? Wanneer hij zich 
realiseert, dat de door zijn partij 
gehuldigde opvattingen in de praktijk 
ook bij niet-gelovigen bestaan en dat 
zijn partij dus geen monopolie op 
die gedachten heeft? Moet hij zich dan 
niet afvragen, of zijn partij als 
zodanig nog wel zin van bestaan heeft? 
Het heeft toch immers alleen maar 
zin, zich afzonderlijk te organiseren, 
als men wezenlijk wat anders wil 
dan anderen? 
Inderdaad gaan velen in confessionele 
kring zich dit afvragen. In een v66r 
de laatste verkiezingen opgestelde 

kritische nota naar aanleiding van het 
zogenaamde structuurrapport van 
de KVP, zegt een groep KVPers: 
'In feite zijn de normen van vrijheid, 
democratic, menselijke gelijkwaardig
heid, sociale rechtvaardigheid, e.d. 
- waar de KVP van uitgaat -
algemeen menselijke normen die 
onder invloed van christendom en 
humanisme in ooze samenleving tot 
ontwikkeling zijn gekomen. Het 
christendom kan ons helpen ons van die 
normen 'bewust te worden, maar ze 
kunnen ook zonder die hulp 
onderkend worden.' 

Onvoldoende basis 
De nota laat er geen twijfel over 
bestaan, dat christelijke inspiratie gecn 
voldoende basis is voor partijvorming. 
'Een verwijzing naar de christelijke 
inspiratie zegt niets over de 
wenselijkheid van christelijke partij
vorming. Het is onjuist de openbaring 
- inspiratiebron voor het handelen 
van de individuele mens - op te eisen 
als grondslag voor een partij .' En 
verder: 'De ervaring wijst uit dat 
openbaring en geloof geenszins voor 
dwaling en misstap in de politick 
behoeden. In de loop der eeuwen zijn 
slavernij, kolonialisme en apartheid 
met de Bijbel goedgepraat. Er bestaat 
dan ook geen gemeenschappelijke 
inspiratie die geobjectiveerd kan 
worden en kan dienen voor een partij 
met een programma. Op basis van 
dezelfde christelijke inspiratie kan men 
in de politick de meest verschillende 
kanten uit.' 
De opstellers van deze nota zijn op 
de goede weg. Het ware te wensen, 
dat de confessionele partijen, die in het 
verleden wellicht een reeel politick 
nut hebben gehad, al was het maar 
voor de emancipatie van bepaalde 
bevolkingsgroepen, thans uit het 
patroon van onze politieke samenleving 
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In een volgend artikel hoop ik te 

bespreken, in hoeverre andere 
verdwenen. Zij doen wezenlijke 
schade aan het goed functioneren van 
onze democratic. Een fusie van de 
drie betrokken partijen brengt in dit 
opzicht geen voldoende verbetering. 

partijen, als de VVD, de duidelijkheid 
dienen. 

Marine in discussie 

In het maartnummer van Liberaal Reveil 
worden door kolonel Van Bergeijk en in 
een redaktioneel naschrift op diens artikel, 
enkele aspekten van de tegenwoordige en 
toekomstige vlootopbouw van de Konink
lijke Marine vanuit een verschillende ge
zichtshoek bezien. 

Zowel het artikel van kolonel Van Berg
eijk, dat in hoofdzaak is gericht op de onder
zeebootbestrijdingstaak van onze vloot, als 
het kommentaar missen een nadere dis
cussiebasis, welke in dit verband slechts 
kan zijn een omschrijving van de taak van 

J. G. 

P. A. Carol 

de Koninklijke Marine in NA VO-verband, gevolgd door een bepaling 
van de eenheden waarmee deze taak wordt vervuld en een bepaling 
van de eenheden waarmee deze taak in de toekomst vervuld gaat 
worden. 

Hierbij dient vanuit militair-strategische beschouwingen te worden 
geredeneerd om de ideaalsituatie te bepalen, waarna zal moeten worden 
nagegaan wat de zo gewenste 'geloofwaardige en parate bijdrage' van 
Nederland zou kunnen zijn binnen de bestaande (vooral financiele) 
mogelijkheden. 

Ten overvloede kan worden opgemerkt, dat een dergelijke redenering 
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natuurlijk evenzeer geldt voor de twee andere krijgsmachtonderdelen, 
de Luchtmacht en de Landmacht. 

Taak van de Marine 
De taak van de Koninklijke Marine in NA VO-verband kan in het kort 
als volgt worden geformuleerd: 
1. Beveiliging van de vaarroutes in het gebied van de Noordatlan

tische Oceaan, het Kanaal en de Noordzee. 
Hierbij zullen de volgende funkties moeten worden vervuld: 

la. Luchtbescherming ! 
lb. Oppervlaktebescherming van konvooien 
lc. Onderwaterbescherming 

2. Mijnenbestrijding in het Kanaal en de Noordzee. 
3. Beveiliging van de kustwateren. 
In de tegenwoordige situatie worden de genoemde funkties door de 
volgende eenheden vervuld: 
ad la. Luchtbescherming door anti-lucht geschut van kruisers en 

jagers en m.b.v. de moderne anti-lucht geleide raketten van 
de kruiser Zeven Provincien. 

ad lb. Oppervlaktebescherming d.m.v. het 'normale' geschut van krui
s~rs en jagers en onderzeeboten. 

ad lc. Onderwaterbescherming d.m.v. de op de Karel Doorman ge
stationeerde vliegtuigen voor lange-afstandsverkenning en di
rektie van het rood het vliegkampschip opererende jager
eskader voor plaatselijke bestrijding. Bestrijding met lange
afstands patrouillevliegtuigen (Neptunes) vanaf de wal. Bestrij
ding m.b.v. onderzeeboten. 

ad 2. Mijnenbestrijding door het eskader mijnenvegers. 
Zoals reeds door kolonel Van Bergeijk naar voren is gebracht, is van 
de bovengenoemde funkties de onderzeebootbestrijding zeer belang
rijk geworden, mede door de nog steeds toenemende dreiging van 
de snel groeiende Russische onderzeebootvloot. Het is bovendien be
kend, dat Nederland zich, wat betreft de vlootopbouw gericht op de 
onder punt 1. genoemde taken, in een overgangsfase bevindt. Momen
teel wordt de serie Van Speyk-klasse fregatten afgebouwd en in de 
vaart gebracht ter vervanging van een aantal jagers van de Van 
Amstel-klasse. De onderzeebootbescherming c.q. bestrijdingsfunktie kan 
m.b.v. dit type schepen aanzienlijk efficienter worden uitgevoerd mede 
d.m.v. de aan boord aangevoerde helicopters. 

Daarnaast zullen nieuwe, kompakte fregatten, waarin de lucht
beschermingstaak, de oppervlaktebeschermingstaak en de onderwater
beschermingstaak zijn gecombineerd, de hoofdrol gaan vervullen bij 
de beveiliging van vaarroutes. Nieuwe technieken maken het mogelijk 
een dergelijke hoeveelheid taken samen te brengen in een schip, 
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terwijl toch deze fregatten tot de kleinere eenheden moeten worden 
gerekend. Het spreekt v:anzelf, dat deze oplossing de efficiency sterk 
bevordert. 

In de toekomstige vlootsamenstelling is eveneens plaats voor onder
zeeboten, welke kunnen worden ingezet bij de bestrijding van onderzee
boten en oppervlakte-eenheden. 

Dat hierbij gedacht wordt aan door kernenergie voortgestuwde 
onderzeeboten is vanuit operationele en technische overwegingen be
paald niet zo verwonderlijk. De door kolonel Van Bergeijk gemaakte 
opmerkingen dienaangaande zijn op zich zelf dan ook volkomen juist. 

Kernvoortstuwing 
Het redactionele kommentaar op het probleem van deze kernonderzee
boten kan van de volgende kanttekeningen worden voorzien: 

Dat Nederland niet over de tecbniscbe bekwaamheid en ervaring 
zou beschikken om een nucleaire voortstuwingsinstallatie voor onder
zeeboten te bouwen, is slechts ten dele waar. 

Technische bekwaamheid bezit Nederland wei degelijk voor het 
realiseren van een dergelijk projekt, maar het gebrek aan ervaring zou 
inderdaad een dusdanig financieel offer voor de ontwikkeling van zo'n 
installatie vergen, dat dit niet verantwoord is. Ter besparing van deze 
ontwikkelingskosten beeft Nederland daarom steun gevraagd van de 
Verenigde Staten, welke steun tot op heden niet is verkregen. 

Kernvoortstuwing voor scbepen in bet algemeen zal in de toekomst 
welhaast zeker gemeengoed gaan worden en biedt. zoals gezegd, vele 
voordelen uit operationeel en logistiek oogpunt. Het streven van 
Nederland naar het verkrijgen van de benodigde know-how in een 
vroeg stadium heeft uit dit standpunt bezien, ook ten behoeve van 
de 'normale' scheepsbouw in ons land, zeker wei een reele basis. 

Of de noodzaak voor bet toepassen van onderzeeboten, voortgedreven 
door kernenergie, in de Nederlandse vlootopbouw nog zal bestaan 
i.v.m. de dan door de marine te verricbten taken, mocht Amerika toch 
de benodigde kennis willen overdragen of als de eigen industrie door 
het voortschrijden van de tecbniek de kostenfaktor van de ontwikkeling 
dusdanig zou hebben verkleind, dat deze faktor binnen redelijke gren
zen is komen te liggen, zal op dat moment nader moeten worden be
oordeeld. 

Samenstelling van de vloot 
Wordt nu voor de toekomstige vlootsamenstelling een zelfde staatje 
opgemaakt als voor de bestaande situatie, dan kan een volgend beeld 
worden geschetst: · 
ad la. Luchtbescherming door anti-lucbt geleide raketten van de 

Zeven Provincien (overlappingsfase) en anti-lucht geleide ra-
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ketten van de nieuw te bouwen fregatten, welke in 1973 in de 
vaart komen. 

ad lb. Oppervlaktebescherming d.m.v. het 'normale' geschut van de 
oppervlakte-eenheden en onderzeeboten. 

ad lc. Onderwaterbescherming d.m.v. fregatten en jagers, onder
steund door lange-afstandsverkenning met patrouille-vliegtui
gen vanaf de wal en d.m.v. de anti-onderzeeboot-onderzeeboot, 
al dan niet met kernvoortstuwing. 

In de taken ad 2 en ad 3 zijn momenteel geen veranderingen te ver
wachten. 

Uit het bovenstaande moge blijken, dat voor de bestaande grote een
heden van de Koninklijke Marine, de Karel Doorman en de beide 
kruisers, inderdaad geen toekomstige taak meer is weggelegd. Deze 
eenheden zullen dan ook vervangen worden; echter ook voor de Marine 
geldt, dat men geen oude schoenen weggooit voor men nieuwe heeft! 

Het niet uitvoeren van een op geleidelijke overgangen gebaseerd 
materieelsbeleid, zou grote nadelige invloed kunnen hebben op de 
personeelsbezetting, de opleiding, training en geoefendheid. Daarbij 
komt nog dat Nederland zijn inbreng in het NATO-verband moet 
kunnen blijven vervullen, zonder dat hierin hiaten optreden. 

Het zijn juist dit soort overwegingen, welke tot gevolg hebben, dat 

149 



een Karel Doorman en de beide kruisers in de vaart moeten worden 
gehouden, zolang aan de vervanging wordt gewerkt. 

De noodzaak om deze vervanging geleidelijk te laten verlopen is mede 
een van de redenen waarom men tot het besluit zal zijn gekomen om 
de plotseling voortijdige gebreken aan de ketelinstallatie vertonende 
Karel Doorman, tijdens groot onderhoud, ook op dit punt grondig te 
repareren. 

Dat de gebreken, welke de Karel Doorman vertoonde, 'fundamenteel' 
zouden zijn zoals het kommentaar stelt, is daarbij niet juist. 

Wat is fundamenteel bij een oorlogsschip? 
Is dat niet, dat het schip, al dan niet na reparatie, in staat is de 

oorlogstaak waarvoor het bestemd is op betrouwbare wijze te vervullen, 
daarbij in het geval van reparaties in aanmerking nemend of een mo
gelijkheid bestaat op korte termijn tot een gelijkwaardige functionele 
vervanging te komen? 

M.a.w. een onderzoek of de uitgaven voor reparatie, ook indien deze 
minder ingrijpend is, in het kader van de vlootopbouw nog wel ver
antwoord zijn. In het geval van de Karel Doorman is er voor eind 197 3 
geen funktionele vervanging te verwachten, zoals in de bovenstaande 
taakomschrijvingen reeds is aangehaald (zie ad 1a). 

De konklusie zal duidelijk zijn: 
Ook andere overwegingen dan die 'om het prestige', zoals het 

kommentaar lijkt te suggereren, kunnen een rol spelen! 

Materieel en personeel 
Ten aanzien van de, eveneens voorlopige, handhaving van de kruisers 
heeft kolonel Van Bergeijk een opmerking gemaakt, die tot verwarring 
aanleiding kan geven en heeft gegeven bij het redaktionele naschrift. 

Het gaat hier om de zinsnede, dat 'de vervanging van de kruisers, 
gebouwd voor een luchtverdedigingstaak op zee, veel te kostbaar is 
geworden, terwijl zij bovendien geen werkzaam aandeel leveren in de 
onderzeebootbestrijdingstaak van onze vloot' . 

Op zichzelf wel juist, maar het geeft minder duidelijk aan, dat 
vervanging van de door deze schepen vervulde anti-lucht-funktie op 
z'n minst wel gewenst is (nieuwe fregatten met o.a. anti-lucht geleid 
wapensysteem). Het is jammer, dat het redactioneel kommentaar meent 
een deel van de argumentering van kolonel Van Bergeijk te moeten 
gebruiken als het stelt, dat 'wij (de redaktie?) van mening zijn, dat de 
grote bedragen besteed aan het in de vaart houden van twee kruisers, 
die geen werkzaam aandeel leveren in de onderzeebootbestrijdingstaak 
van onze vloot beter besteed zouden kunnen worden.' De konvooi
beschermingstaak, met luchtbescherming en oppervlaktebescherming 
wordt- gemakshalve? - over het hoofd gezien, ofschoon de defensienota 
deze taak duidelijk genoeg omschrijft. 
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Het spreken over bezuiniging op defensie is op zichzelf wel reeel. Men 
moet zich echter goed realiseren, waarover men spreekt. 

Materiele kosten vormen lang niet het grootste deel van de defensie
begroting. De personele voorzieningen voor het gehele defensieappa
raat drukken zwaar op deze begToting en slokken er ± 85 Ofo van op! 

Het realiseren van de vervanging van bestaande wapens door de zo 
gewenste effektieve nieuwe wapensystemen, welke hypermodern zijn 
en dus peperduur, wordt hierdoor een moeilijke en vaak ook moeizame 
zaak. 

Beschouwingen omtrent bezuinigingen op defensie moeten daarom 
het gehele defensieapparaat, zowel op materieel, personeel als opera
tioneel terrein omvatten en niet alleen maar het al te vaak misbruikte 
materiele aspekt op een uit het verband gerukte wijze belichten. 

Overwegingen van 'politieke mode' of 'politiek prestige' behoren 
hierbij geen rol te spelen. 

Duur en traag recht? - 2 

Na deze summiere schets van de 
hoofdzaken van de gewone rechtbank
procedure moet ik nog op twee 
procedures de aandacht vestigen. 
Op de procedure op grond van een 
dagvaarding op verkorten termijn en 
op het kort geding voor den President 
van de Rechtbank. 
In geval van een dagvaarding op 
verkorten termijn kan men de weder
partij noodzaken zeer spoedig voor de 
Rechtbank te verschijnen. Dat betekent 
echter als regel een tijdwinst van gering 
gewicht. Belangrijker is , dat in deze 
procedure slechts twee conclusies zijn 

toegestaan, hetgeen versnellend kan 
werken. Nadeel is, dat in dat geval de 
schriftelijke voorbereiding niet altijd 
volledig of voldoende kan zijn, zodat 
eerder pleidooi moet worden gevraagd, 
hetwelk weer vertragend werkt. 
Het kort geding voor den President 
van de Rechtbank is van geheel anderen 
aard. De President is niet bevoegd 
'de zaak ten gronde' , het eigenlijke 
geschil, te beslissen. Hij mag aileen 
voorlopige maatregelen gelasten; bij 
voorbeeld opheffing van een gelegd 
beslag; maar ook, en dit is in de practijk 
zeer belangrijk: een (voorlopig) verbod 
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geven zekere handelingen te verrichten, 
of voort te zetten. 
Men kan dus bij lange na niet aile 
geschillen voor den President brengen. 
Anderzijds heeft het kort geding zich 
te onzent sterk ontwikkeld. De 
President mag over de rechtsvragen in 
geding slechts een voorlopig oordeel 
geven, dat eventueel zal moeten wijken 
voor het oordeel van de Rechtbank 
in een 'gewone' procedure. Nu alwe~r 
sedert jaren durven onze Presidenten het 
echter aan 'voorlopige oordelen' te 
geven omtrent moeilijke rechtsvragen. 
En in vele gevallen, bij goed gemotiveerde 
vonnissen, komt het dan niet meer tot 
een 'gewone' procedure. Partijen leggen 
zich bij de gegeven, 'voorlopige' 
beslissing neh. Dit werkt zeker ver
snellend. 

Tenzij een van de partijen in hoger 
beroep gaat bij het Gerechtshof. In vele 
gevallen is dat mogelijk zowel in de 
'gewone' procedure, als in een procedure 
in kort geding. 
Het stellen en uitbrengen van een 
dagvaarding in hoger beroep is 
eenvoudig. Moeilijker en tijdrovender 
zijn het voorbereiden en stellen van de 
conclusie van cis in hoger beroep 
(of van een verzoekschrift in hoger 
beroep). Daarin immers moeten de 
grieven, welke men heeft tegen het 
vonnis, waarvan beroep, worden 
geformuleerd en toegelicht. 
In hoger beroep zijn echter slechts 
twee conclusies toegelaten; dat wil dus 
zeggen: na de conclusie van cis alleen 
een conclusie van antwoord. Daarna kan 
pleidooi worden gevraagd. 
De vertragende factor is ook hier 
het verzoeken en verlenen van lange 
uitstellen voor de conclusies. Te dien 
aanzien verwijs ik naar het hierboven 
betoogde. 

In een minderheid van de gevallen volgt 
cassatieberoep bij den Hogen Raad der 
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Nederlanden. De Hoge Raad is niet 
een derde instantie. Hij mag irnrners, 
globaal gezegd, aileen beslissen over 
rechtsvragen op den grondslag van de 
door Rechtbank en Hof vastgestelde 
feiten. 

Het voorbereiden en stellen van de 
dagvaarding, of het verzoekschrift in 
cassatie eisen veel zorg, want de daarin 
te formuleren z.g. cassatiemiddelen 
vormen den grondslag van het geding in 
cassatie. De conclusie van antwoord in 
cassatie bestaat echter uit slechts 
enkele regels en zij wordt gewoonlijk 
onmiddellijk ingediend. Ingewikkelder 
is het voorbereiden en stellen van het 
verweerschrift in cassatie, want in 
verzoekschrift-procedures wordt als 
regel niet gepleit. In de andere zaken 
wordt gewoonlijk wei gepleit. 
Daarna wordt, anders dan bij 
Rechtbank en Hof, de Hoge Raad 
voorgelicht door het Openbaar 
Ministerie, den Procureur-Generaal, 
die zijn conclusie als regel binnen enkele 
weken indient. Het arrest van den 
Hogen Raad volgt dan gewoonlijk na 
vier of zes weken. 
Alles bij elkander vergt de procedure 
voor den Hogen Raad niet buitengewoon 
veel tijd. Waarbij in aanmerking is te 
nemen, dat de voorbereiding van de 
pleidooien in vaak moeilijke en 
ingewikkelde zaken veel zorg, studie en 
aandacht, en dus nogal wat tijd vergt. 

Een enkel woord over de z.g. prorogatie, 
krachtens welke men een Kanton
gerechtszaak onmiddellijk voor de 
Rechtbank en een Rechtbankzaak 
onmiddellijk voor het Hof kan brengen. 
Voordeel is: grotere spoed; nadeel: het 
verlies van een instantie. Prorogatie is 
dan ook eigenlijk alleen geschikt voor 
geschillen, waarin de feiten vast 
staan en uitsluitend ~en of meer rechts
vragen aan de orde zijn. Meestal volgt 
dan beroep in cassatie. 



Tot dusver liet ik buiten beschouwing 
de procedure voor den kantonrechter, 
ten aanzien waarvan een recente wets
wijziging een aantal nieuwe regels heeft 
gebracht. Hier kent men korte 
procedures; bij voorbeeld die tot het 
innen van kleine geldvorderingen. 
Maar niet alle procedures voor den 
kantonrechter zijn eenvoudig; zo is de 
kantonrechter bevoegd in bijna alle 
arbeids- en huurzaken. En: ook een 
geschil omtrent een gering bedrag kan 
moeilijke rechtsvragen oproepen. 
Zo vindt, in het belang van een goede 
voorlichting van den kantonrechter, in 
vele kantongerechtszaken ook een 
wisseling van conclusies plaats. Met alle 
voordelen en nadelen van dien. 
In vele gevallen is er hoger beroep 
mogelijk bij de Rechtbank. De procedure 
is dan analoog aan die bij het 
Gerechtshof. 

Hierboven ging ik uit van het te onzent 
geldende recht en van de te onzent 
gevolgde practijk. Men kan zich 
a[ vragen, of niet wijziging van ons 
procesrecht tot versnelling van de 
procedure zou kunnen leiden. 
Kort na de bevrijding, toen een 
algemene zucht tot verandering heerste, 
is ingesteld een commissie onder voor
zitterschap van Prof. Mr. T. J. Dorhout 
Mees, hoogleraar te Utrecht, die in 
1948 'Richtlijnen voor de herziening van 
het burgerlijk procesrecht en de 
rechterlijke organisatie' publiceerde. 
De 'Richtlijnen' hadden zeker ver
diensten, maar zij hebben toch, mijns 
inziens terecht, ernstige critiek 
uitgelokt; zo ernstig, dat zij niet tot enig 
ontwerp van wet hebben geleid. 
Bespreking zou hier te vee! plaatsruimte 
vergen en te technisch- juridisch worden . 
Dit laatste zou ook het geval zijn, 
indien ik mogelijk wenselijke wets
wijzigingen op onderdelen ging 
bespreken. 

Ik moet dit gedeelte van het betoog 
beeindigen, gelijk ik begonnen ben. Een 
zekere traagheid van den rechtsgang in 
de ogen van het publiek is inhaerent 
aan het civiele proces zelf. Hoor en 
wederhoor, het 'uitzoeken' van de zaak 
zowel ten aanzien van haar feitelijke, 
als van haar rechtskundige vragen vergt 
nu eenmaal tijd. Ongeacht de wettelijke 
regeling van het procesrecht. 
Dit neemt niet weg, dat verbetering 
mogelijk is door sneller indienen van de 
conclusies, door getuigenverhoren en 
pleidooien op korteren termijn. Ons 
geldende procesrecht biedt alle 
gelegenheid tot snel procederen. AI zal 
het velen, - de genoemde psychologische 
factor -, dan toch nog te langzaam 
gaan. 

Het wordt hoog tijd van 'traag' over te 
stappen naar 'duur'. Te dien aanzien 
kan ik aanzienlijk korter zijn, want hier 
kan een uiteenzetting van het geldende 
recht meer beperkt blijven. 
Allereerst, ik merkte dit in den 
beginne a! op, speelt bij de beoordeling 
'duur' de psychologische factor een 
belangrijke rol. Men aanvaardt het 
innerlijk niet, dat het geld kost, om 'zijn 
recht te krijgen' . En de verliezende 
partij vindt het onaangenaam nog 
kosten te moeten betalen ook. 
In de tweede plaats richt het verwijt 
'duur' zich tegen den rechtsbijstand 
door den advocaat, welke voor 
Rechtbank, Hof en Hoge Raad verplicht 
en in een Kantongerechtszaak over het 
algemeen wei nodig is, zij het, dat hier 
ook een gemachtigde-niet-advocaat 
kan optreden. 
Dit verwijt is bepaald ongegrond 
en zelfs gevaarlijk. 
Ongegrond, omdat dit verwijt miskent, 
dat het onderzoeken en helder 
uiteenzetten van een standpunt in een 
geschil, het onderscheiden van belangrijke 
en onbelangrijke feiten , het maken van 
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den juridischen opzet en het onder
zoeken en toelichten van de juridische 
standpunten en aspecten nu eenmaal een 
'vak' is ; en een moeilijk vak. In een 
enigszins ontwikkelde samenleving kan 
het recht door den leek nu eenmaal 
niet worden gekend. Niemand eist, 
dat de leek 'verstand' zou kunnen 
hebben van de geneeskunde, maar 
hardnekkig is het bijgeloof, dat men 
zonder bijzondere studie het geldende 
recht zou kunnen kennen . 
Het genoemde verwijt is gevaarlijk, 
omdat het over het hoofd ziet. dat 
de deskundige rechtsbijstand een 
onmisbare voorwaarde is voor een goede 
rechtsbedeling en dus van groot belang 
is voor een geordende en rechtvaardige 
samenleving. Volstrekte voorwaarde 
voor een goede rechtsbedeling is, dat 
de Rechter deskundig wordt voorgelicht. 
Bovendien: de procespartij is 
subjectief en dikwijls te emotioneel. 
De advocaat heeft weliswaar een partij
standpunt te verdedigen, maar hij mag 
en zal zich nooit met den client 
vereenzelvigen. Reeds doordat hij een 
'derde' is valt het (te) emotionele weg; 
hij zal onbelangrijke, ook wei eens 
onbehoorlijke stellingen en argumenten 
uitschiften en niet te berde brengen. 
Ook het partij-standpunt moet behoorlijk 
en behoorlijk te verdedigen zijn. 

Maar is die verplichte rechtsbijstand 
niet te duur? 
Hier kan, - en moet -, ik antwoorden 
met een kort en krachtig neen. 
Vergeleken met de ons omringende 
Ianden is de Nederlandse advocatuur 
zeer bepaald goedkoop. Naar mijn 
mening over het algemeen te goedkoop. 
Enquetes, ingesteld naar het gemiddelde 
inkomen van den Nederlandsen 
advocaat hebben een, ik zou willen 
zeggen, droevig beeld gegeven. Het 
gemiddelde inkomen van den Neder
landsen advocaat ligt zeer belangrijk 
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beneden dat van den gemiddelden 
medicus. Toch moet ook de advocaat 
zelf voor zijn pensioen en voor zijn 
overige 'sociale voorzieningen' zorgen. 
Terwijl hij niet, gelijk de medicus, 
een niet onbelangrijken financielen 
grondslag kan vinden in een fonds
practijk. 
Dit, terwijl een advocaat zeer hard 
te werken heeft. Ook hij, wiens practijk 
niet tot de grootste behoort, werkt als 
regel iederen avond door; en dikwijls 
ook gedurende de week-ends. 
Er zullen wel eens advocaten zijn, 
die aan den hogen kant declareren, -
waartegen dan een rechtsmiddel 
openstaat -; en er zijn ook advocaten 
met een zeer behoorlijk inkomen. Dat 
laatste is dan de beloning van bekwaam
heid en hard werken. Maar men kan, 
dunkt mij , veilig zeggen, dat in 
Nederland men van de advocatuur niet 
werkelijk 'rijk' wordt. Zo is het onjuist 
en een teken van oppervlakkigheid en 
onwetendheid te zeggen, dat in ons land 
de advocaten 'z ittend rijk worden'. 
Voor hen, die niet, of niet gemakkelijk 
kunnen betalen zijn er bovendien de 
kosteloze rechtsbijstand en, - naar mate 
van de financiele positie van den client 
-, de rechtsbijstand tegen verminderd 
tarief. 
Sedert nu al weer een aantal jaren 
krijgt de advocaat voor het verlenen van 
kostelozen rechtsbijstand een bescheiden 
beloning van Staatswege. Naar mijn 
mening is die beloning te bescheiden 
en hier zijn stellig mogelijkheid en 
wenselijkheid van verbetering. 

Als het 'dure' van civiel procederen hier 
te Iande ervaart men veelal, dat ook 
hij, die een procedure wint, als regel 
toch nog te betalen heeft. Het kosten · 
bedrag, waarin de Rechter de verliezende 
partij zal veroordele~ is practisch 
altijd lager, dan de kosten, die de 
winnende partij aan haar advocaat (of 



kantongerechtsgemachtigde) te voldoen 
he eft. 
Dit systeem heeft voordelen en 
nadelen. Als nadeel, - het ligt voor de 
hand -, geldt, dat men 'zijn gelijk' toch 
nog betalen moet. Het voordeel is, dat 
het systeem een zekere rem oplevert 
op een, niet altijd gezonde, proceslust. 
In Duitsland kent men de veroordeling 
van de verliezende partij in alle kosten, 
zulks naar een ingewikkeld tarief, 
berustend op den 'Streitwert'. De 
ervaring leert, dat men daar veel eerder 
gaat procederen, - want men denkt te 
zullen winnen -, en dat de 'Streitwerte' -
soms worden opgeschroefd. 
Een andere zaak is, dat, althans naar 
mijn mening, de Nederlandse rechter 
ook nu nog in zijn kostenveroordelingen 
te laag is, zodat de winnende partij te 
vee! moet bijbetalen. Hier is een 
deskundige herziening, dunkt mij, zeer 
gewenst. Waarbij men niet vergeten 
mag, dat 'verl"iezen' dan ook duurder zal 
worden. En het standpunt van den 
verliezer is , hoewel hij in het ongelijk 
werd gesteld, bepaald niet altijd, zelfs 
gewoonlijk niet, onverdedigbaar geweest. 

AI met al is procederen in een civiele 
zaak wei duur, in dezen zin, dat, tenzij 

Naschrift 

men een principe wil uitvechten, bij 
de huidige waarde van den gulden, voor 
de Rechtbank procederen over een 
bedrag tussen, stelle fl. 500,- en fl . 2.000,
onevenredig kostbaar is. Voor de 
Kantongerechtszaken ligt het enigszins 
anders, maar ook hier is er een grens. 
Het is een onaangenaam gevoel, dat 
men ten aanzien van bedragen, als de 
genoemde, 'zijn recht' niet krijgen kan 
zonder betrekkelijk vee! te betalen. 
Maar men mag niet vergeten, dat ook 
een 'kleine' zaak soms moeilijk is en 
dat voorbereiding en toelichting veel 
tijd kosten ; soms evenveel tijd, als die 
van een 'grote'. 
Ik kom terug op het reeds eerder 
aangeheven lied : procederen is een 
ziekte; en ziek zijn kost geld. 

Samenvattend: ' traagheid' is inhaerent 
aan elke civiele procedure. Tegen te 
grote traagheid kan en moet, binnen het 
kader van de geldende regelen, het 
nodige gedaan worden. Het verwijt van 
'duurte' is een psychologische 
werkelijkheid, maar ongegrond, indien 
men de feiten aan zijn beoordeling ten 
grondslag legt. 

Utrecht, Februari 1967 

In het hierboven afgedrukte artikel is uitgegaan van de wet, gelijk 
deze thans luidt. Na het schrijven daarvan is gepubliceerd het Rapport 
in zake V ersnelling van de Civiele Procedure, uitgebracht aan de N e
derlandse Vereniging voor Rechtspraak en aan de Nederlandse Orde 
van Advocaten, welk rapport is opgesteld door een aantal leden van 
de Rechterlijke Macht en door een aantal advocaten. Het rapport is 
gepubliceerd als bijlage bij het Advocatenblad van 15 april 1967. In 
dit lezenswaardige rapport wordt een aantal wetswijzigingen voorge
steld, die van groot belang doch tevens van technisch-juridischen aard 
zijn. De inhoud van het rapport kon in het bovenstaande niet meer 
worden verwerkt. 

L. J. Hijmans van den Bergh 
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DE BURGEMEESTER VAN 
AMSTERDAM 

Amste rdam, 6 - VI - 1967. 

Mijne Heren, 

Uw redactie zond mij een exemplaar van 
het mei-nummer van LIBERAAL REVEIL met haar 
complimenten en het speciale verzoek, aandacht te 
schenken aan de prent en het gedichtje op pag.107. 

Ik vraag mij af, of het niet een vergis
sing is, dat dit aan mij werd gezonden en niet, 
ter waarschuwing, aan Uw partijgenoten ministers 
en staatssecretarissen, die U in datzelfde nummer 
op pagina 97 er op wijst, dat kritiek en vaak 
onredelijke kritiek hun niet gespaard zal blijven. 

U voegt daaraan toe, dat de leden van 
de redactie meeleven met degenen die, zichzelf 
niet zoekende, het beste willen ge ven voor het 
welzijn van ons volk. 

Ik heb, de prent en het gedichtje ziende, 
mij afgevraagd, of dit meeleven van Uw redactie 
alleen beperkt blijft tot diegenen, die lid zijn 
van de Volkspartij voor Vrijheid en Democratie. 

Hoogachtend, 

LS.l r----------------

De Redactie van LIBERAAL REVEIL, 
Koninginnegracht 55a, 
's-Gravenhage • 

.-----



'Soms wordt men door zijn werk een vent 

en raakt men met zijn taak bekend 

maar Gijs van Hall raakt in de war, 

die krimpt en krimpt en wordt een nar 



Stakingsrecht 

Een bundel artikelen van de professoren Van Bemmelen, Drion, 
Borst, Van der Gun, Bakels, H eertje en Van Esveld, bij de N. V. 
UitgeversmaatschapfJij /E. E. K>luwer verschenen, willen we 
gaame onder de aandacht van onze lezerskring brengen. H et 
onderwerp staking houdt nog steeds de gemoederen bezig, maar 
aan de andere kant lwmt het prahtisch zo weinig in het dage
lijkse gebeuren voor, dat de betekenis er van is vervaagd. In dit 
boekje vindt men vrijwel alles wat nodig is om de achtergrond 
te kennen. 

Hoewel het staken weinig in ons land voor
komt, blijft het stakingsrecht de gemoede
ren bezig houden. We onderscheiden daar
in drie groepen. De eerste is die van de 
vakbeweging, hoofdzakelijk die welke is 
verenigd in de drie bekende vakcentrales. 
Voor hen is de staking een middel ter ver
krijging van de gewenste arbeidsvoorwaar
den. Dit laatste in zeer ruime zin genomen. 
Niet dat ze van plan zijn dit middel veel 
en vaak te gebruiken omdat men zich in 
hun kringen wel zeer bewust is van de be
trekkelijkheid van dit wapen dat grote 

H. Vrind 

schade aan 's lands economie kan brengen, de verhoudingen met de 
werkgevers kan vertroebelen en zich bovendien als een boemerang kan 
richten op degene die het in de strijd heeft geworpen. Een tweede groep 
die zich met het stakingsrecht bezig houden zijn de juristen. Zij zien 
staking als een verschijnsel dat er nu eenmaal is zoals echtscheiding en 
dat deswege geregeld moet worden, omdat de rechter. geen recht kan 
spreken als er geen recht is. Zoals professor Van Bemmelen heeft ge
zegd 'de wijde vertakkingen die het stakingsrecht heeft in alle delen 
van het privaat- en publiekrecht'. Het is de vraag of beide groepen 
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wel elkanders bondgenoten zijn. We hebben de indruk dat de vak
beweging het stakingsrecht vooral ziet als een soort waarmerk en 
algemene vergunning om de andere partij te lijf te kunnen gaan zonder 
gehinderd te worden door de gedachte aan het betalen van schade
vergoeding en vrijheidsberoving. Wanneer de juristen echter denken 
aan een stakingsrecht met het oog op de wijde vertakkingen in het 
privaat- en publiekrecht dan zou dat wel eens een aanzienlijk mindere 
vrijheid kunnen betekenen om te gaan staken en een veel grotere 
verantwoordelijkheid voor de gevolgen van hen die een staking uit
roepen. 
Tenslotte is er nog een derde groep die gei:nteresseerd is in het 
stakingsrecht. Het is de groep die het recht op staken zoveel mogelijk 
wil beperken. De vraag immers die velen met ja willen beantwoorden, 
is: heeft een staking in onze verhoudingen nog wei enige zin. 

De ontwikkeling van de sociale geschiedenis toont trouwens wel, dat 
de staking als middel een steeds kleinere rol is gaan spelen. Ze is 
eigenlijk geleidelijk aan vervaagd. Als de vakbeweging de staking zo 
gaarne had willen behouden, waarom heeft ze dan dit wapen in de 
afgelopen twee decennien uit de handen Iaten glippen in plaats van 
het nieuw Ieven in te blazen? Door middel van de grote politieke 
partijen heeft de vakbeweging voldoende invloed gehad op bestuur en 
wetgeving om daarvoor te zorgen. Het feit dat dit niet is gebeurd voert 
tot de slotsom, dat men er ook thans, nu eigenlijk niemand meer prak
tische ervaring met staken heeft, geen haast mee hoeft te maken. 

In ieder geval is er weinig reden voor deze regering bang te zijn 
voor het verwijt een belangrijke zaak te Iaten liggen, nu haar voor
gangers zich daar ook zo weinig om bekommerd hebben. En wat de 
juristen betreft, het is natuurlijk waar dat een verschijnsel met vele 
vertakkingen regeling behoeft, maar dan moet het verschijnsel als 
zodanig er ook nog zijn in voldoende omvang. 

Men kan het onderwerp eenvoudig Iaten verdwijnen. Dat dit al zo'n 
beetje is gebeurd zou door de vakbeweging erkend moeten worden. 

Het zou een schone overwinning zijn voor het vertrouwvolle overleg 
en een belangrijk argument kunnen zijn om ook in de onderneming te 
komen tot verdere medezeggenschap van de factor arbeid. Het recht 
op staken en het recht op medezeggenschap kunnen eigenlijk niet met 
elkaar in een patroon worden geweven, dus men zal moeten kiezen. 
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II 

MEDEWERKERS IN VOGELVLUCHT 

De heer H. ]. A. Hofland werd in 1927 geboren te Rotterdam. Hij studeerde 4 jaar 
politieke en sociale wetenschappen aan de Gemeente Universiteit van Amsterdam. 
Thans journalist in dezelfde stad. Andere publicaties in: De Gids en Podium. 
Voorts gepubliceerd in boekvorm: 'Opmerkingen over de chaos' en 'Geen tijden' en 
onder het pseudoniem K. van Hippe!: 'Nederland een eigen born' . 

]. Hoogteijling, geb. 29 januari 1923 in Den Haag, Na de Stevin-H.B.S. (1941: 
H.B.S.-B) en de Kweekschool voor de zeevaart (1942: BS) werkzaam als kantoor
bediende. In 1950 akte Nederlands M.O.-B. Sinds 1951 leraar bij het v.h.m.o. 
(Eindhoven, Alkmaar, Amsterdam, Utrecht) en vanaf 1965 docent aan de opleiding 
voor Nederlands M.O.-A van het Nutsseminarium te Amsterdam. Van 1955-1958 
hoofdbestuurslid van de A.V.M.O. (Alg. ver. van leraren bij het v.h.m.o.) en 
bestuurslid van de Groep leraren aan openbare scholen voor v.h.m.o. van het 
Genootschap (1965). Vanaf de oprichting in 1964 secretaris van de Landelijke 
onderwijscommissie van de VVD. Lid van de Commissie bevordering goed taal
gebruik. Artikelen o.a. in Paedagogische Studien en recensies van publicaties op 
taalkundig gebied en van schoolboeken in het Weekblad van de A.V.M.O. 

Prof. Mr. L. ]. Hijmans van den Bergh werd geboren op 12 april 1901 te Rotterdam. 
Hij bezocht het Gymnasium te Groningen en Utrecht, studeerde rechtsgeleerdheid 
aan de Universiteit te Utrecht. Hij promoveerde in 1928 cum laude op het proef
schrift 'Opeenvolgen van rechtsregels'. 
Vanaf 1928 was hij advocaat te Rotterdam. 
In 1946 werd hij benoemd tot hoogleraar aan de Universiteit te Utrecht alwaar hij 
Oud-Vaderlands recht en Inleiding tot de rechtswetenschap doceerde en vanaf 1950 
Burgerlijk recht en Internationaal privaatrecht. 

Ir. P. A. Carol werd geboren op 26 april 1939 te 's-Gravenhage. Hij bezocht het 
Macrlant Lyceum te 's-Gravenhage en studeerde elektrotechniek aan de Technische 
Hogeschool te Delft. 
Van mei 1965 tot april 1967 vervulde hij zijn dienstplicht als Luitenant ter Zee 
van de Elektrotechnische Dienst der 3e klasse Koninklijke Marine Reserve. Ge
durende deze periode was hij werkzaam op de hoofdafdeling materieel van het 
ministerie van defensie (marine). 
Hij is nu in dienst van de Hollandse Signaal Apparaten N .V. 
Hij is twee jaar bestuurslid geweest van de afdel ing 's-Gravenhage van de JOVD, 
waarbij hij in het seizoen 1965-1966 als voorzitter optrad. 
Tijdens de afgelopen Tweede Kamer verkiezingen stond hij . op de .~Oe plaats van 
de kandidatenlijst van de VVD in de kieskring 's-Gravenhage. 
Momenteel is hij voorzitter van de werkgroep 's-Gravenhage van het Liberaal 
Democratisch Centrum. 
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Breuk op termijn 

Wij houden onze adem in. Een reus struikelt: de KVP scheurt en barst. 
Oud-minister Bogaers is de aanstichter. Hij wil de KVP omvormen 
tot een partij van radicaal-evangelische bewogenheid. Mag het ook 
gewoon evangelische bewogenheid zijn? vroeg de vice-voorzitter van 
de KVP, drs. G. J. M. Horbach, hem voor de t.v. De heer Bogaers 
voelde de ironie niet. Bezeten praatte hij verder, een drijver die zelf 
een gedrevene is. Anderen schetsen hem met de woorden: een een
ogige, en dan nog met oogkleppen op, een monomaan. 

Hij praat zoals in 1944 de volgelingen van professor Schilder praat
ten, degenen die de reformatie nog eens overdeden en van de refor
matie in Nederland een repeterende breuk maakten. 
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De dag van de duidelijkheid komt naderbij, de geesten scheiden zich, 
de minderheid moet de KVP verlaten; dat zijn zo gedachten van de 
heer Bogaers, uitgesproken voor de televisie. 

Waar is de roomse solidariteit gebleven? Waar klinkt in zijn woor
den de roomse gemoedelijkheid door? Bogaers lijkt eerder een prote
stant in zijn denken dan een katholiek. Voor de katholieke solidariteit 
geeft Bogaers geen cent meer. Tot groot verdriet van al die katholieken, 
die graag de kerk in het midden willen laten, de plaats waar zij 
hoort. 

Bogaers en zijn geestverwanten willen de KVP veroveren, de AR en 
CH op sleeptouw krijgen, met de socialisten en D'66-ers tot overeen
stemming komen en dan het land regeren, jarenlang, op een veilige 
vaste parlementaire meerderheid. Een Hollandse De Gaulle? 

Of hij zijn ambitieuze plannen zal kunnen verwezenlijken, moet wor
den afgewacht. Als de eerste horde, het veroveren van de KVP, niet 
wordt genomen, zal de heer Bogaers, volgens zijn eigen opvattingen 
over de plaats van een minderheid, de KVP moeten verlaten. En krijgt 
Nederland er dan een twaalfde partij bij? 

Het zal die kant wel uitgaan, vroeg of laat. Voor het kabinet-De J ong 
is de barst in de KVP een barst in de grondslag waar het kabinet op 
rust. Wanneer zal de barst zo diep gaan, dat het christelijk-radicale 
deel van de grondslag afbreekt en de regeringspartijen niet meer op 
een parlementaire meerderheid kunnen rekenen? 

Tot nu toe hebben de radicalen zich voor en na hun constituering in 
de Tweede Kamer rustig gehouden. Als puntje bij paaltje komt, hebben 
zij zich tot nu toe steeds gevoegd. Men denke aan de heer Mommer
steeg bij het debat over de ontwikkelingshulp, men denke aan het debat 
over Vietnam: geen chr.-radicaal die het goed achtte om de motie 
van de socialist Ruygers te steunen (maar de motie-Schuyt was er dan 
ook naar). Ook een radicaal in de ARP, zoals de vakbonder drs. 
J. Boersma, voegde zich, in het debat met minister Roolvink over de 
werkgelegenheid. 

De radicalen voegen zich, voorlopig. Het moment van de scheiding 
is nog niet aangebroken. Zij wachten af tot zij zich in het gehele land 
georganiseerd hebben, en zij weten of de 350 aanhangers die de ver
klaring der 14 KVP-ers getekend hebben ook nog anonieme volgelingen 
in voldoende aantallen hebben. 

Een geforceerde breuk nu, bij de behandeling van de Miljoenennota 
of de rijksbegroting, die het kabinet-De Jong van zijn parlementaire 
meerderheid zou beroven, zou naar alle waarschijnlijkheid leiden tot het 
advies van het kabinet aan de Koningin om de Tweede Kamer te 
ontbinden. · 

Nieuwe verkiezingen zullen misschien D'66 tot winst strekken, voor 
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alle anderen, en in het bijzonder voor de Chr. radicalen zullen de ver
kiezingen vermoedelijk niet anders dan teleurstelling opleveren. 

Een geforceerde breuk zou het land andermaal onbestuurbaar maken, 
het aanzien van de parlementaire democratie in ons land, toch al ge
schonden, verder omlaag halen, en de tijd rijp maken voor extremisme 
van links en rechts. De Chr. radicalen weten dat; zij wachten af. Een 
jaar misschien? 
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De kiezer kiest voor een beleid 

Wie veronderstelt, dat de democratie in 
een crisis verkeert, heeft slechts een schijn 
van gelijk. Het is waar dat er in lange tijd 
niet zo veel kritische geluiden zijn geweest 
over het functioneren van onze democrati
sche instellingen, maar anderzijds - en dat 
is essentieel voor een levende democratie -
is er nog nooit zo'n intens meeleven ge
weest met het dagelijks gebeuren, met de 
handel en wandel van overheid en verte
genwoordigende lichamen. 

Beter is het te zeggen dat de kiezer veel
eisender is geworden, dat hij meer betrok

H. van Someren-Downer 

ken is bij het dagelijks gebeuren, niet aileen in zijn eigen land, maar 
ook in andere soms zeer verre Ianden. Er moesten eerst ruim 20 jaren 
verlopen na de tweede wereldoorlog eer het zo ver was. Er moesten 
enkele debakels zijn van nationale - te nationale? - politiek in Indo
nesie en Nieuw-Guinea. Er moest eerst nog een jonge generatie komen, 
die het bestaan van confessionele partijen nauwelijks meer kon accep
teren, die niet meer het geduld opbracht om te wachten tot de natuur
lijke ontwikkeling zich vanzelf voltrok, die balorig - maar dan wel 
constructief balorig - werd en zelfs met een eigen partij kwam. 

Wij kunnen om het ontstaan van D '66 niet treuren, we willen haar 
zien als een katalysator in een ontwikkeling die er al was, maar die -
ook wat ons betreft - werkelijk wel versneld mag worden. Dat deze 
_ionge partij de oplossing brengt, geloven we niet. In haar constructieve 
balorigheid en met de zeer goede bedoeling om de bewust geworden 
kiezer meer invloed te geven, komt ze met oplossingen, die de kiezer 
juist aanzienlijk minder invloed geven: het districtenstelsel en de ge
kozen minister-president. De kiezers uit de districten, die hun man of 
vrouw niet naar het parlement zien gaan, raken heel wat meer ge
frustreerd dan de huidige kiezer; de gekozen minister-president legt de 
macht van de door de kiezers gekozen kamerleden zo zeer aan banden 
dat wij er met de beste wil van de wereld geen verle~endiging van de 
democratie of vergroting van de macht van de kiezer in kunnen zien. 
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Andere oplossingen 
Echter, wie een oplossing afwijst, client met andere oplossingen te 
komen, client een eigen antwoord te geven. Dat antwoord geeft een 
man als mr. D. U. Stikker met de weloverwogenheid en de wijsheid, 
hem eigen. Juist omdat hij grote delen van het jaar in het buitenland 
verkeert kan hij de ontwikkelingen in onze democratie, die hij goed 
kent uit eigen ervaring, nog beter beoordelen dan wij die er iedere 
dag middenin zitten. Ook ziet hij de ontwikkeling die wij hier signa
leerden; de kiezer is veeleisender geworden, hij heeft niet meer het 
gevoel dat zijn stem doorklinkt in een beleid. In de afgelopen jaren 
is de kiezer steeds minder ideologisch gaan kiezen en steeds meer voor 
een praktisch beleid. Als hij stemt heeft hij een kabinet-De Quay, een 
kabinet-Cals voor ogen. Dat kent hij; wat dat is, weet hij; wat er in de 
verkiezingsprogramma's staat weet hij meestentijds niet en met de in 
ons land nu eenmaal noodzakelijke coalities en compromissen kan hij 
die punten uit dat programma toch niet meer terugvinden in het 
regeringsprogramma. Hij stemt op mensen waar hij vertrouwen in 
heeft, uit een milieu waarin hij zich thuisvoelt. Heeft hij dat gedaan, 
dan komt de kortsluiting: de mannen en vrouwen, die hij gekozen 
heeft, zitten in de Kamer en er komen ministers, die een beleid gaan 
voeren, mjnisters die hij voor een deel helemaal niet kent en die hij 
daarom niet bij voorbaat vertrouwt. Dat vertrouwen kan het gekozen 
kamerlid hem vaak ook niet geven want ook die kamerleden kennen 
de ministers vaak niet of nauwelijks. Na de kabinetsformatie gaan 
beide groepen - de fracties en de ministers - praktisch hun eigen weg 
en de praktijk is ook, dat er tussen de ministers onderling een veel 
grotere band bestaat dan tussen de ministers en de met hen geestver
wante fracties. Men gaat niet of weinig met elkaar om en beroemd zijn 
in Den Haag de oud-ministersclubs die wel nog altijd samenkomen. Zo 
bestaat er nog een De Quay-club, een Marijnen-club, die als oude 
padvinders zeer geregeld rei.inieren, maar die nimmer op dezelfde 
wijze met kamerleden zullen verkeren en ook nooit verkeerd hebben. 

Als er al zo weinig verband bestaat tussen de fracties en het kabinet 
hoe kan men dan van de kiezer verwachten dat hij zich betrokken voelt 
bij het gebeuren en dat, nu hij er juist bij betrokken wil zijn? 

Dualisme schiet doel voorbij 
Het komt er op neer, zegt mr. Stikker, dat in Nederland het zogenaam
de dualisme te ver is doorgevoerd en het doel voorbij is geschoten. 
In ons dualistische stelsel hebben regering en kabinet ieder een eigen 
verantwoordelijkheid. Dit heeft zijn voordelen, het is bijvoorbeeld goed 
dat de gekozen volksvertegenwoordiger kritiek kan uitoefenen op het 
beleid zonder er mede-verantwoordelijk voor te zijn. Maar dat in-
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teresseert de kiezer weinig, want hij wil resultaten, hij wil een beleid 
zien, waar hij iets van zichzelf in terugvindt. Dat nu bezorgt dat vrije
lijk kritiserende kamerlid hem niet. 

Minister tevens Kamerlid 
De heer Stikker is, door ervaring wijs geworden, de voorkeur gaan 
geven aan het Engelse systeem waar de ministers allen in de fracties 
zitten, waar ook zij gekozenen zijn. Hij ziet zeer wel dat omschakeling 
naar dit systeem in Nederland grote problemen met zich meebrengt 
voor de kandidaatstelling. Hij vindt dat Kamerleden ministeriabel 
zouden moeten zijn. In het Engelse stelsel gaat men ook hiervan uit. 
Thans wordt het door de fracties vaak als een verlies gevoeld als 
iemand de fractie verlaat om minister te worden en het is bekend dat 
de heer Schmelzer geen minister wordt omdat hij eenvoudig onmisbaar 
is in de fractie. In iedere formatie blijkt altijd weer zonneklaar dat er 
in diverse fracties - en de KVP is daar het schoolvoorbeeld van - een
voudig te weinig ministeriabelen zijn. Men haalt ze dan ergens van
daan en de kiezer voelt zich bij de neus genomen, want hij weet van 
mijnheer X of Y letterlijk niets af. 

F ederatieve samenwerking 
Als bijkomend voordeel van het door hem bepleite systeem ziet mr. 
Stikker dat de compromissen, nu eenmaal noodzakelijk omdat niet een 
partij de meerderheid heeft, meer in het openbaar gemaakt worden en 
dat de kiezer gaat leren begrijpen waarom iets niet kan, waarom iets 
anders moet dan hij wel zou will en. V ermoedelijk is dit bezwaar bij 
onze huidige constellatie niet gering. In Engeland heeft men nu een
maal te maken met een regerende partij , bij ons altijd met een groep 
partijen. Dit bezwaar zou pas wegvallen als zich door federatieve 
samenwerking van verschillende groepen in de Kamer op den duur 
enkele grote groeperingen gaan aftekenen, die een vaste basis van sa
menwerking hebben. De oplossing van de heer Stikker kan een derge
lijke ontwikkeling bespoedigen en dan zou dit bezwaar tegen zijn idee 
kleiner worden en wellicht geheel wegschrompelen. 

Als mogelijke voordelen zien wij in ieder geval een meer betrokken 
zijn van de kiezer bij het beleid en een gedwongen versterking van 
het parlement. Het is zeker de moeite waard om de ideeen, die de heer 
Stikker ons toevertrouwde, nader te bezien. 

Amaleurisme is de vloeh van de N ederlandse liberalen. 
D. U. Stihker 
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'Lachen zonder kiespijn' - Antwoord van 
de tandarts 

Er wordt overal ter wereld, vooral in de U.S.A., maar ook in Neder
land veel studie verricht om dieper door te dringen tot de kern van het 
cariesprobleem. 

Men heeft gevonden dat doorgebroken gebitselementen 5 tot 10 jaar 
nodig hebben om hun weerstand op te bouwen door opname van mine
ralen uit het voedsel en het speeksel. Dit klopt ook met het beeld dat 
de algemene prakticus ziet: veel caries in de puberteit, daarna weinig 
nieuwe caviteiten. Gefluorideerd drinkwater nu helpt deze uiterst 
kwetsbare periode te elimineren. 

Bekend is dat fluor caries als zodanig niet bei:nvloedt, wei echter dat 
het gebitselementen meer weerstand ertegen geeft. Kinderen die van 
de geboorte af gefluorideerd drinkwater gebruikt hebben, krijgen tan
den en kiezen die bij de doorbraak reeds een weerstand opgebouwd 
hebben. Daarom is gefluorideerd drinkwater verre te verkiezen hoven 
b.v. aileen gefluorideerde tandpasta's, die pas helpen na de doorbraak. 
Gefluorideerde tandpasta heeft meer zin voor volwassenen met b.v. 
terugtrekkend tandvlees. De bloot komende wortels zijn zeer gevoelig 
voor canes. 
In 'Lachen zonder kiespijn' wordt ten onrechte geklaagd dat de kosten 
van het cariesonderzoek Tiel/Culemborg geheim gehouden worden In 
de jaarverslagen van de Gezondheidsorganisatie TNO staat duidelijk 
te lezen wat deze elk jaar geweest zijn. 

Naast aandacht voor kosten dient men ook een open oog te hebben 
voor besparingen die hebben plaatsgevonden in de afgelopen 12 jaar 
dat het vergelijkend onderzoek aan de gang is. Besparingen in finan
ciele zin, d.w.z. bij de tandarts, maar veel meer nog in directe zin bij 
het gebit! Het is in Tiel bij lange na geen uitzondering meer om als 
teenager een volkomen gaaf gebit te bezitten, zonder vullingen en 
zonder gaatjes. 

Ik wil hier gaarne nog naar voren brengen dat ik het erg jammer 
vind dat het raadsbesluit van 's-Gravenhage t.a.v. fluoridering negatief 
is uitgevallen. Want voorkomen is beter dan genezen! 

C. F. Th. von Ziegenweidt 
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Persbericht van de PTT Nr. 606/48: 
Op 1 april 1967 waren bij de Dienst 
Luister- en Kijkgelden 2.424.228 
televisietoestellen aangegeven tegen 
2.410.650 op 1 maart 1967 

Een eenvoudig rekensommetje leert dat het 
mogelijk is via de televisie, op het ogenblik, 
in Nederland, tussen de 7 0 en 7 5 percent 
van de Nederlandse bevolking te bereiken. 

Als dat niet zo was waren de uitslagen 
van de jongste verkiezingen voor de 
Staten-Generaal zonder twijfel anders ge
weest dan nu het geval is . 

Het moet de moeite lonen iets dieper in 
te gaan op deze stelling. 

Televisie is - na de radio - het belang
rijkste wat de wereld ooit heeft gekend op 
het gebied van de massa-communicatie. 
Dat heeft grote voordelen en grote nadelen. 

A. Zimmerman 

Bij de uitermate snelle ontwikkeling die de radio doormaakte was 
een der meest opvallende zaken dat de grote massa zich de 'gewoonte 
van luisteren' eigen maakte. Het zou niet baten te ontkennen, dat die 
gewoonte in de hand werd gewerkt doordat er programma's werden 
gebracht die gewoonlijk uitermate laag-bij-de-gronds en banaal waren. 

Gilbert Seldes wijdde reeds in 1937 (dertig jaar geleden dus!) in de 
'Atlantic Monthly' een beschouwing aan de betekenis van de radio als 
massa-communicatiemiddel en trachtte uit zijn waarnemingen een 
prognose te maken ten aanzien van de toekomstige ontwikkelingen op 
het gebied van de televisie. Hij wees er op, dat er verschil was in het 
radioluisteren in democratisch en autoritair geregeerde landen. In de 
niet-democratisch geregeerde landen was er - bij wijze van spreken -
een luisterplicht, omdat wat men te horen kreeg belangrijk was, be
langrijk moest zijn. De opkomst van het Nazi-regiem was voor een 
groot deel uitsluitend mogelijk en te verklaren uit de invloed die werd 
uitgeoefend door een door de Nazi's gemonopoliseerde en gedirigeerde 
radio. 

In democratisch geregeerde land en lag de klemto~n elders: radio 
was en is in democratisch geregeerde landen belangrijk niet om wat zij 
te vertellen heeft, maar omdat men er naar wil luisteren, de gewoonte 
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kreeg en krijgt ook al was en is wat men te horen krijgt niet of nauwe
lijks de moeite waard. 

Met dezelfde beschouwing voortgaande stelde Seldes dat het bij de 
televisie vrijwel eender zou moeten komen te liggen. Men luistert en 
kijkt naar de televisie vrijwillig, zonder veel selectie. 'Ik heb het ge
voel', aldus meende Seldes, 'dat het belangrijkste wat de televisie be
treft is, dat zij zal zorgen voor haar eigen populariteit. Evenals dat het 
geval is met films en radio zou televisie tegen haar eigen natuur ingaan, 
wanneer televisie niet in de allereerste plaats er naar zou streven in 
wezen een algemeen ontspannings- en vermaakmiddel te zijn.' 

Seldes kreeg gelijk. Televisie bleek (zij het dat het Nederlandse 
systeem afwijkt van andere .... ) in eigen belang zich te ontwikkelen 
als in de eerste plaats ontspannings- en vermaaksmedium. Vandaar de 
Pipo's, de 'Wie van de drie', 'Het Gulden Schot', de 'Flinstones', van
daar de Willem O'Duys met de vuist en de Mies-en-Sd:ne met de 
kristallen kroon. 

De politieke kandidaten die tot de luisteraars spraken kregen gehoor 
en toeschouwers dank zij de wegbereiders, de dikwijls banale, laag-bij
de-grondse en triviale programma's, die het volk tot luisteren en kijken 
hebben gebracht. 

Nu heeft zich in Nederland een merkwaardig verschijnsel voorgedaan. 
Hoewel televisie een formidabel middel is om de massa te belnvloeden 
hebben de forums en de eenpersoonstoespraken en de reclame-verhalen 
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van de politici van velerlei kleur en uiteenlopende pluimage niet de 
invloed gehad, die men er van mocht hebben verwacht. Niet omdat de 
verhalen der kandidaten niet deugden; neen, het was eenvoudig een 
zaak van onervarenheid, onbekendheid met het medium, gebrek aan 
inzicht, gebrek aan Ieiding. 

Een 't.v.-personality' is van het allergrootste belang. Dat de Toxopeus 
van de t.v. een andere is dan de enig-echte Toxopeus, dat de t.v.
Vondeling een ander man is dan de werkelijke Vondeling schijnt nie
mand zich te hebben gerealiseerd. Een bijzonder simpel en neutraal 
voorbeeld ter iilustratie: de vraag die men kan steilen aan iedereen 
die de heer Vondeling nooit in levende lijve heeft ontmoet: of hij een 
kleine man is of een man van meer dan middelmatige lengte zal in 
negen van de tien gevallen beantwoord worden met 'kleine'. De man 
ten voeten uit in het beeld blijkt een ander figuur te hebben dan men 
veronderstelt, wanneer aileen de kop, de schouders, de tors in het beeld 
zijn. 

Dit echter terloops. 
Er is een zeer groot verschil tussen de mens en zijn t.v.-personality. 

Televisie-regisseurs, die inderdaad hun 'personalia' kunnen zien, zoals 
zij het op het scherm zuilen 'doen' zijn even zeldzaam als filmregisseurs 
die dat kunnen. 

Het dagblad 'De Tijd' bevatte een dezer dagen een artikel, waarin 
op dit onderwerp dieper werd ingegaan. Hierbij ging men uit van de 
regisseur en werd met nadruk gesteld, dat aileen een hoogst bekwaam 
t.v.-regisseur er in kan slagen het schoolmeesterachtige, van hoven naar 
beneden pratende, belerende 'ik-weet-het-ailemaal-zo-goed' aan Von
delings optreden te ontnemen, Schmelzer een wat minder gladde
tekkel-met-de-kluif-in-de-bek-indruk te Iaten maken (want ook dit is 
een t.v.-image, die niets met de werkelijkheid gemeen heeft), Toxopeus' 
'Ik-lach-me-rot-om-juilie-ailemaal!', Roolvinks ogenschijnlijk gebrek 
aan bewogenheid, Den Uyls verongelijkt 'ik bedoel het toch zo goed met 
jullie ailemaal en juilie moet het allemaal net zo goed krijgen met een 
eigen auto en een ton inkomen en een fraaie bungalow in Amstelveen' 
om te buigen naar iets natuurlijks waaruit de werkelijke mens te voor
schijn komt. 

Dit wat betreft de t.v.-personality, waarbij men bedenke, dat ook 
het omgekeerde denkbaar is en de spreker de indruk kan maken een 
beter mens te zijn dan hij is . .. . 

Zo'n t.v.-personality is niet voldoende. Men moet zich bij de t.v.
publiciteit wel degelijk ook van andere zaken rekenschap geven. Zo 
had een bekwaam, bedachtzaam public relations-man de veel-bespro
ken en aangevailen VVD-beelden van de gesloten fabriekspoorten (op
name op zondag!) kunnen redden door de eenvoudige mededeling, dat 
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de poorten er zo uitzagen op zondag .... 'laat ons zorgen dat dit geen 
beeld wordt, dat men op werkdagen te zien zal krijgen!' dan was ieder 
aangrijpingspunt voor de kritiek verdwenen. 

Men vergete niet, dat de verkiezingen die der personalities zijn ge
worden. Men vergete niet, dat er - al dan niet en voor zover mogelijk -
foto's werden uitgekozen, die in massale hoeveelheden op massaal for
maat de massa werden voorgetoverd. Klaarblijkelijk had men het 
stand punt dat de gezichten der kandidaten voldoende aanbeveling vorm
den voor de beginselen die zij voorstonden. (Alweer terloops: 't is wel 
grappig dat de man, die werd aangekondigd als 'een man om mee te 
werken' de man blijkt die nu in de oppositie zit. . . . een man om tegen 
te werken!). 

V erkiezingsactiviteiten zijn in deze dagen totaal anders geworden 
dan voor enkele tientallen jaren mogelijk werd geacht. De tijden, 
waarin men Claudius Civilis in een hoogst wankelbaar evenwicht 
bracht door hem op een tenen schild te tillen, waarna hij de 'baas' 
werd, terwijl iedereen hem kon zien, zijn teruggekeerd. Nu balanceren 
de !eiders op een broos t.v.-scherm. 

Dat betekent - quia absurdum - dat de politieke !eiders zich zullen 
hebben aan te passen aan dat ene, het belangrijkste communicatie
medium onzer dagen. 

Dat betekent dat de !eiders Ieiding zullen moeten aanvaarden. Lei
ding van public relations mensen. Leiding van regisseurs. Leiding ook 
van reclamedeskundigen. Het maken van politieke reclame (en wat is 
het anders?) is even goed een metier als het maken van reclame voor 
hoestpastilles en luiers met een plasgootje. . 

Een voorlopige conclusie mag zijn dat er nu eigenlijk voor de eerste 
maal in Nederland televisie-verkiezingen zijn gehouden. Funest had 
kunnen zijn dat een der partijen beschikt over een belangrijk groter 
aantal zenduren dan aile andere samen. Funest had kunnen zijn, dat 
de orientatie van bepaalde commentaren, ook bij de niet-PvdA-radio
en t.v.-organisaties, vrijwel zonder uitzondering, nogal roze of rood is. 
Funest had kunnen zijn (en is het zelfs in sommige gevallen) dat kleine, 
driftige featurepraters en commentators een (te) grote vrijheid van 
handelen en standpunten-innemen hebben en hun persoonlijke politieke 
orientatie kunnen uitdragen in de geenszins objectieve commentaar
rubrieken. 

Bij diverse radio-t.v.-organisaties is geen sprake van een centrale, 
strakke, beginselvaste Ieiding en het autoritaire 'wij menen' en 'ik vind' 
en 'ons standpunt is' wordt maar al te dikwijls gehoord uit de monden 
van lieden wier 'meningen', wier 'vinden' en wier 'standpunten' zeer 
persoonlijk zijn. 

171 



Burgemeester Van Hall zou waarschijnlijk nooit gevallen zijn wan
neer niet de hele kijkluisterende schare in Nederland aan het toestel 
gekijkluisterd had gezien hoe hij aan Mies' boezem uitschreide en hoe 
hij een tijd later een bepaalde bevolkingsgroep ten aanhore van dt ge
hele natie aanduidde als 'schorriemorrie'. 

En de uitslag der verkiezingen zou anders zijn geweest, wanneer 
Vondeling een Cals-snorretje had en Den Uyl wat minder geaffecteerd 
praatte en wanneer Toxopeus had begrepen dat opvallende scherp
zinnigheid belangrijk gevaarlijker is dan niet-opvallende spitsheid en 
intelligentie. 

De oplossing? 
In elk geval wat politieke propaganda betreft ruggespraak houden 

met en Ieiding aanvaarden van ervaren bespelers van de publieke 
opinie, begrijpen dat de t.v.-personality iets anders is dan de persoon
zelf, en zich er rekenschap van geven dat de populariteit van Lyndon 
Johnson daalde omgekeerd evenredig aan de frequentie van zijn 
televisietoespraken. Johnson begreep dat en miniseerde zijn t.v.-op
treden. 

Public relations is een vak. Er zijn goede public relations-adviseurs 
in Nederland. Die moesten bij de verkiezingen meer in te brengen 
hebben en meer geconsulteerd worden. Er zijn goede regisseurs in Ne
derland, er zijn ervaren reclamedeskundigen. 

De politieke leiders behoeven - voor zover ze dat nog niet zijn - geen 
acteurs te worden. W el zullen ze - want de invloed van de t.v. is en 
blijft groeiende - onder strakke Ieiding van deskundigen moeten leren 
hun ware persoonlijkheid in de huiskamers te brengen. Eerst dan zal 
de geloofwaardigheid van hun betogen evenredig worden aan de eer
li.ikheid hunner doelstellingen. 

En dan kan tien minuten zendtijd, door de regering ter beschikking 
gesteld van een politieke partij, een keer goed en verantwoord gebruikt, 
van meer waarde zijn dan de urenlange bewerking, die rijker bedeelde 
partijen slecht gebruiken of zouden (kunnen) gebruiken. Een juiste 
dosering van de goede medicijn werkt beter dan overdosering. 



Van Riel en de partijvorming 

In 'V rijheid en Democratie' van 26 mei 
1967 is een artikel opgenomen dat het Eer
ste Kamerlid mr. H. van Riel voor een 
combinatie van provinciale bladen heeft 
geschreven. In dit artikel zet de heer Van 
Riel zijn visie uiteen over een toekomstige 
partijstructuur. Hij acht 'een twee-partijen
stelsel met randversiering in zeer grote lij
nen een oplossing. Enerzijds een Nationale 
partij van algemeen christelijke signatuur, 
die zou moeten ontstaan uit die groepen in 
de confessionele partijen en de VVD, die 
het over het ideologische, het economische 

F. Wagenmaker 

en het sociale eens kunnen worden, anderzijds een in het ideologische 
vlak minder traditioneel georienteerde groepering, die in economicis 
de richting uit wil die de leidende groep in de Partij van de Arbeid 
naar mijn indruk thans ongeveer voor ogen staat'. 

Mr. Van Riel meent dat beide nieuwe groeperingen rondom een 
eersterangs-figuur een eigen imago zouden kunnen opbouwen. Die 
figuren ziet hij overigens momenteel in het N ederlandse politieke leven 
niet. 

Het is interessant van hem te vernemen welke karakteristieken hij 
aan deze nieuwe partijen toekent. De groepering, waarvan hij kennelijk 
zelf lid zou worden, omschrijft hij als volgt: 'Wat zijn de hoofdschei
dingslijnen? lk begin maar met het ideologische. Een deel van het 
Nederlandse volk - werknemers, middengroepers en werkgevers - staat 
vierkant achter de monarchie, achter de krijgsmacht, achter de natio
nale symbolen, achter de Nederlandse zaak in de meer traditionele zin 
van het woord. Als regel komt die levenshouding ook tot uiting in de 
opvattingen over gezag en orde, over de buitenlandse politiek - Viet
nam en de USA - en, bij alle oog voor de evolutie in de samenleving, 
en in allerlei nuanceringen, zelfs in de denkbeelden over de verhouding 
ouders-kinderen, wat toelaatbaar is op straat, in pers, radio en televisie'. 

De andere groepering omschrijft hij veel minder duidelijk: 'Deze groep 
vat de ideologische elementen veel losser op zonder deze duidelijk te 
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verwerpen. Men maakt er zich eenvoudig minder druk over, vindt die 
zaken geen levenskwesties, zo de betrokkenen al niet gevoelsmatig in
nerlijk afwijzend staan tegenover waarden, die de eerste beschreven 
groep als onaantastbaar ziet voor zich, is gebrand op het nieuwe omdat 
het nu eenmaal nieuw is en aanvaardt dat nieuwe in ieder geval gaar
ne, zonder veel kritische analyse.' 

Tevens vergelijkt de heer Van Riel de opm1es van de twee groepe
ringen in het sociaal-economische vlak. De eerste groep 'aanvaardt de 
particuliere ondernemingsvorm als regel, wenst staatsingrijpen aileen 
indien onvermijdelijk, accepteert belangrijke inkomensyerschillen en 
vermogensverschillen als resultaat van economisch proces of erfrecht, 
en erkent de waarde van een goed functionerend marktmechanisme, 
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onder de voorwaarde overigens dat daarop vele sociale correcties wor
den aangebracht'. Over de andere groep alleen dit: 'Het economisch 
streven dier groep, de oud-roze partij, kan met het woord nivellering 
worden aangeduid. Gelijkheid wordt belangrijker gevonden, ook streng 
ideeel en menselijk gezien, dan snelle economische groei. Sterke inko
mens- en bezitsdifferentiatie is moreel minder of niet aanvaardbaar, 
op zijn minst ongewenst'. 

Liberaal Profiel 
Ik heb de heer Van Riel zo langdurig geciteerd omdat ik nu een ander 
liberaal geschrift ga aanhalen over hetzelfde onderwerp, maar met een 
'iets' andere strekking, nl. 'Liberaal Profiel', een uitgave van de JOVD 
en verschenen in het voorj aar van 1966. Schrijvers van deze brochure 
zijn H. Jongedijk, H. T. Moller en F. Wagenmaker. De inhoud is op 
verscheidene JOVD-congressen tijdens het voorzitterschap van H. Wie
gel besproken, waar bleek dat de JOVD in grote lijnen achter deze 
brochure staat. 

'Liberaal Profiel' komt 66k tot de conclusie dat het meest wenselijke 
partijenstelsel voor ons land leidt tot twee grote partijen (met eventuele 
randversiering). 'Een partij van een gematigd vooruitstrevend karak
ter en een gematigd conservatieve partij . Onder vooruitstrevend in 
politieke zin wordt hier verstaan hervormingsgezind in maatschappelijk 
en cultureel opzicht, bereid om bestaande vormen en verhoudingen in 
de samenleving te vervangen door nieuwe, in het bijzonder om minder 
bevoorrechte groepen een beter perspectief te geven.' 'Liberale politiek 
is geen politiek van einddoelen, maar van doeleinden, die bepaald 
worden door het toetsen van de maatschappelijke ontwikkelinl! aan 
liberale maatstaven, waarvan de kern gelegen is in de vraag: Zal de 
maatschappij zo ziin ingericht dat voor iedere persoon of groep van 
personen de wettelijke en materiele voorwaarden (vrijheden) aanwezig 
zijn voor ontplooiing in zowel geestelijk als sociaal-economisch opzicht? 
Tenzij er opvallende machtsconcentraties l'ekraakt moeten worden 
(overigens een typisch liberaal karwei), zijn deze doeleinden er niet op 
gericht de samenleving ondersteboven te gooien. Vandaar dat hier 
sprake is van een gematigd progressieve politiek. Dit sluit evenwel een 
gepro.nonceerd program ook voor langere termijn niet uit. 

Het zal geen verbazing wekken wanneer thans een gematigd linkse 
partij op liberale en niet op socialistische grondslag wordt bepleit. In de 
eerste plaats uit voorkeur voor het liberale heg-insel, maar ook omdat 
het democratische socialisme zich stilaan in liberale richtinP." ontwik
kelt. Er is bijvoorbeeld een personalistische trek in het socialisme ont
staan, die de vrijheid van de persoon meer recht wil doen wedervaren, 
terwijl enkele belangrijke elementen van de huidige maatschappij, die 
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vooralsnog van waarde zijn, in deze kring thans algemeen aanvaard 
worden'. 'Het is gewenst dat de voorgestane progressieve partij van 
liberale signatuur een in alle opzichten waardige tegenstander zal ont
moeten. Zoals in het voorgaande is betoogd komt hiervoor een ge
matigd conservatieve partij het meest in aanmerking. Het politiek 
conservatisme hecht grote waarde aan het bestaande in maatschappij 
en cultuur, zoals dat in een lange ontwikkeling tot stand is gekomen. 
Als er beslist iets veranderen moet, en dit wordt niet gauw ingezien, 
dan mag dit heellangzaam en mondjesmaat gebeuren. Het 'systeem' en 
de 'hierarchie' zijn de maat, niet zozeer de mens' . Tot zover enige 
citaten uit 'Liberaal Profiel' . 

Zowel uit het artikel van mr. Van Riel als uit 'Liberaal Profiel' zijn 
nog wel meer saillante uitspraken te halen, maar ik laat het nu hierbij. 
Diverse uitspraken spreken elkaar tegen. De termen 'progressief' en 
'conservatief' moeten naar mijn mening voortaan eens in hun onder
linge relatie worden gebruikt en niet met het doel een groepering het 
odium van respectievelijk 'onrijp idealisme' of 'achterlijkheid' op te 
leggen. Men zou daarom beter van de progressievere en de conservatie
vere partij kunnen spreken. De heer Van Riel zegt in zijn artikel dat 
het voor denkende mensen duidelijk is dat de groepering die hij voor
staat niet conservatief is en ook nooit mag worden. Daar ben ik het 
natuurlijk roerend mee eens, want om een voorbeeld te noemen, ook 
de Engelse Conservative Party kijkt niet uitsluitend achteruit. Maar 
als 'denkend' mens constateer ik ook, dat deze partij conservatiever is 
dan de Liberal Party en de Labour Party. Mr. Van Riel heeft op voor
treffelijke wijze het N ederlandse equivalent van de Conservative Party 
geschilderd, en de tweede partij is er bij hem heel wat bekaaider afge
komen. De schrijvers van 'Liberaal Profiel' hebben zich daarentegen 
juist uitgeput in het uiteenzetten van de mentaliteit en de doelstellingen 
van de progressievere partij en zijn niet toegekomen aan een goede 
schildering van de conservatieve partij. Zij verzuchten zelfs dat zij best 
eens hun medewerking zouden willen verlenen aan het opstellen van 
een beginselprogram voor een conservatieve partij , omdat niemand in 
Nederland dat doet. Zij treden nu waarschijnlijk gaarne terug voor deze 
taak nu zij hun meester in mr. Van Riel hebben gevonden . . . 

be denkende lezers zullen inmiddels hebben vermoed dat zowel ·de 
heer Van Riel als 'Liberaal Profiel' hun adhesie aan de conservatievere 
respectievelijk progressievere van de twee grote partijen van de toe
komst baseren op hun liberale beginselen. Dit is inderdaad volkomen 
duidelijk uit beide schrifturen te lezen. Het is ook duiqelijk waarmee 
een partij als de VVD zit die blijkbaar vogels van zo diverse pluimage 
in haar menagerie heeft rondlopen. 
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Gewijzigde mening 
Toch is het zeer te waarderen dat behalve de jong-liberalen ook mr. 
Van Riel, als een van de zeer weinige ouderen in liberale kring, zich 
over het onderwerp van de toekomstige partijvorming uitspreekt. De 
heer Van Riel is - gelukkig- niet zo benauwd om zijn mening te geven, 
alhoewel ook bij hem, zoals ongetwijfeld ook bij jongeren, de inzichten 
zich wei eens wijzigen. In 'Vrijheid en Democratie' van 16-9-1965 kan 
men nog lezen dat de heer Van Riel meent dat op de langere duur een 
derde deel van het Nederlandse volk op een CDU zal stemmen, een 
derde deel op een conservatieve arbeiderspartij, terwijl 'alle midden
groepers en alle naar hoven strevende figuren uit de arbeidersklasse' op 
een vooruitstrevende partij met een liberaal beginsel zullen stemmen, 
waarvoor zij 'in de VVD een geschikt uitgangspunt vinden'. In oktober 
1965 kan men in een vraaggesprek met mr. Van Riel in de 'Driemaster' 
lezen: 'Ik stel mij als ideaal voor een constellatie met drie partijen, een 
echte socialistische, een middenpartij en een confessionele restpartij'. 
Nu is ook de heer Van Riel geevolueerd naar een twee-partijenstelsel, 
waarbij hij - tot onze spijt - de liberalen bij de verkeerde groep heeft 
ingedeeld. De evolutie staat gelukkig echter niet still 

Het is overigens verheugend, dat velen langzamerhand tot de con
clusie komen, dat een twee-partijenstelsel een goede oplossing biedt 
voor de aan onduideliikheid lijdende Nederlandse democratie. Vooral 
ook in confessionele kring rommelt het en wordt een scheiding der 
geesten openbaar nu een deel van de aanhang der confessionele partijen 
in de ban der 'deconfessionalisering' raakt. Basis van het vernieuwde 
denken over partijvorming is de nu vrijwel door niemand meer weer
sproken mening dat 'de scheidslijnen die door ons volk lopen in 
genen dele hun weerspiegeling vinden in het bestaande partijwezen zo
als het in de praktijk is opgezet- ongeveer 80 jaar geleden!' (Van Riel). 

Twee grote partijen 
Als afronding van deze verkenning van de toekomstige partijvorming 
duid ik tot slot nog de kenmerken van de twee grote partijen aan en de 
punten waarop zij in het bijzonder de nadruk zullen leggen. Mijn visie 
hierop heb ik voor wat de conservatievere partij betreft aangevuld met 
de inzichten van mr. Van Riel. 

Gematigd-progressieve fJartij: hervormingsgezind, bereid om be
staande vormen en verhoudingen te vervangen door betere, verlangend 
om minder bevoorrechte g-roepen een beter perspectief te geven. Enige 
punt en voor een dergelijke partij: 'responsible society', wereldrechts
orde, politieke creativiteit, gelijke kansen voor iedereen (ook op mate
rieel gebied), het slechten van privileges, realisering van werkelijke 
vrijheid voor alle burgers. In sociaal-economisch opzicht wil zij een 
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vrije ondernemingsgewijze produktie in een gemengd economisch stel
sel met sterke gerichtheid op de sociale harmonie. Voorts wil zij een 
meer evenwichtige vermogensverdeling enerzijds door bezitsvorming bij 
grote groepen van de bevolking stimuleren, anderzijds door verdere 
concentratie van het bezit met name bij de grote vermogens tegen te 
gaan. Een samenvatting van deze kenmerken zou men kunnen vinden 
in 'om de kwaliteit van het mens-zijn'. 

Gematigd-conservatieve partfj: stoelt als Nationale partij met een al
gemeen christelijke signatuur op de in onze historie gewortelde ideele 
waarden, staat vierkant achter de monarchie en de krijgsmacht en ach
ter de nationale symbol en. Enige punt en: handhaving van het machts
evenwicht, behoud van historisch gegroeide privileges, gezag en orde, 
handhaven van het fatsoen (wat is toelaatbaar op straat, voor de 
televisie?) en van het eigene in cultureel en maatschappelijk opzicht. 
Een dergelijke partij wenst staatsingrijpen in het sociaal-economische 
vlak aileen als het onvermijdelijk is, erkent de waarde van het markt
mechanisme (met sociale correcties) en accepteert bdangrijke inkomens
en vermogensverschillen als resultaat van economisch proces of erf
recht. Een samenvatting van de kenmerken zou men kunnen vinden 
in 'om de kwaliteit van het eigene' . Op 't geestelijk vlak is zij snel be
reid overheidsingrijpen te aanvaarden of zelfs te eisen. 

N atuurlijk worden enige van de bovengenoemde onderwerpen ook 
door aanhangers van de andere groepering onderschreven. Het gaat mij 
hier echter aileen om aan te duiden voor welke punten de beide partijen 
vooral belangstelling hebben. Daaruit blijkt het mentaliteitsverschil dat 
de geesten momenteel scheidt. Aardig is in dit verband het wederzijds 
verwijt, dat men zich weinig- druk maakt over ideele waarden. De op
vatting van de heer Van Riel heb ik reeds aangehaald, terwijl de 
progressievere partij de 'christelijk-nationale' juist zal verwijten, dat ze 
haar schone eeuwenoude waarden aileen voor de 'zondag' bewaart. 
Het gaat er natuurlijk niet om welke waarden men met de mond be
lijdt, maar welke men in praktijk brengt. Uit deze en andere verwijten 
blijkt het mentaliteitsverschil duidelijk. 

In zijn artikel stelt mr. Van Riel dat 'bijna alle g-roeperingen niet in 
zich omschreven zijn maar economisch, sociaal en ideologisch een wat 
onsamenhangende massa vormen'. Hij vraagt zich af of het niet log-isch 
en natuurlijk is om· te beginnen met die mensen uit de partijen die nu 
het kabinet-De Jong steunen bijeen te brengen. Die mensen, die 'ter
wille van Nederland hetzelfde beogen. Als de zaken duidelijk gesteld 
worden, zit hier allerminst een element van illoyaliteit tegenover de 
eigen partij in. 
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Scheiding der geesten 
Met dit laatste ben ik het eens, en daarom zullen een aantal liberalen 
(waaronder mr. Van Riel zich zal bevinden) binnenkort met leden van 
KVP, AR en CHU gaan praten, terwijl andere liberalen (wa~ronder ik 
me zal bevinden) hetzelfde gaan doen met andere leden van .KVP en 
AR, alsmede met leden van D'66 en PvdA. 

Het laatste woord geef ik met instemming weer gaarne aan de beer 
Van Riel: 'Wanneer de scheiding der geesten zich aankondigt kan 
pappen en nat houden fataal worden. Te sterke compromissoire ge
richtheid is op dat ogenblik bepaald niet de historische eis.' 



Nederland wordt politiek volwassen 
We hunnen leren wat we niet wisten. 
We hunnen niet alleen goed de oude 
wereld afbreken, maar we kunnen even 
goed de nieuwe bouwen. 
(Citaat uit het rode boekje van Voorzitter Mao) 

P artijvorming 

Hoewel bovenstaande platitude pas sinds 
kort als uitspraak van Mao bekend is, bad
den wij nederige papieren tijgers van het 
Westen toch ook al dezelfde gedachte En 
speciaal bij het onderwerp partijhervor
ming. Dat dat nodig is bewijst de uitspraak 
van de voorzitter van de KVP, Mr P. ]. M. 
Aalberse, tijdens het Volkskrantcongres: 
Als de KVP wordt opgeheven, ben ik par
tijloos, en dat moet worden voorkomen. 

Het is duidelijk dat er een blauwdruk 

A. J. B. Hubert 

van een nieuw partijstelsel moet zijn aanvaard voordat de mandarijnen 
van de huidige politiek er voor zullen voelen de bestaande partijen 
te slopen. 

]ongeren 
Toen het hoofdbestuur van de JOVD enige tijd geleden vernam dat 
de confessionele jongerenorganisaties zouden gaan trachten tot nauwere 
samenwerking te komen, hebben wij ons opnieuw beraden over wat ons 
te doen stond. Opnieuw, want in de herfst van het afgelopen jaar had 
ik al de Nederlandse Politieke Jongeren Contact Raad voorgesteld ons 
gemeenschappelijk te bezinnen op de partijstructuur in Nederland. 
Toen had men dat, wellicht met het oog op de komende Kamer
verkiezingen, van de hand gewezen. Bovendien was na het Volkskrant
congres het grote verwijt dat de liberalen en socialisten alleen maar 
eisten dat de confessionele partijen moesten verdwijnen, zonder dat 
deze hun eigen partijen in discussie wilden stellen. 

Inmiddels is, en was, daar veel aan veranderd. De verkiezingen 
hadden aangetoond dat de partijen wel zichzelf konden willen blijven, 
maar dat de kiezers zich daar niet veel aan zouden storen. En van 
confessionele zijde was het niets dan roepen om vt rnieuwing. De 
jongeren schenen hierbij voorop te willen gaan door middel van 
samenwerking tussen de ARJOS, de CHJO en de KVP JG. 

180 



Direkt nadat de resultaten van dit overleg op 1 april 1967 bekend 
werden via het ANP-radionieuws heeft het hoofdbestuur van de 
JOVD de volgende open brief verzonden. Ik neem de tekst in zijn 
geheel op omdat de brief zelf de beste uitleg is van onze bedoeling. 

Open brief 
Zoals heden werd medegedeeld hebben de ARJOS, de CHJO en de 
KVPJG besloten van nu af aan te gaan samenwerken met de bedoeling 
te onderzoeken wat onder christelijke jJolitiek moet worden verstaan, 
en een kernprogramma samen te stellen waarmee de confessionele 
partijen gemeenschappelijk de volgende verkiezingen in zouden moeten 
gaan. 

Uitvoering van dit plan, vooral op partijniveau, zal een wezenlijke 
politieke vernieuwing en vereenvoudiging brengen. Wij wensen de 
samenwerkende organisaties veel succes toe. 

Maar naar de mening van het hoofdbestuur van de onafhankelijke 
liberale Jongeren Organisatie Vrijheid en Democratie (JOVD) is men 
hiermee op de verkeerde weg. De nu bereikte samenwerking kan en 
mag niet het einde zijn van de ontwikkeling naar een nieuw partij
stelsel. Naar onze mening is ons partijstelsel aan een grondige her
ziening toe, Maar dat betekent niet dat aileen de confessionele groepen, 
zoals nu is gebeurd, een bijdrage moeten geven aan de herziening van 
onze partijen. Als werkelijk blijvende en stabiele verandering gezocht 
wordt, zullen alle politieke stromingen daaraan moeten meewerken. 

Het is daarom dat het hoofdbestuur van de JOVD zich in deze open 
brief richt tot de besturen van de ARJOS, de CHJO en de KVP JG, 
maar ook tot alle andere groepen van jongeren die mee willen denken 
over ons partijstelsel. Wij stellen voor te trachten gemeenschappelijk 
een standpunt te bepalen van de politieke jongeren-organisaties over 
het beeld dat ons voor ogen staat als wij spreken over de nieuwe partij
formatie waar wij naar toe willen werken. 

Wij beseffen dat de werkelijke veranderingen in de partij
structuur niet gebracht zullen worden door een besluit van jongeren
organisaties, maar door beslissingen van de partijen. Toch is het ge
meenschappelijke standpunt van de jongeren om minstens twee redenen 
belangrijk. 

In de eerste plaats kan het dienen als basis van besprekingen die door 
de partijleidingen gehouden moeten worden. Men zal immers eerder 
bereid zijn te praten over opheffing van de oude partijstructuur als men 
voor ogen heeft wat men er voor terugkrijgt. In de tweede plaats zijn 
wij het aan ons zelf en aan onze generatie verplicht ons een beeld te 
vormen van het politieke instrumentarium waar wij in de toekomst mee 
zullen moeten werken. Aan ons is de taak om te zorgen dat wij de 
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problemen van morgen en overmorgen niet moeten oplossen met de 
instrumenten van gisteren en eergisteren. 

Wij vragen allen die mee willen denken over ons partijstelsel contact 
op te nemen met ons secretariaat, De Savornin Lohmanlaan 66, Gro
ningen. 

Namens het hoofdbestuur, 

W at willen we bereiken? 

w.g. P. H. R. Jonker 
Algemeen secretaris. 

Al in de JOVD-stemverheffing, ons programma met wensen voor de 
afgelopen verkiezingen en de daaropvolgende kabinetsformatie, werd 
als eerste punt het volgende opgenomen: 
'De politieke !eiders moeten nu het initiatief nemen om tot nieuwe 
partijformatie te komen, moeten nu aangeven hoe zij zich dat voor
stellen, en moeten nu hun partij bewegen daaraan mee te werken.' 

De verkiezingsuitslagen van de afgelopen jaren en de toenemende 
interne strubbelingen binnen vele partijen (met name KVP, PvdA en 
AR) bewijzen dat het partijstramien kiezers noch partijgangers meer 
bevredigt. De vele kabinetswisselingen en de parlementaire strubbe
lingen maken duidelijk dat ook het landsbelang (whatever that may 
be!) vraagt om een verbetering van onze parlementaire democratie, die 
dit keer niet ligt in het vlak van het staatsrecht, maar in de manier 
waarop een goed systeem wordt gehanteerd. 

Een goede honderd jaar geleden is al de strijd gevoerd voor het 
invoeren van een formele democratie. Wij plukken daar nu nog de 
vruchten van. Het is nu de tijd een veel moeilijker strijd te voeren om 
te bereiken dat het gebruik dat gemaakt wordt van het systeem aan
gepast is aan de gevoelens die er nu leven. 

De leer van de klassenstrijd, en die van de these en antithese zijn in 
ons land achterhaald, als ze al ooit hebben bestaan in de felheid waar
mee de vroegere politieke leiders haar hebben afgeschilderd. De eman
cipatie van verschillende religieuze volksdelen is zo ver gevorderd dat 
iedereen die op basis daarvan nog een alles omvattende politiek wil 
vormen niet meer tot specifiek eigen gedachten kan komen. Met andere 
woorden: Nederland is politiek volwassen aan het worden, het is rijp 
om het landsbestuur te laten plegen op grond van politieke overtuiging 
in plaats van belangentegenstellingen. 

Wij liberalen mogen ons gelukkig prijzen dat onze politieke filosofie 
een politiek-bepaald maatschappijbeeld oplevert zonder dat hierdoor 
groepsbelangen hoven algemene belangen verheven worden, hoewel 
deze houding ons wel is opgedrongen. Ook het socialisme draagt bier-
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van een kern in zich, al is deze kern vaak overwoekerd door de leer 
van de klassenstrijd, waardoor het slechts appelleerde aan bepaalde 
groepsbelangen. 

In een artikel in de Driemaster heb ik in de afgelopen herfst ge
schreven dat er naar mijn mening in Nederland drie 'fundamentele 
politieke stromingen' waren - stromingen dus die niet hun bestaan te 
danken hebben aan klassetegenstellingen of religieuze binding - na
melijk een socialistische, een conservatieve en een liberale. Het deed 
mij deugd tijdens het VVD-congres in Rotterdam hetzelfde geluid van 
Mr. Toxopeus te horen in zijn openingsrede. Ook Mr. van Riel heeft 
zich vroeger in die geest uitgelaten, maar is daar onlangs op terug 
gekomen. 

Dat er liberalen en socialisten zijn is duidelijk, maar waar haal ik 
zo snel de conservatieven vandaan? Is de tegenstelling liberaal
socialistisch, links-rechts of progressief -conservatief niet voldoende? 

Naar mijn mening is een driedeling (afgezien natuurlijk van rand
verschijnselen als de CPN, SGP en GPV die altijd zullen blijven 
bestaan) de optimale structuur in onze politiek. Een tweedeling zou 
op en om de scheidslijn te grote spanning ondervinden om intern 
stabiel te blijven, en de afstand tussen de uiterste vleugels binnen de 
beide partijen zou te groot zijn om een heldere politiek te formuleren; 
we zouden · weer in de situatie terecht komen dat ter wille van de 
partijeenheid aileen moeizaam bevochten compromissen naar buiten 
komen die niemand bevredigen. 

Het gebrek aan een conservatieve partij is naar mijn mening debet 
aan een groot deel van de onduidelijkheid van de politiek. Te veel 
partijen moeten nu concessies doen aan deze groep zonder dat de 
conservatieven ooit openlijk optreden. Dit laatste hangt samen met het 
odium van onfatsoen dat aan het woord conservatief hangt. Het zou 
een taak van iedereen die zich met partijhervorming bezig houdt 
moeten zijn om duidelijk te maken dat het conservatisme een eerlijke 
politieke keus kan zijn, waar men voor uit moet komen. Ik kies zelf 
principieel voor het liberalisme en zal nooit toetreden tot een con
servatieve partij, maar ik wil toch bijdragen tot het ontstaan van zo'n 
partij. 

Ondanks het gekrakeel van vele 'spijtstemmers', 'Christelijk-radika
len' en wat dies meer zij uit de confessionele hoek zal de overgrote 
meerderheid van de conservatieven uit de KVP, de CHU en in mindere 
mate uit de AR komen. Maar ook uit de VVD, en uit de PvdA, zal de 
conservatieve partij leden krijgen. 

De praktijk van het groeiproces 
Het staat wei vast dat de geesten rijp zijn voor ingrijpende verande-
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ringen. D'66 is er op gegrondvest, binnen de PvdA is de discussie over 
Volksfront versus 'Grote progressieve partij' aan de gang, de con
fessionelen rommelen gemeenschappelijk, en in het liberale kamp werd 
onlangs besloten dat er een werkgroep wordt opgericht die de mogelijk
heden van de nieuwe partijvorming zal gaan bestuderen onder verant
woordelijkheid van VVD, JOVD, LDC en LSVN. 

De moeilijkheid is dat ieder van uit eigen kring de bereidheid heeft 
te veranderen, maar niet of nauwelijks met een andere groep durft te 
praten. Een eenheid van visie op de toekomst moet dan ook als eerste 
doelstelling gezien worden die door alle verschillende groepen moet 
worden nagestreefd. Zolang deze eenheid van toekomstvisie niet is 
bereikt zal er niets veranderen. Men kan immers niet tegelijkertijd een 
twee-partijen- en een drie-partijenstelsel nastreven, en ook niet ener
zijds oprichting van een grote confessionele partij bepleiten en toch 
principieel op het standpunt van deconfessionalisering staan. 

De open brief van de JOVD was een poging om tot een gemeen
schappelijk standpunt bij de jongeren te komen omdat wij verontrust 
waren over de mening die bij de confessionele jongeren had postgevat 
dat men de vernieuwingen intern kon afdoen zonder dat dat reper
cussies zou hebben voor het optreden en de praktisch-politieke hande
lingen van liberalen en socialisten. Als groot euvel voelen wij dat men 
probeert mede te beslissen over ons, maar zonder ons, waarbij het 
(drie)partijen belang dreigt te gaan hoven het grotere belang van het 
efficient gebruik maken van ons democratische stelsel en het opheffen 
van het onbehagen bij alle kiezers, dus niet aileen bij de confessionelen. 

Onze oprecht eerlijke poging om mee te mogen praten over de 
partijvernieuwing is eigenlijk alleen bij de KVP-jongeren positief ont
vangen (zij schreven ons dat zij op het principiele standpunt van de
confessionalisering stonden en derhalve blij waren met onze actie), 
terwijl de ARJOS, maar vooral de CHJO zeer afwijzend staan. Deze 
laatste organisatie schreef zelfs op verhitte toon over de arrogantie 
van de JOVD om zich met het onderwerp bezig te houden! 

Toch blijven wij hopen op meer gunstige ontwikkelingen opdat we 
tegen de volgende verkiezingen wat meer duidelijkheid kunnen zien. 
De JOVD is en blijft bereid haar positieve bijdrage te leveren, en daar 
alle konsekwenties uit te trekken. 
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lets over duidelijkheid (vervolg) 

In het vorige artikel onder 
bovenstaande titel zijn met name de 
confessionele partijen op het punt van 
de duidelijkheid getoetst. Daarbij 
werd gesteld, dat deze partijen aan de 
basis waarop ze zeggen te Ieven, geen 
vast en duidelijk standpunt kunnen 
ontlenen ten opzichte van de 
fundamentele problemen van onze 
maatschappij , waarvan het punt van 
de inkomens- en vermogensverdeling 
een van de belangrijkste is. In het thans 
volgende artikel zullen in de eerste 
plaats de VVD en vervolgens D'66 
onder de loep worden genomen. 
In het beginselprogram van de VVD 
zijn als primaire doelen aangegeven de 
bekende punten vrijheid, verantwoor
delijkheid, verdraagzaamheid en sociale 
gerechtigheid. Hiervan is de vrijheid 
het meest kenmerkende beginsel. Het 
komt ook in de naam van de partij voor. 
Met het vrijheidsbeginsel wordt 
bedoeld, dat men er naar moet streven, 
de mens in de maatschappij zoveel 
mogelijk vrijheid van handelen te Iaten, 
dat wil zeggen, zoveel mogelijk 
vrijheid om zijn eigen levenspatroon te 
bepalen. Daarmee is zijn levensgeluk 
het best en het meest gediend. 
Het beginsel veronderstelt een zekere 
optimistische visie op de mens, van 
dezelfde aard als men ook bij de 
socialistische partijen aantreft. De mens 
is van nature goed. Waar de 
socialisten echter aile heil verwachten 
van een voldoende materiele behoeften
bevrediging, verwacht de liberaal 
datzelfde heil van de vrijheid. Hij heeft 
van oudsher vertrouwen in het zelf
regelend vermogen van de maatschappij. 
De staat kan daarin bovendien toch 

maar tot op zekere hoogte ingrijpen. 
De liberaal doet daarom niet aan 
overschatting van de wet, al ziet hij 
natuurlijk wei in, dat het begrip 
vrijheid niet betekent, dat alles mag. 
Dat de vrijheid van de jungle geen 
echte vrijheid is, heeft de moderne 
liberaal goed begrepen. 
Met bet beginsel van de vrijheid is dat 
der verantwoordelijkheid nauw ver
bonden. Voorzover de mens vrijheid 
van handelen heeft, is hij immers voor 
zijn handelen verantwoordelijk! Hier
mee is dit beginsel echter nog niet 
uitgeput. Men is er immers niet mee 
klaar, de mens verantwoordelijk te 
Iaten. Hij moet die verantwoordelijkheid 
ook kunnen dragen en als hij dat niet 
kan, moet hij ertoe opgevoed worden. 
De liberaal zal dus alles bevorderen 
wat het verantwoordelijkheidsgevoel 
versterkt en vermijden wat het kunnen 
dragen van verantwoordelijkheid ver
zwakt. In wezen gaat het er bij dit 
beginsel dus om, de mensen op te 
voeden tot een juist gebruik van hun 
vrijheid. 
Ook het beginsel van de verdraag
zaamheid hangt ten nauwste met het 
vrijheidsbeginsel samen. Als men 
vrijheid van handelen heeft, heeft men 
immers de plicht, ook een ander zoveel 
mogelijk vrijheid van handelen te 
Iaten. Wat men voor zichzelf wil, 
moet men ook aan anderen gunnen. 
Anders zou de eigen vrijheid niet 
kunnen bestaan! Verdraagzaamheid is 
dus, net als verantwoordelijkheid, een 
voorwaarde voor vrijheid. 
Vrijheid, verantwoordelijkheid en ver
draagzaamheid hangen dus nauw samen. 
Ze vormen een soort drie-eenheid. 
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Sociale gerechtigheid is daarentegen 
eigenlijk een beginsei apart. Het kan 
onder bepaalde omstandigheden tegen 
het vrijheidsbeginsel ingaan. 
Met het beginsel van de sociale 
gerechtigheid is immers bedoeid, dat 
de mens in de vrije maatschappij niet 
sociaal te gronde mag gaan. Het is dus 
een aanvulling van en een correctie 
op het vrijheidsbeginsel. Bij de moderne 
opvatting van het begrip vrijheid als 
'vrijheid in gebondenheid' zou het 
beginsei van de sociale gerechtigheid 
misschien wei overbodig kunnen worden 
geacht. Dat het toch afzonderlijk 
wordt genoemd, is echter wei be
grijpelijk. Te lang is het begrip 
liberaal ten onrechte vereenzeivigd 
met a-sociaal. 
Is de VVD nu met en door de boven
omschreven beginseien politiek gezien 
voldoende duidelijk? Op het eerste 
gezicht lijkt het, of deze vraag met een 
volmondig ja kan worden beantwoord. 
De beginselen zijn misschien wei een 
beetje 'intellectueel', maar met wat 
uitleg zijn ze toch wei begrijpelijk. 
Ze zijn ook wei reeei. Het zijn zeker 
reele waarden, die hier worden geboden. 
Bij nadere beschouwing is er echte~ 
toch plaats voor twijfel. 
In mijn vorige artikei stelde ik, dat 
er aileen dan duidelijkheid in het 
politieke Ieven kan bestaan, wanneer 
de partijen zich vormen op basis van 
duideiijke, fundamentele meningsver
schillen over de inrichting van staat 
en maatschappij. Met name vereist 
de duideiijkheid voor de VVD een 
duidelijke stel!ingname tegenover de 
socialistische wensen en de socialistische 
kritiek op deze maatschappij. Weinu, 
volgens dit criterium gemeten, is de 
VVD niet zo erg duidelijk. Waar de 
socialist roept om meer economische 
geiijkheid, roept de liberaal om meer 
vrijheid. Dat is geen rechtstreeks 
antwoord! 
Natuurlijk kan de liberaal wei uit
leggen, dat vrijheid van handelen in 
de maatschappij onder meer vrijheid 
van inkomensvorming en inkomensbe-
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steding betekent en dat dit dus 
indirect wei een afwijzing van tal 
van socialistische wensen meebrengt. 
Hij kan er zelfs op wijzen, dat die 
afwijzing in de verkiezingsstrijd toch 
duidelijk genoeg naar voren wordt 
gebracht. Maar dat neemt niet weg, 
dat het vrijheidsbeginsel kenneiijk van 
een andere orde is dan het beginsel 
van de economische gelijkheid en dat 
de VVD daardoor op een andere 
golflengte werkt dan de socialistische 
partijen. Beider beginseien zijn aileen 
langs een omweg met eikaar ver
geiijkbaar en dat schaadt de duide
lijkheid. 
Het vrijheidsbeginsei en de daarmee 
samenhangende beginseien bevorderen 
ook daarom al de politieke duideiijkheid 
niet, omdat ze als zodanig geen voor
werp zijn van politieke meningsver
schillen. Er is nl. in Nederland niemand 
die tegen vrijheid, verantwoordelijk
heid en verdraagzaamheid is. Er zijn 
partijen die geneigd zijn de vrijheid 
grotendeels of enigszins aan andere 
doeieinden op te offeren, maar er zijn 
beslist geen partijen die principieel 
de onvrijheid nastreven. Onder deze 
o:nstandigheden is een principiele 
stellingname op de genoemde punten, 
zoals de VVD doet, voor een groot 
deei een slag in de Iucht. 
Tenslotte, en dit is misschien nog erger, 
zijn de genoemde beginselen ook in 
zichzelf niet duideiijk genoeg om onder 
alle omstandigheden een vast en 
duidelijk standpunt te kunnen opleveren. 
Het is de vraag of, op de keper 
beschouwd, de VVD er in dit opzicht 
beter aan toe is dan de confessioneie 
partijen. Wat is namelijk het geval? 
Het begrip vrijheid moet in redeiijkheid 
worden opgevat als vrijheid in ge
bondenheid. Zelfs al zou de mens zijn 
vrijheid niet misbruiken en voor lOOOfo 
de verantwoordelijkheid voor zijn 
handeien kunnen dragen (en hoever 
zijn we daarvan niet verwijderd!), 
dan nog zou de dichtb'evolkte maat
schappij waarin we Ieven, gedragsregels, 
zelfs veei gedragsregeis, onvermijdelijk 



maken. Nu kan de liberaal wel zeggen: 
we moeten met zo min mogelijk regels 
en voorschriften volstaan, maar dat 
laat ruimte open voor meningsverschil 
over de vraag of in een bepaald 
geval een regel nuttig of nodig is. 
Men moet namelijk nict vergeten, dat 
vrijheid een kwestie van zeer 
persoonlijke aard is. Het ene individu 
kan vee! mcer beperkingen verdragen 
dan het andere en wat voor de een 
een onverdraaglijkc vrijheidsbeperking 
is, behoeft dat voor de ander nog 
lang niet tc zijn. Verder is het van 
groot belang, hoe zwaar men hct doe! 
dat door de regel wordt gediend, 
waardeert. Ook dat is een kwestie 
van persoonlijke smaak. Wie zeer aan 
zijn rust is gchecht, zal maatregelen 
tcgen lawaai, ordeverstoring e.d. niet 
zo gauw verwcrpelijk vinden, terwijl 
iemand die die behoefte niet zo 
sterk voelt, er schande over kan roepen. 
Het bovenstaande verklaart, waarom 
verschillende ~ensen, allemaal 'goede 
VVD-ers', zo verschillend kunnen 
denken over belangrijke aangelegen
heden als publiekrechtelijke bedrijfs
organisatie, omroep- en televisiebestel, 
fluoridering van hct drinkwater, 
demonstratievrijheid, enz. 
Het programmapunt sociale gerechtig
heid kan tot nog vee! meer menings
verschillen aanleiding geven. Het 
zijn woorden waannee men hoogstens 
een bepaalde richting aanduidt, maar 
verder niets. Voor de een is er al 
sociale gerechtigheid, als hij zondags 
een dubbeltje in het kerkezakje doet. 
Voor de ander is de sociale gerechtig
heid pas bereikt, wanneer iedereen 
evenveel verdient. 
Aangezien de VVD-beginselen dus in 
zichzelf niet voldoende duidelijk zijn 
en niet direct stelling nemen tegen 
concrete eisen van andere partijen, is 
het nog niet zo zeker of de VVD 
politick gezien voldoende duidelijk is. 
W eliswaar betekenen deze beginselen 
niet alles en kan men desondanks 
in het beleid van de partij wei een 
algemene lijn ontdekken, die men als 

gematigd progressief zou kunnen 
aanduiden, maar dan rijst toch de 
vraag, waarom men meent, deze be
ginselen niet te kunnen missen. Is men 
bevreesd, de koers die men nu vaart, 
kwijt te raken, als men deze beginselen 
overboord zet? Of vormen deze be
ginselen een status-embleem? 
Naar mijn mening zou het voor de 
VVD de moeite kunnen lonen te 
onderzoeken, of men niet tot een 
politieke standpuntbepaling kan komen 
zonder het aanroepen van onmeetbare 
grootheden als vrijheid en sociale 
gerechtigheid. We hebben nu eenmaal 
in de politick niet zo vee! aan 
'beginselen'. De duidelijkheid is het 
meest gediend, wanneer men zo concreet 
mogelijk omschrijft, hoe men staat en 
maatschappij ingericht wenst te zien, 
opdat alle burgers het maximum aan 
geluk, d.w.z. lichamelijk en geestelijk 
welzijn, kunnen genieten. 
Een meer pragmatische benadering van 
de zaak, zoals D'66 ons heeft voorge
schoteld lijkt dus in beginsel de moeite 
van het proberen waard. Men moet 
dan echter we! in aile onderdelen 
dezelfde duidelijkheid betrachten. Niet 
ontkend kan worden, dat D'66 een 
aardige poging heeft gedaan om een 
programma te lanceren zonder de 
ballast van 'beginselen'. Bij nadere 
beschouwing van dit programma (ik 
beschikte over de derde druk), blijkt 
het echter ook hier met de duidelijk
heid niet mee te vallen. Men brengt 
met vee! nadruk de eigen wensen op 
staatkundig gebied naar voren, met 
name betrekking hebbende op het 
functioneren van de parlementaire 
democratic, maar op het gebied van de 
sociale en economische politick is de 
stellingname al vee! vager en juist 
op dit gebied is duidelijkheid een eerste 
verciste. Men kan natuurlijk proberen, 
van ons huidige staatsrecht een nieuw 
politick 'breekpunt' te maken, maar al 
het water van de zee wast niet af, 
dat het belangrijkste politieke 
'breekpunt' in Nederland nog steeds 
het sociaal-economische beleid is. Wij 
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staan in onze dagen heel scherp voor 
de keus tussen een sterk genivelleerde 
verzorgingsmaatschappij, met veel 
collectieve voorzieningen en een daar
mee gepaard gaande bestedingsdwang, 
en een maatschappij waarin meer 
ruimte wordt gelaten voor het 
particuliere initiatief, met aile daaraan 
verbonden consequenties. Ook in deze 
keus zal D'66 stelling moeten nemen. 
Men kan natuurlijk zeggen, dat die 
keus er niet meer is, omdat onze 
maatschappij al een heel eind op weg 
is naar de genivelleerde verzorgings
staat en er dus hoogstens nog ruimte 
is voor accent-verschuivingen. Maar dan 
vergeet men toch, hoe belangrijk juist 
die accenten kunnen zijn. Uiteindelijk 
zullen maar weinigen betwisten, dat 
onze maatschappij, wil zij een goede 
maatschappij zijn, tot op zekere 
(misschien wei tot op grote) hoogte 
een verzorgingsmaatschappij moet zijn. 
Maar het gaat er om, of er ook hier 
ergens een grens moet zijn en waar 
die grens dan moet liggen. Die grens 
wordt in de praktijk bepaald door een 
parallellogram van krachten, dat op 
dit punt in onze maatschappij werk
zaam is. In dit parallellogram zal 
ook D'66 zich ergens moeten opstellen. 
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Wie op dit punt in het program van 
D'66 naar aanknopingspunten zoekt, 
vindt niet zo heel veel concreets. 
Bij het hoofdstuk Sociaal en Economisch 
Beleid duikt al direct de bekende 
term 'sociale rechtvaardigheid' op, 
waaraan geen nadere inhoud wordt 
gegeven. Er staat wel, dat sociale 
rechtvaardigheid niet aanwezig is, 
zolang niet elke Nederlander de zeker
heid heeft van een welvaartvast 
minimumloon, over een woning kan 
beschikken die beantwoordt aan de 
moderne levensbehoeften, enz. enz., 
maar betekent dit, dat de sociale ver
langens van D'66 daarmee uitgeput 
zijn? Dit blijft in het midden. Het 
punt lnkomenspolitiek wordt afgedaan 
met de opmerking, dat de overheid 
bevoegdheden moet bezitten om in de 
loonvorming in te grijpen en dat als 
complement hierop een prijsbeleid nodig 
is om tot een 'doeltreffende' inkomens
politiek te komen. 
lets concreter is men bij het punt 
Fiscale Politiek. Weliswaar wordt ook 
hier weer de sociale rechtvaardigheid 
aangeroepen, maar iets verderop lezen 
we, dat D'66 de progressieschaal van 
de loon- en inkomstenbelasting wil 
veranderen (lees: verlagen) voor de 



lage en middengroepen en de zeer 
hoge inkomens zwaarder wil belasten. 
Dit kan een begin zijn van een plaats
bepaling als hierboven bedoeld. Maar 
niet meer dan een begin, want om 
duidelijk te zijn moet men dan toch 
ook nog zeggen, wat men onder 
'zeer hoge' inkomens verstaat. Dat 
zou nog wel eens een verrassing 
kunnen opleveren! 
Kortom, men zegt wel eens, dat het 

'sociale gezicht' van de VVD niet 
bijzonder duidelijk is, maar dat van 
D'66 is in dit opzicht nog niet veel 
beter. Uiteindelijk zal men hiermee 
echter toch voor de draad moeten 
komen, zoals dat heet, en dan zou 
het wel eens kunnen blijken, dat er 
aan deze nieuwe partij toch niet zoveel 
behoefte bestaat als velen thans 
men en. 

J.G. 

H et liberalisme is geen zoetelende, pluimstrijkerige, vals-liefkoozende deerne, geen 
meretrix blanda, die ieder streelt. Vrijzinnigheid moet fors optreden, waar men 
hare koningin beleedigt, die Waarheid heel. 

Multatuli 
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De salarispolitiek van de overheid 

In een aantal gemeenteraden is er in 
het begin van dit jaar - in het bijzonder 
van de zijde van de PvdA, doch 
in vele gevallen gesteund door de AR 
en een niet onbelangrijk dee! van 
de KVP - met grote klem op aan
gedrongen bij de procentuele verhoging 
van de salarissen van de ambtenaren 
per 1 januari 1967 een andere vorm 
te kiezen dan in voorgaande jaren 
het geval is geweest. 
Het toekennen van een gelijk 
percentage bij de verhoging van de 
bezoldiging van ambtenaren - en 
dientengevolge ook van het onder
wijzend personeel - werd niet recht
vaardig geacht. Gesteld werd, dat een 
verhoging van 4°/o van f 10.000,
salaris niet in redelijke verhouding 
staat tot de 4°/o van degenen die 
f 25.000,- per jaar en meer verdienen, 
wanneer het gaat om de bestrijding 
van de stijging van de kosten van 
levensonderhoud. Een ander bezwaar 
van het systeem van procentuele 
verhogingen zag men in het steeds 
groeiende verschil in hoogte van 
bezoldiging van de hogere en de 
middelbare en lagere ambtenaren. 
Het gevolg van deze betogen was, dat 
door enige gemeenteraden met 
meerderheid van stemmen moties 
werden aangenomen, waarin de mening 
werd uitgesproken, dat de salaris
verhoging per 1 januari 1967 diende 
te geschieden in de vorm van een vast 
bedrag en een percentage van de 
geldende bezoldiging, b.v. f 265,- + 
20/o. De moties werden toegezonden 
aan de Centrale Commissie voor 
Georganiseerd Overleg in Ambtenaren
zaken en aan de Minister van 
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Binnenlandse Zaken. 
In enige andere gemeenten werd over 
bovenstaand onderwerp uitvoerig 
gediscussieerd en werden de stand
punten vastgelegd. Van een motie 
werd echter afgezien, meestal omdat 
de colleges van B & W de raad er 
van wisten te overtuigen, dat het aan
nemen van een motie zinloos was, 
aangezien de regering zich uitdrukkelijk 
tegen de methode van 'centen plus 
procenten' had uitgesproken. 

Het standpunt van Minister Verdam 
Zo op het eerste gezicht komen de 
argumenten tegen de methode van het 
toepassen van jaarlijkse verhogings
percentages bij de salarissen van 
ambtenaren redelijk voor. Minister 
Verdam stelde in december 1966 in de 
Centrale Commissie voor Georganiseerd 
Overleg niet onsympathiek tegenover de 
gedachte van gedifferentieerde ver
hogingen te staan. De minister was 
reeds zover gegaan, dat hij zijn 
ambtenaren had laten uitrekenen of 



het mogelijk zou zijn per 1 januari 
1967 niet over te gaan tot een algemene 
percentuele verhoging van 4, zoals ook 
aan het bedrijfsleven was toegestaan, 
doch de methode van f 265,- + 20fo 
voor alle functionarissen in dienst van 
overheid en onderwijs toe te passen. 
Daarbij was echter gebleken, dat de 
ogenschijnlijk eenvoudige gedachten
gang van het afstappen van de 
methode der procenten niet de ken
merken van het ware droeg. Uit de 
berekeningen was nl. gebleken, dat 
door middel van het systeem 'centen 
plus procenten' aan de lager be
zoldigden een salarisverhoging van 
± 5VlNo in plaats van 4 zou worden 
toegekend. Hierdoor zou de overheid 
in ernstig conflict raken met de loon·
politiek die zij zelf als maximum voor 
het bedrijfsleven had toegestaan. Het 
kabinet handhaaf de op die grond ook 
voor 1967 de procentuele verhoging 
voor aile functionarissen in dienst 
van overheid en onderwijs. 

Andere consequenties 
Een ander gevolg van de voorgestelde 
methode van salarisverhoging zou zijn 
geweest, dat b.v. een hoogleraar er in 
1967 slechts 2Vl!Ofo aan bruto
inkomsten op vooruit zou zijn gegaan, 
waarbij dan daarnaast nog rekening 
diende te worden gehouden met de 
progressiefactor in de belastingheffing. 

Besteedbare inkomens ambtenaren 1960 

Rang 

en 
(1) 

1960 

Gevolg zou voor de hogere 
functionarissen zijn geweest, dat hun 
salarisverhoging belangrijk minder zou 
zijn geweest dan de stijging van 
kosten van levensonderhoud. De 
voorgestelde methode heeft een vrij 
sterk nivellerende tendens. De achter
stand in bezoldiging, die voor de 
hogere functionarissen door middel 
van de 'Toxopeus-ronden' van 1961 
tim 1965 was ingehaald, zou daardoor 
opnieuw tot Ieven worden gewekt. 
Ter illustratie volgt hieronder een 
vergelijking van de indexcijfers van de 
besteedbare inkomens van ambtenaren 
in 1966 op basis van 1960 = 100. 
Hierbij is uitgegaan van de maximale 
bezoldiging der vermelde functiona
rissen. Voorts zijn de belastingtarieven 
per 1 april 1960 en per I j anuari 1966 
voor de berekening toegepast. 
Bovendien is bij het samenstellen van 
de indexcijfers geheel de methode 
gevolgd, zoals deze gebruikelijk is bij 
het CBS. 
De cijfers hebben betrekking op een 
gezin, bestaande uit man, vrouw en 
twee minderjarige kinderen. 
Uit onderstaande cijfers blijkt, dat 
van een redelijk gelijkmatige verdeling 
van de bezoldigingen tussen de ver
schillende functionarissen sprake is. 
Dat de index-cijfers van de top
functionarissen wat hoger liggen, is 
uitsluitend het gevolg van de 

1966 
(2) (8) 

1966 Reeel * 
(april) (jan.) (1960=100) 

Schrijver 4821 7757 126 
Schrijver A 5311 8507 125 
Adj.-Commies 6213 9960 125 
Commies 7459 11915 125 
Hoofdcommies 9544 15181 124 
Referendaris 11782 18642 124 
Administrateur 13058 20685 124 
Directeur 15789 26401 131 
Secr.-Generaal/Dir. Gen. 18794 32454 135 
* Kolom {2) 

Kolom {1) x 1,28 
X 100 

Prijsindex gemiddeld 1966 (jan.-juli) 128 {1960 100) 
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concurrentie-positie, waarin de overheid 
verkeert met het bedrijfsleven bij de 
vaststelling van de salarissen van 
onderling vergelijkbare functies. Een 
uitvoeriger beschouwing over de 
salarissen van ambtenaren is te vinden 
in Commentaar, orgaan van de Centrale 
van Hogere Ambtenaren, oktober 1966, 
pag. 167 t/m 170 en februari 1967, 
pag. 26 en 27. 

De trendmethode met nacalculatie 
Het afwijken van de gedurende de 
laatste jaren gebruikelijke wijze van 
verhoging door middel van percentages 
zou ten gevolge hebben dat de salaris
politiek voor overheids- en onder
wijzend personeel, waarbij de trend 
in het bedrijfsleven wordt gevolgd, 
principieel zou worden gewijzigd. 
Het zou voor de grote massa der lagere 
bezoldigden betekenen, dat de overheid 
bewust op de loonsverhogingen in het 
bedrijfsleven zou gaan vooruitlopen, 
terwijl de inkomenspositie van de 
hogere functionarissen ten opzichte 
van hun collega's in bet bedrijfsleven 
zou worden afgeremd. Gezien bet 
cumulatieve effect, dat van een 
dergelijke maatregel zou uitgaan, zou 
over enkele jaren opnieuw de situatie 
ontstaan, dat het juist voor zeer 
capabele ambtenaren financieel bij
zonder aantrekkelijk zou gaan worden 
naar het bedrijfsleven over te stappen. 
Men moge hierover denken zo men wil, 
maar in ieder geval zal moeten worden 
erkend, dat bet de taak van de 
overheid als werkgeefster is een derge
lijke 'uittocht' van degenen, die 
moeilijk in het ambtelijke apparaat 
kunnen worden gemist, te voorkomen. 
Een andere moeilijkheid zou ontstaan 
bij bet vaststellen van het zgn. 
nacalculatie-percentage, het percentage 
van bet salaris dat na afloop van een 
kalenderjaar aan de ambtenaren wordt 
uitbetaald. De vaststelling van dit 
nacalculatie-percentage geschiedt door 
vergelijking van de salarisverhoging 
die aan het begin van het jaar aan de 
ambtenaren werd toegekend met de 
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gemiddelde verhoging van de regelings
lonen, door het CBS berekend, die in 
de loop van het desbetreffende jaar 
door het bedrijfsleven zijn gegeven. 
De zgn. nacalculatie is dus niets anders 
dan een na-betaling aan de ambtenaren 
van hetgeen men in het bedrijfsleven 
reeds in de loop van het jaar heeft 
gegeven. 
En hoe zou nu moeten worden ge
handeld, wanneer de methode 'centen 
plus procenten' zou worden toegepast? 
Zou een algemeen nacalculatie
percentage aan aile overheids
functionarissen moeten worden toege
kend? 
Wanneer dit zou geschieden, zou dit 
het v66rlopen van de overheid voor 
de lager bezoldigden ten opzichte van 
het bedrijfsleven nog vergroten. Of 
zou men in denivellerende zin bij de 
nacalculatie moeten gaan differentieren? 
Dus de lager bezoldigde wat minder 
en de boger bezoldigde wat meer? 
Dit zou voor die ambtenarencentrales, 
waarbij het aantal lager bezoldigden 
sterk in de meerderheid is, volkomen 
onaanvaardbaar zijn. 
Of als laatste mogelijkheid : de vast
stelling van een nacalculatie
percentage, waardoor het aanvankelijk 
vooroplopen door de overheid onge
daan wordt gemaakt? In dat geval 
zou de methode 'centen plus procenten' 
voor de lager bezoldigden tot een 
'dood musje' worden gemaakt, terwijl 
de boger gesalarieerden in achterstand 
zouden blijven. Daar zou dus niemand 
tevreden over zijn. Zoals de werk
geversorganisaties in het bedrijfsleven 
nu eenmaal terdege rekening moeten 
houden met hun overlegpartners: de 
werknemersbonden, zo dient de over
heid als werkgeefster - zij het op een 
wat andere wijze - rekening te houden 
met de meningen van de ambtenaren
centrales die zitting hebben in de 
Centrale Commissie voor Georganiseerd 
Overleg in Ambtenarenzaken, in bet 
bijzonder wanneer het ,gaat over een 
zo belangrijk punt als de vaststelling 
van de bezoldigingen. 
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